
Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ
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ΣΥΝΟ∆ΟΣ Γ'

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΟΑ'

Τρίτη 2 Φεβρουαρίου 1999

Αθήνα, σήµερα στις 2 Φεβρουαρίου 1999, ηµέρα Τρίτη και ώρα
18.14' συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου
η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Β'
Αντιπροέδρου αυτής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΣΓΟΥΡΙ∆Η.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφορές
προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κ. Ελένη Ανουσάκη,
Βουλευτή Α' Αθήνας, τα ακόλουθα:
"Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
1) Η Βουλευτής Πέλλας κ. ΠΑΡΘΕΝΑ ΦΟΥΝΤΟΥΚΙ∆ΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Κοινότητα Κλειδιού του Νοµού 'Αρτας ζητεί
να µην καταργηθούν οι περιφερειακές υπηρεσίες του ΕΟΜΜΕΧ.
2) Η Βουλευτής Πέλλας κ. ΠΑΡΘΕΝΑ ΦΟΥΝΤΟΥΚΙ∆ΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Αιτωλικού του Νοµού Αιτωλ/νίας
ζητεί να µην καταργηθούν οι περιφερειακές υπηρεσίες του
ΕΟΜΜΕΧ.
3) Η Βουλευτής Πέλλας κ. ΠΑΡΘΕΝΑ ΦΟΥΝΤΟΥΚΙ∆ΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Φιλιππιάδας του Νοµού Πρέβεζας
ζητεί τη µη συρρίκνωση του ΕΟΜΜΕΧ.
4) Ο ∆' Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής Λάρισας κ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος
Μελιβοίας του Νοµού Λάρισας ζητεί να χαρακτηρισθεί η περιοχή
του πληµµυροπαθής.
5) Ο Βουλευτής Σάµου κ. ΚΩΝ/ΝΟΣ ΚΑΡΑΜΗΝΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Εργατικών Κατοικιών Νοµού
Σάµου ζητεί να επισκευασθούν οι κακοτεχνίες στις εργατικές
κατοικίες στον 'Αγιο Αθανάσιο Σάµου.
6) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Κοινότητα ∆ροσιάς Νοµού Εύβοιας ζητεί
να µην ανεγερθούν οι φυλακές Χαλκίδας στο Οντάθι του ∆ήµου
Ανθηδόνας.
7) Ο Βουλευτής Αττικής κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ζεφυρίου ∆υτικής Αττικής ζητεί να
ληφθούν µέτρα πάταξης της εγκληµατικότητας στην περιοχή του.
8) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΑΣΤΑΣΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Καλαµάτας του Νοµού
Μεσσηνίας ζητεί να λυθούν τα προβλήµατα της παιδείας.
9) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΑΣΤΑΣΟΠΟΥΛΟΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Ελλήνων
Κοινωνιολόγων ζητεί να µην καταργηθεί η διδασκαλία της
Κοινωνιολογίας στη Β/θµια εκπαίδευση.
10) Ο Βουλευτής Φθιώτιδας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΣΤΑΪΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια 'Ενωση Πτυχιούχων Μέσων
Τεχνικών Επαγγελµατικών Νοσηλευτικών Σχολών υποβάλλει
προτάσεις για την τροποποίηση του Ν. 2640/1998.
11) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΤΣΙΚΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Εταιρεία Φίλων της Αρχαίας
Ελίκης Αχαίας διαµαρτύρεται για πληµµελή εποπτεία των εκσκαφών
διάνοιξης θεµελίων οικοδοµών από τη ΣΤ' ΕΠΚΑ.
12) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΛΕΥΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Συντονιστική Επιτροπή
'Αρσεως του Εµφυλίου Πολέµου Αναπήρων και Θυµάτων ζητεί την
εξίσωση των αναπήρων πολέµου του Ν. 1863/89 µε τους
αναπήρους του πολέµου του Ν. 2650.40.
13) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΛΕΥΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Εξωραϊστικός Φυσιολατρικός Πολιτιστικός
Σύλλογος "Μέγας Αλέξανδρος" διαµαρτύρεται για τη µη εφαρµογή
των Π∆ που ρυθµίζουν το πολεοδοµικό σχέδιο του Ελαιώνα
Αθήνας.
14) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Κισσάµου του Νοµού Χανίων ζητεί
την αποµάκρυνση του φορτίου και του καραβιού Nawara που
ναυάγησε στον κόλπο Κισσάµου Χανίων.
15) Ο Βουλευτής Λάρισας κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΣΤΑΘΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε την εξέλιξη του έργου
εκσυγχρονισµού του δρόµου Λάρισας Τρικάλων του διερχοµένου
από τους αρχαίους οικισµούς της περιοχής Μάνδρας.
16) Ο Βουλευτής Σάµου κ. ΚΩΝ/ΝΟΣ ΚΑΡΑΜΗΝΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Εµπορικός Σύλλογος Αγίου Κηρύκου
Ικαρίας ζητεί τη βελτίωση της ακτοπλοϊκής σύνδεσης του Αγίου
Κηρύκου µε τον Πειραιά.
17) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Σκοπέλου του Νοµού Μαγνησίας
διαµαρτύρεται για τις συνεχόµενες διακοπές της παροχής
ηλεκτρικού ρεύµατος των αντλιοστασίων.
18) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Μαγνησίας ζητεί
χρηµατοδότηση για την αποπεράτωση της κατασκευής της
Προσκοπικής Εστίας Βόλου.
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19) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Νοµαρχιακό Τµήµα Ανώτατη
∆ιοικούσα Επιτροπή ∆ηµοσίων Υπαλλήλων Αρκαδίας ζητεί να
επιλυθούν τα προβλήµατα της ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης
∆ηµοσίων Υπαλλήλων Αρκαδίας.
20) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Εκπαιδευτικών
Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Αρκαδίας ζητεί να δοθεί λύση στο
ζήτηµα της εξοµοίωσης των πτυχίων ∆ασκάλων και Νηπιαγωγών
αποφοίτων Παιδαγωγικών Ακαδηµιών και Σχολών Νηπιαγωγών.
21) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Χειριστών ∆ΕΗ
Μεγ/λης ζητεί να ληφθούν µέτρα διαφάνειας στην εκλογή των
διπλωµατούχων χειριστών ηλεκτρονικών µηχανηµάτων στη ∆ΕΗ.
22) Ο Βουλευτής Καρδίτσας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύνδεσµος Ιεροδ/λων
"Κων/νος Ο Εξ Οικονόµων" διαµαρτύρεται για την αυθαίρετη
µείωση κατά 70% του εφηµεριακού µισθού των συνταξιούχων
(δασκάλων) - εφηµερίων.
23) Ο ∆' Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής Λάρισας κ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η
Κοινότητα Κλειδιού του Νοµού 'Αρτας ζητεί να µην καταργηθούν οι
περιφερειακές υπηρεσίες του ΕΟΜΜΕΧ.
24) Ο ∆' Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής Λάρισας κ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι κάτοικοι
Φηρών νήσου Θήρας του Νοµού Κυκλάδων ζητούν να απορριφθεί
η πρόταση επιλογής των Φηρών ως χώρος καύσης των
απορριµµάτων.
25) Ο ∆' Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής Λάρισας κ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος
Αιτωλικού του Νοµού Αιτωλ/νίας ζητεί τη µη κατάργηση των
περιφερειακών υπηρεσιών του ΕΟΜΜΕΧ.
26) Ο ∆' Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής Λάρισας κ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η
Πανελλήνια 'Ενωση Πτυχιούχων Τεχνολόγων Γεωπόνων
διαµαρτύρεται για το Π∆ σχετικά µε τη συνταγογράφηση των
γεωργικών φαρµάκων.
27) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΧΩΜΑΤΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Ξενοδόχων Νάξου ζητεί την
αποκατάσταση της ζηµιάς στο εργοστάσιο παραγωγής ηλεκτρικού
ρεύµατος στην Πάρο.
28) Το "Εθνικό Συµβούλιο για τη διεκδίκηση των οφειλών της
Γερµανίας προς την Ελλάδα" και η Κίνηση "Ενωµένη Εθνική
Αντίσταση 1940-41" µε ψήφισµά τους το οποίο κατέθεσαν στον
κύριο Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων ζητούν την ηθική και υλική
επανόρθωση της ιστορικής αδικίας που υπέστησαν τα θύµατα του
ναζισµού στην Ελλάδα και την έναρξη διακυβερνητικών
συνεννοήσεων µεταξύ Ελλάδας και Γερµανίας για τη ρύθµιση του
θέµατος.
Προσυπογράφουν οι Βουλευτές κύριοι ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ
και ΕΛΕΝΗ ΑΝΟΥΣΑΚΗ.
Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στην µε αριθµό 2486/22.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
Β13-38/26.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Ανάπτυξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 2486/22.9.98 που κατέθεσε στη Βουλή
ο Βουλευτής κ. ∆ηµ. Σαρρής, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την
αντιµετώπιση των σοβαρών προβληµάτων που αντιµετωπίζουν τα
αµπελοειδή προϊόντα της Κρήτης, σας γνωρίζουµε στα πλαίσια των
αρµοδιοτήτων µας ότι οι τιµές των εν λόγω προϊόντων
διαµορφώνονται ελεύθερα στην αγρά, µε βάση τους κανόνες της
προσφοράς-ζήτησης και υγιούς ανταγωνισµού.
Για τα λοιπά θέµατα αρµόδια να απαντήσουν είναι τα καθ' έκαστα

Υπουργεία στα οποία επίσης απευθύνεται η ερώτηση.
Ειδικά για την οινολογική κατεργασία και επισήµανση των οίνων,
σας πληροφορούµε ότι επί των σχετικών ζητηµάτων που τίθενται
αρµοδιότητα έχει και το Υπουργείο Οικονοµικών (Γ.Χ.Κ.), προς το
οποίο κοινοποιείται το έγγραφό µας µε συνηµµένη την σχετική
ερώτηση για τα περαιτέρω.

Ο Υφυπουργός
ΜΙΧ.ΧΡΥΣΟΧΟΪ∆ΗΣ"

2. Στην µε αριθµό 2418/18.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
39/26.10.98 έγγαφο από τον Υφυπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 2418/18.9.98 που κατέθεσε στη Βουλή
ο Βουλευτής κ. Ελευθέριος Παπανικολάου, σας γνωρίζουµε στα
πλαίσια των αρµοδιοτήτων µας ότι δεν εξετάζεται τροποποίηση του
συστήµατος καθορισµού των τιµών των φαρµάκων, το οποίο
καθορίστηκε πρόσφατα µε τις Αγορανοµικές ∆ιατάξεις 6/97 και 7/97.
Με βάση τις παραπάνω Α.∆., έγινε στα τέλη του 1997 ο
επανακαθορισµός των τιµών όλων των φαρµάκων από τον οποίο
και προέκυψαν σηµαντικές µειώσεις τιµών στα περισσότερα εξ
αυτών.
Ο τρόπος υπολογισµού των τιµών αναφοράς για την είσοδο ή όχι
στη λίστα των συνταγογαφουµένων φαρµάκων, ανάγεται στις
αρµοδιότητες του συνερωτώµενου Υπουργείου Υγείας και
Πρόνοιας.

Ο Υφυπουργός
ΜΙΧ. ΧΡΥΣΟΧΟΪ∆ΗΣ"

3. Στην µε αριθµό 2446/21.9.98 και 2517/23.9.98 ερώτηση δόθηκε
µε το υπ' αριθµ. 4473/26.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων η απόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στις µε αριθµό 2446/21.9.98 και 2517/23.9.98
ερωτήσεις που κατατέθηκαν στη Βουλή από τους Βουλευτές
κυρίους Μ. Κωστόπουλο και Ορ. Κολοζώφ, για τα θιγόµενα σ' αυτές
θέµατα, σας πληροφορούµε τα εξής:
1. 'Οπως είναι γνωστό η εργασιακή νοµοθεσία για τα θέµατα
υγιεινής και ασφάλειας της εργασίας εφαρµόζεται τόσο στον
ιδιωτικό όσο και στο δηµόιο τοµέα. Υποχρέωση για τη λήψη των
απαραίτητων µέτρων για την πρόληψη των εργατικών ατυχηµάτων
και των επαγγελµατικών ασθενειών και εν γένει για τη βελτίωση των
συνθηκών εργασίας στο Νοσοκοµείο Σωτηρία έχει τη διοίκηση του
Νοσοκοµείου την εποπτεία του οποίου ασκεί το Υπουργείο Υγείας
και Πρόνοιας.
2. Ο έλεγχος της εφαρµογής της εργασιακής νοµοθεσίας για την
ασφάλεια και υγεία των εργαζοµένων ασκείται σήµερα και µέχρι
30.6.99 από τις αρµόδιες επιθεωρήσεις εργασίας που υπάγονται
στις Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις. Από 1-7-99 η αρµοδιότητα αυτή
περιέρχεται σύµφωνα µε το άρθρο 8 του ν. 2639/1998
(205/Α'/2.9.98) "Ρύθµιση εργασιακών σχέσεων, σύσταση Σώµατος
Επιθεώρησης Εργασίας και άλλες διατάξεις" στο Σώµα
Επιθεώρησης Εργασίας (ΣΕΠΕ) το οποίο θα υπάγεται απευθείας
στον Υπουργό Εργασίας και Κοιν. Ασφαλίσεων και θα έχει
αρµοδιότητες που εκτείνονται σε όλη την ελληνική επικράτεια. Η
δηµιουργία του ΣΕΠΕ στοχεύει στην αναβάθµιση του ρόλου της
επιθεώρησης εργασίας και την αποτελεσµατικότερη λειτουργία της
ώστε να µειωθεί ο αριθµός των εργατικών ατυχηµάτων και να
βελτιωθούν οι συνθήκες στους χώρους εργασίας.
3.  Ειδικότερα  για  την  εφαρµογή  των  διατάξεων  στο  ∆ηµόσιο
και  τα  Νοµικά  Πρόσωπα  ∆ηµοσίου  ∆ικαίου  (ΝΠ∆∆)  και
προκειµένου  να  αρθούν  οι  δυσκολίες  από  τις  ιδιαιτερότητες
εφαρµογής  στον  τοµέα  αυτό,  συστήθηκε  µε  τις  αριθµ.
2075540/  7772/  0004/  24.10.1997  και  2077424/  8043/0004/
3.11.1997  αποφάσεις  του  Υπουργείου  Οικονοµικών,  επιτροπή
στην  οποία  συµµετείχαν  εκπρόσωποι  της  Πολιτείας  και  της
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Α∆Ε∆Υ για να εξετάσει το θέµα. Συγκεκριµένα το έργο της
επιτροπής ήταν "η µελέτη των προβληµάτων υγιεινής και ασφάλειας
των εργαζοµένων στο ∆ηµόσιο, ΝΠ∆∆ και ΟΤΑ µε στόχο την
διατύπωση προτάσεων για τη λήψη των αναγκαίων µέτρων και την
αποτελεσµατικότερη εφαρµογή της σχετικής νοµοθεσίας για την
ασφάλεια και υγεία των εργαζοµένων στους χώρους αυτούς".
Επιπρόσθετα σας πληροφορούµε ότι τις προτάσεις της επιτροπής
ήδη αξιολογεί το Υπουργείο Οικονοµικών σε συνεργασία µε το
Υπουργείο Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης.

Ο Υπουργός
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ"

4. Στην µε αριθµό 2414/18.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
4459/26.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 2414/18.9.98 ερώτηση που κατατέθηκε στη
Βουλη από το Βουλευτή κ. ∆ηµ. Πιπεργιά, για το θιγόµενο σ' αυτή
θέµα, σας πληροφορούµε ότι σε κανένα πρόγραµµα Συνεχιζόµενης
Επαγγελµατικής Κατάρτισης δεν υπάρχει περιορισµός στο όριο της
ηλικίας (17,5 εως 18 ετών).
Η Ενδοεπιχειρησιακή κατάρτιση και εξειδίκευση απευθύνεται σε
προσωπικό των επιχειρήσεων, που αποκλείεται να είναι ηλικίας
17,5 εως 18 ετών. Επισηµαίνεται τέλος, ότι η επιλογή των
υποψηφίων γίνεται από τις ίδιες επιχειρήσεις και όχι από τον
Ο.Α.Ε.∆.

Ο Υπουργός
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ"

5. Στην µε αριθµό 264/15.7.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
4258/26.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 264/15.7.98 ερώτηση που κατατέθηκε στη
Βουλη από τη Βουλευή κ. Β.Αράπη-Καραγιάννη, για το θιγόµενο σ'
αυτή θέµα, σας πληροφορούµε τα εξής:
Το Υπουργείο µας, από την πρώτη στιγµή που δηµιουργήθηκε το
πρόβληµα στην επιχείρηση ΜΙΝΙΟΝ, όχι µόνο παρακολούθησε την
υπόθεση, αλλά πήρε και πρωτοβουλίες και έγιναν, υπό την
προεδρία του Υφυπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων,
πολλές συσκέψεις µε τη συµµετοχή όλων των εµπλεκοµένων
µερών, δηλαδή ΓΣΕΕ, Ασφαλιστικών Ταµείων, Σωµατείου
Εργαζοµένων, Επιχείρησης και Πιστωτών, µε αντικείµενο την
εξεύρεση λύσης για τη συνέχιση της λειτουργίας της επιχείρησης και
τη διασφάλιση των θέσεων εργασίας και των δικαιωµάτων των
εργαζοµένων.
Από τις παραπάνω συσκέψεις εξήχθει το συµπέρασµα
(συµφώνησαν και οι εργαζόµενοι) ότι µοναδική λύση ήταν η
υπαγωγή της επιχείρησης στο άρθρο 44 του ν. 1892/90 (ΦΕΚ
101/Α/31.7.90), που αναφέρεται στις συµφωνίες των πιστωτών µε
την επιχειρηση. Προς αυτήν την κατεύθυνση κινήθηκε και το
Υπουργείο µας και µε πρωτοβουλία του εξασφαλίσθηκε, µέσω του
Λογαριασµού Απασχόλησης-Επαγγελµατικής Κατάρτισης (ΛΑΕΚ) η
διασφάλιση των ασφαλιστικών εισφορών προς τα ασφαλιστικά
ταµεία. Οι παραπάνω ενέργειες και κυρίως η απόφαση της
επιτροπής διαχείρισης του ΛΑΕΚ, εξασφάλισαν τους όρους, ώστε η
δικαστική απόφαση να επικυρώσει τη συµφωνία των πιστωτών.
Αποτέλεσµα των παραπάνω ήταν το ΜΙΝΙΟΝ να συνεχίσει τη
λειτουργία του και να διασφαλισθούν οι θέσεις εργασίας και τα
δικαιώµατα των εργαζοµένων.

Ο Υπουργός
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ"

6. Στην µε αριθµό 2833/5.10.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
78/23.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 2833/5.10.98 ερώτηση των Βουλευτών
Τρικάλων κυρίων Α. Κανταρτζή και Νίκου Γκατζή, η οποία αφορά

στη λειτουργία Χηµικού Εργαστηρίου στο Νοµό Τρικάλων, θα
θέλαµε να σας γνωρίσουµε τα εξής:
Με το Προεδρικό ∆ιάταγµα 551/1988 Οργανισµός Νοµαρχιών -
Οργάνωση Οικονοµικών Υπηρεσιών" (ΦΕΚ 216/Α/1998) είχε
προβλεφθεί η ίδρυση Χηµικών Υπηρεσιών σε δώδεκα Νοµούς της
χώρας στους οποίους δεν υπάρχει παράρτηµα του Γενικού Χηµείου
του Κράτους (Γ.Χ.Κ.). Μεταξύ αυτών, µε το άρθρο 199,
προβλέφθηκε η ίδρυση Χηµικής Υπηρεσίας στο Νοµό Καρδίτσας.
Η πρόβλεψη αυτή είχε γίνει µε την προοπτική να ανευρεθούν οι
αναγκαίοι πόροι (στέγη, εργαστηριακός εξοπλισµός, προσωπικό
κλπ.) ώστε να γίνει δυνατή η λειτουργία µιας Χηµικής Υπηρεσίας σε
κάθε Νοµό. 'Οµως, η έλλειψη προσωπικού στο Γενικό Χηµείο του
Κράτους και η ανάγκη περιορισµού των δαπανών του ∆ηµοσίου δεν
επέτρεψαν να υλοποιηθεί το σχέδιο αυτό. Πρέπει να σηµειωθεί ότι
το κόστος λειτουργίας µιας Χηµικής Υπηρεσίας είναι πολύ
µεγαλύτερο αυτού που βαρύνει άλλες δηµόσιες Υπηρεσίες, κυρίως
λόγω του υψηλού κξόστους προµήθειας, συντήρησης και
ανανέωσης του εργαστηριακού εξοπλισµού.
Οι απόψεις και οι στόχοι του Υπ.Οικονοµικών σχετικά µε ίδρυση
νέων Χηµικών Υπηρεσιών έχουν εκφρασθεί επανειληµµένα καθ'
όσον πολλοί τοπικοί παράγοντες κατά καιρούς διαφόρων Νοµών
ζητούν την ίδρυση Χηµικών Υπηρεσιών για την καλλίτερη
εξυπηρέτησή τους.
'Οπως και σε αίτηµα του Βουλευτή κ. Σιούφα για ίδρυση Χηµικής
Υπηρεσίας στην Καρδίτσα, είχαµε αναφέρει ότι σήµερα, οι
οργανωτικές επιλογές του Γενικού Χηµείου του Κράτους
περιορίζονται από τρεις παράγοντες: α) την υποχρέωση της
διαπίστευσης, β) την αυξανόµενη τάση εξειδίκευσης του έργου της
χηµικής ανάλυσης και γ) την επιδείνωση της έλλειψης προσωπικού
στο Γ.Χ.Κ. Οι παράγοντες αυτοί, τους οποίους θα παρουσιάσουµε
µε συντοµία παρακάτω, κάνουν ακόµη δυσχερέστερη την
πραγµατοποίηση του σχεδίου ίδρυσης νέων Χηµικών Υπηρεσιών.
α) ∆ιαπίστευση. Σύµφωνα µε την Κοινοτική νοµοθεσία (Οδηγίες
89/397/ΕΟΚ, 93/99/ΕΟΚ και 93/43/ΕΟΚ), τα εργαστήρια που είναι
αρµόδια για τον έλεγχο τροφίµων έχουν την υποχρέωση να
διαπιστευθούν µέχρι την 1.11.1998. Η διαπίστευση, η οποία
συνίσταται στη βεβαίωση της αξιοπιστίας ενός εργαστηρίου από
έναν ανεξάρτητο φορέα, συνεπάγεται για τα εργαστήρια υψηλό
λειτουργικό κόστος, το οποίο προκύπτει, µεταξύ άλλων, από την
υποχρέωση βαθµονόµησης των εργαστηριακών συσκευών και από
την τήρηση χρονοβόρων διαδικασιών ελέγχου του επιτελούµενου
έργου. 'Ετσι, δηµιουργείται η ανάγκη συγκέντρωσης των δυνάµεων
µίας Υπηρεσίας, σε µονάδες που έχουν τη δυνατότητα να
ανταποκριθούν σε αυξηµένες απαιτήσεις ποιότητας και ταχύτητας.
β) Εξειδίκευση. Η τάση εξειδίκευσης του εργαστηριακού έργου
εντείνεται διαρκώς καθώς, µε την πρόοδο της επιστήµης και την
αύξηση των απαιτήσεων του κοινού, οι προδιαγραφές που τίθενται
για τα διάφορα προϊόντα είναι όλο και περισσότερο λεπτοµερείς και
αυστηρές. Η τεχνολογία, ακολουθώντας την τάση αυτή, δηµιουργεί
όλο και πιο ειδικευµένο εργαστηριακό εξοπλισµό, ο οποίος έχει
υψηλό κόστος απόκτησης και επιµόρφωσης του επιστηµονικού
δυναµικού που τον χειρίζεται.
γ) 'Ελλειψη προσωπικού. Λόγω του περιορισµού των προσλήψεων
στο δηµόσιο τοµέα, το πρόβληµα της έλλειψης προσωπικού στο
Γενικό Χηµείο του Κράτους είναι έντονο. Χαρακτηριστικά
αναφέρεται ότι, στον κλάδο ΠΕ Χηµικών, σε σύνολο 559 οργανικών
θέσεων, οι 198, δηλαδή ποσοστό 35%, είναι κενές. Το πρόβληµα
αναµένεται να επιδεινωθεί δεδοµένου ότι 80, περίπου, σχελέχη του
Γ.Χ.Κ. θα αποχωρήσουν µέσα στα επόµενα λίγα χρόνια. Η
πρόσφατη θέσπιση του λόγου 1/5 στον αριθµό των προσλήψεων
σε σχέση µε τις αποχωρήσεις, θα καταστήσει αδύνατη την
αντικατάσταση αυτών των στελεχών.
Είναι  πιστεύουµε,  προφανές  οτι  οι  συνθήκες  που  προανα-
φέρθηκαν καθιστούν την ίδρυση νέων παραρτηµάτων  ανέφικτη,
όσο  και  αν  το  Υπουργείο  Οικονοµικών  θα  ήθελε  οι  Υπηρεσίες
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του να βρίσκονται κατά το δυνατόν πλησιέστερα στους πολίτες.
'Ηδη, το σηµερινό οργανωτικό σχήµα, το οποίο προβλέπει την
ύπαρξη µεγάλου αριθµού Χηµικών Υπηρεσιών, αποδεικνύεται
δυσλειτουργικό, δεδοµένου ότι οι µικρού µεγέθους Χηµικές
Υπηρεσίες, ενώ τυπικά έχουν την αρµοδιοτητα εξέτασης προϊόντων
κάθε είδους, στην πράξη αδυνατούν να ανταποκριθούν στο ρόλο
τους. Για το λόγο αυτό, επιδιώκεται να υποστηρίζονται
εργαστηριακά από άλλες, επαρκέστερα εξοπλισµένες και
στελεχωµένες Χηµικές Υπηρεσίες. 'Ετσι, ήταν αναπόφευκτη η
δηµιουργία ενός πολύπλοκου συστήµατος εργαστηριακής
υποστήριξης, σύµφωνα µε το οποίο τα δείγµατα διαφόρων
καγηγοριών προϊόντων αποστέλλονται για εξέταση σε διάφορα
εργαστήρια του Γ.Χ.Κ. Στο πλαίσιο αυτό, η εξέταση αγορανοµικών
δειγµάτων του Νοµού Καρδίτσας γίνεται, κυρίως από τη Χηµική
Υπηρεσία Βόλου, αλλλά και από τις Χηµικές Υπηρεσίες των Νοµών
Θεσσαλονίκης και Αττικής (για ειδικές εξετάσεις).
Καταλήγοντας, θα θέλαµε να τονίσουµε ότι η µη ύπαρξη Χηµικής
Υπηρεσίας σε κάθ Νοµό δεν συνεπάγεται κανένα κενό στην
εκπλήραωση της αποστολής του Γενικού Χηµείου του Κράτους. Οι
ανάγκες των Νοµών στους οποίους δεν λειτουργεί Χηµική
Υπηρεσία καλύπτονται πληρως από Υπηρεσίες άλλων Νοµών, έτσι
ώστε να διασφαλίζεται πλήρως η εξυπηρέτηση των
συναλλασσοµένων µε το Γ.Χ.Κ., η προστασία των καταναλωτών και
η τεχνική υποστήριξη των κρατικών Αρχών.

Ο Υφυπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ"

7. Στην µε αριθµό 1961/3.9.98 και 2621/28.9.98 ερώτηση δόθηκε µε
το υπ' αριθµ. 149/23.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στις 1961/3.9.98 και 2621/28.9.98 ερωτήσεις που
κατέθεσε ο Βουλευτής κ. Σπ. Σπηλιωτόπουλος, σας πληροφορούµε
τα εξής:
Η Αγροτική Τράπεζα Ελλάδος απεκτησε από πλειστηριασµό
σύµφωνα µε την υπ' αριθµ. 8454/19.4.95 περίληψη κατακυρωτικής
έκθεσης η οποία µεταγράφηκε στο τόµο 148/305 των βιβλίων
µεταγραφών Ακράτας τµήµα οικοπέδου επιφ. 8 τ.µ. µε την εντός
αυτού γεώτρηση και αγροτεµάχιο επιφ. 7.000 τ.µ. µε τις εντός αυτού
εγκταστάσεις θερµοκηπίου και αποθήκες εµβαδού 200 τ.µ.
περίπου.
Λαµβάνοντας υπόψη ότι:
- δεν έχει ολοκληρωθεί η δικαστική διαδικασία απόκτησης από τη
ΑΤΕ του ακινήτου εντός του οποίου βρίσκεται η γεώτρηση και
συνεπώς η ΑΤΕ δεν µπορεί να παραχωρήσει ακίνητο το οποίο
ακόµη τυπικά δεν κατέχει.
- η εν λόγω γεώτρηση αρδεύει το αγροτεµάχιο των 7.000 τ.µ. µε το
επ' αυτού θερµοκήπιο και τυχόν παραχώρησή της έστω και µετά
την ολοκλήρωση των διαδικασιών απόκτησης του ακινήτου. Θα
αποτελούσε ανασταλτικό παράγοντα για την εκποίηση του.
- το γεγονός ότι η ΑΤΕ δεν επιτρέπεται να παραχωρήσει δωρεάν
ακίνητά της.
- το γεγονός ότι η ΑΤΕ είναι υποχρεωµένη, σύµφωνα µε απόφαση
της πρώην Νοµισµατικής Επιτροπής, να εκποιεί σε σύντοµο
χρονικό διάστηµα τα ακίνητα που περιέχονται στην ιδιοκτισία της
από πλειστηριασµό.
Το αίτηµα της κοινότητας Αµπέλου δεν είναι δυνατό να
ικανοποιηθεί.
Τα ανωτέρω έχουν ήδη γνωστοποιηθεί στη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση Αχαϊας -∆/νση Προγρ/σµού και Σχεδιασµού µε το υπ'
αριθµ. 1058/33351/8.9.98 έγγραφό µας, η οποία είναι και η πλέον
αρµόδια για την επίλυση του προβλήµατος που έχειπροκύψει µε
την Κοινότητα Αµπέλου.

Ο Υπουργός
ΣΤΕΦ. ΤΣΟΥΜΑΚΑΣ"

8. Στην µε αριθµό 357/21.7.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
14828/20.10.98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη

απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 357/21.7.98, η οποία κατατέθηκε στη
Βουλή των Ελλήνων από το Βουλευτή κ. Γ. Καρατζαφέρη, σας
γνωρίζουµε τα εξής:
1. Η διαδικασία επιλογής του Οµίλου Εταρειών ΑΒΒ Power
Generation Ltd-ANSALDO ENERGIA SpA-AEΓΕΚ Α.Ε. για την
ανάθεση του 'Εργου µελέτης-κατασκευής της Μονάδας
Συνδυασµένου Κύκλου Κοµοτηνής ακολούθησε πιστά και
σχολαστικά τον Κανονισµό 'Εργων ∆ΕΗ (ΦΕΚ 305/28.4.93) και
τους όρους και οδηγίες του διεθνούς µειοδοτικού διαγωνισµού
∆ΜΚΘ-165, τα τεύχη του οποίου συντάχθηκαν σύµφωνα µε τον εν
λόγω Κανονισµό.
Η Επιτροπή Αξιολόγησης στην οποία ένεκα της σοβαρότητας του
'Εργου συµµετείχαν, πέραν των υπηρεσιακών στελεχών της ∆ΕΗ,
και εκπρόσωποι του Τ.Ε.Ε. του Ο.Ε.Ε. και της ΓΕΝΟΠ/∆ΕΗ,
εισηγήθηκε οµόφωνα την ανάθεση του 'Εργου στον υπόψη 'Οµιλο,
η αξιολογηµένη προσφορά του οποίου ήταν κατά 5,5 δισ. δραχµές
περίπου µικρότερη αυτής του δευτέρου µειοδότη.
Η οµόφωνη αυτή εισήγηση της Επιτροπής Ααξιολόγησης
ακολούθησε µετά από οµόφωνη επισης πρόταση της ίδιας
Επιτροπής για αποδοχή ένστασης που υπέβαλε ο 'Οµιλος, πριν
από το άνοιγµα των οικονοµικών προσφορών και αποδοχή της εν
λόγω πρότασης από το αρµόδιο για την εκδίκαση των ενστάσεων
υπηρεσιακό όργανο της ∆ΕΗ.
2. Η επιβάρυνση του Οµίλου Εταιρειών ΑΒΒ Power Generation Ltd-
ANSALDO ENERGIA SpA-ΑΕΓΕΚ Α.Ε. για ανταλλακτικά ανήλθε σε
4,68 δισ. δραχµές περίπου. Η εν λόγω επιβάρυνση υπολογίσθηκε
για τα είδη και ποσότητες ανταλλακτικών που η Επιτροπή
Αξιολόγησης, εφαρµόζοντας πιστά τους όρους της ∆ιακήρυξης,
καθόρισε στη φάση της τεχνικής αξιολογησης, πολλαπλασιασµένες
µε τις τιµές µονάδος των ανταλλακτικών που προέκυψαν µετά το
άνοιγµα των οικονοµικών φακέλλων των προσφορών του
∆ιαγωνισµού γι το 'Εργο της Κοµοτινής.
Το ποσό των 12 δισ. δραχµών το οποίο εµφανίζεται ως η δήθεν
"πραγµατική αξαία" των ανταλλακτικών αποτέλεσε την επιβάρυνση
για ανταλλακτικά που επεβλήθη κατά την αξιολόγηση της
προσφοράς του Οµίλου Εταιρειών ABB Power Generation Ltd-ABB
SAE Sadelmi στο διεθνή µειοδοτικό ∆ιαγωνισµό για το 'Εργο του
Μεγάλου Λαυρίου. Το ποσό αυτό είχε υπολογισθεί για τα είδη και
τις ποσότητες των ανταλλακτικών του ∆ιαγωνισµού του Μεγάλου
Λαυρίου, που, λόγω ελλείψεων, ήταν σηµαντικά περισσότερα από
τα είδη και τις ποσότητες των ανταλλακτικών του ∆ιαγωνισµού της
Κοµοτηνής, λαµβάνοντας υπόψη τις τιµές µονάδος που είχαν
προσφερθεί στο ∆ιαγωνισµό του Μεγάλου Λαυρίου και οι οποίες
ήταν σηµαντικά υψηλότερες αυτών που προσεφέρθησασν στο
∆ιαγωνισµό της Κοµοτινής. Εν πάση περιπτώσει, εάν αντίθετα η
∆ΕΗ λάµβανε υπόψη της τα αποτελέσµατα ενός άλλου
διαγωνισµού (Λαυρίου) στον παρόντα (Κοµοτηνής), θα παρέβαινε
κατά κατάφωρο τρόπο τον Κανονισµό 'Εργων ∆ΕΗ, τη ∆ιακήρυξη
αλλά και κάθε έννοια λογικής και δικαίου.
3. Πέραν των προδήλων εθνικών λόγων που επιβάλλουν την
προώθηση του υπόψη 'Εργου, το 'Εργο προωθείται από τη ∆ΕΗ για
την κάλυψη των συνεχώς αυξανοµένων αναγκών της χώρας σε
ηλεκτρική ενέργεια.
Η Μονάδα Συνδυασµένου Κύκλου Κοµοτηνής, η οποία αναµένεται
ότι θα τεθεί σε λειτουργία το καλοκαίρι του έτου 2001, θα καλύψει
επίσης και την υποχρέωση της ∆ΕΗ για απορρόφηση φυσικού
αερίου σε ποσοτητες 1.300 εκατοµµυρίων κ.µ. ανά έτοςο (Σύµβαση
∆ΕΗ-∆ΕΠΑ) µέχρι το έτος 2016. 'Οπως είναι γνωστό µετά το έτος
2001 η ∆ΕΗ υποχρεούται να περιορίσει τη λειτουργία των Μονάδων
του  ΑΗΣ  Αγίου  Γεωργίου  Κερατσινίου  σε  ένα  µόνο  τρίµηνο
ανά  έτος  και  µετά  από  τρια  χρόνια  να  διακόψει  τη  λειτουργία
του  Σταθµού,  ο  οποίος  θα  απορροφούσε  φυσικό  αέριο  480
εκατοµµυρίων  κ.µ.  ανά  έτος.  Με  τη  λειτουργία  της  Μονάδας
Συνδυασµένου  Κύκλου  Κοµοτηνής  επιτυγχάνεται  η  απορρόφηση
της  εν  λόγω  ποσότητας  φυσικού  αερίου  για  τα  µετά  του  2001
έτη.  Κάτι  τέτοιο  είναι  προφανές  ότι  δεν  θα  µπορούσε
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να καλύψει οποιαδήποτε λιθανθρακική Μονάδα.
Η Υπουργός

ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"
9. Στην µε αριθµό 2742/30.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
17812/21.10.98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 2742/30.9.98 που κατατέθηκε στη
Βουλή των Ελλήνων από τους Βουλευτές κυρίους Μ. Αγγουράκη,
Μ. Κωστόπουλο και Ο. Κολοζώφ, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Το ζήτηµα της επίλυσης του ειδικού ασφαλιστικού προβληµατος
των εργαζοµένων και συνταξιούχων ∆ΕΗ απασχολεί σοβαρά τόσο
την ∆ηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρικού, όσο και τη Κυβέρνηση.
Για την αντιµετώπιση του ζητήµατος αυτού, έχει συσταθεί µε την υπ'
αριθµ. 277/10.11.97 απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας,
Ανάπτυξης και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων επιτροπή για
την ανάθεση µελέτης σε εξειδικευµένο οίκο, ο οποίος θα µελετήσει
όλες τις εναλλακτικές προτάσεις, ώστε να οδηγηθεί η Πολιτεία στην
οριστική επίλυση του προβλήµατος το οποίο πέραν της καθαρά
ασφαλιστικής του µορφής, συνδέεται και µε την εξέλιξη των
διαδικασιών για την προσαρρµογή της Επιχείρησης στις νέες
συνθήκες της αγοράς της ηλεκτρικής ενέργειας.
'Ηδη η εν λογω επιτροπή ύστερα από διεθνή διαγωνισµό επέλεξε
την εταρεία COOPERS AND LYMBRAND-PRICE WATERHOUSE η
οποία εντός τετραµήνου θα εκπονήσει την υπόψη µελέτη που θα
περιλαµβάνει όλα τα ζητήµατα που αφορούν τους τρόπους
χρηµατοδότησης του ειδικού ασφαλιστικού συστήµατος της ∆ΕΗ, οι
οποίοι θα εξασφαλίζουν τη λειτουργία της Επιχείρησης και θα το
καθιστούν βιώσιµο στο νέο µη µονοπωλιακό καθεστώς.

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

10. Στην µε αριθµό 2616/28.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
35394/20.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2616/28.9.98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Σπήλιος Σπηλιωτόπουλος, σχετικά µε την
χρηµατοδότηση του Εκκλησιαστικού Συµβουλίου της Κοιµήσεως
Θεοτόκου, της Κοινότητας Σαρβαλίου, Νοµού Αχαϊας, σας
πληροφορούµε ότι, δεν υπάρχει νοµική δυνατότητα χορηγησης της
ανωτέρω οικονοµικής ενίσχυσης.

Ο Υφυπουργός
Λ. ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ".).

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε την κ.
Ελένη Ανουσάκη.
Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το
δελτίο των επικαίρων ερωτήσεων της Τετάρτης 3 Φεβρουαρίου

1999.
A. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου ('Αρθρο 129 παρ. 2
και 3 και 130 παρ. 2 και 3 Καν. Βουλής)
1. Η µε αριθµό 532/29.1.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Αλέξανδρου Βούλγαρη
προς τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε τη
χρηµατοδότηση για την αποπεράτωση των έργων επέκτασης στο
Νοµαρχιακό Νοσοκοµείου Βόλου.
2. Η µε αριθµό 527/28.1.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Σταύρου Παπαδόπουλου προς τον Υπουργό
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, σχετικά µε
την εκτέλεση των έργων στους Οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης (ΟΤΑ), την οικονοµική επιχορήγησή τους κλπ.
3. Η µε αριθµό 552/1.2.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Απόστολου Τασούλα προς
τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε τις κινητοποιήσεις
των νοσοκοµειακών γιατρών, την πληρωµή των εφηµεριών κλπ.
4. Η µε αριθµό 546/39/1.2.99 επίκαιρη ερώτηση του Προέδρου του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Νικολάου
Κωνσταντόπουλου προ τον κύριο Πρωθυπουργό, σχετικά µε τη
λήψη µέτρων ρύθµισης των χρεών των αγροτών, µείωση της τιµής
των καυσίµων κλπ.
5. Η µε αριθµό 529/36/28.1.99 επίκαιρη ερώτηση του Προέδρου του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. ∆ηµητρίου Τσοβόλα προς
τον κύριο Πρωθυπουργό, σχετικά µε τη λήψη µέτρων ρύθµισης των
χρεών των αγροτών, µείωση του κόστους παραγωγής των
προϊόντων κλπ.
Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆ευτέρου Κύκλου ('Αρθρο 130 παρ.2 &
3 Καν.Βουλής)
1. Η µε αριθµό 537/29.1.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Παναγιώτη Κουρουµπλή
προς τον Υπουργό Τύπου και Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης,
σχετικά µε την κατάργηση προγραµµάτων της ΕΡΑ-1 και ΕΡΑ-2,
την εφαρµογή της ψηφιακής τεχνολογίας κλπ.
2. Η µε αριθµό 534/29.1.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. ∆ηµητρίου Σιούφα προς τον Υπουργό Υγείας
και Πρόνοιας, σχετικά µε την έκδοση προεδρικού διατάγµατος για
την ίδρυση και λειτουργία ιδιωτικών φορέων παροχής υπηρεσιών
πρωτοβάθµιας φροντίδας (∆ιαγνωστικά Κέντρα).
3. Η µε αριθµό 538/1.2.99 επίκαιρη ερώτηση του ανεξάρτητου
Βουλευτή κ. Αναστασίου Παπαληγούρα προς τους Υπουργούς
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης,
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων, σχετικά µε την
κατασκευή των αναγκαίων έργων για την υδροδότηση και άρδευση
της παραλιακής Κορινθίας.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΑΝΑΦΟΡΩΝ ΚΑΙ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ
Αναφορές-Ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Πρώτη είναι η µε αριθµό 4659/3.12.98 ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Κυριάκου Σπυριούνη προς
τον Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας, σχετικά µε τις διαδικασίες για την
προµήθεια των Ενόπλων ∆υνάµεων µε δώδεκα πυροβόλα
ZUZANA από τη Σλοβακία.
Η ερώτηση του κ. Σπυριούνη έχει ως εξής:
"1. Με το Προεδρικό ∆ιάταγµα 438/95 καθορίζεται η αρµοδιότητα
της ∆ιεύθυνσης Εξοπλισµών.
2. Με πρωτοβουλία της Γενικής ∆ιεύθυνσης Εξοπλισµών το Γενικό
Επιτελείο Στρατού έχει προσκληθεί από τη Σλοβακική εταιρεία
ΚERA METAL για επίδειξη πυροβόλου 155 ΜΜ ZUZANA.
3. Στην επιτροπή επίδειξης συµµετέχει και ο πρόεδρος της Γ∆/Γ∆Ε.
4. Η συνταχθείσα έκθεση εκτιµά ότι το πυροβόλο δεν γίνεται
αποδεκτό.
5. Υποκινείται στη συνέχεια κατά παράδοξο τρόπο διαδικασία
δεύτερης επιτροπής στο πρακτικό της οποίας αναφέρονται τα
συγκεκριµένα µειονεκτήµατα του πυροβόλου.
6. Το Σ.Α.Μ. (Συµβούλιο 'Αµυνας) αποφασίζει να γίνει άµεση
παραγγελία 12 πυροβόλων ZUZANA έναντι 18 δισεκατοµµυρίων
δραχµών.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός Εθνικής 'Αµυνας:
α) Πως κρίνει τη διαδικασία πρωτοβουλίας για τα SUZANA από τη
Γενική ∆ιεύθυνση Εξοπλισµών.
β) Με ποια δικαιολογία το ΥΕΘΑ προχώρησε στην προµήθεια
ακατάλληλου οπλικού συστήµατος χωρίς να ληφθούν υπ' όψιν οι
εκθέσεις αξιολόγησης.
γ) Ποιος και πότε συνέταξε προδιαγραφές, ώστε να
προσαρµόζονται σε αυτές τους ZUZANA;".
O Υπουργός Εθνικής 'Αµυνας κ. Απόστολος Τσοχατζόπουλος έχει
το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, σχετικά µε την ερώτηση του
κυρίου συναδέλφου για το συγκεκριµένο οπλικό σύστηµα, θα ήθελα
να πω τα εξής:
Κατά τη διάρκεια της προεκλογικής περιόδου, στη Θεσσαλονίκη µας
απασχόλησαν δηµοσιεύµατα συγκεκριµένων εφηµερίδων της
Αντιπολίτευσης, σχετικά µε τη διαδικασία προµήθειας του
συγκεκριµένου οπλικού συστήµατος, µε σκοπό να δηµιουργηθούν
εσφαλµένες εντυπώσεις, ψευδείς και ανυπόστατες, σχετικά µε τον
υποψήφιο δήµαρχο Θεσσαλονίκης κ. Λαζαρίδη.
Πιθανώς, τις δηλώσεις οι οποίες έγιναν τότε, δεν είχε τη δυνατότητα
ο κύριος συνάδελφος να τις πληροφορηθεί. Θα ήθελα, λοιπόν, να
επαναλάβω θέµατα τα οποία δηµόσια είπα τότε, έτσι ώστε να
υπάρξει τώρα άµεση απάντηση στο ερώτηµά σας.
Σχετικά µε τα υποστηριζόµενα στην ερώτησή σας, αναφορικά µε
την απόφαση του ΣΑΜ στις 18.9.1998 για το υπόψη πρόγραµµα,
θα ήθελα να πω τα εξής:
Πρώτον, δεν υπάρχει συνεδρίαση του ΣΑΜ την παραπάνω
ηµεροµηνία. Ουδέποτε υποβλήθηκε στο ΣΑΜ εισήγηση της Γ.∆.Ε.
και ουδέποτε υπήρξε γνωµοδότηση του συµβουλίου για το
συγκεκριµένο πρόγραµµα.
'Οσον αφορά τα ερωτήµατα που τίθενται προς τον ΥΕΘΑ, θα ήθελα
να δώσω τις εξής απαντήσεις.
Η Γενική ∆ιεύθυνση Εξοπλισµών (Γ.∆,Ε.) του Υπουργείου είναι,
σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία, όπως γνωρίζετε, ο φορέας
που ασχολείται µε την υλοποίηση της πολιτικής εξοπλισµών, όπως
σήµερα το πρωί µου δόθηκε η δυνατότητα να βεβαιώσω ολόκληρη
την επιτροπή.
Οι αρµοδιότητες και οι υποχρεώσεις του παραπάνω φορέα
καθορίζονται από τη σχετική νοµοθεσία. Στο πλαίσιο των
παραπάνω, µε βάση τις τεχνικοεπιχειρησιακές απαιτήσεις των

γενικών επιτελείων, πραγµατοποιείται έρευνα, για να εξακριβωθεί
ποια από τα οπλικά συστήµατα που κυκλοφορούν στη διεθνή
αγορά, µπορούν να καλύψουν τις απαιτήσεις των γενικών
επιτελείων και αν υπάρχει η δυνατότητα εγχώριας παραγωγής. Το
ίδιο συνέβη και για τα όπλα, που αφορούν το πρόγραµµα του
Πυροβολικού.
Επίσης, στο εγκεκριµένο από το ΚΥΣΕΑ πενταετές εξοπλιστικό
πρόγραµµα, περιλαµβάνεται συγκεκριµένο πρόγραµµα
"Εκσυγχρονισµός Πυροβολικού", όπου προβλέπεται η προµήθεια
σύγχρονων πυροβόλων.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υπουργού)
Κύριε Πρόεδρε, άργησα να αρχίσω.
Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτού του προγράµµατος, µε βάση στοιχεία
που διαβιβάσθηκαν από το Γ.Ε.Σ., προκύπτει ότι οι σύγχρονοι
στρατοί µπαίνουν στα πυροβόλα τρίτης γενιάς, όπως το
CRUSADER στο οποίο αναφέρεσθε, το ΡΖΗ 2000 της Γερµανίας,
το ZUZANA της Σλοβακίας και άλλα.
Πρώτον, δύνανται τώρα αυτά να βάλουν µε ακρίβεια µε όλα τα
σύγχρονα πυροµαχικά του ΝΑΤΟ, σε βεληνεκές περίπου σαράντα
χιλιοµέτρων και µε αυτόµατη γέµιση και µε υψηλό ρυθµό βολής.
Ειδικές εκφράσεις, που εσείς ως στρατιωτικός κατανοείτε καλύτερα
από τους συναδέλφους.
∆εύτερον, αναπτύσσονται και αλλάζουν θέση βολής σε ελάχιστο
χρόνο.
Τρίτον, είναι εξοπλισµένα µε όλα τα συστήµατα που τους επιτρέπει
να δουν σαν αυτόνοµες µονάδες πυρός.
Αξιολόγηση αυτών των προγραµµάτων έγινε στις 12 Μαρτίου στο
Γ.Ε.Σ. για όλα τα οπλικά συστήµατα. Και αυτά είναι το ΡΖΗ 2000,
ZUZANA, PALA DIN, CRUSADER. Θα καταθέσω σχετικό κατάλογο
για ενηµέρωσή σας.
Το στρατιωτικό συµβούλιο, λοιπόν, αποφάσισε µε βάση τα στοιχεία
της σχετικής έρευνας.
Για όλα τα παραπάνω πυροβόλα έχουν δοθεί από τις
παρασκευάστριες εταιρείες στοιχεία στο Γ.Ε.Σ. και έγιναν
παρουσιάσεις. Ειδικότερα, η παρουσίαση για το αυτοκινούµενο
πυροβόλο ZUZANA πραγµατοποιήθηκε τον Απρίλη του 1997.
Η µετάβαση τώρα, στην οποία αναφέρεσθε, του γενικού διευθυντού
στη Σλοβακία έγινε στο πλαίσιο δικής µου επίσκεψης τον Ιανουάριο
του 1998. Και επειδή, κατά την επίσκεψη αυτήν, προγραµµατίσθηκε
η επίδειξη πυροβόλων σλοβακικής κατασκευής, µε το συγκεκριµένο
έγγραφο στο οποίο αναφέρεσθε, στις 14 ∆εκεµβρίου ζητήθηκε από
τη Γ.∆.Ε. η συµµετοχή εκπροσώπων του Γ.Ε.Σ. στην εν λόγω
αντιπροσωπεία του ΥΕΘΑ, η οποία όµως σε καµία περίπτωση δεν
µπορεί να θεωρηθεί επιτροπή αξιολόγησης. 'Ηταν µια επιτροπή, η
οποία µε συνόδευσε στην επίσκεψή µου στη συγκεκριµένη χώρα.
Οι συµµετέχοντες στην αντιπροσωπεία, εκπρόσωποι του ΓΕΣ, µετά
την επιστροφή τους, ως όφειλαν, υπέβαλαν έκθεση, η οποία
αφορούσε σε ερπυστριοφόρο αυτοκινούµενο πυροβόλο για το
οποίο, όµως, ουδέποτε εκδηλώθηκε ενδιαφέρον από τη χώρα µας.
Σ' αυτό το αυτοκινούµενο ερπυστριοφόρο πυροβόλο αναφέρονται
όλα όσα είπατε για το ότι δεν είναι κατάλληλο, δεν αξιολογήθηκε ...
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει ξανά το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Υπουργού)
Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε, θέλω λίγο χρόνο, διότι εάν δεν
ολοκληρώσω την απάντηση δεν θα έχει νόηµα η ερώτηση.
Το σλοβάκικο πυροβόλο για το οποίο έχει κατ'αρχήν εκδηλωθεί
ενδιαφέρον από τη χώρα µας, δεν είναι το ερπυστριοφόρο. Είναι για
το τροχοφόρο αυτοκινούµενο πυροβόλο 155 SUZANA, το οποίο
όµως σε αντίθεση µε το ερπυστριοφόρο έχει γίνει αποδεκτό, έχει
εισαχθεί στο σλοβάκικο στρατό, όπως προκύπτει και από τα
επίσηµα έγγραφα.
Με  βάση,  λοιπόν,  τις  παραπάνω  διαπιστώσεις  θέλω  να  πω  τα
εξής:  Στις  30-6-98  µετά  από  εισήγηση  του  ΓΕΣ,  ξεκίνησε  η
αξιολόγηση  του  τροχοφόρου  πλέον  και  όχι  ερπυστριφόρου
οβιδοβόλου  155  χιλιοστών.  Η  διερεύνηση  και  η  αξιολόγηση
έγινε  σε  διακρατικό  επίπεδο  µε  τη  Σλοβακία  και  το  µοναδικό
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κατασκευαστή σλοβάκικη εταιρεία DUBNITSA που εκπροσωπείται
από την εταιρεία KERAMETAL, που είναι η µόνη εξουσιοδοτηµένη
από την κυβέρνηση της Σλοβακίας για πωλήσεις στο Εξωτερικό.
Στις 19 Αυγούστου συγκροτήθηκε επιτροπή για την αξιολόγηση της
πρότασης που υποβλήθηκε και επιβεβαιώθηκαν τα επιχειρησιακά
και τεχνικά χαρακτηριστικά. Αυτή η επιτροπή µετέβη δύο φορές στη
Σλοβακία, Σεπτέµβριο 1998 και ∆εκέµβριο 1998. Επιβεβαίωσε όλα
τα τεχνικά χαρακτηριστικά και τις δυνατότητες, παρακολούθησε
επιτυχή βολή επίσης στο µέγιστο βεληνεκές σαράντα χιλιάδες
εννιακόσια µέτρα. Υπέβαλε πρακτικά κ.ο.κ.
Σε ό,τι αφορά τα αποτελέσµατα αυτής της αξιολόγησης πλέον, η
οποία µας ενδιέφερε, οι βολές ήσαν επιτυχείς, δόθηκαν πλήρεις και
ικανοποιητικές εξηγήσεις ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Υπουργέ,
παρακαλώ στη δευτερολογία σας τα υπόλοιπα.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Τελειώνω κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ναι, αλλά
καταστρατηγούµε τον Κανονισµό. 'Εχετε ήδη έξι λεπτά.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Να µη τελειώσω την απάντηση;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ναι, αλλά η απάντηση
θα πρέπει να είναι µε πολύ λιγότερα λόγια.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Τελειώνω αµέσως.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Να δώσετε τον ίδιο χρόνο και
στο Στρατηγό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): ∆εν έχω καµία αντίρρηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Τότε δεν εφαρµόζουµε
τον Κανονισµό. Εν τοιαύτη περιπτώσει, γιατί να µη το κάνω αυτό
και για την κ. Ανουσάκη και για τον κ. Σιούφα και για όλους;
Παρακαλώ να τελειώσετε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Τελειώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
∆όθηκαν, λοιπόν, όλες οι ικανοποιητικές απαντήσεις. ∆εν υφίσταται
και ούτε τέθηκε ποτέ θέµα αντικατάστασης κινητήρων και κιβωτίων
ταχυτήτων και οι σκοπεύσεις γίνονται ηλεκτροϋδραυλικά.
Παράλληλα µε τα παραπάνω υπήρξε σε εξέλιξη έρευνα του
γερµανικού πυροβόλου τρίτης γενιάς ΡΖΗ-2000, για το οποίο
υπάρχουν όπως είπα προηγουµένως ανάλογα στοιχεία.
Εποµένως κύριε συνάδελφε, βλέπετε ότι µε αυτά τα οποία σας
λέγω αντιµετωπίζονται όλες οι εσφαλµένες εντυπώσεις που
δηµιουργήθηκαν και γράφηκαν εκείνο τον καιρό στον Τύπο.
Μάλιστα µου δίνετε τη δυνατότητα µε την ερώτησή σας να
ξεκαθαρίσω πλήρως το θέµα. Αυτά τα στοιχεία τα οποία σας έδωσα
θα αποτελέσουν και στοιχεία τα οποία θα χρησιµοποιηθούν στις
µηνύσεις οι οποίες έγιναν εναντίον της εφηµερίδας "ΕΛΕΥΘΕΡΟΣ
ΤΥΠΟΣ", σχετικά µ' αυτήν την υπόθεση, η οποία έβλαψε
προεκλογικά. Και λυπούµαι, διότι χρησιµοποιήθηκε µία άψογη,
διαφανής και αντικειµενική διαδικασία του Υπουργείου, για να ριχθεί
λάσπη σε προεκλογική περίοδο ενάντια σε συνάδελφο.
Η ερώτησή σας µε βοηθάει να ξεκαθαρίσω αυτά τα πράγµατα και
σας ευχαριστώ για την ερώτηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Να ευχαριστήσετε και
το Προεδρείο που σας έδωσε το λόγο για επτά λεπτά κύριε
Υπουργέ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Το λόγο έχει ο κ.
Σπυριούνης.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, υπέβαλα στις 3
∆εκεµβρίου µία αναφορά. Να δηλώσω δε κατ'αρχήν ότι η κίνησή
µου δεν έχει καµία σχέση µε τον Τύπο και τα προηγούµενα. Το
εννοώ αυτό.

Υπάρχει στη διαδικασία, κύριε Υπουργέ -και δεν θέλω να σας θίξω,
για το Θεό, είσαστε γνωστός- υπάρχει ένα πρόβληµα. Στη
διαδικασία θα πρέπει, επειδή είναι λεπτοί οι µηχανισµοί -το είπατε
εκατό φορές εσείς- πρέπει να φαίνεται και τίµια η γυναίκα του
Καίσαρος.
Θα µου επιτρέψετε δε να σας πω, επικαλούµενος το άρθρο 1 του
π.δ. 438/95 σε υλοποίηση του ν.2292/95, ότι ο γενικός διευθυντής
εξοπλισµών δεν έχει καµία αρµοδιότητα µε τους εξοπλισµούς, παρά
µόνο: Πρώτον να ενδιαφέρεται για την υλοποίηση των εξοπλιστικών
προγραµµάτων, που είναι ευθύνη των επιτελείων. ∆εύτερον, να
συντονίζει τις προµήθειες, όχι σε κύριο υλικό, αλλά σε δευτερεύον.
Η παρουσία σε µία δοκιµή πυροβόλου του κυρίου γενικού διευθυντή
εξοπλισµών στην αντίστοιχη επιτροπή είναι λάθος. Είναι
παραβίαση, διότι πρέπει να φαίνεται και τίµια η γυναίκα του
Καίσαρος.
Να πω κάτι ακόµα, κύριε Υπουργέ: Η πρωτοβουλία κινείται από τη
Γενική ∆ιεύθυνση Εξοπλισµών προς το Γενικό Επιτελείο, ότι έχουµε
πρόταση της σλοβακικής εταιρείας κλπ. 'Εχουµε δηλαδή µία
αντίστροφη κίνηση. Αυτό είναι το δεύτερο σηµείο που εκθέτει αυτό
που σας είπα ότι η γυναίκα του Καίσαρος πρέπει να είναι και τίµια.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Πάω στην ουσία του πράγµατος: Κύριε Υπουργέ, έχω δύο εκθέσεις
των επιτροπών που παρακαλούθησαν το πυροβόλο. Επειδή
τυχαίνει να είµαι πυροβολητής -και να µου επιτρέψετε να σας πω
παραβιάζοντας την µετριοφροσύνη που σας οφείλω, ότι ήµουν
πυροβολητής µε άριστα πάντα στα σχολεία µου- να σας πω ότι
όταν ένα σύγχρονο πυροβόλο δεν µπορεί να βάλει βολή µε
πυροσωλήνα εγγυροφλεγή, είναι σαν να µην υπάρχει το πυροβόλο.
Εγκρίνεται το υλικό κατάλληλο όταν αυτό το κλασικό για το
οποιοδήποτε πυροβολικό είναι εξωφρενικό. Κρίνεται κατάλληλο
όταν δεν µπορεί να κάνει εγγυροφλεγή βολή.
Επίσης, όταν γίνονται τρία είδη βολών και αποτυγχάνουν -µιλάω για
το αυτοκινούµενο, αλλά είναι το ίδιο...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Σπυριούνη, σας
παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: 'Οταν αποτυγχάνουν οι δύο από τις
τρεις βολές 100% και η τρίτη είναι αµφισβητούµενη, όταν δεν
µπορείς να χρησιµοποιήσεις χειροκίνητους σκοπευτικούς
µηχανισµούς, το πυροβόλο δεν ανταποκρίνεται στην ελληνική
πραγµατικότητα. Απορώ πώς πυροβολητές έβαλαν την υπογραφή
τους για τέτοιες δοκιµές και για τέτοιους προβληµατισµούς.
Από αυτά που µου είπατε πιστεύω ότι δεν έχετε κάνει παραγγελία,
ότι το πράγµα είναι σε έναν προβληµατισµό.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆ηµιουργούµε τώρα
προβλήµατα.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Κύριε Πρόεδρε, ήλπιζα ότι δεν θα χρειαστώ να
απαντήσω αλλά τελικά πρέπει να απαντήσω στον κύριο
συνάδελφο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, κάνατε τελικά παραγγελία;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Είναι πάρα πολύ σαφές, από όσα είπα
προηγουµένως, ότι δεν υπάρχει καµία παραγγελία.
Κύριε συνάδελφε, δεν προσέξατε φαίνεται ότι αυτά τα οποία
αναφέρατε ως παρατηρήσεις τα λέει και η επιτροπή. Αναφέρουν
όµως την προπαρουσία του ερπυστριοφόρου αυτοκινούµενου
πυροβόλου ΖUZANA, το οποίο ουδόλως µας ενδιέφερε, ουδόλως
εξετάσαµε. Και ο Γενικός ∆ιευθυντής δεν ήταν µέλος καµιάς
εξεταστικής επιτροπής. 'Ηµασταν µία οµάδα που µας έκαναν µία
παρουσίαση. 'Αρα δεν πήγαµε εµείς για να ελέγξουµε ή να
ζητήσουµε  παρουσίαση.  Μας  παρουσίασαν  µε  αφορµή  την
επίσκεψή  µας  ένα  όπλο,  το  οποίο  είχε  όλα  αυτά  τα  αρνητικά
που  λέτε.  Γι'  αυτό  ακριβώς  δεν  έγινε  δεκτό  ούτε
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για το σλοβάκικο στρατό ούτε για µας.
Εποµένως, όλα αυτά που µου λέτε δεν έχουν σχέση µε τη δική µας
εκδήλωση ενδιαφέροντος ένα χρόνο αργότερα για το αυτοκινούµενο
πυροβόλο, το οποίο όµως δεν έχει σχέση µε όλα αυτά, τις δοκιµές
και τα χαρακτηριστικά. Είναι άλλη η διαδικασία διαπίστωσης...
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Τα ίδια είναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): 'Οχι, κύριε συνάδελφε, δεν είναι έτσι. Υπάρχει
αµφισβήτηση όταν δεν µε κατανοείτε. Αυτό έχει πιστοποιηθεί από
το σλοβάκικο στρατό. 'Εχει άλλα χαρακτηριστικά, έγιναν άλλες
εξετάσεις. Θα σας αφήσω ένα πρακτικό αξιολόγησης του ΓΕΣ του
1998 πλέον όπου αναφέρονται όλα τα στοιχεία τεσσάρων οπλικών
συστηµάτων.
'Οπως και να έχει η ιστορία µας, κύριε συνάδελφε, εγώ δέχοµαι την
ευαισθησία σας και το ενδιαφέρον σας. 'Οταν όµως, µου κάνετε
ερώτηση για µία αγορά η οποία δεν έγινε, για µία διαπίστωση η
οποία προέκυψε ως αποτέλεσµα στα πλαίσια µιας διηµερούς
επίσκεψης και αφορά σε κάποιο οπλικό σύστηµα το οποίο όµως
εµάς ουδέποτε µας ενδιέφερε, τότε παρακαλώ πρέπει να
φροντίσετε να µη δηµιουργούνται εντυπώσεις, διότι συµφωνώ µαζί
σας ότι όχι µόνο πρέπει να είναι αλλά και να φαίνεται κανείς. Γι'
αυτόν ακριβώς το λόγο καλό είναι που έγινε αυτή η κουβέντα για να
ξεκαθαριστούν αυτά τα πράγµατα. ∆ιότι, κύριε συνάδελφε, τα
στοιχεία τα οποία σας έδωσαν χρησιµοποιήθηκαν από την
εφηµερίδα "ΕΛΕΥΘΕΡΟΣ ΤΥΠΟΣ" στη Θεσσαλονίκη για να γίνει
τότε η επίθεση κατά του κ. Λαζαρίδη. Αυτά, λοιπόν, θα µας δοθεί η
δυνατότητα και στα δικαστήρια να τα επαναλάβουµε για να
αποκατασταθεί η αλήθεια. Οι παρεξηγήσεις βλέπετε γίνονται πάρα
πολύ εύκολα.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Τα πυρά του
πυροβολικού δεν θα πρέπει να είναι άσφαιρα.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): 'Ασφαιρα πυροβολικά δεν υπάρχουν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆εύτερη είναι η µε
αριθµό 4998/11.12.98 ερώτηση του Βουλευτή της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. Γεωργίου Σούρλα προς τον Υπουργό Υγείας και
Πρόνοιας, σχετικά µε την πορεία των εργασιών τεσσάρων έργων
στον τοµέα υγείας-πρόνοιας που εκτελούνται στο Νοµό Μαγνησίας.
Η ερώτηση είναι η ακόλουθη:
"Ερωτάται ο κύριος Υπουργός και παρακαλείται να ενηµερώσει τη
Βουλή για την πορεία και τη διαγραφόµενη πολιτική παραθέτοντας
συγκεκριµένα στοιχεία των παρακάτω έργων του Nοµού
Μαγνησίας:
1. Κατασκευή νέας πτέρυγας και αναδιαρρύθµισης-ανακαίνισης
υφιστάµενων κτιρίων Γενικού Νοµαρχιακού Νοσοκοµείου Βόλου.
2. Επισκευή - Αποκατάσταση Τσιτσιλιάνειου Νοσοκοµείου Καλών
Νερών.
3. Επέκταση κτιριακής υποδοµής και ιδρύµατος "ΑΣΠΡΕΣ
ΠΕΤΑΛΟΥ∆ΕΣ".
4. Λειτουργία του Κέντρου προ και Επαγγελµατικής Κατάρτισης
Ατόµων µε ειδικά προβλήµατα Βόλου".
Ο Υφυπουργός κ. Φαρµάκης έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε Πρόεδρε θα προσπαθήσω στο λίγο χρόνο που έχω στη
διάθεσή µου να απαντήσω στα τέσσερα ερωτήµατα του κ. Σούρλα.
'Αλλωστε αυτή η ερώτηση έχει απαντηθεί γραπτώς, αλλά
εκπροθέσµως και γι αυτό ήρθε στη Βουλή. ∆εν πειράζει.
Για το πρώτο ερώτηµα θα είναι γνωστό στον κύριο συνάδελφο ότι
από 27.4.1998 υπογράφηκε σύµβαση µεταξύ της ∆ΕΠΑΝΟΜ και
της αναδόχου εταιρείας και ξεκίνησε η κατασκευή της πρώτης
φάσης, ολοκλήρωσης του έργου, αποπεράτωσης σκελετού από
οπλισµένο σκυρόδεµα και κατασκευή του κελύφους της νέας
πτέρυγας-προσθήκης του Νοµαρχιακού Νοσοκοµείου Βόλου που

περιλαµβάνει την αποπεράτωση του σκελετού από οπλισµένο
σκυρόδεµα και την κατασκευή του κελύφους.
Το έργο είναι προϋπολογισµού ενός δισεκατοµµυρίου επτακοσίων
ενενήντα οκτώ εκατοµµυρίων (1.798.000.000) χωρίς την
αναθεώρηση, τα απρόβλεπτα και το ΦΠΑ. Η συµβατική διάρκεια
του έργου είναι δώδεκα µήνες. Πληροφορώ τον κύριο συνάδελφο
ότι θα απαιτηθεί χρονική παράταση τεσσάρων µηνών περίπου για
την ολοκλήρωση του έργου. Και για να επικυρωποιήσω και λίγο τα
στοιχεία πρέπει να του πω -γιατί ίσως έχει και τη γραπτή απάντηση
στα χέρια του- ότι µέχρι 31.1.1999 η απορρόφηση άγγιζε το 40%
περίπου δηλαδή τα επτακόσια δισεκατοµµύρια (700.000.000.000).
Θέµα χρηµατοδότησης του έργου δεν υπάρχει. Είναι εγγεγραµµένα
στο πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων αυτά τα χρήµατα. Να του
πω επίσης όπως και εγγράφως έχει αναφερθεί, ότι οι µελέτες για τη
β' και γ' φάση έχουν σχεδόν ολοκληρωθεί, µπορεί να έχουν δοθεί
και στη ∆ΕΠΑΝΟΜ -δεν βρήκα σήµερα τον αρµόδιο της ∆ιεύθυνσης
Τεχνικών Υπηρεσιών, για να έχω πιο επίκαιρα στοιχεία- και έτσι θα
µελετηθούν, ώστε να υπάρξει η έγκριση ή η τροποποίησή τους,
γενικά να ολοκληρωθεί όλη αυτή η διαδικασία που είναι απαραίτητη.
'Οσον αφορά το δεύτερο θέµα, από το 1993 δόθηκε έγκριση
σκοπιµότητας για την εκτέλεση του έργου, επισκευή-αποκατάσταση
του κτιρίου πρώην Τσιτσιλιανείου, προϋπολογισµού εκατόν τριάντα
έξι εκατοµµυρίων (136.000.000). Είχε επιχορηγηθεί τότε το
νοσοκοµείο µε ογδόντα εκατοµµύρια (80.000.000) για το έργο.
Αργότερα το 1995 η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Μαγνησίας ενέταξε
το έργο αυτό σε δικά της προγράµµατα µε συνολικό
προϋπολογισµό εκατόν ογδόντα εκατοµµυρίων (180.000.000).
Μετά από αίτηµα του νοσοκοµείου, τον Ιανουάριο του 1997 η
επιχορήγηση του Υπουργείου των ογδόντα εκατοµµυρίων
(80.000.000) δραχµών διετέθη για άλλο σκοπό. Το αίτηµα της
τροποποίησης που υποβλήθηκε έγινε δεκτό και έτσι η πίστωση
πήγε στο νοσοκοµείο για κάλυψη λειτουργικών αναγκών.
Θέλω να πω επίσης ότι, στο από το 1992 ενταγµένο στο ΠΕΠ
Θεσσαλίας έργο για επέκταση της πτέρυγας του ιδρύµατος ατόµων
µε ειδικές ανάγκες Μαγνησίας "'Ασπρες Πεταλούδες", ο σκελετός
έχει ολοκληρωθεί. Το έτος 1995 εντάχθηκε εκ νέου στο πρόγραµµα
δηµοσίων επενδύσεων. Σήµερα το έργο βρίσκεται στο στάδιο της
ολοκλήρωσης σχεδόν µε ποσοστό απορρόφησης πάνω από 85%.
Τέλος πρέπει να πληροφορήσω τον κύριο συνάδελφο ότι στο Νοµό
Μαγνησίας λειτουργούν δύο ιδρύµατα, "'Ασπρες Πεταλούδες" και
ΕΛΕΠΑΠ, από τα οποία το µεν πρώτο υλοποιεί σειρά
προγραµµάτων κατάρτισης ατόµων µε ειδικές ανάγκες και το
δεύτερο βρίσκεται στο στάδιο προετοιµασίας για να εφαρµόσει και
εκείνο αντίστοιχα προγράµµατα για τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Σούρλας έχει το
λόγο για δύο λεπτά να αναπτύξει την ερώτησή του.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε το Νοσοκοµείο Βόλου είναι
το µοναδικό νοσοκοµείο στη χώρα µας που ενώ ήταν συνεχιζόµενο
και εντάχθηκε στο πρώτο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης, είναι το µόνο
που δεν εντάχθηκε στο δεύτερο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης.
Κοµµατική εµπάθεια, αδιαφορία, ολιγωρία; ∆υσκολεύοµαι να δώσω
την όποια ερµηνεία. 'Οταν έχουν εγκριθεί πιστώσεις τριακοσίων
εξήντα δισεκατοµµυρίων (360.000.000.000) για τον τοµέα υγείας,
πρόνοιας, όταν δεν έχουν απορροφηθεί στο βαθµό που θα έπρεπε,
και κινδυνεύουν να χαθούν. ∆ιερωτώµαι τι είναι εκείνο που σας
έκανε να µην εντάξετε το νοσοκοµείο του Βόλου στο δεύτερο
Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης; Επιτέλους, κάποτε πρέπει να δώσετε
µια απάντηση. Την οφείλετε σε ένα νοµό µε διακόσιες χιλιάδες
κατοίκους.
Η µικρή εργολαβία τελειώνει τον Απρίλιο, αλλά για να συνεχιστούν
οι κατασκευαστικές εργασίες του φέροντος οργανισµού, θα έπρεπε
να έχει ξεκινήσει η δηµοπρασία της άλλης φάσης. ∆εν το έχετε
κάνει. Το έχετε κατακρεουγήσει. Ακόµα και αυτό δεν το προχωρείτε.
∆ικαιολογηµένα υπάρχουν ανησυχίες και θα πρέπει να δώσετε
διευκρινίσεις.
"Τσιτσιλιάνειο": 'Οταν ήµουν Υπουργός Υγείας χορηγήθηκαν
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εκατό εκατοµµύρια (100.000.000). Για να µην εγγραφούν ως
πιστώσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας -ποια άλλη ερµηνεία να δώσω- τα
διαθέσατε αλλού µόλις πήρατε την Κυβέρνηση, για να γράψετε
ακόµη µια ιστορία εις βάρος του λαού της Μαγνησίας.
Είναι πολιτική αυτή που ασκείτε; Το 1993 πήγαν αυτά τα χρήµατα
στο Νοµαρχιακό Ταµείο και τώρα µετά από πέντε χρόνια
προχωρούν κάποιες εργασίες. Αλλάξατε το χαρακτήρα και τον
προορισµό του και θα το κάνετε εξωτερικά ιατρεία του νοσοκοµείου
Βόλου. Γιατί αυτή η εµπάθεια, γιατί αυτή η πολιτική;
Και το άλλο που δεν αναφέρατε -γι'αυτό έχει σηµασία αυτή η
ερώτηση- είναι το κέντρο προεπαγγελµατικής και επαγγελµατικής
κατάρτισης ψυχικώς πασχόντων. Είναι της αρµοδιότητας του
Υφυπουργού Πρόνοιας. Γι'αυτό µιλάω. Σε αυτό η εργολαβία είχε
ανατεθεί όταν ήταν η Νέα ∆ηµοκρατία. 'Ερχεσθε σεις και ακυρώνετε
την εργολαβία. Αγοράσατε στην πόλη του Βόλου ένα κτίριο
διακοσίων εκατοµµυρίων (200.000.000), ένα αµαρτωλό κτίριο. Με
αυτό το θέµα έχει ασχοληθεί η δικαιοσύνη. Για µένα ήταν το πιο
χτυπητό σκάνδαλο που έχει γίνει ποτέ στο Νοµό Μαγνησίας,
κυρίως ο τρόπος που αγοράσθηκε. Πέρασαν τέσσερα χρόνια και
ακόµα αυτό το κέντρο δεν έχει λειτουργήσει.
Πέστε µου, λοιπόν, πώς να χαρακτηρίσω την πολιτική σας, όταν
όλα αυτά διαδραµατίζονται στο Νοµό Μαγνησίας. 'Εχετε κ.
Φαρµάκη πρόβληµα µε το Νοµό Μαγνησίας; 'Εχετε πρόβληµα µε το
λαό της Μαγνησίας;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κύριος Υφυπουργός
έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε Πρόεδρε, θέλει κάποιος να "αγιάσει", να είναι ήρεµος, αλλά
φαίνεται ότι µε τον κ. Σούρλα αυτό δεν είναι δυνατό. Ο κ. Σούρλας
κάθε φορά επαναλαµβάνει τα ίδια, ότι "ζητάµε τα ρέστα", ότι
"έχουµε αµαρτίες, σκάνδαλα" κλπ. Αυτές είναι οι µόνιµες εκφράσεις
του.
'Ηµουνα νιος και γέρασα. 'Εχουµε απαντήσει πολλές φορές για το
θέµα του νοσοκοµείου Βόλου από το 1993. Και ο ίδιος δεν ξέρω
πόσες φορές έχω απαντήσει. 'Εφυγα από το Υπουργείο Υγείας και
τοποθετήθηκα σε άλλο Υπουργείο. Επέστρεψα µετά από τρία
χρόνια και πάλι είναι µπροστά µου ο κ. Σούρλας µε το ίδιο θέµα. Για
να αποδείξει στο λαό του Βόλου ότι εκείνος δήθεν είχε εντάξει σε
κάποιο πρόγραµµα αυτό το έργο, όταν δεν το είχε εντάξει σε κανένα
πρόγραµµα και µε καµία πίστωση. Θέλει να αποδείξει ότι εµείς δεν
το συνεχίσαµε ως συνεχιζόµενο έργο. Απίθανα πράγµατα. ∆εν
µπορούµε να τον πείσουµε επειδή εκείνος έχει το πρόβληµά του.
Επειδή πέρασε από το Υπουργείο πρέπει να υπερασπιστεί κάποια
δήθεν πολιτική και φροντίδα που είχε στη Μαγνησία και στο Βόλο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: 'Εχετε ηθική και πολιτική ευθύνη αυτουργός.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Θα σας παρακαλέσω, κύριε Πρόεδρε, να συστήσετε στον κύριο
συνάδελφο, αφού εµείς τον ακούσαµε µε προσοχή, να µη µας
διακόπτει. Φαίνεται ότι δεν θέλει ούτε να απαντήσουµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Πρέπει να ντρέπεστε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Σούρλα. Να µην γράφονται οι διακοπές του κ.Σούρλα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
∆εν θα πω τίποτε άλλο, λοιπόν, για το Νοσοκοµείο Βόλου. ∆εν
αξίζει να πω τίποτα παραπάνω.
Για το δεύτερο θέµα µιλούν οι ηµεροµηνίες. ∆εν υπάρχει καµία
κοµµατική εµπάθεια. Πράγµατι αυτό το έργο εντάχθηκε από τον κ.
Σούρλα στο πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων του Υπουργείου και
επιχορηγήθηκε µε ογδόντα εκατοµµύρια. Το 1995 η Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση Μαγνησίας υιοθέτησε το έργο και το ανέταξε σε δικά
της προγράµµατα. Το 1997, δύο χρόνια δηλαδή µετά, µετά από
αίτηµα του νοσοκοµείου παίρνουµε τα χρήµατα και τα δίνουµε για
λειτουργικές δαπάνες του νοσοκοµείου.
Ποιά είναι η εµπάθεια η κοµµατική επιτέλους εξαιτίας της οποίας
πήραµε τα χρήµατα, τα δώσαµε για άλλο έργο...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: ...

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Σούρλα!
Και εσείς σας παρακαλώ µην οξύνετε τη συζήτηση όταν λέτε ότι
είναι απαράδεκτα αυτά τα οποία λέει ο Υπουργός. Σας παρακαλώ,
λοιπόν!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε Πρόεδρε, φαίνεται ότι µιλούµε άλλη γλώσσα µε τον κύριο
Σούρλα. Η απάντησή µας εν πάση περιπτώσει προς τον ίδιο, προς
τη Βουλή και τον ελληνικό λαό αυτή είναι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Τρίτη είναι η µε αριθµό
2786/2.10.98 ερώτηση του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδος κ.Αχιλλέα Κανταρτζή προς τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας
και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τις προθέσεις της Κυβέρνησης στην
απόφαση µετατροπής του Ταµείου ∆ιοίκησης και ∆ιαχείρισης
Πανεπιστηµιακών ∆ασών του Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης από
ΝΠ∆∆ σε ΝΠΙ∆.
Η ερώτηση του κ. Κανταρτζή είναι η ακόλουθη:
Σύµφωνα µε κυβερνητικές εξαγγελίες η Κυβέρνηση προωθεί τη
µετατροπή του ΝΠ∆∆ που διαχειρίζεται το πανεπιστηµιακό δάσος
Περτουλίου και Ταξιαρχών σε ΝΠΙ∆ και τη συγχώνευση του µε το
Ταµείο ∆ιοίκησης και ∆ιαχείρισης του Αγροκτήµατος του
Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης µε στόχο τη δήθεν καλύτερη
αξιοποίηση της περιουσίας του Αριστοτέλειου Πανεπιστηµίου
Θεσσαλονίκης.
Το δάσος Περτουλίου είναι από τα καλύτερα δάση στη χώρα µας
και πρότυπο για τον τρόπο φροντίδα του, αφού όλες οι
παρεµβάσεις µέχρι σήµερα, γίνονταν µε αυστηρά επιστηµονικές
µεθόδους. Ταυτόχρονα η περιοχή Περτουλίου διαθέτει περιοχές
µοναδικού φυσικού κάλλους, όπως τα "περτουλιώτικα λιβάδια", οι
οποίες έχουν για τα καλά "µπει στο µάτι" διαφόρων που θα ήθελαν
να τα πάρουν για "αξιοποίηση" καταστρέφοντας ένα από τα
καλύτερα µέρη της πατρίδας µας.
Η µετατροπή του Ταµείου ∆ιοίκησης και ∆ιαχείρισης
Πανεπιστηµιακών ∆ασών από ΝΠ∆∆ σε νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού
δικαίου, ανοίγει το δρόµο για το ξεπούληµα του δάσους Περτουλίου
στους ιδιώτες, γεγονός που θα έχει σαν συνέπεια να χάσουν τη
δουλειά τους οι κάτοικοι του χωριού αλλά και της ευρύτερης
περιοχής που απασχολούνται σε διάφορες δασικές εργασίες και
επίσης την καταστροφή του δάσους, αφού θα αξιοποιείται µε
καθαρά κερδοσκοπικά κριτήρια. Ταυτόχρονα ανοίγει έτσι το δρόµο
για το ξεπούληµα και την παράδοση στα αδηφάγα µεγάλα
συµφέροντα ενός τοπίου µοναδικού και απείρου φυσικού κάλλους
που κατ'αυτόν τον τρόπο θα καταστραφεί.
Επί πλέον µε τη µετατροπή από ΝΠ∆∆ σε ΝΠΙ∆ αίρεται αυτόµατα η
µονιµότητα του προσωπικού που απασχολείται σ'αυτό.
Ερωτώνται οι κ.κ.Υπουργοί εάν η Κυβέρνηση προτίθεται να
επανεξετάσει την απόφαση της αυτή και να µην προχωρήσει στη
συγχώνευση και τη µετατροπή του Ταµείου ∆ιοίκησης και
∆ιαχείρισης Πανεπιστηµιακών ∆ασών του Πανεπιστηµίου
Θεσσαλονίκης από ΝΠ∆∆ σε ΝΠΙ∆".
Ο Υφυπουργός Παιδείας κ.Ανθόπουλος έχει το λόγο να απαντήσει
για τα δάση αυτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οµολογώ ότι
πρόκειται για ένα σενάριο πολύ καλής φαντασίας, δεν θέλω να πω
επιστηµονικής, που στηρίζεται πάνω σε µία λανθασµένη
πληροφόρηση.
Πως φθάνουµε στην ιδιωτικοποίηση του δάσους Περτουλίου, εγώ
δεν το καταλαβαίνω!
Εκείνο  που  έχω  να  σας  πω  όµως  είναι  ότι  στα  πλαίσια  της
γενικής  πολιτικής  της  Κυβέρνησης,  για  µεταφορά  αρµοδιοτήτων
και  συγχωνεύσεις  οργανισµών  του  δηµοσίου,  το  Υπουργείου
Παιδείας  προώθησε  ένα  προεδρικό  διάταγµα  στην  αρµόδια
διεύθυνση  του  Υπουργείου  Εσωτερικών,  οργανωτικής
ανάπτυξης,  µε  το  οποίο  προτείνεται  η  συγχώνευση  του
Ταµείου  ∆ιοίκησης  και  ∆ιαχείρισης  Πανεπιστηµιακών  ∆ασών
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-έχω ένα πρόβληµα µε τον τίτλο βέβαια "Πανεπιστηµιακών ∆ασών",
εν πάση περιπτώσει, έτσι το λένε- µε το Ταµείο ∆ιοίκησης και
∆ιαχείρισης Αγροκτήµατος του Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης.
∆ιαµορφώνεται εποµένως µε το προεδρικό διάταγµα που βρίσκεται
ακόµη σε διαδικασία έγκρισης και υπογραφής, ένα ενιαίο νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου. Πού ανακαλύψατε το νοµικό πρόσωπο
ιδιωτικού δικαίου; ∆ιερωτώµαι και εγώ. Πάντως να είστε σίγουροι ότι
η πληροφορία σας αυτή πάνω στην οποία οικοδοµήσατε το σενάριο
σας είναι απολύτως ανακριβές.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Κανταρτζής έχει το
λόγο για δύο λεπτά για να αναπτύξει την ερώτησή του.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, βέβαια είναι γνωστή
από το παρελθόν, η προσφιλής µέθοδος του κυρίου Υφυπουργού
να επικαλείται τα δήθεν σενάρια επιστηµονικής φαντασίας για να
αποφύγει να απαντήσει επί της ουσίας. ∆εν θα τον ακολουθήσω
άλλο, στο σηµείο αυτό σταµατάω εδώ.
Επί της ουσίας, κύριε Υπουργέ, στην εισηγητική έκθεση του
προϋπολογισµού του 1998 επί λέξει αναφέρει "Υπουργείο Εθνικής
Παιδείας για τα συγχωνευόµενα πρόσωπα, Ταµείο ∆ιοίκησης και
∆ιαχείρισης Πανεπιστηµιακών ∆ασών Πανεπιστηµίου
Θεσσαλονίκης και Ταµείο ∆ιοίκησης και ∆ιαχείρισης Αγροκτήµατος
Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης. Συγχωνεύονται. Προοπτική
κατάργησης και άσκησης αρµοδιοτήτων από το Ειδικό Ν.Π.Ι.∆.
Αξιοποίησης και ∆ιαχείρισης Περιουσίας Α.Π.Θ.".
Να, λοιπόν, ποιες είναι οι πηγές µας. Κάνετε τη στρουθοκάµηλο
αποφεύγοντας να θίξετε την ουσία, θέλοντας να αποκρύψετε και να
συσκοτίσετε την πραγµατικότητα. Και πραγµατικά εδώ γεννάται ένα
ερώτηµα. Γιατί προχωρείτε σ' αυτήν τη συγχώνευση. Τι σχέση έχει
η ∆ασολογική Σχολή µε τη Γεωπονική Σχολή. 'Αλλο το αντικείµενο
της µιας, άλλο το αντικείµενο της άλλης. Σας το λένε µε οµόφωνες
αποφάσεις και οι δυο σχολές. Αλλά εδώ όµως είναι φανερή η
προοπτική την οποία δίνετε. Μετατροπή σε Ν.Π.Ι.∆. Γιατί το δάσος
του Περτουλίου και του Ταξιάρχη, είναι τα καλύτερα δάση στην
Ελλάδα. Με τη φροντίδα του πανεπιστηµίου που χρησιµοποιείται
και για την πρακτική εξάσκηση των φοιτητών και για ερευνητικούς
σκοπούς. Και όχι µόνο είναι από τα καλύτερα δάση στην Ελλάδα, τα
πιο περιποιηµένα, αλλά και από τα πιο όµορφα τοπία που
πραγµατικά έχουν µπει στο µάτι των διαφόρων κερδοσκόπων. Να,
λοιπόν, ποιο στόχο θέλετε να εξυπηρετήσετε µε τη µετατροπή αυτή.
Και να σταµατήσετε να παίζετε µε τις λέξεις. Πάρτε τις ευθύνες σας.
Οµόφωνες αποφάσεις της ∆ασολικής και Γεωπονικής Σχολής σας
λένε να µην προχωρήσετε. Χρειάζονται τα δάση αυτά. Αλλά η
µετατροπή σε Ν.Π.Ι.∆. έχει σαν στόχο να ανοίξει ακριβώς το δρόµο
για την ιδιωτικοποίηση και το ξεπούληµα πετώντας στο δρόµο
όλους αυτούς τους ανθρώπους που ζουν από αυτήν τη δουλειά,
αλλά και θυσιάζοντας ένα από τα πιο όµορφα µέρη της πατρίδας
µας στο βωµό των κερδοσκόπων. 'Εστω και τώρα πάρτε τις
ευθύνες σας.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αχιλλέας Κανταρτζής καταθέτει για
τα Πρακτικά την προαναφερθείσα εισηγητική έκθεση, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κύριος Υφυπουργός
έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Αρχίζω να αµφιβάλλω για τη γλώσσα που
χρησιµοποιώ, κύριε Πρόεδρε. Πιστεύω σταθερά ότι χρησιµοποιώ
την ελληνική γλώσσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Το άρθρο του
προεδρικού διατάγµατος αγαπητοί κύριοι σεναριογράφοι, λέει τα
εξής: "Από τη δηµοσίευση του παρόντος προεδρικού διατάγµατος
συγχωνεύονται: 1. Το Ταµείο ∆ιοίκησης και ∆ιαχείρισης
Πανεπιστηµιακών ∆ασών και 2. Το Ταµείο ∆ιοίκησης και
∆ιαχείρισης Αγροκτήµατος Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης, σε ενιαίο
Ν.Π.∆.∆. µε την επωνυµία Ταµείο ∆ιαχείρισης Πανεπιστηµιακών
∆ασών και Αγροκτήµατος Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης". 'Αρθρον
µόνον. Ουδέν άλλο.
Αν οι κύριοι ερωτώντες Βουλευτές είναι και οι συντάκτες του

προεδρικού διατάγµατος και εµείς δεν γνωρίζουµε το περιεχόµενό
του, τότε να µας πουν ποιοι βρίσκονται στο Υπουργείο και ποιοι
βρίσκονται έξω από το Υπουργείο. Αλλά εγώ δεν καταλαβαίνω από
τι κινδυνεύει επιτέλους το δάσος Περτουλίου, όταν αντί να έχει το
δικό του διοικητικό συµβούλιο µε ένα ανεξάρτητο Ν.Π.∆.∆. υπάγεται
στη διαχείριση και τη διοίκηση ενός ενιαίου τέτοιου συµβουλίου που
εξακολουθεί να είναι Ν.Π.∆.∆. Αφήστε αυτές τις φαντασιώσεις,
κανένα δάσος δεν κινδυνεύει από διαχειριστικού και διοικητικού
τύπου ρυθµίσεις που είναι αναγκαίες χάριν της αποδοτικότερης,
παραγωγικότερης λειτουργίας των οργανισµών του δηµόσιου. Σας
ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, να καταθέσετε το προεδρικό διάταγµα για τα Πρακτικά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): ∆εν έχει υπογραφεί ακόµη, είναι το σχέδιο. ∆εν
µπορώ να καταθέσω το σχέδιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς.
Τέταρτη είναι η µε αριθµό 5475/21.12.98 ερώτηση της Βουλευτού
του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Στέλλας
Αλφιέρη προς τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε τις
προθέσεις της Κυβέρνησης για τη δηµιουργία Πολυϊατρείου στο
∆ήµο Καµείρου Ρόδου.
Η ερώτηση του κυρίου συναδέλφου έχει ως εξής:
"Στον ∆ήµο Καµείρου δεν υπάρχει Κέντρο Υγείας ούτε άλλη
υποδοµή πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Υπηρετούν τρείς
αγροτικοί γιατροί καλύπτοντας τις ανάγκες δεκαοκτώ κοινοτήτων. Οι
κάτοικοι των χωριών είναι αναγκασµένοι είτε να µεταβαίνουν στο
Κέντρο Υγείας της 'Εµπωνας είτε στο Νοσοκοµείο της Ρόδου
προκειµένου να εξυπηρετηθούν, ενώ δηµιουργούνται πολλά
προβλήµατα µε τα επείγοντα περιστατικά, ιδιαίτερα κατά τους
χειµερινούς µήνες που οι συγκοινωνίες περιορίζονται.
Επειδή όπως κατ' επανάληψη έχουµε επισηµάνει η παροχή
υπηρεσιών υγείας σε αποκεντρωµένη βάση είναι παράγοντας
τοπικής ανάπτυξης και βοηθά τη παραµονή του πληθυσµού στον
τόπο του.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός
1. Πότε προτίθεται, εφαρµόζοντας το ν. 2519/97, να προχωρήσει
στην οργάνωση ∆ικτύων Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας.
2. Αν προτίθεται, αναβαθµίζοντας τα αγροτικά ιατρεία, να
προχωρήσει στη δηµιουργία πολυιατρείου στο ∆ήµο Καµείρου µε
επαρκή και εξειδικευµένη στελέχωση σε ιατρικό και νοσηλευτικό
προσωπικό".
Ο Υφυπουργός Υγείας κ. Νικόλαος Φαρµάκης έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε Πρόεδρε, από τις διατάξεις των άρθρων 31, 32 και 33 του
ν.2519/97 προβλέπεται η οργάνωση και λειτουργία δικτύων
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας στη χώρα για την αναβάθµιση των
υπηρεσιών πρωτοβάθµιας φροντίδας.
Είναι ένα εγχείρηµα δύσκολο που στη µελέτη του µάλιστα
αποδείχθηκε περισσότερο δύσκολο, απ' ό,τι προεβλέπετο. ∆εν
υπάρχει δυνατότητα να λειτουργήσει κανείς τα δίχτυα και να
εφαρµόσει κανείς εύκολα το θεσµό του οικογενειακού γιατρού, όταν
λείπει ο ενιαίος φορέας υγείας και όταν υπάρχει αυτή η ανισότητα
στις παροχές τριάντα επτά κλάδων και φορέων υγείας των
ασφαλιστικών οργανισµών και του ∆ηµοσίου και όταν πρόκειται να
δεχθούν υπηρεσίες από το δίκτυο και τον οικογενειακό γιατρό,
ασφαλισµένοι διαφόρων ασφαλιστικών οργανισµών.
Γι'  αυτό  και  η  προηγούµενη  από  εµάς  πολιτική  ηγεσία  του
Υπουργείου  ανέθεσε  σε  επιµέρους  επιτροπές  τη  µελέτη
πιλοτικής  εφαρµογής  σε  µερικές  περιοχές  της  χώρας  αυτών
των  δικτύων.  Αυτή  η  µελέτη  και  προετοιµασία  από  τις
επιτροπές  αυτές  δεν  έχει  ολοκληρωθεί.  Επαναλαµβάνω  το
εγχείρηµα  φαίνεται  να  είναι  δυσκολότερο  απ'  ό,τι  µπορούσε  να
προβλέψει  κανείς.  'Εχουµε  κι  εµείς  στο  λίγο  χρόνο  που
είµαστε  στο  Υπουργείο,  τη  συνεργασία  και  την  ενηµέρωση
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από αυτές τις επιτροπές και ελπίζουµε ότι θα πάρουµε τις
αποφάσεις µας σύντοµα.
Το πότε, λοιπόν, που είναι το ερώτηµα της συναδέλφου, δεν µπορώ
να το προσδιορίσω χρονικά, αλλά ελπίζουµε ότι θα είµαστε σε θέση
να πάρουµε επαναλαµβάνω τις αποφάσεις µας σύντοµα.
Σε ό,τι αφορά τις υπηρεσίες και την οργάνωση πολυϊατρείου στο
∆ήµο Καµείρου της Ρόδου, θέλω να πληροφορήσω τη συνάδελφο
ότι ο δήµος αποτελέστηκε από τη συνένωση επτά κοινοτήτων και
εξυπηρετείται σήµερα από τα τρία περιφερειακά ιατρεία, που
λειτουργούν σε τρεις από τις επτά κοινότητες αυτού του δήµου και
από το γειτονικό Κέντρο Υγείας του 'Εµπωνα.
Με την εφαρµογή του νόµου για την οργάνωση της πρωτοβάθµιας
αυτοδιοίκησης και τη δηµιουργία και λειτουργία των νέων δήµων
από 1.1.99 ασφαλώς και υπάρχει θέµα για το Υπουργείο µας
ανασχεδιασµού των µονάδων πρωτοβάθµιας φροντίδας της
περιφέρειας.
Είναι ένα θέµα, που µας απασχολεί, αλλά προς το παρόν δεν έχω
να κάνω ειδικές ανακοινώσεις. Είναι βέβαιο ότι θα πρέπει να γίνει
κάποια αναδιάταξη των µονάδων παροχής υπηρεσιών
πρωτοβάθµιας φροντίδας στη χώρα, µετά τη δηµιουργία και
λειτουργία των νέων ΟΤΑ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Η κ. Αλφιέρη έχει το
λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, η Ρόδος έχει µια πολύ
ωραία εικόνα το καλοκαίρι και όλοι την επισκεπτόµαστε για λόγους
αναψυχής. Αυτή η εικόνα το χειµώνα είναι πολύ δυσάρεστη στον
τοµέα της υγείας.
Η ερώτησή µου δεν έγινε τυχαία, γιατί επικαλέστηκα το νοµοσχέδιο,
που εσείς φέρατε στη Βουλή και έκανα χρήση του νόµου που εσείς
ψηφίσατε και που εσείς είχατε υποσχεθεί ότι άµεσα θα έχουµε
θετικά αποτελέσµατα.
Κύριε Υπουργέ, καταλαβαίνω ότι είναι πολύ δύσκολο να
εφαρµοστούν τα άρθρα 31 και 32, γιατί είναι κάτι πρωτόγνωρο στη
χώρα µας. 'Οµως, δεν είναι πολύ δύσκολο, κύριε Υπουργέ, να
εφαρµοστούν τα άρθρα 26 και 27. Εδώ µιλάµε για γιατρούς
πρωτοβάθµιας υγείας στην ύπαιθρο.
Στην προκειµένη περίπτωση έχουµε δεκαοκτώ κοινότητες που ο
αριθµός των κατοίκων είναι πολύ µεγάλος.
∆εύτερον, οι αγροτικοί ιατροί που υπάρχουν στην Κάµειρο δεν
προλαβαίνουν και δεν έχουν την υποδοµή να παρέχουν σωστές
ιατρικές υπηρεσίες µε την έννοια της πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας υπαίθρου.'Αρα, λοιπόν, όσον αφορά τα µέτρα που πρέπει να
πάρετε στην πρώτη φάση πριν ολοκληρωθεί η µελέτη, είσαστε και
θεσµικά κατοχυρωµένος, είναι το άρθρο 26 και 27 για τους γιατρούς
πρωτοβάθµιας υγείας.
Κύριε Υπουργέ, κάνετε αναφορά για το Κέντρο Υγείας του 'Εµπονα,
που θα το φέρω σε µία επόµενη ερώτησή µου, γιατί σε µία
περιοδεία που έκανα στη Ρόδο µπήκε και αυτό το ζήτηµα.
'Εχουν πάρα πολλές ελλείψεις και σε ιατρικό προσωπικό, αλλά
υπάρχουν ελλείψεις και σε εξοπλισµό. 'Αρα, λοιπόν, στην
προκειµένη περίπτωση η Ρόδος και η περιοχή αυτή στερείται τις
στοιχειώδεις πρωτοβάθµιες υπηρεσίες, µε αποτέλεσµα να
πηγαίνουν στο Νοσοκοµείο της Ρόδου -που γνωρίζετε πολύ καλά
τα προβλήµατα που υπάρχουν εκεί- και να έχουµε µηδαµινή
πρωτοβάθµια περίθαλψη εκεί.
Πιστεύω ότι αυτό που θα πρέπει να µας πείτε, είναι να δείτε την
εφαρµογή των άρθρων 26 και 27 και µετά να πάµε στη δηµιουργία
των οικογενειακών γιατρών, που πραγµατικά υπάρχουν δυσκολίες.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κύριος Υφυπουργός
έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κυρία συνάδελφε, σε αντίθεση µε αυτά που είπατε, είµαι βέβαιος ότι
η εικόνα από πλευράς υγείας, στη Ρόδο είναι καλύτερη το χειµώνα
από ό,τι είναι το καλοκαίρι. Το καλοκαίρι ο πληθυσµός της Ρόδου
δεκαπλασιάζεται τουλάχιστον από ό,τι λένε οι ντόπιοι και από τα
σχετικά στοιχεία που υπάρχουν. Κατά συνέπεια, δεν θεωρώ ότι τα
προβλήµατα στη Ρόδο είναι περισσότερα το χειµώνα από πλευράς
εξυπηρέτησης των αναγκών σε υπηρεσίες υγείας από ό,τι είναι το

καλοκαίρι.
∆εύτερον, δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί αναφέρεστε σε δεκαοκτώ
κοινότητες. Εγώ, από τα στοιχεία που έχω, γνωρίζω ότι ο ∆ήµος
Καµείρου αποτελείται από τη συνένωση επτά κοινοτήτων. Αν θέλετε
να σας διαβάσω και ποιες είναι αυτές αλλά αυτό δεν έχει σηµασία.
Είναι πολύ καλή η σύνθεση, ανά δύο κοινότητες έχουµε ένα
περιφερειακό ιατρείο που έχει έδρα τον Απόλλωνα, το Σαλάκο και
τη Σορωνή. ∆εν ξέρω αν τα λέω πολύ σωστά. Μπορεί να µπερδεύω
τα ονόµατα, γιατί δεν µου είναι καθόλου προσιτά. Σε επτά, λοιπόν,
κοινότητες υπάρχουν τρία περιφερειακά ιατρεία και πολύ κοντά
υπάρχει ένα Κέντρο Υγείας, που είµαι βέβαιος και συµφωνώ µαζί
σας, ότι θα έχει όλα τα προβλήµατα λειτουργίας που έχουν τα
περισσότερα Κέντρα Υγείας της χώρας, ιδιαίτερα των νησιωτικών
περιοχών.
Μου είπατε ότι του λείπουν γιατροί. Αυτό δεν είναι περίεργο ούτε
είναι πρωτόγνωρο!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Να κοιµάστε ήσυχος τότε!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε Σιούφα, σας παρακαλώ. Κοιµάµαι τόσο ήσυχος, όσο
κοιµόσασταν και εσείς τα χρόνια που υπηρετήσατε στο Υπουργείο
της Υγείας! Προκηρύσσω θέσεις και εγώ -όπως δεν κάνατε εσείς
πάντως- προσωπικού για τα Κέντρα Υγείας και δεν υπάρχει
προσέλευση γιατρών για να τα στελεχώσουν. ∆εν µπορούµε να
εκβιάσουµε κανέναν να πάει! Αν υπάρχει τέτοιος τρόπος, να µας
τον υποδείξετε!
Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε, που αντί να απαντώ στην κ.
Αλφιέρη, άρχισα να απαντώ στον κ. Σιούφα, αλλά εκείνος µε
προκάλεσε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Είναι ζωντανή η
συζήτηση εδώ!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Υπάρχουν προβλήµατα στελέχωσης. ∆εν γνωρίζω να υπάρχουν
προβλήµατα εξοπλισµού.
Παρακαλώ να γνωρίσω τι πληροφόρηση έχετε. Αφού δεν υπάρχουν
γιατροί να χειριστούν τα µηχανήµατα, δεν ξέρω σε ποιον εξοπλισµό
αναφέρεστε. 'Ολα τα κέντρα υγείας έχουν το στοιχειώδη εξοπλισµό.
Εν πάση περιπτώσει, επαναλαµβάνω αυτό που σας είπα, η
λειτουργία των νέων δήµων, που αναδιέταξε χωροταξικά -ας το
πούµε έτσι- τους Οργανισµούς της Τοπικής Αυτοδιοίκησης και
συνεπώς και τη λειτουργία του κράτους, υποχρεώνει και εµάς να
αρχίσουµε να συζητούµε την αναδιάταξη των υγειονοµικών
υπηρεσιών πρωτοβάθµιας φροντίδας της χώρας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υφυπουργό.
Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο
Βουλευτής κ. Σπύρος ∆ανέλλης ζητεί ολιγοήµερη άδεια απουσίας
του στο εξωτερικό.
Εγκρίνει η Βουλή;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Η Βουλή ενέκρινε.
Αναφορές-ερωτήσεις δεύτερου κύκλου:
Πρώτη ερώτηση είναι η µε αριθµό 4780/8.12.98 του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. ∆ηµητρίου Σιούφα προς τον Υπουργό Τύπου
και Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης, σχετικά µε την τήρηση
αξιοκρατίας και διαφάνειας στις διαδικασίες του διαγωνισµού για την
πρόσληψη εκατόν εξήντα δηµοσιογράφων στην Ελληνική
Ραδιοφωνία Τηλεόραση (ΕΡΤ).
Η ερώτηση του κ. Σιούφα σε περίληψη, έχει ως εξής:
"Η Κυβέρνηση και η ∆ιοίκηση της ΕΡΤ έστησαν ένα διαγωνισµό
παρωδία για την πρόσληψη 160 δηµοσιογράφων στην ΕΡΤ. Η
ΕΣΗΕΑ από την πρώτη στιγµή είχε καταγγείλει τις αδιαφανείς
διαδικασίες που µετήλθε η Κυβέρνηση και η ∆ιοίκηση της ΕΡΤ. 'Ετσι
αποκλείστηκαν επαγγελµατίες δηµοσιογράφοι µε 10ετή και πλέον
προϋπηρεσία είτε στην ΕΡΤ είτε σε άλλα έντυπα και
ραδιοτηλεοπτικά µέσα. Ακόµη από την επιλογή αποκλείσθηκαν
παντελώς οι αθλητικοί συντάκτες.
Αντ'αυτών προτίµησαν να προσλάβουν συνταξιούχους ΤΣ-
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ΠΕΑΘ-ΤΑΙΣΥΤ, εργαζόµενους ήδη σε άλλες κρατικές υπηρεσίες
(ΑΠΕ, Γ.Γ.Τύπου, Μακεδονικό Πρακτορείο) δηµοσιογράφους µε
ολιγόχρονη προϋπηρεσία στην ΕΡΤ ή χωρίς τυπικά προσόντα (π.χ.
απολυτήριο λυκείου).
Για όλα αυτά, ερωτάται ο Υπουργός Τύπου και ΜΜΕ και καλείται να
δώσει επαρκείς εξηγήσεις και αν προτίθεται να αποκαταστήσει τις
αδικίες ακυρώνοντας ακόµη και το διαγωνισµό που δεν εξασφάλισε
διαφανείς και αξιοκρατικές διαδικασίες".
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο για τρία λεπτά για να
πρωτολογήσει.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ (Υπουργός Τύπου και Μέσων Μαζικής
Ενηµέρωσης): Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, δεν συµφωνώ
καθόλου µε το καταγγελτικό ύφος εναντίον της Ελληνικής
Ραδιοφωνίας Τηλεόρασης του κυρίου συναδέλφου, γιατί µε τρόπο
µειωτικό για την ΕΡΤ, µε τρόπο που δεν ανταποκρίνεται στην
πραγµατικότητα την κρίνει στο σύνολό της και την αδικεί.
Η Ελληνική Ραδιοφωνία Τηλεόραση δεν προετοιµάστηκε.
Παραδόθηκε, θα έλεγα, αµαχητί και αιχµάλωτη στα ιδιωτικά
συµφέροντα την περίοδο της εκρηκτικής εισόδου των ιδιωτικών
ραδιοτηλεοπτικών σταθµών στην ελληνική αγορά. Αυτός ο µεγάλος
γίγαντας, η Ελληνική Ραδιοφωνία Τηλεόραση, παρέµεινε απαθής,
παρακολούθησε την εξέλιξη και την ανάπτυξη των ιδιωτικών
ραδιοτηλεοπτικών σταθµών, χωρίς να µπορέσει να τους
ανταγωνιστεί.
Μετά από αρκετά χρόνια, είναι σε εξέλιξη αυτή την ώρα ένα
φιλόδοξο σχέδιο για την εξυγίανση και την αναβάθµιση της
Ελληνικής Ραδιοφωνίας Τηλεόρασης. Το εγχείρηµα είναι δύσκολο.
Πολλά προβλήµατα προκύπτουν. Ασφαλώς εκδηλώνονται και
αδυναµίες από την πλευρά των διοικούντων την ΕΡΤ προκειµένου
να φέρουν σε πέρας αυτό το έργο το οποίο ανέλαβαν.
Πρέπει να σας πω ότι για πρώτη φορά η Ελληνική Ραδιοφωνία
Τηλεόραση ως επιχείρηση, λειτουργεί όχι µε αυτοσχεδιασµό, όχι
στη λογική των "ηµετέρων" και µη, αλλά µε βάση συγκεκριµένο
στρατηγικό, επιχειρησιακό σχέδιο που εκπονήθηκε και ήδη
εφαρµόζεται.
Ο διαγωνισµός στον οποίο αναφέρεσθε, δεν είναι από τα µελανά
σηµεία, ή από τα αδύνατα σηµεία της Ελληνικής Ραδιοφωνίας
Τηλεόρασης. 'Ισα-ίσα θα έλεγα ότι είναι µια φιλόδοξη πρωτοβουλία,
η οποία θα επαναλαµβάνεται κάθε χρόνο. Οδηγεί, γιατί αποτελεί
ένα τέτοιο βήµα, σε µια θεσµική αναβάθµιση του ρόλου των
δηµοσιογράφων ή της σχέσης των δηµοσιογράφων µε την Ελληνική
Ραδιοφωνία Τηλεόραση.
Αρκεί να αναφέρω ότι επί αρκετά χρόνια κάποιοι εργάζονταν στην
ΕΡΤ µε τη συνεχή ανανέωση τρίµηνων συµβάσεων έργου.
Εργάζονταν υπάλληλοι στην ΕΡΤ επί επτά, οκτώ ή δέκα χρόνια,
µέσω συµβάσεων έργου τρίµηνης διάρκειας, χωρίς µέχρι τώρα
ουδείς από την πολιτεία ή τη διοίκηση της ΕΡΤ να ασχοληθεί µ'αυτό
το θέµα. Για πρώτη φορά µε κανόνες αντικειµενικότητας,
αξιοκρατίας και διαφάνειας, αντιµετωπίσαµε αυτήν την κατάσταση,
αυτό το καθεστώς τύπου "γαλέρας" µε το οποίο εργάζονταν
συµβασιούχοι στην ΕΡΤ, προκηρύσσοντας αυτόν το διαγωνισµό.
Παρά το ότι πάρα πολλοί φορείς και η ΕΣΗΕΑ στην οποία
αναφερθήκατε και την οποία επικαλείσθε, µίλησαν για σχέδιο
σφαγής δηµοσιογράφων, η προσέλευση για την κάλυψη αυτών των
εκατόν εξήντα θέσεων, ήταν πάρα πολύ µεγάλη. Χίλιοι πεντακόσιοι
τριάντα έξι υποψήφιοι κατέθεσαν αίτηση, προκειµένου να επιλεγούν
και να εργαστούν στην ΕΡΤ. Αυτό δείχνει την υψηλή αξιοπιστία και
τη φερεγγυότητα που έχει ο δηµόσιος ραδιοτηλεοπτικός φορέας και
κάθε άλλο παρά δικαιολογεί χαρακτηρισµούς σαν αυτούς τους
οποίους και σεις χρησιµοποιείτε, περί σχεδίου σφαγής. Ουδείς
δέχεται εκών άκων να οδηγηθεί ως πρόβατο επί σφαγή.
Η αξιολόγηση των υποψηφίων έγινε από επιτροπή στην οποία
συµµετείχαν αξιόλογοι δηµοσιογράφοι, µέλη της ΕΣΗΕΑ. Λυπούµαι,
γιατί ενώ κλήθηκε η ΕΣΗΕΑ να εκπροσωπηθεί σ' αυτήν την
επιτροπή αξιολόγησης, αρνήθηκε τη συµµετοχή της, ακριβώς
επειδή, για λόγους κακώς εννοούµενου συνδικαλισµού, δεν δέχθηκε
να αναλάβει τις ευθύνες της και να συµβάλει στο να γίνει η επιλογή

των αξιοτέρων, των ικανοτέρων για να στελεχώσουν τις αρµόδιες
υπηρεσίες της ΕΡΤ και επέµενε µέχρι τέλους σε µία κριτική, για να
αυξηθεί ο αριθµός των προς πρόσληψη δηµοσιογράφων, µέχρι του
αριθµού περίπου εξακόσια, προκειµένου να ικανοποιηθούν όλοι οι
εργαζόµενοι.
Πώς εσείς συµµερίζεσθε αυτήν την άποψη και την υποστηρίζετε,
µέσω της ερώτησής σας, απορώ, γιατί κατ' επανάληψη σας ακούω
να διατυπώνετε τη θέση ότι πρέπει να µειωθεί το κράτος, ότι δεν θα
πρέπει να κάνουµε άλλες προσλήψεις, να µην επιβαρύνουµε το
δηµόσιο τοµέα και άλλα συναφή.
Η ΕΡΤ έπρεπε, επειδή είναι ένας δηµόσιος φορέας που βρίσκεται
σε µία κατ' εξοχήν ανταγωνιστική αγορά, τη ραδιοτηλεοπτική αγορά,
να επιλέξει αυτούς που έχει απολύτως ανάγκη και µόνον αυτούς και
µάλιστα τους καλύτερους εξ όσων προσήλθαν να λάβουν µέρος σ'
αυτό το διαγωνισµό.
Η επιτροπή αξιολόγησης, λοιπόν, κατήρτισε αυτόν τον αξιολογικό
πίνακα, λαµβάνοντας υπόψη συγκεκριµένα κριτήρια, τα οποία είναι
γνωστά σε σας και στα οποία µπορώ να επανέλθω αν χρειασθεί.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υπουργού)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ (Υπουργός Τύπου και Μέσων Μαζικής
Ενηµέρωσης): Κύριε Πρόεδρε, κλείνω, γιατί θα έχω τη δυνατότητα
απαντώντας και πάλι στα όσα θα πει ο κ. Σιούφας, να διευκρινίσω
πολλά θέµατα, τα οποία αυτήν την ώρα µένουν αναπάντητα.
Θα έπρεπε, λοιπόν, η ΕΡΤ να επιλέξει τους εκατόν εξήντα, µε
γνώµονα το συµφέρον της και µόνο αυτό, και βέβαια προκειµένου
να ανταποκριθεί στη µεγάλη αποστολή που της έχουµε αναθέσει,
σε ένα, επαναλαµβάνω, ανταγωνιστικό τοπίο. Η ΕΡΤ είναι δηµόσιος
φορέας, ο οποίος κρίνεται καθηµερινά και συγκρίνεται µε άλλους
ιδιωτικούς φορείς. Αυτό το προτέρηµα ή µειονέκτηµα σε πολλές
περιπτώσεις, µια και µιλάτε για τηλεθέαση, διακρίνει τη λειτουργία
της ΕΡΤ και µόνο αυτή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Σιούφας έχει το
λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν περίµενα ότι ο
Υπουργός Τύπου και Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης, ως επικεφαλής
του κυβερνητικού στιλβωτηρίου, θα έλεγε διαφορετικά πράγµατα
από αυτά τα οποία είπε για τους εξής λόγους: Πρώτον, έδωσε µία
µη απάντηση, για να είναι εναρµονισµένος µε τη σχολή του Ανδρέα
Παπανδρέου και δεύτερον έδωσε µία χαλαρή απάντηση, κόντρα
στις γνωστές τοποθετήσεις του, για να είναι εναρµονισµένος µε τη
σχολή Σηµίτη. Αλλά αυτά τα οποία είπε, εναντίον των όσων του
καταλογίζω στην ερώτησή µου, τα λέει, κύριε Πρόεδρε, το ∆ιοικητικό
Συµβούλιο της ΕΣΗΕΑ, η διοίκησή της. Αν µε αυτόν τον τρόπο θέλει
να την καταργήσει ή θέλει να την καταγγείλει ο Υπουργός Τύπου,
δεν έχει παρά να διαλέξει είτε µέσα στην Εθνική Αντιπροσωπεία είτε
έξω από αυτή.
Καταθέτω στα Πρακτικά τη σχετική ανακοίνωση της ΕΣΗΕΑ, για
όσα όργια έχουν γίνει, για τον τρόπο µε τον οποίο επελέγησαν οι
εκατόν εξήντα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σιούφας καταθέτει για τα Πρακτικά
τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)
Αλλά είπε και κάτι άλλο ο κύριος Υπουργός. 'Οτι ήταν χίλιοι
πεντακόσιοι υποψήφιοι δηµοσιογράφοι και θεωρεί ότι υπήρξε
πλεονέκτηµα για την επιλογή των καλυτέρων. Τουναντίον, δείχνει
την κατάσταση της ανεργίας που υπάρχει στο χώρο των
δηµοσιογράφων και την προσπάθεια να αναζητήσουν και µε µία
τέτοια σύµβαση, συνεργασία µε τον κρατικό ραδιοτηλεοπτικό
φορέα.
Υπεραµυνθήκατε όµως και της διοίκησης της ΕΡΤ. Για µας, κύριε
Υπουργέ, η διοίκηση της ΕΡΤ είναι µία προσκυνηµένη
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διοίκηση στη σηµερινή Κυβέρνηση, που κάνει ιδεολογικές και
πολιτικές εκπτώσεις, για να κρατάει τη θέση της και τίποτα άλλο.
Και από εκεί και πέρα εκτελεί τις εντολές, τις οποίες δίνετε.
∆εν απαντήσατε στα θέµατα, τα οποία σας έβαλα, εκ των οποίων το
σηµαντικότερο, κύριε Υπουργέ, είναι οι καταγγελίες τις οποίες
περιλαµβάνει η ΕΣΗΕΑ, η οποία λέει:
Πρώτον, επιλέξατε συνταξιούχους του ΤΣΠΕΑΘ και του ΤΑΙΣΥΤ µε
σύµβαση αορίστου χρόνου. Αληθεύει ναι ή όχι;
Επιλέξατε εργαζοµένους του Μακεδονικού Πρακτορείου Ειδήσεων
και της Γενικής Γραµµατείας Τύπου και Πληροφοριών, ναι ή όχι;
Επιλέξατε ως δηµοσιογράφους στελέχη, τα οποία εργάζονται σε
ιδιωτικούς ραδιοτηλεοπτικούς σταθµούς, ναι ή όχι;
Τέλος επιλέξατε δηµοσιογράφους, οι οποίοι είχαν λιγότερα από δύο
χρόνια προϋπηρεσία, έστω µε τις τρίµηνες συµβάσεις και ακόµη δεν
έχουν απολυτήριο λυκείου;
Σ' αυτά τα θέµατα που σας καταγγέλλει η ΕΣΗΕΑ και ο οµιλών που
αποδέχεται αυτό το σηµείο των καταγγελιών της ΕΣΗΕΑ, να
απαντήσετε. 'Ολα τα άλλα, για το πώς έχετε ανορθώσει την
αξιοπιστία των κρατικών τηλεοπτικών σταθµών και τι σας λένε οι
σφυγµοµετρήσεις ή οι µετρήσεις που γίνονται γι' αυτό το θέµα, δεν
έχετε παρά να βγείτε από το γραφείο σας και να ρωτήσετε και εδώ
και στο εξωτερικό την ελληνική κοινωνία, 'Εχει γίνει χειρίστου είδους
κυβερνητικό φερέφωνο και η ΕΡΤ και η Ραδιοφωνία και η
Τηλεόραση, κύριε Υπουργέ. Αυτές είναι οι καταγγελίες.
Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε µια δήλωση: Εφόσον εσείς δεν
επιθυµείτε να αποκαταστήσετε αυτά τα οποία σας λέει και το
όργανο των δηµοσιογράφων και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και
διά του οµιλούντος και παλαιότερα µε το συνάδελφο τον κ.
Καρατζαφέρη, Βουλευτή και δηµοσιογράφο, διότι τότε λέγατε άλλα
το Σεπτέµβριο µήνα...
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Σιούφα, σας
παρακαλώ τελειώστε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε, µε µια
παρατήρηση.
Να γνωρίζετε και εσείς και οι διοικούντες την ΕΡΤ ότι θα έλθει η
στιγµή που όλα αυτά από κυβέρνηση Νέας ∆ηµοκρατίας θα
εξεταστούν πόντο πόντο και θα αποδοθούν οι ευθύνες εκεί που
πρέπει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο για δύο λεπτά να δευτερολογήσετε.
Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ στο χρόνο σας.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ (Υπουργός Τύπου και Μέσων Μαζικής
Ενηµέρωσης): Κύριε Σιούφα, θα µου επιτρέψετε να πω ότι
τελέσατε το τέλειο έγκληµα κατά του εαυτού σας. Τελέσατε το τέλειο
έγκληµα κατά του εαυτού σας, γιατί τελικώς αποδείχθηκε ότι ο
λόγος για τον οποίο καταθέσατε αυτή την ερώτηση δεν ήταν να
αντλήσετε πληροφορίες για τον τρόπο µε τον οποίο διεξήχθη ο
διαγωνισµός για την πρόσληψη αυτών των εκατόν εξήντα
δηµοσιογράφων στην ΕΡΤ. 'Ηταν µόνο και µόνο για να καταλήξετε
σε αυτή την κορώνα περί του κοµµατικού δήθεν φερέφωνου στο
οποίο έχει µεταβληθεί η ΕΡΤ ξεχνώντας -λες και ο ελληνικός λαός
ξεχνά το ίδιο γρήγορα όπως και εσείς- ότι η Ελληνική Ραδιοφωνία

Τηλεόραση για πρώτη φορά έχει κερδίσει µια τέτοια θέση, ώστε να
είναι ίσως ο πιο αξιόπιστος και έγκυρος φορέας ενηµέρωσης και
επιµόρφωσης του ελληνικού λαού.
Και σε µια κοινωνία, κύριε Σιούφα, σαν αυτή που εµείς
οραµατιζόµαστε ή θέλουµε, εν πάση περιπτώσει, να
δηµιουργήσουµε πρέπει να γνωρίζετε ότι δεν είναι όλα
αποτελέσµατα της τηλεθέασης. Οι άνθρωποι θα επιλέγουν κατά
βούληση και θα βγάζουν συµπεράσµατα κατά τη δική τους κρίση
όχι µε βάση τα όσα λέει η τηλεθέαση. Γιατί εάν η ΕΡΤ που βρίσκεται
σε ένα ανταγωνιστικό επαναλαµβάνω πεδίο θα έπρεπε να επιδιώξει
εν ονόµατι της αποστολής της, υψηλούς δείκτες τηλεθέασης δεν θα
έπρεπε φερ' ειπείν να µεταδίδει...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: ∆εν χρησιµοποίησα εγώ τέτοιες
εκφράσεις.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ (Υπουργός Τύπου και Μέσων Μαζικής
Ενηµέρωσης): Το λέτε στην ερώτησή σας. 'Ετσι ξεκινάτε,
καταγγέλλοντας την ΕΡΤ.
∆εν θα έπρεπε να µεταδίδει φερ'ειπείν τις συνεδριάσεις της Βουλής
και όµως το κάνει. ∆εν θα έπρεπε να µεταδίδει προγράµµατα
επιµορφωτικά ή εκποµπές ενηµερωτικές, οι οποίες δεν έχουν
υψηλή τηλεθέαση, αλλά είναι αυτές ίσα ίσα που καταξιώνουν την
ιδιαίτερη αποστολή που έχει ως δηµόσιος φορέας.
Θα µου επιτρέψετε να πω ότι η επιλογή των εκατόν εξήντα έγινε µε
διαδικασίες αξιοκρατικές, αντικειµενικές και διαφανείς. Είναι στη
διάθεσή σας όλα τα στοιχεία ανά πάσα στιγµή και µπορείτε να τα
ερευνήσετε "πόντο, πόντο" εάν θέλετε αυτή τη διαδικασία να
ακολουθήσετε.
Αφήστε τα ευφυολογήµατα. Και µπορεί να µη σας κάνει εντύπωση η
απάντηση που σας δίνω, εάν είναι από σας αναµενόµενη, αλλά
αυτό είναι περίπου φυσιολογικό γιατί και εγώ ανέµενα από σας µια
τέτοιου είδους κριτική, η οποία είναι προκατειληµµένη και
κακόπιστη. Σε µια τέτοια δική σας επίθεση θα έπρεπε να αναµένετε
ποια θα είναι η δική µου άµυνα.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υπουργού)
'Αρα είναι γνωστό το παιχνίδι που παίζετε. Και από την πλευρά σας
το παιχνίδι το οποίο παίζετε δεν είναι παιχνίδι παρά µόνο για τη
δηµιουργία εντυπώσεων.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς κύριε Υπουργέ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ (Υπουργός Τύπου και Μέσων Μαζικής
Ενηµέρωσης): Γνωρίζετε πολύ καλά, πως αυτήν την ώρα
περισσότερο παρά ποτέ, τα βήµατα που έχουν γίνει στην ΕΡΤ την
οδηγούν σε εξυγίανση και ανάπτυξη και αυτό θορυβεί τα ιδιωτικά
συµφέροντα, τα οποία δεν βλέπω µε την ίδια ευκολία και µε το ίδιος
µένος να κατακρίνετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ τελειώστε!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ (Υπουργός Τύπου και Μέσων Μαζικής
Ενηµέρωσης): Αντιθέτως δεν απαντάτε σε θέµατα που κατά
καιρούς και πολλοί γνωστοί και φίλοι θέτουν και σε σας και στο
κόµµα σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Τελικός κριτής είναι ο
λαός. Αυτός κρίνει.
Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των αναφορών και ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Εισερχόµαστε στην
ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ
Θα γίνει προεκφώνηση των νοµοσχεδίων που είναι γραµµένα στην
ηµερήσια διάταξη.
Υπουργείο Οικονοµικών.
Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: "Κάλυψη δαπανών
µετακινουµένων υπαλλήλων εντός και εκτός Επικράτειας και άλλες
διατάξεις".
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο για κάποιες διορθώσεις
νοµοτεχνικού περιεχοµένου που έχετε να κάνετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Σας ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
'Ηδη έχω δώσει και το σχετικό κείµενο. Είναι λίγες λεκτικές
διορθώσεις.
Επί του άρθρου 14 σελίδα 11: Στην παράγραφο 1 περίπτωση α'
διαγράφονται οι λέξεις "και των µελών της οικογένειάς του".
Στην παράγραφο 2 το πρώτο εδάφιο αναδιατυπώνεται ως εξής:
"∆ικαιούται επίσης ο λειτουργός ή υπάλληλος εξόδων µετακίνησης
των µελών της οικογένειάς του που τον ακολουθούν".
∆εύτερη διόρθωση. Στο κεφάλαιο ∆' τίθεται ο τίτλος "Ρύθµιση
διαφόρων θεµάτων" και διαγράφεται ο τίτλος "Τελικές διατάξεις".
Τέλος το άρθρο 24 µεταφέρεται ως άρθρο 32 σε νέο κεφάλαιο Ε' µε
τον τίτλο "Τελικές διατάξεις" και τα άρθρα από 25 µέχρι 32
αναριθµούνται ως 24 µέχρι 31 αντίστοιχα.
Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Χριστοδουλάκης
καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις οι οποίες έχουν ως εξής:
"Αθήνα, 1 Φεβρουαρίου 1999
ΣΗΜΕΙΩΜΑ
ΘΕΜΑ: "Νοµοτεχνικές Βελτιώσεις στο σχέδιο νόµου "Κάλυψη
δαπανών µετακινουµένων υπαλλήλων εντός και εκτός Επικράτειας
και άλλες διατάξεις"
1. Επί του άρθρου 14:
Στην παράγραφο 1 περίπτωση α'
∆ιαγράφονται οι λέξεις "και των µελών της οικογένειάς του."
Στην παράγραφο 2
Το πρώτο εδάφιο αναδιατυπώνεται ως εξής:
"∆ικαιούται επίσης ο λειτουργός ή υπάλληλος εξόδων µετακίνησης
των µελών της οικογένείας του που τον ακολούθησαν."
2. Στο Κεφάλαιο ∆' τίθεται τίτλος "Ρύθµιση διαφόρων θεµάτων και
διαγράφεται ο τίτλος "Τελικές διατάξεις."
3. Το άρθρο 24 µεταφέρεται ως άρθρο 32 σε νέο Κεφάλαιο Ε' µε
τον τίτλο "Τελικές διατάξεις" και τα άρθρα από 25 µέχρι 32
αναριθµούνται ως 24 µέχρι 31 αντίστοιχα.

Ο Υφυπουργός Οικονοµικών
ΝΙΚ. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ").

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Η πρώτη αλλαγή είναι
ουσιαστικού περιεχοµένου.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Απλώς είναι αναδιατύπωση. ∆ιότι αυτό το οποίο διευκρινίζεται είναι
οι λέξεις που τον ακολουθούν. Γιατί θα µπορεί κάποιος να έχει και
µέλη οικογένειας τα οποία δεν τον έχουν ακολουθήσει σε µια
µετάθεση. 'Αρα δεν υπάρχει κανένας λόγος να καταβάλει έξοδα
µετακίνησης αν δεν ζουν µαζί του.
Αυτή είναι µία διασάφηση καλύτερη. Νοµίζω ότι είναι τυπικού
χαρακτήρα διότι είχε τεθεί προς συζήτηση, είχε υπάρξει συµφωνία
από όλες τις πλευρές.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Είναι ουσιαστική όµως αλλαγή.
∆εν είναι τυπικού χαρακτήρα. 'Επρεπε να το είχατε διορθώσει τότε
και όχι τώρα που έρχεται προς ψήφιση στο σύνολο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Πρόεδρε, λέει

στο άρθρο 14 "∆απάνες µετάθεσης. Οι µετακινούµενοι λόγω
µετάθεσης δικαιούνται έξοδα των ιδίων και των µελών της
οικογένειάς τους". Και διαγράφονται τώρα οι λέξεις "και των µελών
της οικογένειάς του".
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: ∆εν µπορεί να αλλάξει αυτό.
Είναι ουσιαστικού περιεχοµένου η διάταξη. Πρέπει να τηρήσουµε
την κοινοβουλευτική τάξη.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): 'Ετσι είναι,
κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Εποµένως κύριε
Υπουργέ, θα ψηφισθεί το νοµοσχέδιο, χωρίς την αλλαγή αυτή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Με τις άλλες αλλαγές, ναι να
ψηφισθεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Τη στιγµή που το Σώµα
θεωρεί ότι η αλλαγή αυτή είναι ουσιαστική, από εκεί και πέρα εγώ,
κύριε Υπουργέ, κάνω έκκληση γιατί πιστεύω ότι είναι προς όφελος
του δηµοσίου. ∆ιότι το δηµόσιο θα καταβάλει και για τα µέλη των
οικογενειών τους τα οποία είναι µαζί του, ενώ φεύγοντας αυτή η
φράση καταβάλλει το δηµόσιο µόνο τα έξοδα του ιδίου. Είναι προς
όφελος του δηµοσίου αυτή η αλλαγή.
Αν όµως επιµένετε ότι θα πρέπει να µη γίνει αυτή η αλλαγή, τότε θα
προχωρήσουµε στην ψήφισή του χωρίς αυτή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Να µπει σε άλλο νόµο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Εποµένως θα
προχωρήσουµε στη ψήφισή του στο σύνολο, χωρίς αυτήν την
αλλαγή, η οποία θεωρείται από συναδέλφους ουσιαστική.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύνολο µε
τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις του κυρίου Υπουργού, πλην της
πρώτης;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Το νοµοσχέδιο:
"Κάλυψη δαπανών µετακινουµένων υπαλλήλων εντός και εκτός
Επικράτειας και άλλες διατάξεις" έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία και
στο σύνολο µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις του κυρίου Υπουργού,
πλην της πρώτης.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών: "Κάλυψη
δαπανών µετακινουµένων υπαλλήλων εντός και εκτός Επικράτειας
και άλλες διατάξεις" έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση
επί της αρχής των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:
``Κάλυψη δαπανών µετακινουµένων υπαλλήλων εντός και
εκτός Επικράτειας και άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α'
ΕΙΣΑΓΩΓΙΚΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ

'Αρθρο 1
Πεδίο εφαρµογής -

Aναγνωριζόµενες δαπάνες
1. Στις διατάξεις του παρόντος νόµου υπάγονται οι µετακινούµενοι
εκτός έδρας, µε οποιαδήποτε ιδιότητα, µε εντολή του ∆ηµοσίου, των
Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) α' και β' βαθµού και
των λοιπών Νοµικών Προσώπων ∆ηµοσίου ∆ικαίου (Ν.Π.∆.∆.), στο
εσωτερικό ή το εξωτερικό, για εκτέλεση υπηρεσίας, µε ειδική
αποστολή, για συµµετοχή σε συνέδρια, σεµινάρια, εκπαίδευση,
µετεκπαίδευση, καθώς και οι τοποθετούµενοι, µετατιθέµενοι και
αποσπώµενοι.
2. Οι αναγνωριζόµενες σε βάρος του ∆ηµοσίου δαπάνες
µετακίνησης είναι:
α. Το αντίτιµο των εισιτηρίων των συγκοινωνιακών µέσων, η
έκδοση κάρτας απεριορίστων διαδροµών, καθώς και η δαπάνη
χρήσης ιδιόκτητου µεταφορικού µέσου ή µισθωµένου οχήµατος,
στις περιπτώσεις που επιτρέπεται η χρησιµοποίησή του.
β. Τα έξοδα διανυκτέρευσης.
γ. Η ηµερήσια αποζηµίωση.
δ. Τα έξοδα µετάθεσης, τοποθέτησης και απόσπασης.
ε.  Τα  έξοδα  µετακίνησης  όσων  αποχωρούν  από  την  υπηρεσία
λόγω  συνταξιοδότησης,  για  τη  µετάβασή  τους  στον
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τόπο της µόνιµης κατοικίας τους.
'Αρθρο 2

Ηµέρες εκτός έδρας
1. Ως έδρα νοείται, κατά τις διατάξεις του παρόντος νόµου, η πόλη
στην οποία λειτουργεί η υπηρεσία όπου υπηρετεί ο µετακινούµενος
δηµόσιος λειτουργός ή υπάλληλος. Για όσους διαµένουν σε άλλη
πόλη εκτός της έδρας της υπηρεσίας τους, ως αφετηρία εκκίνησης
για τις µετακινήσεις τους θεωρείται η έδρα της υπηρεσίας τους.
2. Ως ηµέρα εκτός έδρας θεωρείται κάθε ηµέρα µετακίνησης του
υπαλλήλου από την έδρα του, για εκτέλεση υπηρεσίας, ανεξάρτητα
εάν διανυκτερεύει ή επιστρέφει αυθηµερόν.
3. Ο αριθµός των επιτρεποµένων κατ' έτος και κατά µήνα ηµερών
εκτός έδρας των υπαλλήλων, ανάλογα µε τον κλάδο, την κατηγορία
και ειδικότητα που ανήκουν, καθορίζεται µε κοινή απόφαση του
αρµόδιου Υπουργού και του Υπουργού Οικονοµικών και δεν
επιτρέπεται να υπερβαίνει τις εκατόν είκοσι (120) κατ' έτος. Με
κοινή απόφαση του αρµόδιου Υπουργού και του Υπουργού
Οικονοµικών επιτρέπεται υπέρβαση του ανώτατου ορίου των
ηµερών εκτός έδρας µόνο για την αντιµετώπιση έκτακτων
γεγονότων (θεοµηνίες, πυρκαγιές, επιδηµίες), για µηχανικούς του
Υπουργείου Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Εργων για
τις ανάγκες ελέγχου και επίβλεψης µελετών και έργων, καθώς και
για τους γεωτεχνικούς υπαλλήλους που µετακινούνται για την
εφαρµογή προγραµµάτων και ελέγχων του Υπουργείου Γεωργίας.
Η απόφαση αυτή εκδίδεται το αργότερο µέσα σε ένα (1) µήνα από
τη µετακίνηση, µετά την εξάντληση του ανώτατου ορίου.
Οι αποφάσεις για τον καθορισµό του ανώτατου ορίου ηµερών, κατά
την πρώτη εφαρµογή του παρόντος, εκδίδονται µέσα σε ένα
τρίµηνο από την έναρξη της ισχύος του. ∆εν επιτρέπεται ο ετήσιος
συµψηφισµός των κατά µήνα ηµερών. Εξαιρούνται ειδικές
περιπτώσεις που καθορίζονται µε τις αποφάσεις αυτές.
Με όµοιες αποφάσεις µπορεί να καθορίζεται και το ανώτατο όριο
των κατά µήνα χιλιοµέτρων, που επιτρέπεται να πραγµατοποιούν οι
µετακινούµενοι µε ιδιόκτητα µεταφορικά µέσα. Μετά την εξάντληση
του ανωτέρω ορίου καταβάλλεται µόνο το αντίτιµο των εισιτηρίων
των φθηνότερων συγκοινωνιακών µέσων.
4. Η έναρξη µετακίνησης κατά τις µη εργάσιµες ηµέρες δεν
επιτρέπεται, παρά µόνο στις περιπτώσεις που η απόσταση και τα
συγκοινωνιακά µέσα τη δικαιολογούν, καθώς και για την
αντιµετώπιση έκτακτων γεγονότων.

'Αρθρο 3
Αποφάσεις ή εντολές µετακίνησης

1. Οι αποφάσεις ή εντολές µετακίνησης των υπαλλήλων και λοιπών
προσώπων εκδίδονται από τον αρµόδιο Υπουργό, από τον Γενικό
Γραµµατέα Περιφέρειας, για τους υπαλλήλους που υπάγονται σε
αυτούς.
Οι εντολές µετακίνησης των υπαλλήλων των Ο.Τ.Α. β' βαθµίδας και
των λοιπών προσώπων εκδίδονται από τον Νοµάρχη ή από τα
εξουσιοδοτηµένα από αυτόν όργανα.
Οι εντολές µετακίνησης των υπαλλήλων των Ο.Τ.Α. α' βαθµίδας και
των λοιπών Ν.Π.∆.∆. εκδίδονται από το αρµόδιο για διορισµό
όργανο ή τα ειδικά για το σκοπό αυτόν εξουσιοδοτηµένα όργανα.
2. Οι κατά τα ανωτέρω αποφάσεις ή εντολές µετακίνησης εκδίδονται
µε την προϋπόθεση ότι υπάρχει σχετική πίστωση στον
προϋπολογισµό τους. Η συνδροµή της προϋπόθεσης αυτής
αναφέρεται στην εντολή µετακίνησης.
3. Με τις αποφάσεις ή εντολές µετακίνησης, οι οποίες εκδίδονται
πριν από την ηµεροµηνία αναχώρησης του µετακινουµένου,
προσδιορίζεται η ηµεροµηνία µετακίνησης, ο αριθµός των ηµερών
εκτός έδρας, η αιτία, ο τόπος και το µέσο µετακίνησης. Σε
εξαιρετικές περιπτώσεις επείγουσας µετακίνησης µε προφορική
εντολή, παρέχεται γραπτή έγκριση το αργότερο σε δέκα (10)
εργάσιµες ηµέρες από την ηµεροµηνία επιστροφής του

µετακινουµένου στην έδρα του.
'Αρθρο 4

Θέσεις µετακινουµένων
1. Οι µετακινούµενοι στο εσωτερικό ή στο εξωτερικό δικαιούνται να
ταξιδεύουν, ανάλογα µε την ιδιότητά τους και το βαθµό που
κατέχουν, στις παρακάτω θέσεις:
ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ Ι
Με αεροπλάνο, πλοίο και τρένο στην Α' θέση, µε δικαίωµα χρήσης
κλινάµαξας Α' θέσης για το εξωτερικό και εσωτερικό, οι παρακάτω:
α. Πρωθυπουργός, Πρόεδρος της Βουλής, Αντιπρόεδροι της
Κυβέρνησης και της Βουλής, Υπουργοί, Αναπληρωτές Υπουργοί,
Υφυπουργοί και Βουλευτές.
β. Γενικοί Γραµµατείς Υπουργείων, της Βουλής και Περιφερειών,
Πρόεδροι Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων, Νοµάρχες, ∆ήµαρχοι
δήµων µε πληθυσµό άνω των τριακοσίων χιλιάδων (300.000)
κατοίκων.
γ. Πρέσβεις, Πληρεξούσιοι Υπουργοί Α' και Β' και αντίστοιχοι,
Πρόεδροι, Αντιπρόεδροι και Εισαγγελείς Ανωτάτων ∆ικαστηρίων,
Γενικός Επίτροπος Επικρατείας στο Ελεγκτικό Συνέδριο και
αντίστοιχοι, Πρόεδρος του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους,
Αρχηγός και Υπαρχηγός Γενικού Επιτελείου Εθνικής 'Αµυνας
(Γ.Ε.ΕΘ.Α.), Αρχηγοί Γενικών Επιτελείων, ∆ιοικητής Στρατιάς,
Γενικός Επιθεωρητής Στρατού, Αρχηγός Στόλου, Αρχηγός Τακτικής
Αεροπορίας, Αρχηγός Ελληνικής Αστυνοµίας, Πυροσβεστικού και
Λιµενικού Σώµατος, ∆ιοικητές Τραπεζών, ∆ιοικητής Αγίου 'Ορους,
Πρόεδροι Ανεξάρτητων ∆ιοικητικών Αρχών, Πρυτάνεις.
δ. Οι σύζυγοι των ανωτέρω, όταν συνοδεύουν αυτούς επίσηµα.
ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ ΙΙ
Με πλοίο και τρένο στην Α' θέση µε δικαίωµα χρήσης κλινάµαξας Α'
θέσης και µε αεροπλάνο στην οικονοµική θέση, για το εξωτερικό και
εσωτερικό οι παρακάτω:
α. Κατ' απονοµή Πρέσβεις, Σύµβουλοι της Επικρατείας,
Αρεοπαγίτες, Σύµβουλοι του Ελεγκτικού Συνεδρίου και αντίστοιχοι,
Αντεπίτροπος των Τακτικών ∆ιοικητικών ∆ικαστηρίων,
Αντιπρόεδρος Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, Νοµικοί
Σύµβουλοι του Ν.Σ.Κ., Αντεισαγγελείς Αρείου Πάγου, Πρόεδροι και
Εισαγγελείς Εφετών, Επικεφαλής Νοµικών Προσώπων του
δηµόσιου τοµέα - ∆ιοικητές ή Πρόεδροι - Υποδιοικητές, Γενικοί
Γραµµατείς Ν.Π.∆.∆. και Ο.Τ.Α., Αντιπρυτάνεις, Καθηγητές Α.Ε.Ι.
και Πρόεδροι αναγνωρισµένων Ερευνητικών Κέντρων,
Αντιστράτηγοι, Υποστράτηγοι, Ταξίαρχοι και αντίστοιχοι,
Συνταγµατάρχες και αντίστοιχοι, Ειδικοί Γραµµατείς, Γενικοί
∆ιευθυντές, ∆ιευθύνοντες Σύµβουλοι ∆ηµόσιων Οργανισµών και
Επιχειρήσεων, Γενικοί ∆ιευθυντές και Προϊστάµενοι των Ειδικών
Γραφείων του Πολιτικού Γραφείου του Πρωθυπουργού,
Αναπληρωτής ∆ιοικητής Αγίου 'Ορους, Αντιπρόεδρος και
Σύµβουλοι του Α.Σ.Ε.Π., βοηθοί Νοµάρχες, βοηθοί Συνήγοροι του
Πολίτη, Νοµικοί Σύµβουλοι Ειδικής Νοµικής Υπηρεσίας ΥΠ.ΕΞ. και
Πρόεδροι Τ.Ε.Ι..
β. Σύµβουλοι Πρεσβείας Α' ή Β' και αντίστοιχοι, Πάρεδροι
Ανωτάτων ∆ικαστηρίων, Εφέτες και Αντεισαγγελείς Εφετών,
Πρόεδροι και Εισαγγελείς Πρωτοδικών, Πάρεδροι του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους, Ερευνητές, Πρόεδροι Νοµαρχιακών
Συµβουλίων και Επιτροπών, 'Επαρχοι, ∆ιευθυντές και αντίστοιχοι,
Προϊστάµενοι Υπηρεσιών Επιπέδου ∆ιεύθυνσης ή αντίστοιχης
µονάδας, Επιθεωρητές, Αντιπρόεδροι και Καθηγητές Τ.Ε.Ι. όλων
των βαθµίδων, Ειδικοί Σύµβουλοι, Σχολικοί Σύµβουλοι, ∆ήµαρχοι
κάτω των τριακοσίων χιλιάδων (300.000) κατοίκων, Αντιδήµαρχοι,
Αναπληρωτές Νοµικοί Σύµβουλοι ΥΠ.ΕΞ., Ειδικοί Συνεργάτες.
ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ ΙΙΙ
Με  πλοίο  και  τρένο  στη  Β'  θέση  και  στην  οικονοµική  θέση  µε
αεροπλάνο,  για  το  εξωτερικό  και  εσωτερικό,  µε  δικαίωµα
χρήσης  κλινάµαξας  Β'  θέσης  µόνο  για  το  εξωτερικό,  οι
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παρακάτω:
α. Γραµµατείς Πρεσβείας Α' ή Β' και αντίστοιχοι, Εισηγητές
Ανωτάτων ∆ικαστηρίων, Πρωτοδίκες και Αντεισαγγελείς
Πρωτοδικών, Ειρηνοδίκες Α' και Β', ∆ικαστικοί Αντιπρόσωποι του
Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, Μέλη Νοµαρχιακών Συµβουλίων
και Επιτροπών, Μέλη ∆ηµοτικών Συµβουλίων,
Αντισυνταγµατάρχες, Ταγµατάρχες και αντίστοιχοι, Τµηµατάρχες και
αντίστοιχοι, Προϊστάµενοι Υπηρεσιών Επιπέδου Τµήµατος ή
ενδιάµεσου επιπέδου, µεταξύ ∆ιεύθυνσης και Τµήµατος, Μέλη
∆ιοικητικών Συµβουλίων Ν.Π.∆.∆. και φορέων του ευρύτερου
δηµόσιου τοµέα.
β. Γραµµατείς Πρεσβείας Γ' και αντίστοιχοι, 'Εµµισθοι Πάρεδροι
Πρωτοδικών και αντίστοιχοι, Ειρηνοδίκες, Λοχαγοί και αντίστοιχοι,
Νοµικοί Σύµβουλοι ή ∆ικηγόροι Νοµικών Υπηρεσιών ∆ηµοσίου,
Ν.Π.∆.∆. και φορέων του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, ιδιώτες.
ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ IV
Με πλοίο και τρένο στη Β' θέση και στην οικονοµική θέση µε
αεροπλάνο για το εξωτερικό και εσωτερικό, όλοι οι λοιποί που δεν
αναφέρονται στις ανωτέρω κατηγορίες.
2. Τα µέλη οικογενείας, όπως αυτά προσδιορίζονται στην
παράγραφο 2 του άρθρου 14 και στην παράγραφο 4 του άρθρου 23
του παρόντος, κατά περίπτωση, δικαιούνται να ταξιδεύουν στην ίδια
θέση που ταξιδεύει ο υπάλληλος. Σε περίπτωση χρήσης κλινάµαξας
τα τέκνα µέχρι πέντε (5) ετών δικαιούνται, ανά δύο, µία κλίνη.
3. Συνοδοί ασφαλείας δικαιούνται την ίδια θέση µε το πρόσωπο που
συνοδεύουν.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β'
ΜΕΤΑΚΙΝΗΣΕΙΣ ΣΤΟ ΕΣΩΤΕΡΙΚΟ

'Αρθρο 5
'Εξοδα µετακίνησης εντός έδρας

1. Τα έξοδα µετακίνησης εντός έδρας αφορούν την κίνηση των
υπαλλήλων για εκτέλεση υπηρεσίας µέσα στην πόλη. Ως πόλη
θεωρείται ο ευρύτερος οικισµός που περιλαµβάνει την οµώνυµη
πόλη και τους συνεχόµενους συνοικισµούς και προάστια, οι οποίοι,
ανεξάρτητα αν είναι δήµοι ή κοινότητες, αποτελούν αναπόσπαστο
τµήµα του ευρύτερου οικιστικού συγκροτήµατος και εξυπηρετούνται
από αστικό συγκοινωνιακό δίκτυο.
Τα αναγνωριζόµενα έξοδα περιλαµβάνουν την αξία του αντιτίµου
των εισιτηρίων αστικών συγκοινωνιών ή της κάρτας απεριορίστων
διαδροµών.
Οι διατάξεις της παραγράφου αυτής δεν έχουν εφαρµογή στους
νεοσυσταθέντες οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης σύµφωνα µε
το ν. 2539/1997, εφόσον απέχουν από την έδρα των υπαλλήλων
πάνω από είκοσι (20) χιλιόµετρα ή και κάτω από είκοσι (20)
χιλιόµετρα σε περίπτωση που δεν εξυπηρετούνται από τακτική
συγκοινωνία.
2. 'Εξοδα µετακίνησης εντός έδρας καταβάλλονται στους
επιµελητές. Καταβάλλονται επίσης σε υπαλλήλους που ασκούν, σε
εξαιρετικές περιπτώσεις, παράλληλα µε τα κύρια καθήκοντά τους,
χρέη επιµελητή, όταν δεν υπάρχουν επιµελητές.
Για την αναγνώριση των εξόδων µετακίνησης εντός έδρας δεν
απαιτείται γραπτή εντολή.
Πέραν των ανωτέρω εξόδων µετακίνησης, δεν καταβάλλεται κανένα
άλλο ποσό γι' αυτές τις µετακινήσεις.
3. Ειδικές διατάξεις, µε τις οποίες προβλέπεται η χορήγηση κατ'
αποκοπή εξόδων µετακίνησης, σε υπαλλήλους για τις µετακινήσεις
τους εντός έδρας, διατηρούνται σε ισχύ και δεν υπόκεινται σε
κρατήσεις υπέρ τρίτων.
Με κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και του κατά
περίπτωση αρµόδιου Υπουργού, τα κατ' αποκοπή έξοδα
µετακίνησης δύνανται να αναπροσαρµόζονται και να επεκτείνονται
από 1ης Ιανουαρίου 1998, σε υπαλλήλους του ίδιου Υπουργείου,
που η φύση της εργασίας τους επιβάλλει συνεχείς µετακινήσεις
εντός έδρας.
Προκειµένου περί του προσωπικού των Ο.Τ.Α., τα κατ' αποκοπή

έξοδα µετακίνησης καταβάλλονται από 1ης Απριλίου 1998,
σύµφωνα µε την αριθµ. 2040222/ 4110/0022/19.6.1998 κοινή
απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης και Οικονοµικών, το περιεχόµενο της οποίας έχει
ως εξής:
ΘΕΜΑ: "Χορήγηση κατ' αποκοπή εξόδων κίνησης στους
υπαλλήλους των Ο.Τ.Α.".

ΑΠΟΦΑΣΗ
ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ, ∆ΗΜΟΣΙΑΣ
∆ΙΟΙΚΗΣΗΣ ΚΑΙ ΑΠΟΚΕΝΤΡΩΣΗΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ
'Εχοντας υπόψη:
1. Τις διατάξεις του ν. 2346/1995 "∆απάνες κίνησης των
µετακινουµένων προσώπων µε εντολή του ∆ηµοσίου εντός και
εκτός της Επικράτειας για εκτέλεση υπηρεσίας και άλλες διατάξεις".
2. Τις διατάξεις της παρ. 3 του άρθρου 22 του ν. 2362/1995.
3. Την αριθµ. 1107147/1239/0006Α/4.10.96 απόφαση του
Πρωθυπουργού και του Υπουργού Οικονοµικών "Ανάθεση
αρµοδιοτήτων του Υπουργού Οικονοµικών στους Υφυπουργούς
Οικονοµικών".
4. Τις αριθµ. ∆Ι∆Κ/Φ.1/20199/5.9.97 (ΦΕΚ 801/5.9.97) και
∆Ι∆Κ/Φ.1/23470/20.10.97 (ΦΕΚ 924/97) αποφάσεις του
Πρωθυπουργού και του Υπουργού Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης "Ανάθεση αρµοδιοτήτων στους
Υφυπουργούς Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης".
5. Την αριθµ. 89/1078/7.5.98 απόφαση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου
της Κ.Ε.∆.Κ.Ε..
6. Το γεγονός ότι η φύση της εργασίας του προσωπικού των Ο.Τ.Α.
επιβάλλει συνεχείς µετακινήσεις εντός των ορίων της έδρας αυτών.
7. Το γεγονός ότι από τις διατάξεις της απόφασης αυτής
προκαλείται δαπάνη ποσού 4.140.000.000 δρχ. περίπου για το έτος
1998 και 5.520.000.000 δρχ. περίπου για καθένα από τα επόµενα
πέντε έτη σε βάρος των προϋπολογισµών των Ο.Τ.Α. στους
οποίους υπάρχουν οι σχετικές πιστώσεις για το έτος 1998.
Αποφασίζουµε
1. Χορηγούµε στο προσωπικό των Ο.Τ.Α. εφάπαξ ετήσια
αποζηµίωση, οριζόµενη σε 90.000 δρχ. για το έτος 1998 και σε
120.000 δρχ. από το έτος 1999, για την κάλυψη των δαπανών
κίνησης στις οποίες υποβάλλονται λόγω της φύσεως της
απασχόλησής τους.
2. Η αποζηµίωση αυτή βαρύνει αποκλειστικά τους οικείους
προϋπολογισµούς των Ο.Τ.Α. και σε καµία περίπτωση και για
οποιονδήποτε λόγο τον Κρατικό Προϋπολογισµό, η δε καταβολή
της θα γίνεται µε ξεχωριστό τίτλο πληρωµής, τµηµατικά στο τέλος
κάθε τριµήνου.
3. Η απόφαση αυτή ισχύει από 1.4.1998.

ΟΙ ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΙ
ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ, ∆ΗΜΟΣΙΑΣΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

∆ΙΟΙΚΗΣΗΣ ΚΑΙ
ΑΠΟΚΕΝΤΡΩΣΗΣ

Λ. ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣΝΙΚ. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ
4. Για τη µετάβαση του υπαλλήλου από την κατοικία του στην
υπηρεσία του και αντίστροφα, δεν αναγνωρίζονται έξοδα
µετακίνησης, ανεξάρτητα αν η κατοικία του υπαλλήλου είναι εκτός ή
εντός της έδρας της υπηρεσίας του.

'Αρθρο 6
'Εξοδα µετακίνησης - Χιλιοµετρική αποζηµίωση

1. Τα έξοδα µετακίνησης εκτός έδρας περιλαµβάνουν το αντίτιµο
των εισιτηρίων των συγκοινωνιακών µέσων που
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καταβάλλουν οι µετακινούµενοι, όταν µεταβαίνουν για εκτέλεση
υπηρεσίας εκτός της έδρας τους.
Στα έξοδα µετακίνησης περιλαµβάνεται και η δαπάνη χιλιοµετρικής
αποζηµίωσης, όταν επιτρέπεται κατά τις µετακινήσεις η χρήση
ιδιωτικής χρήσης αυτοκινήτου, η δαπάνη διοδίων επί κινήσεως
µέσω του εθνικού οδικού δικτύου, καθώς και ο ναύλος αυτοκινήτου
σε περίπτωση µετακίνησης µε θαλάσσιο µέσο µεταφοράς.
2. Η χιλιοµετρική αποζηµίωση για τις, κατά την προηγούµενη
παράγραφο, µετακινήσεις, καθορίζεται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Μεταφορών και Επικοινωνιών.
3. Επί του αντιτίµου των εισιτηρίων των συγκοινωνιακών µέσων
καταβάλλεται στους µετακινουµένους αποζηµίωση ίση µε ποσοστό
δέκα τοις εκατό (10%) για µικροδαπάνες ταξιδίου.
Επί της δαπάνης για κίνηση µε µισθωµένο όχηµα ή ιδιόκτητο
µεταφορικό µέσο, καθώς και επί του αντιτίµου εισιτηρίων αστικών
συγκοινωνιών ή επί της αξίας της κάρτας απεριορίστων διαδροµών,
δεν καταβάλλεται κανένα ποσοστό.

'Αρθρο 7
Κίνηση µε ιδιόκτητα µεταφορικά µέσα

1. Οι υπάλληλοι επιτρέπεται να χρησιµοποιούν ιδιωτικής χρήσης
επιβατικό αυτοκίνητο που ανήκει στους ίδιους ή σε σύζυγο, κατά τις
µετακινήσεις τους για εκτέλεση υπηρεσίας, ύστερα από έγκριση του
αρµόδιου οργάνου της παραγράφου 1 του άρθρου 3 του παρόντος
νόµου, µε προσωπική τους ευθύνη για τυχόν ατύχηµα ή ζηµία του
αυτοκινήτου.
2. Η χρησιµοποίηση ιδιωτικής χρήσεως αυτοκινήτου επιτρέπεται
στις εξής περιπτώσεις:
Α. Εντός έδρας
α. Για µετακινήσεις των τεχνικών υπαλλήλων για επίβλεψη των
δηµόσιων έργων, όπως αυτά προσδιορίζονται µε την παρ. 3 του
άρθρου 1 του ν.1418/1984 (ΦΕΚ 23 Α'), όπως τροποποιήθηκε και
ισχύει.
β. Για µετακινήσεις υπαλλήλων που διενεργούν ελέγχους,
επιθεωρήσεις ή δειγµατοληψίες ή συντήρηση σχολείων, καθώς και
επισκέψεις κοινωνικού, υγειονοµικού ή ιατρικού σκοπού, εντός των
πόλεων Αθηνών, Πειραιώς και Θεσσαλονίκης και σε πόλεις άνω
των 100.000 κατοίκων, σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του άρθρου
5 του παρόντος νόµου και µέχρι πεντακόσια (500) χιλιόµετρα
µηνιαίως. Για τα επιπλέον χιλιόµετρα αναγνωρίζεται το αντίτιµο του
εισιτηρίου των συγκοινωνιακών µέσων.
γ. Απαραίτητη προϋπόθεση για την καταβολή χιλιοµετρικής
αποζηµίωσης στις προηγούµενες περιπτώσεις είναι η ύπαρξη
γραπτής εντολής για χρησιµοποίηση ιδιωτικής χρήσης αυτοκινήτου
και η µη λήψη πάγιων εξόδων µετακίνησης κατά το µήνα της
µετακίνησης.
δ. Σε όσους από τους ανωτέρω υπαλλήλους δεν διαθέτουν
ιδιωτικής χρήσης αυτοκίνητο, τους καταβάλλεται το αντίτιµο του
εισιτηρίου.
Β. Εκτός έδρας
α. Για µετακινήσεις εκτός έδρας και µέσα στα όρια του νοµού, στον
οποίο υπηρετούν οι υπάλληλοι ή της περιφέρειας για τους
υπαλλήλους που υπηρετούν σε αυτήν, ανεξάρτητα αν οι περιοχές
εξυπηρετούνται από συγκοινωνιακά µέσα.
β. Για µετακινήσεις εκτός έδρας και εκτός των ορίων του νοµού ή
της περιφέρειας, εάν πρόκειται να µεταβούν διαδοχικά σε
περισσότερες από µία περιοχές.
γ. Για µετακινήσεις στη νησιωτική Ελλάδα, όταν από τον τόπο
προορισµού του υπαλλήλου προβλέπεται διαδοχική µετακίνηση.
δ. Σε εξαιρετικές περιπτώσεις για την αντιµετώπιση έκτακτων
αναγκών, καθώς και για τη διενέργεια ελέγχων από τα όργανα του
Εθνικού Ελεγκτικού Κέντρου, µε αιτιολογηµένη πάντοτε απόφαση
του αρµόδιου οργάνου.
Γ. Για µετακινήσεις του εκπαιδευτικού και λοιπού προσωπικού του
Υπουργείου Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, που µετέχει στην
προετοιµασία και διεξαγωγή των γενικών και ειδικών εξετάσεων,

κατά την περίοδο των εξετάσεων αυτών.
3. Αν χρησιµοποιήθηκε ιδιωτικής χρήσης µεταφορικό µέσο, χωρίς
να πληρούνται οι προϋποθέσεις του παρόντος άρθρου,
καταβάλλεται µόνο το αντίτιµο του εισιτηρίου του φθηνότερου
συγκοινωνιακού µέσου της αντίστοιχης διαδροµής.
4. Μίσθωση µεταφορικού µέσου επιτρέπεται όταν είναι αναγκαία η
µεταφορά υλικών. Αν δεν υπάρχει συγκοινωνιακή εξυπηρέτηση,
επιτρέπεται η χρήση επιβατικού αυτοκινήτου δηµόσιας χρήσης
(ταξί).

'Αρθρο 8
Προϋποθέσεις και δαπάνες διανυκτέρευσης

1. ∆ιανυκτέρευση είναι η διαµονή του υπαλλήλου κατά τη διάρκεια
της νύκτας στον τόπο της εκτός έδρας µετακίνησής του.
2. Η διανυκτέρευση επιτρέπεται:
α. 'Οταν η απόσταση από την έδρα του υπαλλήλου είναι
µεγαλύτερη από εκατόν είκοσι (120) χιλιόµετρα, εφόσον κινείται µε
ιδιόκτητο ή υπηρεσιακό αυτοκίνητο και µεγαλύτερη από ογδόντα
(80) χιλιόµετρα, όταν κινείται µε συγκοινωνιακό µέσο και για
µετακινήσεις στη νησιωτική Ελλάδα σε απόσταση µεγαλύτερη από
είκοσι (20) ναυτικά µίλια.
β. 'Οταν οι υπάλληλοι υποχρεωθούν να διανυκτερεύσουν στην
ύπαιθρο για αντιµετώπιση θεοµηνιών, πυρκαγιών, επιδηµιών, για
περιπολίες ή για άλλη υπηρεσιακή ανάγκη, που επιβάλλει, λόγω της
φύσεώς της, τη διανυκτέρευση στην ύπαιθρο.
γ. 'Οταν υπάρχει αντικειµενική αδυναµία επιστροφής, η οποία
βεβαιώνεται από την οικεία αστυνοµική, λιµενική ή αερολιµενική
αρχή.
3. Ως δαπάνη διανυκτέρευσης θεωρείται το καταβαλλόµενο ποσό
σε κάθε τύπο ξενοδοχειακής µονάδας, πανσιόν ή ενοικιαζόµενο
δωµάτιο.
Το ύψος της δαπάνης αυτής ανάλογα µε την κατηγορία, στην οποία
οι δικαιούχοι εντάσσονται, µε βάση τις διατάξεις του άρθρου 4 του
παρόντος νόµου, ορίζεται κατ' ανώτατο όριο ως εξής:
α. Κατηγορία Ι περιπτώσεις β' και γ', µέχρι είκοσι χιλιάδες (20.000)
δραχµές.
β. Κατηγορία ΙΙ, µέχρι δεκαοκτώ χιλιάδες (18.000) δραχµές.
γ. Κατηγορία ΙΙΙ, µέχρι δεκαπέντε χιλιάδες (15.000) δραχµές.
δ. Κατηγορία IV, µέχρι δώδεκα χιλιάδες (12.000) δραχµές.
Τα ανωτέρω ποσά προσαυξάνονται κατά είκοσι τοις εκατό (20%)
κατά τη θερινή περίοδο Ιουλίου - Σεπτεµβρίου και µπορεί να
αναπροσαρµόζονται µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών.
4. ∆εν καταβάλλεται δαπάνη διανυκτέρευσης όταν άλλος φορέας,
εκτός από αυτόν στον οποίο ανήκει ο µετακινούµενος, καλύπτει
αυτήν.

'Αρθρο 9
Ηµερήσια αποζηµίωση

1. Ηµερήσια αποζηµίωση είναι το χρηµατικό ποσό που
καταβάλλεται στον µετακινούµενο για την κάλυψη των έκτακτων
εξόδων, τα οποία προκαλούνται λόγω της µετακίνησης και
παραµονής του εκτός έδρας, για εκτέλεση υπηρεσίας.
Το ποσό της ηµερήσιας αποζηµίωσης ορίζεται σε δέκα χιλιάδες
(10.000) δραχµές, ανεξάρτητα από τη θέση ή το βαθµό του
µετακινουµένου.
Το ανωτέρω ποσό δύναται να αναπροσαρµόζεται µε απόφαση του
Υπουργού Οικονοµικών.
2. Η ηµερήσια αποζηµίωση της παραγράφου 1 του άρθρου αυτού
καταβάλλεται:
Α. Ολόκληρη
α. 'Οταν οι µετακινούµενοι διανυκτερεύουν σύµφωνα µε τις
προϋποθέσεις του άρθρου 8 του παρόντος νόµου.
β. 'Οταν οι δαπάνες διανυκτέρευσης και µόνον αυτές καλύπτονται
από το ∆ηµόσιο ή Ν.Π.∆.∆. ή Νοµικά Πρόσωπα
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Ιδιωτικού ∆ικαίου (Ν.Π.Ι.∆.).
Β. Το ένα δεύτερο (1/2) της ηµερήσιας αποζηµίωσης σε περίπτωση
που καλύπτονται από ηµιδιατροφή.
Γ. Το ένα τρίτο (1/3) της ηµερήσιας αποζηµίωσης δικαιούνται:
α. Για την ηµέρα της επιστροφής µετά από διανυκτέρευση.
β. Οι µετακινούµενοι σε απόσταση άνω των σαράντα (40)
χιλιοµέτρων ή δέκα (10) ναυτικών µιλίων και επιστρέφοντες
αυθηµερόν στην έδρα τους, καθώς και από νησί σε νησί άνω των
πέντε (5) ναυτικών µιλίων.
γ. Οι υπάλληλοι του Υπουργείου Γεωργίας, εκτός από τους
υπηρετούντες στην Κεντρική Υπηρεσία, καθώς και οι υπάλληλοι
των Περιφερειών και των Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων, που
µετακινούνται σε απόσταση πάνω από είκοσι (20) και µέχρι
σαράντα (40) χιλιόµετρα αποκλειστικά και µόνο για την εφαρµογή
προγραµµάτων ή ελέγχων του Γεωργικού Τοµέα και επιστρέφουν
αυθηµερόν στην έδρα τους. Η διάταξη αυτή έχει ανάλογη εφαρµογή
και για τους υπαλλήλους του Οργανισµού Βάµβακος και του
Εθνικού Οργανισµού Καπνού, που µετακινούνται αποκλειστικά και
µόνο για την εφαρµογή προγραµµάτων έρευνας,
σποροπαραγωγής, γεωργικής µέριµνας και εφαρµογών και την
πραγµατοποίηση των προβλεπόµενων εκάστοτε ελέγχων της
αρµοδιότητάς τους.

'Αρθρο 10
∆απάνες λοιπών µετακινήσεων

1. ∆ηµόσιοι λειτουργοί και υπάλληλοι, που καλούνται από τις
ανακριτικές και δικαστικές αρχές να µετακινηθούν εκτός έδρας, ως
µάρτυρες ή τεχνικοί σύµβουλοι για υπόθεση που σχετίζεται µε την
υπηρεσία τους, καθώς και όσοι παραπέµπονται, κατόπιν εντολής
της προϊσταµένης τους αρχής, για να εξετασθούν ενώπιον
∆ευτεροβάθµιων Υγειονοµικών Επιτροπών, θεωρείται ότι
µετακινούνται για εκτέλεση υπηρεσίας και δικαιούνται έξοδα
µετακίνησης, ηµερήσια αποζηµίωση και έξοδα διανυκτέρευσης,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου.
Οι ανωτέρω δεν δικαιούνται παράλληλα αντίστοιχης αποζηµίωσης
που χορηγείται από τα ∆ικαστήρια.
2. Οι δαπάνες µετακίνησης, ηµερήσιας αποζηµίωσης και
διανυκτέρευσης των δηµοσίων λειτουργών και υπαλλήλων, οι
οποίοι µεταβαίνουν για εκτέλεση υπηρεσίας σε Ο.Τ.Α. α' και β'
βαθµίδας και λοιπά Ν.Π.∆.∆., Ν.Π.Ι.∆., ∆ηµόσιες Επιχειρήσεις και
Οργανισµούς, κατόπιν αιτήµατος των υπηρεσιών αυτών, βαρύνουν
τους προϋπολογισµούς τους.
3. Στα αιρετά όργανα των Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων
καταβάλλονται τα έξοδα µετακίνησης και η ηµερήσια αποζηµίωση
που προβλέπονται από τον παρόντα νόµο. Ειδικά για τις
µετακινήσεις τους από την κατοικία τους στην έδρα της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης για τη συµµετοχή τους στις
συνεδριάσεις των συλλογικών οργάνων δικαιούνται τα ανωτέρω
έξοδα, εφόσον η απόσταση είναι µεγαλύτερη των τριάντα (30)
χιλιοµέτρων ή σε νησιά εκτός της έδρας της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης που είναι σε απόσταση άνω των δέκα (10) ναυτικών
µιλίων.

'Αρθρο 11
∆απάνες µετακίνησης µελών της Κυβέρνησης

και Υφυπουργών
1. Ο Πρωθυπουργός, οι Αντιπρόεδροι της Κυβέρνησης, οι
υπουργοί, οι αναπληρωτές υπουργοί και οι υφυπουργοί, όταν
µετακινούνται για υπηρεσιακούς λόγους εκτός έδρας, δικαιούνται:
α. ∆απάνη διανυκτέρευσης, ίση µε την αναγραφόµενη στο δελτίο
παροχής υπηρεσιών του ξενοδοχείου που επιλέγουν.
β. Ηµερήσια αποζηµίωση, η οποία καθορίζεται σε είκοσι χιλιάδες
(20.000) δραχµές και
γ. Το αντίτιµο του εισιτηρίου του συγκοινωνιακού µέσου που
χρησιµοποιούν.
2. Για την ηµέρα επιστροφής, καθώς και για µετακινήσεις µε

αυθηµερόν επιστροφή, η ηµερήσια αποζηµίωση περιορίζεται στο
ένα τρίτο (1/3).
3. Οι συνοδοί ασφαλείας διαµένουν στο ίδιο ξενοδοχείο µε το
πρόσωπο που συνοδεύουν και δικαιούνται τα ίδια έξοδα
διανυκτέρευσης.
4. Τα παραπάνω ποσά µπορεί να αναπροσαρµόζονται µε απόφαση
του Υπουργού Οικονοµικών.

'Αρθρο 12
∆απάνες σεµιναρίων

1. Στους υπηρετούντες, µε οποιαδήποτε σχέση, υπαλλήλους του
∆ηµοσίου και των Ν.Π.∆.∆. που µεταβαίνουν µε εντολή της
υπηρεσίας για να µετάσχουν σε συνέδρια, σεµινάρια ή εργασίες
κέντρων ερευνών, αναγνωρίζεται η δαπάνη εγγραφής ή
συµµετοχής σε αυτά. Οι δαπάνες αυτές καταβάλλονται στον
αποστελλόµενο υπάλληλο, στο εσωτερικό ή το εξωτερικό, µε την
υποχρέωση να υποβάλει στην υπηρεσία του τη σχετική εξοφλητική
απόδειξη πληρωµής τους.
2. Στους µετακινουµένους, για την αιτία που αναφέρεται στην
προηγούµενη παράγραφο, στο εσωτερικό αναγνωρίζονται τα έξοδα
χρήσης ιδιόκτητου µεταφορικού µέσου, καθώς και η δαπάνη
διανυκτέρευσης και ηµερήσιας εκτός έδρας αποζηµίωσης, σύµφωνα
µε τις διατάξεις των άρθρων 8 και 9 του παρόντος νόµου.
3. Για την εξυπηρέτηση των λειτουργικών αναγκών των
εκπαιδευτικών προγραµµάτων, που διοργανώνονται από τις
µονάδες εκπαίδευσης δηµοσίων υπηρεσιών, δύναται να
δικαιολογείται δαπάνη, για κάθε πρόγραµµα ή ηµερίδα, γενικά,
µέχρι το ποσό των χιλίων (1.000) δραχµών, ηµερησίως, για την
προµήθεια και τη χορήγηση αφεψήµατος ή αναψυκτικού, µε
γλύκισµα ή άλλο ανάλογο έδεσµα, σε κάθε εκπαιδευόµενο ή µέλος
του διδακτικού προσωπικού.
Το ανωτέρω ποσό δύναται να αναπροσαρµόζεται µε αποφάσεις του
Υπουργού Οικονοµικών.

'Αρθρο 13
∆απάνες απόσπασης

1. Οι πολιτικοί δηµόσιοι λειτουργοί και υπάλληλοι, όταν
αποσπώνται σε υπηρεσία που βρίσκεται εκτός της έδρας της
Υπηρεσίας στην οποία ανήκει η οργανική τους θέση, δικαιούνται
δαπάνες µετακίνησης κατά τις εξής διακρίσεις:
α. Το αντίτιµο του εισιτηρίου µετάβασης και επιστροφής ή
χιλιοµετρική αποζηµίωση σε περίπτωση χρησιµοποίησης ιδιόκτητου
µεταφορικού µέσου που ανήκει σε αυτούς ή σε σύζυγο, αν
µετακινούνται σε απόσταση µέχρι πενήντα (50) χιλιόµετρα ή µέχρι
δέκα (10) ναυτικά µίλια.
β. Τα έξοδα µετακίνησης και το ένα τρίτο (1/3) της ηµερήσιας
αποζηµίωσης για χρονικό διάστηµα µέχρι σαράντα (40) ηµερών, αν
µετακινούνται σε απόσταση άνω των πενήντα (50) χιλιοµέτρων ή
δέκα (10) ναυτικών µιλίων και επιστρέφουν αυθηµερόν στον τόπο
της µόνιµης κατοικίας τους.
γ. Ολόκληρη την ηµερήσια αποζηµίωση και τις δαπάνες
διανυκτέρευσης, για χρονικό διάστηµα µέχρι σαράντα (40) ηµέρες,
αν µετακινούνται σε απόσταση µεγαλύτερη των πενήντα (50)
χιλιοµέτρων ή των δέκα (10) ναυτικών µιλίων και εγκαθίστανται
προσωρινά στον τόπο της απόσπασής τους για όλο το χρονικό
διάστηµα αυτής.
δ. Εάν η απόσπαση του λειτουργού ή υπαλλήλου είναι µεγαλύτερη
από έξι (6) µήνες, αναγνωρίζονται και οι δαπάνες µεταφοράς
οικοσκευής του, οι οποίες καταβάλλονται µε την προσκόµιση
φορτωτικής ή άλλων επίσηµων παραστατικών στοιχείων και µέχρι
το ένα δεύτερο (1/2) του εκάστοτε βασικού ποσού του άρθρου 14
του παρόντος νόµου, προσαυξανόµενο µόνο µε το ποσό που
ορίζεται ανά χιλιόµετρο για απόσταση άνω των εκατό (100)
χιλιοµέτρων.
2. Σε όλως εξαιρετικές περιπτώσεις και για αντιµετώπιση έκτακτων
και επειγουσών αναγκών (φορολογικοί έλεγχοι, στελέχωση
περιφερειακών αερολιµένων κατά τη θερινή πε-
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ρίοδο) µπορεί να καταβάλλεται ηµερήσια αποζηµίωση, καθώς και
δαπάνες διανυκτέρευσης, σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 8
και 9 του παρόντος νόµου και για χρονικό διάστηµα πέραν των
σαράντα (40) ηµερών και µέχρι ενενήντα (90) ηµέρες συνολικά για
κάθε απόσπαση. Οι ηµέρες αυτές καθορίζονται µε κοινή απόφαση
του αρµόδιου Υπουργού και του Υπουργού Οικονοµικών.
3. Οι αποσπώµενοι υπάλληλοι, οι οποίοι µετακινούνται από τον
τόπο της απόσπασής τους για εκτέλεση υπηρεσίας, δεν δικαιούνται
άλλη ηµερήσια αποζηµίωση και δαπάνες διανυκτέρευσης για το
χρόνο που καταβάλλεται αποζηµίωση λόγω απόσπασης.
4. Τα οριζόµενα στο παρόν άρθρο έξοδα απόσπασης δεν
δικαιούνται:
α. Οι αποσπώµενοι µε αίτησή τους.
β. Οι υπάλληλοι, οι οποίοι παραµένουν στη θέση που
αποσπάσθηκαν, κατά παράταση της αρχικής απόσπασης, εφόσον
έχουν εξαντλήσει το όριο των ηµερών καταβολής σε αυτούς της
σχετικής αποζηµίωσης ή αποσπώνται πάλι µέσα σε έξι (6) µήνες
στον ίδιο τόπο.
γ. Οι αποσπώµενοι από περιφερειακές υπηρεσίες στους Νοµούς
Αττικής και Θεσσαλονίκης, καθώς και από την περιφέρεια κάθε
νοµού στην έδρα της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης.
5. Επιτρέπεται, κατά παρέκκλιση των διατάξεων του παρόντος και
του Υπαλληλικού Κώδικα, η απόσπαση υπαλλήλων στους χώρους
λειτουργίας των καζίνο, για τον έλεγχο των επιχειρήσεων αυτών.
Στους υπαλλήλους αυτούς εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις του
παρόντος άρθρου.

'Αρθρο 14
∆απάνες µετάθεσης

1. Οι µετακινούµενοι λόγω µετάθεσης δικαιούνται:
α. Τα έξοδα µετακίνησης των ιδίων και των µελών της οικογένειάς
τους.
β. 'Εξοδα µεταθέσεως.
2. ∆ικαιούται επίσης ο λειτουργός ή υπάλληλος εξόδων µετακίνησης
των µελών της οικογένειάς του που τον ακολουθούν. Ως µέλη της
οικογένειας νοούνται ο ή η σύζυγος, τα άγαµα τέκνα του µέχρι του
20ού έτους της ηλικίας τους συµπληρωµένου ή µέχρι του 25ου,
εφόσον φοιτούν σε ανώτερα ή ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα ή σε
περίπτωση σωµατικής ή πνευµατικής ανικανότητας ανεξαρτήτως
ηλικίας, οι γονείς και των δύο συζύγων, εφόσον διαµένουν µε τον
υπάλληλο και συντηρούνται από αυτόν. Τα µέλη των οικογενειών
των δηµοσίων υπαλλήλων δικαιούνται να ταξιδεύουν στις ίδιες
θέσεις µε τους µετατιθέµενους υπαλλήλους.
3. Ο µετακινούµενος λόγω µετάθεσης δικαιούται τα έξοδα
µετακίνησης αυτού και των µελών της οικογένειάς του, καθώς και
ποσοστό δέκα τοις εκατό (10%) επί του ατοµικού εισιτηρίου του.
Ο µετακινούµενος µε ιδιωτικής χρήσης µεταφορικό µέσο, που
ανήκει στον ίδιο ή σε σύζυγο, δικαιούται την προβλεπόµενη από το
άρθρο 6 του παρόντος νόµου χιλιοµετρική αποζηµίωση.
Αν τα µέλη της οικογένειας του υπαλλήλου δεν συνταξιδεύουν, το
αντίτιµο των εισιτηρίων τους βαρύνει το ∆ηµόσιο, µε την
προϋπόθεση ότι αυτά µετακινούνται πριν παρέλθει χρονικό
διάστηµα µεγαλύτερο των έξι (6) µηνών από την ηµεροµηνία
µετακίνησης του υπαλλήλου.
4. Στον µετακινούµενο λόγω µετάθεσης παρέχεται βασικό ποσό
εξόδων µετάθεσης, που ορίζεται σε τριακόσιες χιλιάδες (300.000)
δραχµές για µετακίνηση που η συνολική χερσαία απόσταση από
τον τόπο µετάθεσης είναι µέχρι εκατό (100) χιλιόµετρα.
Το ποσό αυτό ισχύει και για µεταθέσεις στη νησιωτική Ελλάδα.
5. Το βασικό ποσό της προηγούµενης παραγράφου
προσαυξάνεται, κατά περίπτωση, ως εξής:
Α. Κατά 10%

Για κάθε µετακινούµενο µέλος της οικογένειας του υπαλλήλου,
όπως αυτή ορίζεται στην παράγραφο 2 του παρόντος άρθρου.
Β. Κατά 50%
Για µεταθέσεις από, προς και µεταξύ των νοµών Λέσβου, Χίου,
Σάµου και ∆ωδεκανήσου.
Γ. Κατά 30%
Για µεταθέσεις από, προς και µεταξύ νήσων προβληµατικής
περιοχής κατηγορίας Α', όπως αυτές καθορίζονται µε την κοινή
απόφαση αρ.∆Ι∆Α∆/Φ.50/265/ 29847/92 (ΦΕΚ 667 Β') των
Υπουργών Προεδρίας της Κυβέρνησης και Οικονοµικών, πλην των
αναφεροµένων στην προηγούµενη περίπτωση (Β).
∆. Κατά 20%
Για λοιπές, πλην των ανωτέρω περιπτώσεων, µεταθέσεις από νησί
σε νησί, από την ηπειρωτική Ελλάδα στη νησιωτική και αντίστροφα,
όταν χρησιµοποιείται θαλάσσιο µέσο µεταφοράς της οικοσκευής για
περισσότερο από είκοσι (20) ναυτικά µίλια.
6. 'Οταν η συνολική χερσαία απόσταση για τη µεταφορά της
οικοσκευής του µετατιθεµένου υπερβαίνει τα εκατό (100) χιλιόµετρα,
προστίθενται και διακόσιες (200) δραχµές ανά χιλιόµετρο, για την
πάνω από εκατό (100) χιλιόµετρα απόσταση.
Εάν η µετακίνηση περιλαµβάνει και διαδροµή µε θαλάσσιο µέσο
µεταφοράς, καταβάλλεται ο ναύλος ενός ιδιωτικής χρήσης
επιβατικού αυτοκινήτου που ανήκει στον υπάλληλο ή σε σύζυγο,
καθώς και ο ναύλος απλής διαδροµής του µεταφέροντος την
οικοσκευή του υπαλλήλου φορτηγού αυτοκινήτου ∆.Χ..
7. Η καταβολή της κατά τα ανωτέρω οριζόµενης δαπάνης
µεταφοράς της οικοσκευής δικαιολογείται µε την προσκόµιση
φορτωτικής ή άλλων επίσηµων παραστατικών στοιχείων, που
καλύπτουν τουλάχιστον το εβδοµήντα τοις εκατό (70%) της
δαπάνης που δικαιούται. Στην περίπτωση που το συνολικό ποσό
των υποβληθέντων παραστατικών στοιχείων δεν καλύπτει το
παραπάνω ποσοστό, καταβάλλεται στον µετατιθέµενο το συνολικό
ποσό των παραστατικών στοιχείων και το τριάντα τοις εκατό (30%)
του ποσού που προβλέπεται στις παραγράφους 4, 5 και 6 του
παρόντος.
Στην περίπτωση που δεν προσκοµισθεί φορτωτική ή άλλο επίσηµο
παραστατικό στοιχείο, καταβάλλεται µόνο το τριάντα τοις εκατό
(30%) του βασικού ποσού.
Το βασικό ποσό και τα ποσοστά προσαύξησης που ορίζονται στο
άρθρο αυτό δύναται να αναπροσαρµόζονται µε αποφάσεις του
Υπουργού Οικονοµικών.
8. Τα οριζόµενα µε το παρόν άρθρο έξοδα µετάθεσης
καταβάλλονται και στους εκπαιδευτικούς που µετατίθενται µε αίτησή
τους, µετά τη συµπλήρωση τεσσάρων (4) διδακτικών ετών ή χωρίς
αίτησή τους για τις ανάγκες της υπηρεσίας, ανεξάρτητα από το
χρόνο παραµονής τους στον τόπο από τον οποίο µετατίθενται.
9. Οι τοποθετούµενοι σε τόπους εκτός της πόλεως στην οποία είναι
η έδρα της οργανικής τους µονάδας και σε απόσταση µεγαλύτερη
των πενήντα (50) χιλιοµέτρων, δικαιούνται τα έξοδα µετακίνησης
των ιδίων και των µελών της οικογένειάς τους, όπως τα µέλη αυτά
ορίζονται στην παράγραφο 2 του παρόντος άρθρου, καθώς και το
πενήντα τοις εκατό (50%) του βασικού ποσού των δαπανών
µετάθεσης της παραγράφου 4 του άρθρου αυτού.

'Αρθρο 15
Μη δικαιούµενοι δαπανών µεταθέσεως

1. Οι, από το προηγούµενο άρθρο, αναγνωριζόµενες δαπάνες
µετάθεσης δεν καταβάλλονται:
α. Στους νεοδιοριζόµενους υπαλλήλους για τη µετάβασή τους από
τον τόπο κατοικίας τους στον τόπο διορισµού τους.
β.  Στους  µετατιθεµένους  µε  αίτησή  τους,  εφόσον  η  µετάθεσή
τους  πραγµατοποιείται  πριν  παρέλθουν  τέσσερα  (4)
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χρόνια από την προηγούµενη µετάθεση ή τοποθέτηση.
γ. Στους τοποθετούµενους µε αίτησή τους, κατά την παράγραφο 9
του προηγούµενου άρθρου.

'Αρθρο 16
∆απάνες αποχωρούντων από την υπηρεσία

1. Οι αποχωρούντες από την υπηρεσία, εφόσον έχουν δικαίωµα
συνταξιοδότησης, καθώς και οι για λόγους υγείας απολυόµενοι, για
τη µετάβαση από τον τόπο που υπηρετούσαν στον τόπο της
µόνιµης κατοικίας τους, δικαιούνται τα υπό του άρθρου 14 του
παρόντος νόµου προβλεπόµενα έξοδα, µε την προϋπόθεση ότι η
φορτωτική ή άλλα επίσηµα παραστατικά στοιχεία, που θα
προσκοµίσουν, καλύπτουν το ογδόντα τοις εκατό (80%) της
δαπάνης που δικαιούνται.
2. Τα παραπάνω έξοδα δικαιούνται επίσης τα µέλη οικογένειας των
εν ενεργεία δηµοσίων υπαλλήλων και κρατικών λειτουργών που
απεβίωσαν, εφόσον η µετακίνησή τους, από τον τόπο που
υπηρετούσε ο αποβιώσας υπάλληλος στον τόπο της µόνιµης
εγκατάστασής τους, πραγµατοποιηθεί σε ανατρεπτική προθεσµία
έξι (6) µηνών από το θάνατο του υπαλλήλου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ'
ΜΕΤΑΚΙΝΗΣΕΙΣ ΣΤΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΟ

'Αρθρο 17
∆απάνες µετακίνησης από και προς
το εξωτερικό - Επίδοµα αλλοδαπής

1. Στα αναφερόµενα στο άρθρο 4 του παρόντος νόµου πρόσωπα,
που µεταβαίνουν µε εντολή του ∆ηµοσίου ή του Ν.Π.∆.∆. για
εκτέλεση υπηρεσίας ή µε ειδική αποστολή ή για εκπαίδευση στο
εξωτερικό, µέχρι τριάντα (30) ηµέρες, καταβάλλονται έξοδα
µετακίνησης, ηµερήσια αποζηµίωση και έξοδα διανυκτέρευσης.
2. Για χρονικό διάστηµα άνω των τριάντα (30) ηµερών καταβάλλεται
στους ανωτέρω επίδοµα αλλοδαπής, σε ποσοστό επί του
επιδόµατος αλλοδαπής του 'Ελληνα πρέσβη της χώρας όπου
υπηρετούν, που καθορίζεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, Εξωτερικών
και Οικονοµικών, για τους πολιτικούς υπαλλήλους και µε κοινή
απόφαση των Υπουργών Εθνικής 'Αµυνας, Εξωτερικών και
Οικονοµικών για τους στρατιωτικούς, µε εξαίρεση τις ειδικές
περιπτώσεις του άρθρου 20 του παρόντος νόµου.
Το ανωτέρω επίδοµα αλλοδαπής καταβάλλεται µε τις ίδιες
προϋποθέσεις που χορηγείται στους υπαλλήλους του Υπουργείου
Εξωτερικών.
3. Τα έξοδα της παραγράφου 1 του άρθρoυ αυτού καταβάλλονται
και στο πολιτικό και στρατιωτικό προσωπικό που έχει τοποθετηθεί
στο εξωτερικό ή έχει µεταβεί για εκπαίδευση ή εκτέλεση υπηρεσίας,
για χρονικό διάστηµα άνω των δώδεκα (12) µηνών και µετακινείται
µε ειδική αποστολή ή για εκτέλεση υπηρεσίας ή για εκπαίδευση από
τη µόνιµη έδρα στην ίδια ή άλλη χώρα του εξωτερικού.
Οι αποστελλόµενοι για εκπαίδευση για διάστηµα κάτω του έτους
δικαιούνται έξοδα µετακίνησης και διανυκτέρευσης, εφόσον δεν
καλύπτονται αυτά από το Φορέα Εκπαίδευσης, όταν µετακινούνται
για λόγους εκπαίδευσης στην ίδια ή άλλη χώρα του εξωτερικού.
4. Οι µετακινούµενοι από το εσωτερικό στο εξωτερικό και
αντίστροφα, καθώς και οι µετακινούµενοι εντός της ίδιας ή άλλης
χώρας του εξωτερικού, µπορούν να χρησιµοποιούν το ιδιωτικής
χρήσης επιβατικό αυτοκίνητο, δικό τους ή συζύγου και τους
καταβάλλεται η χιλιοµετρική αποζηµίωση, σύµφωνα προς τα
οριζόµενα στο άρθρο 6 του παρόντος νόµου. Η αποζηµίωση αυτή
δεν επιτρέπεται να υπερβαίνει συνολικά το αντίτιµο του
αεροπορικού εισιτηρίου και, σε περίπτωση που η διαδροµή αυτή
δεν καλύπτεται από αεροπορική σύνδεση, τη δαπάνη του
αντίστοιχου συγκοινωνιακού µέσου.
Ως ηµέρες ταξιδίου δικαιολογούνται µόνο οι απαιτούµενες για τη
µετακίνηση µε αεροπορικό µέσο.

'Οταν η µετακίνηση γίνεται µε άλλο µέσο εκτός αεροπορικού ή µε
ιδιωτικής χρήσεως αυτοκίνητο, καταβάλλεται το αντίτιµο του
εισιτηρίου του µεταφορικού µέσου του οποίου έγινε χρήση και
ποσοστό δέκα τοις εκατό (10%) επί του εισιτηρίου για µικροδαπάνες
ταξιδίου.
5. Η εντολή µετακίνησης από και προς το εξωτερικό εκδίδεται µε την
προϋπόθεση ότι υπάρχει σχετική πίστωση στον προϋπολογισµό. Η
συνδροµή της προϋπόθεσης αυτής αναφέρεται στην απόφαση ή
στην εντολή µετακίνησης.

'Αρθρο 18
Κατηγορίες χωρών

1. Οι χώρες του εξωτερικού διακρίνονται στις ακόλουθες κατηγορίες
για τον καθορισµό της ηµερήσιας αποζηµίωσης των
µετακινουµένων σε αυτές:
ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ Α'
'Αγιος Μαρίνος, Αίγυπτος, Αζερµπαϊτζάν, Αλβανία, Αλγερία,
Ανδόρα, Αργεντινή, Αρµενία, Αυστρία, Βατικανό, Βέλγιο,
Βενεζουέλα, Βουλγαρία, Βραζιλία, Γαλλία, Γερµανία, Γεωργία,
∆ανία, ∆ηµοκρατία Κµερ, Ελβετία, Εσθονία, Ζαΐρ, Η.Π.Α., Ηνωµένα
Αραβικά Εµιράτα, Ηνωµένο Βασίλειο, Ιαπωνία, Ιορδανία, Ιράκ,
Ιρλανδία, Ισλανδία, Ισπανία, Ισραήλ, Ιταλία, Καζακστάν, Καναδάς,
Κατάρ, Κίνα, Κορέα, Κούβα, Κουβέϊτ, Κροατία, Κύπρος, Λάος,
Λεσότο, Λεττονία, Λίβανος, Λιβύη, Λιθουανία, Λουξεµβούργο,
Μαδαγασκάρη, Μαλαισία, Μαλβίδες, Μεξικό, Μονακό, Μπαχρέϊν,
Μπούρµπα, Νέα Γιουγκοσλαβία, Νιγηρία, Νορβηγία, Ολλανδία,
Οµάν, Ουγγαρία, Ουκρανία, Ουρουγουάη, Περού, Πολωνία,
Πορτογαλία, Ρουµανία, Ρωσία, Σαουδική Αραβία, Σλοβενία,
Σενεγάλη, Σιγκαπούρη, Σουδάν, Σουηδία, Συρία, Ταϋλάνδη, Τσεχία,
Τουρκία, Υεµένη Βόρεια και Νότια, Φιλιππίνες, Φινλανδία, Χιλή,
Χογκ-Κογκ, Βοσνία- Ερζεγοβίνη, Σκόπια, Λευκορωσία, Σλοβακία,
Μολδαβία, Λιχτενστάιν.
ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ Β'
Αιθιοπία, Αϊτή, Ακτή Ελεφαντοστούν, Αυστραλία, Βολιβία, Γουϊάνα,
Γκαµπόν, Γουατεµάλα, Γουϊνέα, ∆οµινικανική ∆ηµοκρατία, Ελ
Σαλβαδόρ, Ζάµπια, Ζιµπάµπουε, Ινδία, Ινδονησία, Ιράν, Ισηµερινός,
Καµερούν, Κένυα, Κολοµβία, Κόστα Ρίκα, Λιβερία, Μαλί, Μάλτα,
Μαλάουϊ, Μαρόκο, Μαυριτανία, Μαυρίκιος, Μπαχάµες,
Μπαρµπάδος, Μπουτάν, Νέα Ζηλανδία, Νεπάλ, Νικαράγουα,
Νοτιοαφρικανική 'Ενωση, Ονδούρα, Ουγκάντα, Πακιστάν, Παναµάς,
Παραγουάη, Ρουάντα, Σιέρα Λεόνε, Σρι Λάνκα, Τανζανία, Τζαµάϊκα,
Τουµαντέ, Τυνησία, Φίτζι.
ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ Γ'
'Ολες οι χώρες που δεν περιλαµβάνονται σε µία από τις παραπάνω
κατηγορίες.
2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εξωτερικών και Οικονοµικών
µπορεί να γίνει νέα κατάταξη των χωρών στις προβλεπόµενες από
την προηγούµενη παράγραφο του παρόντος άρθρου κατηγορίες.

'Αρθρο 19
Ηµερήσια αποζηµίωση

1. Η ηµερήσια αποζηµίωση εξωτερικού καθορίζεται κατ' αποκοπή
σε ΕΥΡΩ και καταβάλλεται ανάλογα µε την κατηγορία στην οποία
εντάσσονται, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 4 του παρόντος
νόµου και της χώρας στην οποία µεταβαίνουν, µε τις ακόλουθες
διακρίσεις:
ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ ΧΩΡΑΣ Α Β Γ
Α. Κατηγορία Ι άρθρου 4
α. Πρωθυπουργός, Πρόεδρος
της Βουλής και Αντιπρόεδροι
της Κυβέρνησης και της Βουλής 170 155 140
β. Υπουργοί, Αναπληρωτές
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Υπουργοί και Υφυπουργοί 140 130 120
γ. Λοιποί της ιδίας κατηγορίας 110 100 90
Β. Κατηγορία ΙΙ: περίπτωση (α) 105 95 85
Κατηγορία ΙΙ: περίπτωση (β) 95 85 80
Γ. Κατηγορία ΙΙΙ: περίπτωση (α) 85 75 70
Κατηγορία ΙΙΙ: περίπτωση (β) 75 70 60
 ∆. Κατηγορία IV 70 60 50

2. Στους υπαλλήλους του Υπουργείου Εξωτερικών µε βαθµό
Συµβούλου Πρεσβείας Α' ή Β', όταν µεταβαίνουν στο εξωτερικό ως
αρχηγοί τριµελών τουλάχιστον ειδικών αποστολών, καταβάλλεται η
αποζηµίωση της Kατηγορίας Ι περίπτωσης Αγ' της παραγράφου 1
του παρόντος άρθρου.
3. Οι ευρισκόµενοι µε ειδική αποστολή στο εξωτερικό, στους
οποίους καταβάλλεται ηµερήσια αποζηµίωση εξωτερικού, όταν
καλούνται να µεταβούν για εκτέλεση υπηρεσίας σε άλλη χώρα από
αυτή που υπηρετούν, δικαιούνται την ηµερήσια αποζηµίωση της
χώρας, στην οποία µετακινούνται.
4. Η καθοριζόµενη µε τις διατάξεις του παρόντος άρθρου ηµερήσια
αποζηµίωση µπορεί να αναπροσαρµόζεται µε απόφαση του
Υπουργού Οικονοµικών.

'Αρθρο 20
Ηµερήσια αποζηµίωση ειδικών περιπτώσεων

στρατιωτικών
1. Ειδικά για το προσωπικό αρµοδιότητας του Υπουργείου Εθνικής
'Αµυνας που υπηρετεί στην Κύπρο, η αποζηµίωση και τα λοιπά
έξοδα καθορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής
'Αµυνας και Οικονοµικών.
2. Η ηµερήσια αποζηµίωση κατά το άρθρο 19 καταβάλλεται στο
στρατιωτικό προσωπικό που µεταβαίνει για στρατιωτικές
αποστολές, ανάλογα µε τις ειδικές συνθήκες, αυξηµένης κατά
ποσοστό µέχρι πενήντα τοις εκατό (50%). Το πρόσθετο αυτό
ποσοστό καθορίζεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής
'Αµυνας και Οικονοµικών.
3. Στο στρατιωτικό προσωπικό, που υπηρετεί σε πολεµικά πλοία,
καθώς και στο πολιτικό και στρατιωτικό προσωπικό που επιβαίνει
σε αυτά, ειδικά κατά τις ηµέρες παραµονής του πλοίου σε λιµάνια
του εξωτερικού, ανεξάρτητα εάν του παρέχεται κατάλυµα στην
ξηρά, καταβάλλεται ηµερήσια αποζηµίωση εξωτερικού
καθοριζόµενη κατ' αποκοπή σε ΕΥΡΩ, ανάλογα µε το βαθµό και την
κατηγορία της χώρας στην οποία ελλιµενίζεται το πλοίο, ως εξής:
ΒΑΘΜΟΣ ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ ΧΩΡΑΣ Α Β Γ
α. Αντιναύαρχος και αντίστοιχοι
Υποναύαρχος και αντίστοιχοι
Αρχιπλοίαρχος και αντίστοιχοι
Πλοίαρχος και αντίστοιχοι 80 70 60
β. Αντιπλοίαρχος και αντίστοιχοι
∆ιευθυντής-Ειδικοί Συνεργάτες
Σύµβουλοι 70 60 50
γ. Πλωτάρχης και αντίστοιχοι
-Τµηµατάρχης 60 50 40
δ. Υποπλοίαρχος και αντίστοιχοι 50 40 35
ε. Ανθυποπλοίαρχος και αντίστοιχοι
- Λοιπό προσωπικό, Σηµαιοφόρος

40 35 25

στ. Σ.Ε.Α.
Ανθυπασπιστής
Ν.∆όκιµος

35 25 20

ζ. Υπαξιωµατικοί
Μαθητές

25 20 15

η. Οπλίτες
(Ν/δίοποι)

20 15 15

Κατά τις ηµέρες πλου καταβάλλεται ηµερήσια αποζηµίωση
εσωτερικού.
4. Στους υπηρετούντες σε υποβρύχια του Πολεµικού Ναυτικού,
κατά τις ηµέρες παραµονής του υποβρυχίου σε λιµάνια αλλοδαπής,
καθώς και σε αυτούς που διανυκτερεύουν εκτός των πολεµικών
πλοίων για υπηρεσιακούς λόγους, εφόσον δεν παρέχεται κατάλυµα,
η αποζηµίωση της προηγούµενης παραγράφου καταβάλλεται στο
διπλάσιο. Στην περίπτωση αυτή δεν καταβάλλονται έξοδα
διανυκτέρευσης.
Στο στρατιωτικό και πολιτικό προσωπικό, που επιβαίνει σε
πολεµικά πλοία ξένων κρατών, κατά τη διάρκεια των εν πλω
ασκήσεων, καταβάλλεται η καθοριζόµενη µε την προηγούµενη
παράγραφο αποζηµίωση, η οποία αντιστοιχεί στην κατηγορία της
χώρας, της οποίας τη σηµαία φέρει το πλοίο.
Στο προσωπικό που υπηρετεί ή επιβαίνει στα πολεµικά πλοία του
Πολεµικού Ναυτικού, που συµµετέχουν καθ' οιονδήποτε τρόπο σε
ειδικές αποστολές για επιχειρήσεις, οι οποίες καθορίζονται µε
αποφάσεις του Υπουργού Εθνικής 'Αµυνας καταβάλλεται η
ανωτέρω αποζηµίωση στο διπλάσιο για τις ηµέρες παραµονής τους
εκτός των ελληνικών θαλασσών.
5. Τα παραπάνω ποσά µπορεί να αναπροσαρµόζονται µε απόφαση
των Υπουργών Εθνικής 'Αµυνας και Οικονοµικών.

'Αρθρο 21
Προϋποθέσεις καταβολής ηµερήσιας

αποζηµίωσης εξωτερικού
1. Οι µετακινήσεις των αναφερόµενων στο άρθρο 4 του παρόντος
νόµου πραγµατοποιούνται µετά από προ-ηγούµενη έγκριση του
αρµόδιου Υπουργού ή του εξουσιοδοτηµένου οργάνου.
2. Η ηµερήσια αποζηµίωση εξωτερικού καταβάλλεται από την
ηµέρα της αναχώρησης µέχρι και την ηµέρα της επανόδου, ως εξής:
Α. Ολόκληρη
α. Για κάθε ηµέρα παραµονής και διανυκτέρευσης στη χώρα
µετάβασης.
β. Για την ηµέρα µετάβασης και επιστροφής.
γ. Σε περίπτωση πρόσκλησης, όταν προσφέρεται από την ίδια ή
άλλη πηγή, µόνο το αντίτιµο του εισιτηρίου και τα έξοδα
διανυκτέρευσης.
Β. Συµπληρωµατικό ποσό της δικαιούµενης ολόκληρης, σε
περίπτωση καταβολής µέρους της αποζηµίωσης αυτής από άλλη
πηγή.
Γ. Μειωµένη κατά 30%
'Οταν πραγµατοποιείται µετακίνηση των υπηρετούντων στο
εξωτερικό για εκτέλεση υπηρεσίας ή µε ειδική αποστολή ή
εκπαίδευση στην ίδια ή άλλη χώρα του εξωτερικού και αυθηµερόν
επάνοδος στην έδρα τους.
∆. Μειωµένη κατά 50%
α. Σε περίπτωση αυθηµερόν µετάβασης και επιστροφής από την
Ελλάδα στο εξωτερικό.
β. Σε περίπτωση που παρέχεται δωρεάν ηµιδιατροφή ή διατροφή
µε µειωµένες τιµές.
Ε. Μειωµένη κατά 75%, σε περίπτωση µετακίνησης µε πληρωµένα
ή καλυµµένα όλα τα έξοδα διατροφής και διανυκτέρευσης, από
φορέα άλλον από εκείνο στον οποίο ανήκει ο µετακινούµενος.

'Αρθρο 22
∆απάνες διανυκτέρευσης στο εξωτερικό

1. Σε όσους αποστέλλονται µε ειδική αποστολή ή για εκτέλεση
υπηρεσίας ή εκπαίδευση στο εξωτερικό, καταβάλλονται τα έξοδα
διαµονής στο ξενοδοχείο, τα οποία υπολογίζονται κατά κανόνα στο
νόµισµα της χώρας µετάβασης, όταν αυτό εντάσσεται στην
κατηγορία των σταθερών ισοτιµιών, άλλως σε ΕΥΡΩ.
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2. Τα ξενοδοχεία στα οποία επιτρέπεται η διαµονή των κατά την
προηγούµενη παράγραφο µετακινουµένων στο εξωτερικό, ανάλογα
µε την κατηγορία στην οποία εντάσσονται βάσει του άρθρου 4 του
παρόντος, είναι τα εξής:
α. Σε ξενοδοχεία 5 αστέρων, οι της κατηγορίας Ια, καθώς και τα
άτοµα που συνοδεύουν αυτούς.
β. Σε ξενοδοχεία 4 αστέρων, οι της κατηγορίας Ιβ, Ιγ, Ιδ, καθώς και
της κατηγορίας ΙΙ.
γ. Σε ξενοδοχεία 3 αστέρων, οι της κατηγορίας ΙΙΙ και IV.
Ειδικά, προκειµένου περί µετακινήσεων σε χώρες, στις οποίες
επικρατούν ειδικές συνθήκες διαβίωσης, επιτρέπεται η
διανυκτέρευση σε ξενοδοχεία κατηγορίας ανώτερης από εκείνη που
δικαιούται ο µετακινούµενος, κατά τις προαναφερόµενες διακρίσεις.

'Αρθρο 23
∆απάνες µετάθεσης - τοποθέτησης - απόσπασης

1. Οι µετακινούµενοι πολιτικοί και στρατιωτικοί υπάλληλοι, λόγω
µετάθεσης ή τοποθέτησης ή απόσπασης από το εσωτερικό στο
εξωτερικό και αντίστροφα ή από µια πόλη χώρας του εξωτερικού σε
άλλη πόλη της ίδιας ή άλλης χώρας, οι αποσπώµενοι ή
τοποθετούµενοι στο εξωτερικό σε πρεσβευτικές ή προξενικές
διπλωµατικές αρχές ή διεθνείς οργανισµούς, καθώς και οι
αποστελλόµενοι για υπηρεσία ή µε ειδική αποστολή ή εκπαίδευση,
δικαιούνται:
α. Τα έξοδα µετακίνησης των ιδίων και των µελών της οικογένειάς
τους.
β. Τις δαπάνες µεταφοράς της οικοσκευής τους.
γ. 'Εξοδα πρώτης εγκατάστασης, τα οποία αντιστοιχούν σε ένα
µηνιαίο επίδοµα υπηρεσίας αλλοδαπής.
2. Τα έξοδα µετακίνησης των µελών της οικογένειας, των κατά την
προηγούµενη παράγραφο µετακινούµενων, καθώς και οι δαπάνες
µεταφοράς οικοσκευής, αναγνωρίζονται, όταν η µετακίνηση των
υπαλλήλων αυτών προβλέπεται για χρονικό διάστηµα µεγαλύτερο
του έτους. Στους µετακινούµενους για µικρότερο χρονικό διάστηµα,
δεν καταβάλλονται οι δαπάνες αυτές.
Για όσους αποστέλλονται στο εξωτερικό για υπηρεσία ή µε ειδική
αποστολή, σε περίπτωση ανάκλησής τους, κατόπιν αιτήσεως ή µε
υπαίτιότητά τους, προ της συµπληρώσεως τριµήνου, τα έξοδα
µετακίνησης των µελών της οικογένειάς τους, καθώς και η δαπάνη
µεταφοράς της οικοσκευής, βαρύνουν τους ίδιους.
Στην περίπτωση που τα µέλη της οικογένειας των υπαλλήλων δεν
συνταξιδέψουν µαζί του, το αντίτιµο των εισιτηρίων τους βαρύνει το
∆ηµόσιο, εφόσον αυτά µετακινούνται πριν από τη συµπλήρωση
εξαµήνου από την ηµεροµηνία που µετακινήθηκε ο υπάλληλος.
3. Τα κατά την παράγραφο 1 του παρόντος άρθρου έξοδα,
καταβάλλονται και για την επιστροφή στην Ελλάδα, των υπαλλήλων
που υπηρετούν στο εξωτερικό, οι οποίοι παραιτούνται ή απολύονται
λόγω συνταξιοδότησης. Επίσης καταβάλλονται οι δαπάνες
µεταφοράς της οικοσκευής του υπαλλήλου που απεβίωσε στο
εξωτερικό, καθώς και τα έξοδα µετακίνησης για την επιστροφή των
µελών της οικογένειάς του.
4. Μέλη οικογένειας του µετακινούµενου στο εξωτερικό υπαλλήλου,
λόγω µετάθεσης, απόσπασης ή τοποθέτησης, για τα οποία
δικαιούται έξοδα µετακίνησης όταν αυτά τον ακολουθούν στις
ανωτέρω µετακινήσεις, είναι ο ή η σύζυγος και τα άγαµα τέκνα µέχρι
είκοσι (20) ετών ή µέχρι είκοσι πέντε (25) ετών, εφόσον τα τελευταία
αποδεδειγµένα φοιτούν σε ανώτερα ή ανώτατα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα, καθώς και τα τέκνα που είναι σωµατικά ή πνευµατικά
ανίκανα για άσκηση βιοποριστικού επαγγέλµατος.
5. Για τους υπαλλήλους του Υπουργείου Εξωτερικών εξακολουθούν
να ισχύουν οι διατάξεις της παραγράφου 2 του άρθρου 137 του ν.
2594/1998 (ΦΕΚ 62 Α').
6. Οι µετακινούµενοι µε επιβατικό αυτοκίνητο, δικό τους ή συζύγου
καθ' όλη τη διάρκεια της διαδροµής ή τµήµα αυτής, δικαιούνται την
αξία ενός αεροπορικού εισιτηρίου της αντίστοιχης διαδροµής της
θέσης που δικαιούνται να ταξιδεύουν. Επιπλέον δικαιούνται το µισό
της αξίας του ανωτέρω εισιτηρίου όταν συνοδεύονται από ένα µέλος

της οικογένειάς τους, ολόκληρη δε την αξία όταν συνοδεύονται από
περισσότερα του ενός µέλη.
7. Στις δαπάνες µεταφοράς της οικοσκευής περιλαµβάνονται το
κόµιστρο, τα έξοδα συσκευασίας - αποσυσκευασίας, φορτώσεως -
εκφορτώσεως, καθώς και οι δαπάνες ενδιάµεσων σταθµών.
Προκειµένου περί των υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών,
στις δαπάνες αυτές περιλαµβάνονται και τα ασφάλιστρα,
αποθήκευτρα και υπέρβαρα, κατά τις ισχύουσες περί αυτών ειδικές
διατάξεις.
8. Οικοσκευή θεωρείται το σύνολο του οικιακού εξοπλισµού, η
επίπλωση, ο ρουχισµός και τα ατοµικά είδη, εκτός από το
αυτοκίνητο.
Το µέγιστο όριο κυβισµού της οικοσκευής που δικαιούνται να
µεταφέρουν µε δαπάνη του ∆ηµοσίου οι µετακινούµενοι,
καθορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, ανάλογα µε
το βαθµό, τη θέση, την τυχόν επίπλωση της κατοικίας στην οποία
εγκαθίστανται και την οικογενειακή τους κατάσταση.
Προκειµένου για υπαλλήλους του Υπουργείου Εξωτερικών, για τον
καθορισµό του ορίου αυτού απαιτείται και σύµπραξη του Υπουργού
Εξωτερικών.
9. Τα αναφερόµενα στην παράγραφο 1 πρόσωπα, όταν
µετακινούνται από µία πόλη του εξωτερικού σε άλλη, της ίδιας ή
άλλης χώρας, δικαιούνται τις πραγµατικές δαπάνες µεταφοράς της,
κατά την προηγούµενη παράγραφο, οικοσκευής.
Το ύψος της δαπάνης εγκρίνεται από ειδική επιτροπή, ύστερα από
αξιολόγηση τριών (3) τουλάχιστον προσφορών αναγνωρισµένων
γραφείων ή εταιρειών µεταφορών, που υποβάλλονται από τον ίδιο
τον µετακινούµενο.
Στην επιτροπή αυτή µετέχουν δύο (2) υπάλληλοι του Υπουργείου
Οικονοµικών και ένας (1) υπάλληλος του Υπουργείου Εξωτερικών.
Τα µέλη της Επιτροπής, ο τρόπος αξιολόγησης των προσφορών,
καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια ορίζονται µε κοινή
απόφαση των Υπουργών Εξωτερικών και Οικονοµικών.
10. Η δαπάνη µεταφοράς της οικοσκευής εγκρίνεται, εάν η
µεταφορά πραγµατοποιηθεί, το αργότερο µέσα σε έξι (6) µήνες,
από την ανάληψη υπηρεσίας στη νέα θέση του µετακινούµενου και
προκειµένου περί απολυοµένων ή παραιτουµένων, από την
παράδοση υπηρεσίας.
Η ίδια προθεσµία ισχύει και για τις δαπάνες µεταφοράς οικοσκευής
του υπαλλήλου που απεβίωσε στο εξωτερικό.
Σε εξαιρετικές περιπτώσεις δύναται να εγκριθεί η δαπάνη
µεταφοράς της οικοσκευής και µετά την παρέλευση των έξι (6)
µηνών και πάντως όχι πέραν των δώδεκα (12) µηνών.
11. Σε περίπτωση µετακίνησης συζύγων υπαλλήλων του ∆ηµοσίου,
Ν.Π.∆.∆. στην ίδια πόλη, τα έξοδα µεταφοράς οικοσκευής
καταβάλλονται µόνο στον ένα σύζυγο.
12. Για τους αποστελλόµενους στο εξωτερικό για εκτέλεση
υπηρεσίας ή εκπαίδευση για χρονικό διάστηµα µικρότερο του έτους
και άνω του διµήνου δικαιολογείται σε βάρος του ∆ηµοσίου δαπάνη
υπερβάλλοντος βάρους αποσκευών, η οποία είναι ίση µε το
διπλάσιο του ορίου που δικαιολογεί δωρεάν η αεροπορική εταιρία,
µε την οποία µετακινείται ο υπάλληλος.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆'
ΡΥΘΜΙΣΗ ∆ΙΑΦΟΡΩΝ ΘΕΜΑΤΩΝ

'Αρθρο 24
Περιορισµός και έλεγχος δαπανών

Στο τέλος κάθε εξαµήνου οι οικονοµικές υπηρεσίες του ∆ηµοσίου,
των Ο.Τ.Α. και λοιπών Ν.Π.∆.∆. συντάσσουν απολογιστικές
καταστάσεις δαπανών µετακίνησης των λειτουργών, υπαλλήλων και
λοιπών προσώπων, που µετακινούνται τόσο στο εσωτερικό όσο και
στο εξωτερικό, ανεξάρτητα από το φορέα που βαρύνουν οι δαπάνες
αυτές, τις οποίες υποβάλλουν στις αρµόδιες υπηρεσίες του
Υπουργείου Οικονοµικών.
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Ο τρόπος κατάρτισης και απεικόνισης των στοιχείων των
απολογιστικών αυτών καταστάσεων, ο χρόνος υποβολής αυτών,
καθώς και κάθε άλλη αναγκαία προς τούτο λεπτοµέρεια
καθορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών.

'Αρθρο 25
Σε κάθε µέτοχο που απέκτησε µετοχές του Ο.Τ.Ε., κατά τη δηµόσια
εγγραφή που έλαβε χώρα στην Ελλάδα σύµφωνα µε την αριθµ.
3223/21.10.1998 απόφαση της ∆ιυπουργικής Επιτροπής
Αποκρατικοποίησης και εξακολουθεί να τις κατέχει τουλάχιστον επί
έξι (6) µήνες από της ηµεροµηνίας υπογραφής των συµβάσεων
αναδοχής, παρέχεται από τον Υπουργό Οικονοµικών µία δωρεάν
µετοχή ανά δέκα κατεχόµενες κατά τα ανωτέρω µετοχές και µέχρι
εκατό συνολικά δωρεάν µετοχές ανά µέτοχο.
Οι δικαιούχοι των δωρεάν µετοχών απαλλάσσονται από
οποιονδήποτε άµεσο ή έµµεσο φόρο ή άλλη εισφορά υπέρ του
∆ηµοσίου, ασφαλιστικών ταµείων ή τρίτων για την αξία των ως άνω
µετοχών του Ο.Τ.Ε..

'Αρθρο 26
Στο άρθρο 14 του ν. 2303/1995 "Πληρωµή αποδοχών δηµοσίων
υπαλλήλων µέσω Τραπεζικού Συστήµατος και άλλες διατάξεις"
(ΦΕΚ 80 Α') προστίθεται νέα παρ. 2 ως κάτωθι:
"2. Η αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου της παρ.1 του παρόντος
άρθρου, η διευθέτηση - εξόφληση κατά οποιονδήποτε τρόπο των
απαιτήσεων του Οργανισµού Ανασυγκρότησης Επιχειρήσεων
(Ο.Α.Ε.) από την Ανώνυµη Εταιρία Ελληνικό Πυριτιδοποιείο και
Καλυκοποιείο (Α.Ε.Ε.Π.-Κ. -ΠΥΡΚΑΛ) που προέρχονται από τόκους
δανείων, καθώς και η εκχώρηση στο ∆ηµόσιο του ποσού της
απαίτησής του από τον Ο.Α.Ε. που µετοχοποιείται, απαλλάσσονται
από κάθε φόρο, τέλος, τέλος χαρτοσήµου υπέρ του ∆ηµοσίου και
τρίτων."

'Αρθρο 27
1. Η παράγραφος 3 του άρθρου 60 του ν. 2362/1995 (ΦΕΚ 247 Α'),
όπως αντικαταστάθηκε τελικώς µε την παράγραφο 1 του άρθρου 12
του ν. 2628/1998 (ΦΕΚ 151 Α'), αντικαθίσταται από τότε που ίσχυσε
ως εξής:
"3. Οι λογαριασµοί του ∆ηµοσίου, που λειτουργούν χωρίς τις
προϋποθέσεις που προβλέπονται από την προηγούµενη
παράγραφο, καταργούνται την 31η ∆εκεµβίου 1999. Τα τυχόν
υφιστάµενα περιουσιακά στοιχεία των καταργούµενων
λογαριασµών αποτελούν δηµόσια περιουσία, τα δε χρηµατικά
υπόλοιπα αυτών κατατίθενται σε δηµόσια οικονοµική υπηρεσία
µέχρι την 31η ∆εκεµβρίου 1999 και εµφανίζονται στα έσοδα του
Κρατικού Προϋπολογισµού."
2. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 4 του άρθρου 60 του ν.
2362/1995, όπως τροποποιήθηκε µε τις διατάξεις της παρ. 2 του
άρθρου 14 του ν. 2433/1996, της παρ. 10 του άρθρου 31 του ν.
2579/1998 και της παρ. 2 του άρθρου 12 του ν. 2628/1998,
αντικαθίσταται από τότε που ίσχυσε ως εξής:
"Υποχρεώσεις πληρωτέες σε βάρος των καταργούµενων
λογαριασµών που είχαν αναληφθεί ή αναλαµβάνονται εφεξής
µπορεί να εξοφληθούν από το χρηµατικό υπόλοιπο αυτών µέχρι την
31ή ∆εκεµβρίου 1999."

'Αρθρο 28
1. Θεωρούνται έγκυρες και δεν θίγονται τα πάσης φύσεως
δικαιώµατα των κυρίων τους, µετοχές οι οποίες προήλθαν από
αύξηση µετοχικού κεφαλαίου ανωνύµων εταιρειών, οι οποίες είχαν
υπαχθεί στις ρυθµίσεις του ν. 1386/1983 (ΦΕΚ 107 Α'), δυνάµει
υπουργικών αποφάσεων, κατ' εφαρµογή των διατάξεων των
άρθρων 8 παρ. 8 και 10 παρ. 1 του ν. 1386/1983, όπως ίσχυαν
πριν την αντικατάστασή τους από τα άρθρα 47 και 49 του ν.
1882/1990 (ΦΕΚ 43 Α') και οι οποίες αποφάσεις κηρύχθηκαν ή
αναγνωρίσθηκαν µε αµετάκλητη δικαστική απόφαση άκυρες,
εφόσον:
α) Οι σχετικές µε τις ανωτέρω αυξήσεις, τροποποιήσεις του
καταστατικού έχουν εγκριθεί από τις κατά περίπτωση αρµόδιες

αρχές εποπτείας.
β) Οι σχετικές εγκριτικές αποφάσεις του Υπουργού Εµπορίου ή του
Νοµάρχη έχουν δηµοσιευθεί, σύµφωνα µε την τότε ισχύουσα
νοµοθεσία, στο τεύχος Α.Ε. και Ε.Π.Ε. της Εφηµερίδας της
Κυβερνήσεως, και
γ) Οι ανωτέρω δηµοσιευθείσες εγκριτικές αποφάσεις παραµένουν
σε ισχύ κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου.
Οι, κατά το χρόνο αυξήσεως του κεφαλαίου, µέτοχοι των ανωτέρω
εταιρειών, καθώς και οι καθολικοί διάδοχοί τους, διατηρούν µόνον
αξίωση πλήρους αποζηµιώσεως κατά τις περί αδικοπραξιών
διατάξεις για τις τυχόν ζηµίες που υπέστησαν συνεπεία των
ανωτέρω αυξήσεων.
2. Η αγωγή αποζηµίωσης στρέφεται αποκλειστικά κατά του
Ελληνικού ∆ηµοσίου, αποκλειοµένης οποιασδήποτε ευθύνης του
νοµικού προσώπου της εταιρείας την οποία αφορούν οι αυξήσεις
κεφαλαίου, των µετόχων που απέκτησαν τις µετοχές των φυσικών
προσώπων που καθ' οιονδήποτε τρόπο άσκησαν διοίκηση ή
διαχείριση της εταιρείας µετά την υπαγωγή της στις ρυθµίσεις του ν.
1386/1983, καθώς και όσων απέκτησαν νοµίµως περιουσιακά
στοιχεία των ανωτέρω εταιρειών. Η αγωγή, εφόσον δεν έχει ήδη
ασκηθεί, ασκείται µέσα σε αποκλειστική προθεσµία δεκαοκτώ (18)
µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, υπό την
προϋπόθεση ότι κατά την 31.12.1998 είτε εκκρεµούσε, ασκηθείσα
από τα πρόσωπα του δευτέρου εδαφίου της προηγούµενης
παραγράφου, αίτηση ή προσφυγή ακυρώσεως ή αγωγή
αναγνωρίσεως της ακυρότητας της αυξήσεως κεφαλαίου είτε είχε
εκδοθεί αµετάκλητη απόφαση µε την οποία έγινε δεκτή τέτοια
αίτηση ή προσφυγή ή αγωγή των ανωτέρω προσώπων.
3. Οι πιστωτές των εταιρειών, οι οποίοι απέκτησαν µετοχές που
προήλθαν από τις, κατά τα ανωτέρω γενόµενες, αυξήσεις
κεφαλαίου, ευθύνονται αναγωγικώς έναντι του Ελληνικού ∆ηµοσίου,
επί της αποζηµιώσεως της προηγούµενης παραγράφου και σε
ποσοστό ίσο µε την αναλογία των µετοχών που συνεπεία των
αυξήσεων κεφαλαίου περιήλθαν στην κυριότητά τους, ανεξαρτήτως
εάν οι ανωτέρω µετοχές έχουν µεταβιβασθεί σε τρίτους.
4. Απαιτήσεις του ∆ηµοσίου κατά µελών διοικητικών συµβουλίων ή
µετόχων πριν την υπαγωγή της εταιρείας στις ρυθµίσεις του ν.
1386/1983, οι οποίες απορρέουν από την προβλεπόµενη από το
νόµο ατοµική ή συλλογική ευθύνη τους ή από προσωπικές
εγγυήσεις που παρασχέθηκαν από αυτούς υπέρ της εταιρείας,
διατηρούνται και υπάγονται ως προς το χρόνο της παραγραφής
τους στις ρυθµίσεις της παρ. 3 του άρθρου 86 του ν. 2362/1993
(ΦΕΚ 247 Α').
Η παραγραφή αναστέλλεται κατά το χρονικό διάστηµα κατά το
οποίο εκκρεµεί αίτηση ακυρώσεως, προσφυγή ή αγωγή µε την
οποία ζητείται η ακύρωση των υπουργικών αποφάσεων των
άρθρων 8 παρ. 8 και 10 παρ.1 του ν.1386/1983 ή η αναγνώριση
της ακυρότητας των αυξήσεων κεφαλαίου, καθώς και κατά το
χρονικό διάστηµα κατά το οποίο εκκρεµεί η αγωγή αποζηµιώσεως
της παρ. 2 του παρόντος άρθρου.
5. Οι διατάξεις των προηγούµενων παραγράφων εφαρµόζονται
αναλόγως και για αυξήσεις µετοχικού κεφαλαίου τραπεζικών
ανωνύµων εταιρειών, που είχαν υπαχθεί σε καθεστώς προσωρινής
επιτροπείας µετά την 1.1.1982 δυνάµει του π.δ. 861/1975 (ΦΕΚ
275 Α'), οι οποίες έγιναν µε πράξεις του προσωρινού επιτρόπου
τους.
6. H ισχύς του παρόντος άρθρου αρχίζει από τη δηµοσίευση του
παρόντος νόµου στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Από την
έναρξη ισχύος του το άρθρο 54 του ν. 2000/1991 (ΦΕΚ 206 Α')
καταργείται αφότου ίσχυσε.

'Αρθρο 29
1. Οι απαλλαγές που προβλέπονται από την παρ.13 του άρθρου
46α του ν.1892/1990, σε συνδυασµό µε την παρ.16 του ίδιου
άρθρου, περιλαµβάνουν και τη φορολογία εισοδήµατος,
εφαρµόζονται δε και στις πάσης φύσεως συµβάσεις που
συνοµολογούνται σύµφωνα µε το άρθρο 5 και κατά τη
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διαδικασία των άρθρων 6, 8 και 9 του ν. 2000/1991 και στις
συνεπεία αυτών µεταβιβάσεις ακινήτων, κινητών, µετοχών ή πάσης
φύσεως δικαιωµάτων, µεταγραφές και πάσης φύσεως πράξεις προς
πραγµάτωσή τους, περιλαµβανοµένης της συστάσεως και
εγγραφής υποθήκης, της εγγραφής προσηµειώσεως υποθήκης και
της συστάσεως ενεχύρου.
2. Στις ανωτέρω συµβάσεις η µεταβίβαση ονοµαστικών ή
ανώνυµων µετοχών που δεν έχουν εισαχθεί στο Χρηµατιστήριο,
γίνεται µε ιδιωτικό έγγραφο που κατατίθεται στην αρµόδια για τον
αγοραστή ∆.Ο.Υ., εντός δέκα (10) ηµερών από την υπογραφή του,
σε περίπτωση δε κατά την οποία για τη µεταβίβαση οποιωνδήποτε
περιουσιακών στοιχείων ή ολόκληρης της επιχείρησης ή των
µετοχών απαιτείται προηγούµενη άδεια ή έγκριση οποιασδήποτε
αρχής ή η διενέργεια γνωστοποίησης ή τήρησης της διαδικασίας, η
άδεια θεωρείται ότι έχει παρασχεθεί και δεν απαιτείται
γνωστοποίηση ή η τήρηση της σχετικής διαδικασίας.
3. Η παρ. 23 του άρθρου 46α του ν.1892/1990 εφαρµόζεται για τις
πάσης φύσεως άδειες των περιουσιακών στοιχείων των
επιχειρήσεων, των οποίων οι µετοχές µεταβιβάζονται σύµφωνα µε
την περίπτωση α' του άρθρου 5 του ν. 2000/1991, καθώς και των
περιουσιακών στοιχείων που µεταβιβάζονται, µισθώνονται ή
εξαγοράζονται τελικώς, σύµφωνα µε τις περιπτώσεις δ', ε' και στ'
του άρθρου 5 του ν. 2000/1991.
4. Η ισχύς του παρόντος άρθρου αρχίζει από την 4η Φεβρουαρίου
1999.

'Αρθρο 30
1. Το Ελληνικό ∆ηµόσιο, εκπροσωπούµενο από ειδικά
εξουσιοδοτηµένο από τον Υπουργό Οικονοµικών υπάλληλο του
Υπουργείου Οικονοµικών, συµβάλλεται, χωρίς την τήρηση των
διαδικασιών και προϋποθέσεων που προβλέπονται από τις
διατάξεις των άρθρων 35 και 37 του διατάγµατος της 26 Ιουνίου/10
Ιουλίου 1944 "Περί Κώδικος των νόµων περί δικών του ∆ηµοσίου",
στη συµφωνία πιστωτών και της εταιρείας µε την επωνυµία
"ΑΘΗΝΑΪΚΗ ΧΑΡΤΟΠΟΙΪΑ Α.Ε.", σύµφωνα µε τη διατάξη του
άρθρου 44 του ν.1892/1990 και συναινεί στη διαγραφή ή και
ρύθµιση των απαιτήσεών του κατά της εταιρείας στο ύψος και
σύµφωνα µε τους όρους της σχετικής πρότασης της ∆ιυπουργικής
Επιτροπής Αποκρατικοποίησης του άρθρου 2 του ν. 2000/1991
(ΦΕΚ 206 Α'), η οποία διατυπώνεται µετά από σχετική εισήγηση της
∆ιεύθυνσης Εισπράξεων ∆ηµοσίων Εσόδων του Υπουργείου
Οικονοµικών (∆16).
Με την παραπάνω συµφωνία οι πιστωτές µπορούν να ορίσουν
εκπρόσωπό τους, καθορίζοντας ταυτόχρονα τα καθήκοντά του.
Μετά την επικύρωση της συµφωνίας από το αρµόδιο Εφετείο, ο
ορισθείς εκπρόσωπος εκπροσωπεί, στα πλαίσια των ανατεθέντων
σε αυτόν καθηκόντων όλους τους πιστωτές, ακόµα και τους µη
συµβεβληµένους, εκτελώντας στο όνοµα και για λογαριασµό τους
όλες τις αναγκαίες πράξεις υλοποίησης των όρων της παραπάνω
συµφωνίας.
2. Οι πάσης φύσεως απαιτήσεις του Ι.Κ.Α. και των λοιπών
ασφαλιστικών οργανισµών κατά της εταιρείας µε την επωνυµία
"ΑΘΗΝΑΪΚΗ ΧΑΡΤΟΠΟΙΪΑ Α.Ε.", που υφίστανται κατά την
ηµεροµηνία µεταβίβασης των µετοχών της επιχείρησης και κατά το
µέρος που δεν θα ικανοποιηθούν από το εισπραχθησόµενο τίµηµα
µεταβίβασης της επιχείρησης, σύµφωνα µε τη συµφωνία του
άρθρου 44 του ν.1892/1990, αναλαµβάνονται και εξοφλούνται από
το ∆ηµόσιο.
3. Παρέχεται η εγγύηση του Ελληνικού ∆ηµοσίου για την κάλυψη
του συνόλου των συµβατικών υποχρεώσεων, δηλώσεων και
εγγυήσεων που ανέλαβε ο Οργανισµός Οικονοµικής
Ανασυγκρότησης Επιχειρήσεων (Ο.Α.Ε.) Α.Ε., δυνάµει του µε
αριθµό 37219/18.12.1998 προσυµφώνου της συµβολαιογράφου
Αθηνών Ανδριανής-∆ήµητρας Ζαφειροπούλου-Οικονοµοπούλου
πώλησης των µετοχών της εταιρείας µε την επωνυµία "ΑΘΗΝΑΪΚΗ
ΧΑΡΤΟΠΟΙΪΑ Α.Ε." που του ανήκουν.
4. Παρατείνεται από τη λήξη της και µέχρι τη συµπλήρωση τριών (3)
ετών από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου η άδεια
λειτουργίας Φ14-8577/4038/ 16.7.1997 της ∆ιεύθυνσης

Βιοµηχανίας της Νοµαρχίας Αττικής των βιοµηχανικών
εγκαταστάσεων της εταιρείας µε την επωνυµία "ΑΘΗΝΑΪΚΗ
ΧΑΡΤΟΠΟΙΪΑ Α.Ε." στο εργοστάσιο Αθηνών.
5. Το Ελληνικό ∆ηµόσιο αναλαµβάνει την υποχρέωση καταβολής
των αποζηµιώσεων των εργαζοµένων στην εταιρεία µε την
επωνυµία "ΑΘΗΝΑΪΚΗ ΧΑΡΤΟΠΟΙΪΑ Α.Ε." των οποίων η σχέση
εργασίας καταγγέλλεται µέχρι τις 28.2.1999. Με κοινή απόφαση των
Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων καθορίζεται το ύψος της αποζηµίωσης,
την οποία θα λάβουν λόγω απόλυσης οι αποχωρούντες από την
επιχείρηση εργαζόµενοι.
6. Η ισχύς του παρόντος άρθρου αρχίζει από την 4η Φεβρουαρίου
1999.

'Αρθρο 31
1. Για το έτος 1999 και κατά παρέκκλιση των διατάξεων του άρθρου
18 του ν. 2539/1997 µε απόφαση του Γενικού Γραµµατέα της
Περιφέρειας γίνεται η κατανοµή και τοποθέτηση των υπηρετούντων
σε κάθε ∆.Ο.Υ. ελεγκτών εσόδων - εξόδων και εισπρακτόρων
Ο.Τ.Α. πρώτου βαθµού, ανάλογα µε τις ανάγκες των δήµων και
κοινοτήτων της περιοχής και καθορίζεται ο τρόπος παροχής της
υπηρεσίας αυτών.
Με την ίδια απόφαση ρυθµίζεται και ο τρόπος πληρωµής και ο
επιµερισµός της δαπάνης για την πληρωµή των αποδοχών των
ανωτέρω, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια.
2. Η παράγραφος 5 του άρθρου 13 του ν. 2539/1997 (ΦΕΚ 244 Α')
αντικαθίσταται ως εξής:
"5. Με κοινές αποφάσεις των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας,
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης και του κατά
περίπτωση αρµόδιου Υπουργού, τα ποσά µε τα οποία
χρηµατοδοτούνται έργα των Υποπρογραµµάτων 4 και 5, από 1ης
Ιανουαρίου του έτους 1999 εγγράφονται στις Συλλογικές Αποφάσεις
'Εργων Περιφέρειας (Σ.Α.Ε.Π.). Για το Υποπρόγραµµα 3
εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρθρου 4 παρ. 2 του ν. 2503/1997
(ΦΕΚ 107 Α').
Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης µπορεί να µεταφέρεται το αναγκαίο ποσό από τους
πόρους της παρ. 4 του παρόντος άρθρου στο λογαριασµό του
άρθρου 68 του ν. 3033/1954 (ΦΕΚ 258 Α') που τηρείται στο Ταµείο
Παρακαταθηκών και ∆ανείων για την προµήθεια µηχανολογικού
εξοπλισµού και οχηµάτων του Υποπρογράµµατος 4."

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε'
ΤΕΛΙΚΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ

'Αρθρο 32
Ειδικές ρυθµίσεις - Λογιστικές διατάξεις -

∆ικαιολογητικά
1. Οι διατάξεις του παρόντος νόµου εφαρµόζονται και για τους
υπαλλήλους του Υπουργείου Εξωτερικών. Ειδικές ή διαφορετικές
ρυθµίσεις που προβλέπονται από τις διατάξεις του ν. 2594/1998
"περί οργανισµού του Υπουργείου Εξωτερικών (ΦΕΚ 62 Α') για
τους υπαλλήλους του Υπουργείου αυτού εξακολουθούν να ισχύουν.
2. Τα έξοδα διανυκτέρευσης των στρατιωτικών στο εξωτερικό µέχρι
την έναρξη της ισχύος των διατάξεων του παρόντος νόµου,
ρυθµίζονται µε την αριθµ. 2019915/1211/0022/6.2.1992 (ΦΕΚ 185
Β') κοινή απόφαση των Υπουργών Προεδρίας της Κυβέρνησης,
Εθνικής 'Αµυνας και Οικονοµικών.
3. Οι δαπάνες καταβολής ηµερήσιας αποζηµίωσης, καθώς και των
εξόδων µετακίνησης και λοιπών εξόδων, όπως ορίζονται µε τον
παρόντα νόµο για όλους τους µετακινούµενους σε κάθε περίπτωση,
αποτελούν έξοδα του προϋπολογισµού του οικονοµικού έτους, κατά
τη διάρκεια του οποίου εκδίδονται τα οικεία χρηµατικά εντάλµατα,
ανεξάρτητα από τη χρονική περίοδο κατά την οποία
πραγµατοποιήθηκαν.
4. Τα χρηµατικά εντάλµατα που εκδίδονται για την πληρωµή
δαπανών των µετακινούµενων στο εξωτερικό, εξοφλούνται
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ατελώς και απαλλάσσονται από κάθε φόρο, τέλος, εισφορά ή
δικαίωµα υπέρ του ∆ηµοσίου ή τρίτων.
Επί της καταβαλλόµενης στο στρατιωτικό προσωπικό των Ενόπλων
∆υνάµεων ηµερήσιας αποζηµίωσης εξωτερικού, καθώς και επί του
επιδόµατος αλλοδαπής ενεργούνται κρατήσεις υπέρ των οικείων
ασφαλιστικών ταµείων, το ύψος των οποίων δεν µπορεί να υπερβεί
για κάθε ταµείο το πέντε τοις εκατό (5%), µε απόφαση του
Υπουργού Εθνικής 'Αµυνας.
5. ∆εν αναγωρίζεται δαπάνη σε βάρος του ∆ηµοσίου, για
προσωπική αλληλογραφία ανωτάτων λειτουργών και λοιπών
υπαλλήλων του ∆ηµοσίου, των Ο.Τ.Α. και των λοιπών Ν.Π.∆.∆.,
καθώς και των δηµοσίων επιχειρήσεων και οργανισµών (∆.Ε.Κ.Ο.),
µε εξαίρεση τις ατέλειες που έχουν θεσπιστεί, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του Ζ' Ψηφίσµατος του 1975 (ΦΕΚ 23 Α'), όπως αυτό
ισχύει σήµερα.
6. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, που δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθορίζονται τα δικαιολογητικά,
βάσει των οποίων αποδεικνύεται η πραγµατοποίηση των
προβλεπόµενων από τον παρόντα νόµο δαπανών και διενεργείται ο
σχετικός έλεγχος από τις αρµόδιες υπηρεσίες.
7. Μέχρι την έκδοση των υπουργικών αποφάσεων που
προβλέπονται από τις διατάξεις του παρόντος νόµου, τα σχετικά
θέµατα εξακολουθούν να ρυθµίζονται από τις ισχύουσες
αποφάσεις.
8. Λεπτοµέρειες που ανακύπτουν από την εφαρµογή του νόµου
αυτού ρυθµίζονται µε αποφάσεις του Υπουργού Οικονοµικών.

'Αρθρο 33
Κατάργηση διατάξεων - 'Εναρξη ισχύος

1. Καταργούνται οι διατάξεις των άρθρων 1 έως 12 και 15 του ν.
2346/1995 (ΦΕΚ 220 Α'), καθώς και κάθε άλλη γενική ή ειδική
διάταξη που αντίκειται στις διατάξεις του παρόντος νόµου ή ρυθµίζει
διαφορετικά τα θέµατα που διέπονται από αυτόν, µε την επιφύλαξη
της ισχύος των ειδικών διατάξεων που ρυθµίζουν τις µετακινήσεις
στο εσωτερικό του στρατιωτικού γενικά προσωπικού.
2. Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από 1.6.1999, εκτός αν
διαφορετικά ορίζεται στις επί µέρους διατάξεις του.``
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Προχωρούµε στην
προεκφώνηση των νοµοσχεδίων που είναι γραµµένα στην
ηµερήσια διάταξη.
Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου:"Κύρωση της Συνθήκης για την πλήρη απαγόρευση
των πυρηνικών δοκιµών".
Το νοµοσχέδιο αυτό έχει περάσει οµόφωνα στη ∆ιαρκή Επιτροπή.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συνεπώς το
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας: "Κύρωση της
Συνθήκης για την πλήρη απαγόρευση των πυρηνικών δοκιµών"
έγινε δεκτό οµοφώνως σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:
(Λόγω του µεγάλου όγκου της Συµβάσεως το κείµενό της δεν
καταχωρίζεται στο παρόν Πρακτικό. Ο σχετικός νόµος υπ` αριθµόν
2686 δηµοσιεύθηκε στο υπ` αριθµόν 38 Α` ΦΕΚ της 1-3-1999).
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης):
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Κύρωση του Πρωτοκόλλου οικονοµικής
συνεργασίας µεταξύ της κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας
και της Κυβέρνησης της ∆ηµοκρατίας της Αλβανίας και της
Συµφωνίας ∆ανείου µεταξύ της ∆ηµοκρατίας της Αλβανίας και της
Ελληνικής ∆ηµοκρατίας".
Και αυτό το νοµοσχέδιο έγινε οµόφωνα δεκτό στη ∆ιαρκή
Επιτροπή.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συνεπώς το
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας: "Κύρωση του
Πρωτοκόλλου Οικονοµικής Συνεργασίας µεταξύ της Κυβέρνησης
της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ηµοκρατίας
της Αλβανίας και της Συµφωνίας ∆ανείου µεταξύ της ∆ηµοκρατίας
της Αλβανίας και της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας" έγινε δεκτό
οµοφώνως σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής των άρθρων και του
συνόλου και έχει ως εξής:
``Κύρωση του Πρωτοκόλλου οικονοµικής συνεργασίας µεταξύ
της Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της
Κυβέρνησης της ∆ηµοκρατίας της Αλβανίας, και της
Συµφωνίας ∆ανείου µεταξύ της ∆ηµοκρατίας της Αλβανίας και
της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας

'Αρθρο πρώτο
Κυρώνονται και έχουν την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, το Πρωτόκολλο οικονοµικής συνεργασίας µεταξύ της
Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της
∆ηµοκρατίας της Αλβανίας, και η Συµφωνία ∆ανείου µεταξύ της
∆ηµοκρατίας της Αλβανίας και της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας, που
υπογράφηκαν στα Τίρανα στις 15 Οκτωβρίου 1997 και στις 24
Φεβρουαρίου 1998 αντίστοιχα, των οποίων το κείµενο σε
πρωτότυπο στην αγγλική γλώσσα και σε µετάφραση στην ελληνική
έχει ως εξής:
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ΠΡΩΤΟΚΟΛΛΟ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗΣ ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑΣ

ΜΕΤΑΞΥ ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ
∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΚΑΙ ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ
ΤΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΤΗΣ ΑΛΒΑΝΙΑΣ

Οι Κυβερνήσεις της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της ∆ηµοκρατίας
της Αλβανίας,
ΛΑΜΒΑΝΟΝΤΑΣ υπόψη
α. την επιθυµία και τη δέσµευση της Ελληνικής Κυβέρνησης να
υποστηρίξει την Αλβανική Κυβέρνηση για να υπερβεί την παρούσα
οικονοµική κατάσταση,
β. το ενιαίο πρόγραµµα δανείου 20 δις ελληνικών δραχµών µε
ευνοϊκούς όρους για την οικονοµική υποστήριξη της Αλβανίας, που
συντάχθηκε σύµφωνα µε τις προτάσεις της Αλβανικής Κυβέρνησης,
και
γ. το ποσόν των 2 δις ελληνικών δραχµών, εντός του πλαισίου του
ανωτέρω ενιαίου προγράµµατος οικονοµικής υποστήριξης των 20
δις ελληνικών δραχµών, που έχει ήδη χορηγηθεί από την Ελλάδα
κατά τη διάρ- κεια της επίσκεψης του Αλβανού Υπουργού
Εξωτερικών κ. Ραskαl Milo στην Αθήνα στις 12 Σεπτεµβρίου 1997,
ΣΥΜΦΩΝΟΥΝ στα ακόλουθα:
1. Η Ελληνική Κυβέρνηση θα χορηγήσει ένα δάνειο 3 δις ελληνικών
δραχµών στην Αλβανική Κυβέρνηση για την αντιµετώπιση
προβληµάτων µακροοικονοµικού χαρακτήρα και συγκεκριµένα για
την υποστήριξη του Ισοζυγίου Πληρωµών. Το ∆άνειο θα διοχετευθεί
µέσω των Κεντρικών Τραπεζών των δύο χωρών. Η νοµισµατική
ονοµαστική αξία είναι GRD και οι όροι είναι οι ακόλουθοι:
Λήξη
Επιτόκιο
Πληρωµή Τόκων
Αποπληρωµή Αρχικού
Κεφαλαίου ∆ανείου

σε 20 έτη
4%

σε εξαµηνιαίες δόσεις

σε 1 δόση κατά την
ηµεροµηνία λήξεως.

Το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας της Ελλάδας και ο Υφυπουργός
Ανάπτυξης και Οικονοµικής Συνεργασίας της Αλβανίας, σε
συνεργασία µε τις Κεντρικές Τράπεζες των δύο χωρών, θα
ρυθµίσουν τις λεπτοµέρειες της Συµφωνίας ∆ανείου στο όνοµα και
εκ µέρους των αντίστοιχων Κυβερνήσεών τους.
2. Το υπόλοιπο των 15 δις ελληνικών δραχµών θα διατεθεί ως εξής:
α/ 5 δις δραχµές για προγράµµατα κοινωνικής υποδοµής,

β/ 5 δις δραχµές για στεγαστικά προγράµµατα,
γ/ 5 δις δραχµές για υποστήριξη του ιδιωτικού τοµέα, µε
προτεραιότητα στις επιχειρήσεις ελληνικών, αλβανικών-ελληνικών
και αλβανικών συµφερόντων, που υπέστησαν ζηµίες κατά τις
πρόσφατες ταραχές στην Αλβανία και επιθυµούν να συνεχίσουν την
επιχειρηµατική δραστηριότητα και τη λειτουργία τους στην Αλβανία.
Οι όροι αυτού του πακέτου των 15 δις ελληνικών δραχµών είναι οι
ακόλουθοι:
Λήξη
Επιτόκιο
Περίοδος χάριτος
Πληρωµή τόκων
Αποπληρωµή Αρχικού
Κεφαλαίου ∆ανείου

σε 25 έτη
5%
7 έτη
σε εξαµηνιαίες δόσεις

σε εξαµηνιαίες δόσεις.

Η επιλογή των έργων που θα χρηµατοδοτηθούν εντασσόµενα στα
ανωτέρω προγράµµατα θα πρέπει να γίνει και από τις δύο πλευρές
βάσει συγκεκριµένων προτάσεων που θα υποβάλει η αλβανική
πλευρά. Οι προτάσεις των έργων θα πρέπει να περιλαµβάνουν το
σκοπό των έργων, τις παραµέτρους κόστους και το
χρονοδιάγραµµα εφαρµογής.
Η καταβολή του δανείου θα πραγµατοποιηθεί µέσω ενός
µηχανισµού εφαρµογής, που θα συµφωνηθεί µεταξύ του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας της Ελλάδας και των αρµόδιων
αλβανικών αρχών.
Τα στοιχεία του παρόντος Πρωτοκόλλου θα είναι η Ελληνική
Πρόταση στη ∆ιάσκεψη ∆ωρητών των Βρυξελλών που
πραγµατοποιήθηκε στις 22 Οκτωβρίου 1997.
Υπογράφεται στα Τίρανα, στις 15 Οκτωβρίου 1997, σε δύο
αντίγραφα στην αγγλική γλώσσα.

         (υπογραφή)

Ermelinda Meksi
Υφυπουργός Ανάπτυξης
και Οικονοµικής
Συνεργασίας
της Αλβανίας

(υπογραφή)

Αλέξανδρος Μπαλτάς
Υπουργός Αναπληρωτής
Εθνικής Οικονοµίας

της Ελλάδας
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ΣΥΜΦΩΝΗΤΙΚΟ ∆ΑΝΕΙΟ∆ΟΤΗΣΗΣ
ΣΥΜΦΩΝΗΤΙΚΟ µε ηµεροµηνία Τρίτη, 24 Φεβρουαρίου 1998,
µεταξύ της ∆ηµοκρατίας της Αλβανίας ("∆ανειολήπτης"), που
εκπροσωπείται από την Τράπεζα Αλβανίας, οργανισµό που
ιδρύθηκε και λειτουργεί σύµφωνα µε τη νοµοθεσία της Αλβανίας και
της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας ("∆ανειστής"), που εκπροσωπείται από
το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας,
ΕΠΕΙ∆Η, σύµφωνα µε το Πρωτόκολλο Οικονοµικής Συνεργασίας
µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της
Κυβέρνησης της ∆ηµοκρατίας της Αλβανίας, που υπογράφηκε στα
Τίρανα στις 15 Οκτωβρίου 1997 (το "Πρωτόκολλο"), που
επισυνάπτεται στο παρόν και αποτελεί αναπόσπαστο τµήµα του
παρόντος Συµφωνητικού ως Παράρτηµα Α', ο ∆ανειστής
συµφώνησε να παράσχει δάνειο τριών δισεκατοµµυρίων ελληνικών
δραχµών στον ∆ανειολήπτη για να µπορέσει ο ∆ανειολήπτης να
αντιµετωπίσει τα προβλήµατα µακροοικονοµικού χαρακτήρα και
συγκεκριµένα για την υποστήριξη του Ισοζυγίου Πληρωµών (το
"Πρόγραµµα"),
ΕΠΕΙ∆Η, βάσει του Πρωτοκόλλου, ο ∆ανειολήπτης ζήτησε από τον
∆ανειστή να δώσει δάνειο στον ∆ανειολήπτη και ο ∆ανειστής είναι
πρόθυµος να το κάνει υπό τους όρους και τις προϋποθέσεις του
παρόντος,
ΤΩΡΑ, ΩΣ ΕΚ ΤΟΥΤΟΥ, βάσει των συµφωνιών που περιέχονται
στο παρόν, συµφωνούνται δια του παρόντος τα εξής:

ΑΡΘΡΟ 1
Ορισµοί
Εκτός αν προβλέπεται διαφορετικά, οι όροι µε κεφαλαία θα έχουν τη
σηµασία που καθορίζεται κάτωθι:
"Συµφωνητικό" σηµαίνει το παρόν Συµφωνητικό ∆ανειοδότησης
µεταξύ του ∆ανειολήπτη και του ∆ανειστή.
"Εξουσιοδοτηµένος Αξιωµατούχος" σηµαίνει, όσον αφορά τον
∆ανειολήπτη, τον ∆ιοικητή της Τράπεζας της Αλβανίας.
"Εργάσιµη Ηµέρα" σηµαίνει οποιαδήποτε ηµέρα εκτός Κυριακής,
Σαββάτου ή ηµέρας κατά την οποία οι εµπορικές τράπεζες είναι
εξουσιοδοτηµένες από το νόµο να είναι κλειστές στην Αθήνα.
"Ηµεροµηνία Ανάληψης" σηµαίνει οποιαδήποτε Εργάσιµη ηµέρα
κατά την οποία γίνεται Καταβολή.
"Περίοδος ∆έσµευσης" σηµαίνει την περίοδο από την ηµεροµηνία
που ολοκληρώνονται όλες οι απαιτούµενες διαδικασίες επικύρωσης
σε σχέση µε το Πρωτόκολλο από τις δύο πλευρές έως την ηµέρα
που πέφτει δύο µήνες µετά την ηµεροµηνία αυτή (και οι δύο
ηµεροµηνίες συµπεριλαµβάνονται).
"Σύµβουλος" σηµαίνει δικηγόρος ή νοµικός σύµβουλος.
"Καταβολή" σηµαίνει την καταβολή του ∆ανείου.
"Βάρος" σηµαίνει κάθε υποθήκη, χρέωση (σταθερή ή κυµαινόµενη),
ενέχυρο, δικαίωµα, υποθήκευση, βάρος, τίτλο, παρακράτηση ή
άλλη συµφωνία εξασφάλισης ή δικαίωµα κάθε είδους απ' όπου κι
αν προκύπτει.
"Εξωτερικό Χρέος" σηµαίνει υφιστάµενα και µελλοντικά χρέη για
χρήµατα που δανείστηκε η ∆ηµοκρατία της Αλβανίας ή η Τράπεζα
της Αλβανίας, ανάλογα µε την περίπτωση, που εκφράζεται ή
καταβάλλεται ή καταβάλλεται προαιρετικά σε οποιοδήποτε νόµισµα,
εκτός του νόµιµου νοµίσµατος της ∆ηµοκρατίας της Αλβανίας,
(συµπεριλαµβανοµένων τυχόν εγγυήσεων που έδωσε η
∆ηµοκρατία της Αλβανίας ή η Τράπεζα της Αλβανίας).
"Περίπτωση Αθέτησης" έχει τη σηµασία που του αποδίδεται στο
'Aρθρο 7 του παρόντος.
"'Eγγραφα Χρηµατοδότησης" σηµαίνει, συλλογικά, το παρόν
Συµφωνητικό και το Πρωτόκολλο.
"Ελληνικές ∆ραχµές" και "∆ΡΧ" σηµαίνει το τρέχον νόµιµο νόµισµα
της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας. Στο βαθµό που απαιτείται, και
σύµφωνα µε τις γενικές αρχές του χρηµατικού νόµου, το ∆άνειο, ο
τόκος επί του κεφαλαίου του ∆ανείου και κάθε άλλο χρέος του
∆ανειολήπτη έναντι του ∆ανειστή που καταβάλλεται σε ∆ΡΧ

θεωρείται, χωρίς την ανάγκη ενέργειας του ∆ανειστή ή του
∆ανειολήπτη, ότι εκφράστηκε στο Ενιαίο Ευρωπαϊκό Νόµισµα
(Euro) κατά το χρόνο που η ∆ΡΧ θα ενσωµατωθεί στο Euro και/ή
γενικότερα από τη στιγµή που η ∆ΡΧ θα αντικατασταθεί από το
Euro, σύµφωνα µε τους ισχύοντες κανόνες της Ευρωπαϊκής
'Eνωσης και/ή αν χρειάζεται, σύµφωνα µε τις διατάξεις της
ελληνικής νοµοθεσίας.
Η ισοτιµία και/ή οι όροι και υπολογισµοί για τη µετατροπή της ∆ΡΧ
σε Euro θα καθοριστούν σύµφωνα µε το 'Aρθρο 109L της Συνθήκης
της Ευρωπαϊκής 'Eνωσης, τους κανόνες ∆ικαίου που θα
θεσπιστούν σε εφαρµογή του εν λόγω 'Aρθρου και της διεθνούς
τραπεζικής πρακτικής, και οι δαπάνες µετατροπής θα βαρύνουν εξ
ολοκλήρου τον ∆ανειολήπτη.
"Επιτόκιο" σηµαίνει την ποσοστιαία χρέωση για το κεφάλαιο
δανεισµού.
"Ηµεροµηνία Καταβολής Τόκων" σηµαίνει µια Εργάσιµη Ηµέρα που
πέφτει έξι µήνες µετά την Ηµεροµηνία Ανάληψης και κάθε διαδοχική
εξαµηνιαία περίοδος µετέπειτα.
"∆άνειο" σηµαίνει το εκκρεµές ποσό κεφαλαίου ∆ΡΧ 3.000.000.000
(τριών δισεκατοµµυρίων ελληνικών δραχµών) που κατέβαλε ο
∆ανειστής σύµφωνα µε το παρόν.
"Ηµεροµηνία Αποπληρωµής" σηµαίνει την ηµεροµηνία που πέφτει
κατά την εικοστή επέτειο της Ηµεροµηνίας Ανάληψης.
Η αναφορά και ο ορισµός οποιουδήποτε εγγράφου
(συµπεριλαµβανοµένου του παρόντος Συµφωνητικού) θεωρείται
αναφορά στο έγγραφο που µπορεί να τροποποιείται ή να αλλάζει
κατά καιρούς.

ΑΡΘΡΟ 2
Ποσό και Καταβολή:

Με την επιφύλαξη των όρων και προϋποθέσεων του παρόντος, ο
∆ανειστής συµφωνεί να δανείσει στον ∆ανειολήπτη ∆ΡΧ
3.000.000.000 (τρία δισεκατοµµύρια ελληνικές δραχµές) για το
Πρόγραµµα.
Μετά την ικανοποίηση των σχετικών προϋποθέσεων του 'Aρθρου ∆
του παρόντος, ο ∆ανειστής θα κάνει µία Καταβολή του ∆ανείου
πιστώνοντας λογαριασµό σε ελληνικές δραχµές που καθορίζεται
από τον ∆ανειολήπτη κατά την Ηµεροµηνία Ανάληψης. Ο
∆ανειολήπτης θα ζητήσει το ποσό Καταβολής δίνοντας γραπτή
γνωστοποίηση, µε τη Μορφή του Παραρτήµατος Β, στον ∆ανειστή
τουλάχιστον δέκα (10) Εργάσιµες Ηµέρες πριν την Ηµεροµηνία
Ανάληψης που ζητείται στην εν λόγω γνωστοποίηση. Συµφωνείται
ότι ο ∆ανειστής µπορεί να αφαιρέσει από το ποσό Καταβολής της
Ηµεροµηνίας Ανάληψης τις δαπάνες που περιγράφονται κάτωθι,
που υπέστη ο ∆ανειστής πριν την Ηµεροµηνία Ανάληψης.
Τόκος
Το επιτόκιο που ισχύει για το ∆άνειο θα είναι τέσσερα τοις εκατό
(4%) ετησίως. Το ∆άνειο θα είναι έντοκο από την Ηµεροµηνία
Ανάληψης. Ο τόκος επί του κεφαλαίου του ∆ανείου θα οφείλεται και
θα είναι καταβλητέος δύο φορές το χρόνο σε κάθε Ηµεροµηνία
Καταβολής Τόκων.
Αν ο ∆ανειολήπτης αθετήσει σε οποιαδήποτε πληρωµή τόκου ή
κεφαλαίου κατά την ηµεροµηνία που οφείλονται, ο ∆ανειολήπτης θα
είναι σε αθέτηση από την πάροδο της ηµέρας αυτής χωρίς καµία
γνωστοποίηση για το σκοπό αυτόν και θα υποχρεούται να
καταβάλλει τόκο για το µη καταβληθέν ποσό (αντί του επιτοκίου που
αναφέρεται άνωθι) σε ποσοστό 6% ετησίως κατά την τελευταία
ηµέρα κάθε µήνα µετά την ηµεροµηνία οφειλής έως την ηµεροµηνία
πλήρους εξόφλησης του ποσού αθέτησης.
Η αναλογία "επιτοκίου" µε το ετήσιο επιτόκιο σε ∆ΡΧ που
προσφέρει η Τράπεζα της Ελλάδος κατά την ηµεροµηνία
υπογραφής του "Συµφωνητικού" θα είναι η ίδια µε το ετήσιο
επιτόκιο σε EURO που προσφέρει η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα,
κατά την ηµεροµηνία αντικατάστασης της ∆ΡΧ από το EURO.
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Αποπληρωµή του ∆ανείου
Ο ∆ανειολήπτης θα αποπληρώσει το ∆άνειο σε µια δόση κατά την
Ηµεροµηνία Αποπληρωµής.
Εκούσια Προπληρωµή
Ο ∆ανειολήπτης µπορεί να προπληρώσει οποιοδήποτε τµήµα του
∆ανείου ανά πάσα στιγµή.
Φόροι
'Oλοι οι φόροι που υφίστανται σήµερα ή που µπορεί να επιβληθούν
στο µέλλον επί του τόκου και/ή σε σχέση µε την υπογραφή,
εγγραφή και υλοποίηση του παρόντος Συµφωνητικού, και/ή σε
σχέση µε συµφέρον εξασφάλισης που δηµιουργήθηκε σχετικά µε το
∆άνειο, τα τέλη χαρτοσήµου και κάθε άλλη δαπάνη και έξοδο που
αφορά την υπογραφή, εγγραφή, καταχώριση, διαχείριση και
είσπραξη του Συµφωνητικού θα βαρύνουν αποκλειστικά τον
∆ανειολήπτη.
'Eτσι, όλα τα ποσά που καταβάλλει ο ∆ανειολήπτης σύµφωνα µε το
παρόν για κεφάλαιο, τόκους, αµοιβές, δαπάνες ή άλλως, θα
καταβάλλονται πλήρως, χωρίς αφαιρέσεις ή κρατήσεις για
σηµερινούς και µελλοντικούς φόρους, τέλη, δασµούς, τέλη
χαρτοσήµου, αµοιβές, αφαιρέσεις, χρεώσεις, παρακρατήσεις και
κάθε ευθύνη σχετικά µε αυτά (στο παρόν, συλλογικά, αναφέρονται
ως "Φόροι").
Ο ∆ανειστής θα ενηµερώνει τον ∆ανειολήπτη για κάθε πληρωµή
Φόρων που θα κάνει ο ∆ανειστής και ο ∆ανειολήπτης θα πληρώνει
ή θα αποζηµιώνει τον ∆ανειστή εντός 30 ηµερών. Οι υπολογισµοί
µε καλή πίστη του ∆ανειστή σχετικά µε το ποσό που οφείλει ο
∆ανειολήπτης σύµφωνα µε την προηγούµενη πρόταση θα δίδονται
στον ∆ανειολήπτη µε εύλογες λεπτοµέρειες και θα είναι οριστικοί και
δεσµευτικοί για τον ∆ανειστή.
Νόµισµα και Τόπος Πληρωµής
'Oλες οι πληρωµές που απαιτούνται από το παρόν θα γίνονται σε
ελληνικές δραχµές σε άµεσα διαθέσιµα κεφάλαια χωρίς
συµψηφισµό ή αφαίρεση για Φόρους ή άλλως, στον Τρέχοντα
Λογαριασµό του Ελληνικού Κράτους µε αριθµό 200 στην Τράπεζα
της Ελλάδος. Αν κάποια ηµεροµηνία πληρωµής δεν είναι Εργάσιµη
Ηµέρα, η πληρωµή θα γίνει την επόµενη διαδοχική Εργάσιµη
Ηµέρα.
Υπολογισµός του Τόκου του ∆ανείου
Εκτός αν προβλέπεται διαφορετικά στο παρόν, ο τόκος θα
υπολογίζεται βάσει της σύµβασης υπολογισµού 360 ηµερών και του
αριθµού των πραγµατικών ηµερών που πέρασαν.
Χρησιµοποίηση των Πληρωµών προς τον ∆ανειστή
Οι πληρωµές που λαµβάνει ο ∆ανειστής σύµφωνα µε το παρόν θα
χρησιµοποιηθούν για την πληρωµή: πρώτον, Φόρων και
Καταβολής ∆απανών του παρόντος, δεύτερον, προηγούµενων
οφειλόµενων και µη καταβληθέντων τόκων, τρίτον, τρεχόντων
οφειλόµενων τόκων, τέταρτον, οφειλόµενου κεφαλαίου, και
πέµπτον, Εκούσιας Προπληρωµής.

ΑΡΘΡΟ 3
∆ΗΛΩΣΕΙΣ ΚΑΙ ΕΓΓΥΗΣΕΙΣ
Ο ∆ανειολήπτης δηλώνει, συµφωνεί και εγγυάται στον ∆ανειστή ότι:
'Yπαρξη ∆ικαιοδοσίας του ∆ανειολήπτη
Ο ∆ανειολήπτης έχει τη δικαιοδοσία να δανείζεται χρήµατα και να
δηµιουργεί βάρος επί της περιουσίας του και να κάνει και να εκτελεί
καθένα από τα 'Eγγραφα Χρηµατοδότησης στα οποία είναι ή θα
είναι µέρος.

Εξουσιοδότηση του ∆ανειολήπτη
Η υπογραφή, παράδοση και εκτέλεση από τον ∆ανειολήπτη
καθενός από τα 'Eγγραφα Χρηµατοδότησης στα οποία είναι ή θα
είναι µέρος:
(α) έχουν εξουσιοδοτηθεί πλήρως µε κάθε απαραίτητη ενέργεια, (β)
δεν παραβιάζουν ισχύοντα κανονισµό ή απόφαση κυβερνητικής
αρχής, και (γ) δεν παραβιάζουν, ούτε καταλήγουν στην επιβολή
βάρους επί των περιουσιακών του στοιχείων σύµφωνα µε
οποιοδήποτε συµφωνητικό ή άλλη απαίτηση από τα οποία
δεσµεύεται ή επηρεάζεται ο ίδιος ή η περιουσία του. Η υπογραφή
και παράδοση από τον ∆ανειολήπτη καθενός των Εγγράφων
Χρηµατοδότησης στα οποία είναι ή θα είναι µέρος θα καταστήσει
καθένα από τα αντίστοιχα έγγραφα νόµιµη, έγκυρη και δεσµευτική
υποχρέωση του ∆ανειολήπτη, εκτελεστή σύµφωνα µε τους όρους
τους. Το χρέος του ∆ανειολήπτη σύµφωνα µε το παρόν
Συµφωνητικό και το Πρωτόκολλο είναι το άµεσο, άνευ όρων και
γενικό χρέος και κατατάσσεται τουλάχιστον pari passu µε όλα τα
άλλα σηµερινά και µελλοντικά µη εξασφαλισθέντα χρέη.
Εµπράγµατη Ασφάλεια
Ο ∆ανειολήπτης δεν έχει σε εκκρεµότητα, ούτε δεσµεύεται
συµβατικά να δηµιουργήσει υποθήκη, ενέχυρο, βάρος ή άλλου
είδους συµφέρον εξασφάλισης σε σχέση µε την περιουσία ή τα
έσοδά του.
Αθετήσεις
Ούτε ο ∆ανειολήπτης ούτε η Τράπεζα της Αλβανίας παραβιάζουν
οποιαδήποτε διάταξη οποιασδήποτε σύµβασης στην οποία είναι
µέρος ο ∆ανειολήπτης ή η Τράπεζα της Αλβανίας και η οποία θα
µπορούσε να έχει σηµαντικά αρνητική επίπτωση στην οικονοµική
κατάσταση του ∆ανειολήπτη ή στην ικανότητά του να εκπληρώσει
τις υποχρεώσεις του σύµφωνα µε το παρόν Συµφωνητικό ή
οποιοδήποτε άλλο 'Eγγραφο Χρηµατοδότησης. Κανένα συµβάν δεν
έχει επέλθει που αποτελεί αθέτηση σε σχέση µε οποιοδήποτε
συµφωνητικό ή έγγραφο στο οποίο είναι µέρος η ∆ηµοκρατία της
Αλβανίας ή η Τράπεζα της Αλβανίας ή µε το οποίο µπορεί να
δεσµεύεται η ∆ηµοκρατία της Αλβανίας ή η Τράπεζα της Αλβανίας
και δεν συνέβη αθέτηση που συνεχίζεται χωρίς να έχει
αποκατασταθεί ή που θα προκύψει από το δανεισµό του ∆ανείου (ή
τµήµατος αυτού) ή από την εκπλήρωση από τη ∆ηµοκρατία της
Αλβανίας των υποχρεώσεών της σύµφωνα µε το Συµφωνητικό και
το Πρωτόκολλο.
Προσφυγή σε ∆ικαστήρια
Καµία αγωγή, µήνυση, δίκη ή έρευνα δεν εκκρεµεί ενώπιον
εγχώριου ή αλλοδαπού δικαστηρίου ή κυβερνητικής αρχής ή, απ'
όσο γνωρίζει ο ∆ανειολήπτης µετά από κατάλληλη έρευνα, δεν
απειλείται κατά του ∆ανειολήπτη ή κατά της περιουσίας ή των
δικαιωµάτων του, η οποία, αν αποβεί αρνητική, µπορεί να
επηρεάσει ουσιωδώς αρνητικά την οικονοµική του κατάσταση ή την
ικανότητά του να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις του σύµφωνα µε το
παρόν ή µε άλλα 'Eγγραφα Χρηµατοδότησης.
Συµµόρφωση µε το Νόµο
Ο ∆ανειολήπτης έλαβε κανονικά όλες τις ουσιώδεις συγκαταθέσεις,
εγκρίσεις και εξουσιοδοτήσεις και έκανε όλες τις δηλώσεις,
υποβολές και εγγραφές που είναι απαραίτητες για τη νόµιµη
υπογραφή, παράδοση και εκτέλεση από τον ∆ανειολήπτη καθενός
από τα 'Eγγραφα Χρηµατοδότησης στα οποία είναι ή θα είναι
µέρος, εκτός αυτών που αφορούν µελλοντικές εργασίες και
συναλλαγές που αναµένεται να ληφθούν εν καιρώ και αυτών που
αναφέρονται στις Κυβερνητικές Εγκρίσεις του παρόντος.
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Αποκάλυψη
'Oλα τα έγγραφα, εκθέσεις ή άλλες γραπτές πληροφορίες που
αφορούν το Πρόγραµµα (συµπεριλαµβανοµένου, αλλά όχι
περιοριστικά, του παρόντος Συµφωνητικού) που δόθηκαν στον
∆ανειστή είναι αληθή και σωστά και δεν περιέχουν σηµαντική
αναληθή δήλωση γεγονότων ούτε παραλείπουν να αναφέρουν
σηµαντικό γεγονός ή οποιοδήποτε γεγονός που καθιστά
παραπλανητικές τις δηλώσεις που περιέχονται στο παρόν ή σε
αυτά.

ΑΡΘΡΟ 4
ΑΠΑΡΑΙΤΗΤΕΣ ΠΡΟΫΠΟΘΕΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΒΟΛΗ
Εκτός αν ο ∆ανειστής συµφωνήσει διαφορετικά γραπτώς, η
υποχρέωση του ∆ανειστή να κάνει την Καταβολή του ∆ανείου
υπόκειται στην προηγούµενη εκπλήρωση, προς ικανοποίηση του
∆ανειστή και µε απόλυτη διακριτική του ευχέρεια, των εξής
απαραίτητων προϋποθέσεων και στη συνεχιζόµενη εκπλήρωσή
τους κατά την Ηµεροµηνία Ανάληψης:
Εξουσιοδοτήσεις
Ο ∆ανειστής θα έχει λάβει, σε µορφή και περιεχόµενο που τον
ικανοποιούν, τα εξής:
- αντίγραφο όλων των εγγράφων που επικυρώνουν το Πρωτόκολλο
και το παρόν Συµφωνητικό, όπως απαιτείται από το Σύνταγµα και
τους Νόµους του ∆ανειολήπτη, επικυρωµένα ως ακριβή αντίγραφα
από Εξουσιοδοτηµένο Αξιωµατούχο του ∆ανειολήπτη, και
- αντίγραφο Υπουργικής Απόφασης του Υπουργού Οικονοµικών
του ∆ανειολήπτη, που θα εγκρίνει το παρόν Συµφωνητικό και θα
εξουσιοδοτεί συγκεκριµένο πρόσωπο ή πρόσωπα να υπογράψουν
το παρόν Συµφωνητικό εκ µέρους της ∆ηµοκρατίας της Αλβανίας,
επικυρωµένα ως ακριβή αντίγραφα από Εξουσιοδοτηµένο
Αξιωµατούχο του ∆ανειολήπτη,
- πιστοποιητικό από τον Εξουσιοδοτηµένο Αξιωµατούχο, που να
πιστοποιεί τα ονόµατα, τους τίτλους και τα δείγµατα υπογραφών
των ατόµων που εξουσιοδοτήθηκαν να υπογράψουν και να
παραδώσουν εκ µέρους του ∆ανειολήπτη και της Τράπεζας της
Αλβανίας µε την ιδιότητά της ως εκπρόσωπος του ∆ανειολήπτη στο
παρόν, το παρόν Συµφωνητικό και το Πρωτόκολλο και όλες τις
άλλες γνωστοποιήσεις ή έγγραφα που προβλέπει το παρόν.
Κυβερνητικές Εγκρίσεις
Ο ∆ανειστής θα έχει λάβει αντίγραφα, επικυρωµένα από τον
Εξουσιοδοτηµένο Αξιωµατούχο του ∆ανειολήπτη ως γνήσια
αντίγραφα σε πλήρη ισχύ κάθε επικύρωσης, εγγραφής,
κυβερνητικής συγκατάθεσης ή έγκρισης που απαιτείται ή
λαµβάνεται σε συµµόρφωση µε το Σύνταγµα και τους Νόµους της
∆ηµοκρατίας της Αλβανίας ή που είναι απαραίτητη για να µην
υπόκειται σε Φόρους το Πρωτόκολλο, το παρόν Συµφωνητικό, το
∆άνειο και η πληρωµή όλων των ποσών που οφείλονται ή θα
οφείλονται σύµφωνα µε αυτά.
Νοµικές Γνωµοδοτήσεις
Ο ∆ανειστής θα έχει λάβει γραπτές γνωµοδοτήσεις, η ηµεροµηνία
των οποίων θα είναι η Ηµεροµηνία Ανάληψης, καθεµία από τις
οποίες θα έχει µορφή και περιεχόµενο που ικανοποιούν τον
∆ανειστή: (α) από τον ειδικό νοµικό του σύµβουλο στα Τίρανα και
(β) από το νοµικό σύµβουλο του ∆ανειολήπτη.
∆ηλώσεις και Αθετήσεις
Οι δηλώσεις και εγγυήσεις που αναφέρονται στο 'Aρθρο 3 του
παρόντος θα είναι αληθείς και σωστές κατά την ηµεροµηνία
Καταβολής, σαν να είχαν γίνει εκείνη την ηµέρα, και εκείνη την

ηµέρα, δεν θα υφίσταται καµία Περίπτωση Αθέτησης (όπως ορίζεται
κατωτέρω) και κανένα συµβάν ή περίσταση που µε το πέρασµα του
χρόνου ή µε παράδοση γνωστοποίησης ή και τα δύο, αποτελεί
Περίπτωση Αθέτησης.
Αλλαγή Περιστάσεων
Κατά το χρόνο Καταβολής δεν θα έχει συµβεί καµία περίσταση ή
αλλαγή νόµων ή κανονισµών κυβερνητικής αρχής, η οποία, κατά
την εύλογη κρίση του ∆ανειστή, θα επηρεάσει ουσιωδώς αρνητικά
την οικονοµική κατάσταση του ∆ανειολήπτη ή την ικανότητά του να
εκπληρώσει τις υποχρεώσεις του σύµφωνα µε το παρόν.
Πιστοποίηση
Ο ∆ανειολήπτης θα έχει δώσει στον ∆ανειστή πιστοποιητικό, µε
µορφή και περιεχόµενο που ικανοποιεί τον ∆ανειστή,
υπογεγραµµένο από τον Εξουσιοδοτηµένο Αξιωµατούχο του
∆ανειολήπτη, που να πιστοποιεί την ικανοποίηση καθεµίας από τις
προϋποθέσεις που αναφέρονται στις ∆ηλώσεις και Εγγυήσεις του
παρόντος, µε ισχύ από την αιτούµενη ηµεροµηνία της Καταβολής
και που να πιστοποιεί ότι το προϊόν της Καταβολής χρειάζεται
σήµερα για τους σκοπούς του Προγράµµατος, µαζί µε αποδείξεις,
που να ικανοποιούν τον ∆ανειστή, που θα αναφέρουν τους
σκοπούς για τους οποίους θα χρησιµοποιηθούν τα κεφάλαια που
θα καταβληθούν.

ΑΡΘΡΟ 5
ΚΑΤΑΦΑΤΙΚΕΣ ΣΥΜΦΩΝΙΕΣ
Εκτός αν ο ∆ανειστής συµφωνήσει διαφορετικά γραπτώς, εφόσον η
∆έσµευση παραµένει εκκρεµής και έως την πλήρη εξόφληση όλων
των ποσών που οφείλονται σύµφωνα µε το παρόν, ο ∆ανειολήπτης
συνοµολογεί και συµφωνεί ως εξής:
Υποχρεώσεις ∆ανειολήπτη
Ο ∆ανειολήπτης θα εκπληρώσει τις υποχρεώσεις του σύµφωνα µε
το παρόν Συµφωνητικό και κάθε άλλο 'Eγγραφο Χρηµατοδότησης
στο οποίο είναι µέρος.
Γνωστοποίηση Αθέτησης και 'Aλλα Θέµατα
Ο ∆ανειολήπτης θα ενηµερώνει αµέσως τον ∆ανειστή: (α) για την
ύπαρξη κάθε Περίπτωσης Αθέτησης και κάθε περίστασης που είναι
γνωστή στους αξιωµατούχους του η οποία, µε τη χορήγηση
γνωστοποίησης, µε την πάροδο χρόνου ή και τα δύο, µπορεί να
γίνει Περίπτωση Αθέτησης και (β) την ύπαρξη κάθε άλλης
περίστασης ή περιστατικού (συµπεριλαµβανοµένης της
κυβερνητικής ενέργειας), που µπορεί να επηρεάσει ουσιωδώς
αρνητικά την οικονοµική κατάσταση του ∆ανειολήπτη ή την
ικανότητά του να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις του σύµφωνα µε
οποιοδήποτε από τα 'Eγγραφα Χρηµατοδότησης.

ΑΡΘΡΟ 6
ΑΡΝΗΤΙΚΕΣ ΣΥΜΦΩΝΙΕΣ

Εκτός αν ο ∆ανειστής συµφωνήσει διαφορετικά γραπτώς, εφόσον η
∆έσµευση παραµένει εκκρεµής και έως την πλήρη εξόφληση όλων
των ποσών που οφείλονται σύµφωνα µε το παρόν, ο ∆ανειολήπτης
συνοµολογεί και συµφωνεί ως εξής:
Καµία Αλλαγή Συµφωνητικών
Ο ∆ανειολήπτης δεν θα τερµατίσει, τροποποιήσει ή χορηγήσει
παραίτηση, εκχώρηση των καθηκόντων ή υποχρεώσεών του
σύµφωνα  µε  οποιαδήποτε  διάταξη  οποιουδήποτε  από  τα
'Eγγραφα  Χρηµατοδότησης  στα  οποία  είναι  µέρος  (εκτός  των
τροποποιήσεων  ή  παραιτήσεων  για  να  διορθωθούν  έκδηλα
λάθη  ή  που  είναι  τυπικής,  ελάσσονος  ή  τεχνικής  φύσης  και
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δεν αλλάζουν σηµαντικά τα δικαιώµατα ή τις υποχρεώσεις των
Μερών).
Κανονική ∆ιεξαγωγή Εργασιών
Ο ∆ανειολήπτης δεν:
- θα αλλάξει σηµαντικά τη φύση ή το πλαίσιο του Προγράµµατος,
- θα αλλάξει τη νοµοθεσία του µε τρόπο που θα ήταν µη συµβατός
µε τις διατάξεις οποιουδήποτε από τα 'Eγγραφα Χρηµατοδότησης.

ΑΡΘΡΟ 7
ΑΘΕΤΗΣΕΙΣ ΚΑΙ ΕΠΑΝΟΡΘΩΣΕΙΣ

Περιπτώσεις Αθέτησης
Η ύπαρξη και συνέχιση οποιασδήποτε από τις ακόλουθες
περιπτώσεις ή περιστάσεις αποτελεί "Περίπτωση Αθέτησης"
σύµφωνα µε το παρόν:
Ο ∆ανειολήπτης αδυνατεί να πληρώσει στην ώρα του τόκους ή
κεφάλαιο ή άλλο ποσό που καταβάλλεται σύµφωνα µε το παρόν, ή
Ο ∆ανειολήπτης αδυνατεί να πληρώσει τόκους ή κεφάλαιο ή
οποιοδήποτε από τα Εξωτερικά Χρέη του και η αδυναµία αυτή
συνεχίζεται πέραν της περιόδου χάριτος, αν υπάρχει. 'H αν συµβεί
αθέτηση σύµφωνα µε οποιαδήποτε συµφωνία ή έγγραφο που
αποδεικνύει ή σύµφωνα µε το οποίο ο ∆ανειολήπτης έχει σε
εκκρεµότητα κατά το χρόνο αυτόν Εξωτερικό Χρέος και η αθέτηση
αυτή συνεχίζεται πέραν της περιόδου χάριτος, αν υπάρχει, αν το
αποτέλεσµα της αθέτησης αυτής είναι να επιταχύνει ή να επιτρέψει
την αλλαγή της λήξης του εν λόγω Εξωτερικού Χρέους, ή
Οποιαδήποτε δήλωση ή εγγύηση που έγινε από ή εκ µέρους του
∆ανειολήπτη στο παρόν Συµφωνητικό ή σε οποιαδήποτε
γνωστοποίηση ή άλλο πιστοποιητικό, έγγραφο ή οικονοµική ή άλλη
δήλωση που παραδίδεται σύµφωνα µε το παρόν αποδειχθεί ότι
ήταν ανακριβής κατά οποιαδήποτε σηµαντική άποψη, όταν έγινε, ή
Ο ∆ανειολήπτης αδυνατεί να συµµορφωθεί µε οποιαδήποτε
συµφωνία ή διάταξη που αναφέρεται στο παρόν, ή
Οποιαδήποτε επικύρωση, εξουσιοδότηση, συγκατάθεση ή έγκριση
κυβερνητικού φορέα ή δηµόσιας αρχής που είναι απαραίτητη για
την υπογραφή, παράδοση ή εκτέλεση του παρόντος Συµφωνητικού
ή οποιουδήποτε από τα άλλα 'Eγγραφα Χρηµατοδότησης ή για την
ισχύ ή εκτελεστότητα οποιασδήποτε από τις υποχρεώσεις του
∆ανειολήπτη σύµφωνα µε το παρόν Συµφωνητικό ή τα άλλα
'Eγγραφα Χρηµατοδότησης, δεν γίνει ή δεν δοθεί ή αποσυρθεί ή
σταµατήσει να παραµένει σε πλήρη ισχύ, ή
Το παρόν Συµφωνητικό, για οποιονδήποτε λόγο, σταµατήσει να
είναι σε πλήρη ισχύ ή ανακηρυχθεί άκυρο ή αποκηρυχθεί ή η ισχύς
ή εκτελεστότητα του παρόντος αµφισβητηθεί ανά πάσα στιγµή από
τον ∆ανειολήπτη, ή
Το σύνολο ή σηµαντικό τµήµα των περιουσιακών στοιχείων του
∆ανειολήπτη ή της Τράπεζας της Αλβανίας απαλλοτριωθούν από
οποιαδήποτε αρχή ή ο ∆ανειολήπτης ή η Τράπεζα της Αλβανίας
µεταβιβάσει ή διαθέσει το σύνολο ή σηµαντικό τµήµα των
περιουσιακών τους στοιχείων.
Κηρυχθεί γενικό µορατόριουµ επί της πληρωµής οποιουδήποτε
Εξωτερικού Χρέους για δανεισθέντα χρήµατα του ∆ανειολήπτη ή
της Τράπεζας της Αλβανίας.
Οποιοδήποτε Εξωτερικό Χρέος της ∆ηµοκρατίας της Αλβανίας ή
της Τράπεζας της Αλβανίας: (α) δεν εξοφληθεί κατά την ηµεροµηνία
που πρέπει ή εντός της περιόδου χάριτος που καθορίζεται στο
σχετικό συµφωνητικό, (β) καταστεί πληρωτέο πριν την κανονική
λήξη του λόγω αθέτησης ή περίπτωσης αθέτησης, όπως και αν
περιγράφεται, σύµφωνα µε οποιοδήποτε συµφωνητικό στο οποίο
είναι µέρος η ∆ηµοκρατία της Αλβανίας ή η Τράπεζα της Αλβανίας.
Επανορθώσεις µετά από Περίπτωση Αθέτησης

Αν συµβεί και συνεχίζεται Περίπτωση Αθέτησης, ο ∆ανειστής
µπορεί ανά πάσα στιγµή κατά την απόλυτη διακριτική του ευχέρεια:
(α) να αναστείλει ή να τερµατίσει τη ∆έσµευση, (β) να κηρύξει, µε
γραπτή απαίτηση πληρωµής προς τον ∆ανειολήπτη, οποιοδήποτε
τµήµα ή το σύνολο του εκκρεµούς κεφαλαίου του ∆ανείου, οπότε το
εν λόγω τµήµα του ∆ανείου θα λήξει αµέσως και θα καταστεί
πληρωτέο µαζί µε τους τόκους του, χωρίς άλλη παρουσίαση,
απαίτηση, επιµέλεια, διαµαρτυρία, γνωστοποίηση επιτάχυνσης ή
άλλου είδους γνωστοποίηση, από τις οποίες ο ∆ανειολήπτης δια
του παρόντος παραιτείται ρητώς και/ή (γ) χωρίς γνωστοποίηση
αθέτησης ή απαίτηση να προχωρήσει στην προστασία και επιβολή
των δικαιωµάτων και ένδικων µέσων του µε κατάλληλες διαδικασίες,
για αποζηµίωση ή ειδική εκτέλεση οποιασδήποτε διάταξης του
παρόντος Συµφωνητικού ή για να βοηθηθεί η άσκηση
οποιασδήποτε εξουσίας που χορηγεί το παρόν Συµφωνητικό ή ο
νόµος.
∆ικαιοδοσία και Συγκατάθεση προς Μήνυση
Τα Μέρη του παρόντος συµφωνούν αµετάκλητα ότι τα δικαστήρια
της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας έχουν δικαιοδοσία να εκδικάσουν και να
καθορίσουν οποιαδήποτε µήνυση, αγωγή ή δίκη και να
διευθετήσουν οποιαδήποτε διαφωνία που µπορεί να προκύψει από
το παρόν Συµφωνητικό και για το σκοπό αυτόν υποβάλλονται
αµετάκλητα στη δικαιοδοσία των δικαστηρίων αυτών. Ο
∆ανειολήπτης δια του παρόντος παραιτείται αµετάκλητα από
σηµερινή ή µελλοντική αντίρρηση για το δικαστήριο αυτό και
συγκατατίθεται αµετάκλητα και υποβάλλεται άνευ όρων στη µη
αποκλειστική δικαιοδοσία του εν λόγω δικαστηρίου για τον ίδιο και
την περιουσία του. Ο ∆ανειολήπτης παραιτείται επίσης αµετάκλητα
από κάθε αξίωση ότι το εν λόγω δικαστήριο δεν αποτελεί κατάλληλο
δικαστήριο για τέτοια δίκη. Ο ∆ανειολήπτης συµφωνεί ότι η
κοινοποίηση δικογράφου, εντάλµατος, απόφασης ή άλλης
γνωστοποίησης νοµικής διαδικασίας θεωρείται από κάθε άποψη ότι
του κοινοποιήθηκε αποτελεσµατικά.
Κανένα σηµείο του παρόντος δεν επηρεάζει το δικαίωµα του
∆ανειολήπτη ή του ∆ανειστή να κοινοποιούν δικόγραφα µε άλλον
τρόπο που επιτρέπει η ισχύουσα νοµοθεσία. Ο ∆ανειολήπτης
συµφωνεί επίσης ότι η οριστική απόφαση εναντίον του σε κάθε
τέτοια αγωγή ή δίκη που προκύπτει σε σχέση µε το παρόν
Συµφωνητικό θα είναι τελική και θα εκτελεστεί κατά του
∆ανειολήπτη και της περιουσίας του και των γραφείων του που
βρίσκονται εντός ή εκτός της επικράτειας της ∆ηµοκρατίας της
Αλβανίας µε αίτηση στην απόφαση, επίσηµο αντίγραφο της οποίας
θα αποτελεί οριστική απόδειξη του γεγονότος και του ποσού του
χρέους του.

ΑΡΘΡΟ 8
∆ΙΑΦΟΡΑ
Γνωστοποιήσεις
Κάθε έκθεση, γνωστοποίηση και άλλη επικοινωνία που δίδεται
σύµφωνα µε το παρόν θα είναι γραπτή, στην αγγλική γλώσσα, και
θα παραδίδεται προσωπικά, µε ταχυδροµείο, τηλεγράφηµα ή τέλεξ,
µε προπληρωµένα τέλη, και θα θεωρείται ότι δόθηκε νοµίµως, όταν
την λαµβάνει ο παραλήπτης ως εξής:
Προς τον ∆ανειστή:
Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας
Γενική Γραµµατεία ∆ιεθνών Οικονοµικών Σχέσεων
∆ιεύθυνση Κεντρικής και Ανατολικής Ευρώπης
Κορνάρου 1, 10180 Αθήνα
Τηλ.: (01) 3286201/3286248
Φαξ: (01) 3286209
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Προς τον ∆ανειολήπτη:
Τράπεζα της Αλβανίας
Αλλοδαπό Τµήµα
Πλατεία Skenderbeg 1
Τίρανα, Αλβανία
Τέλεξ: 2153 BANKA AB
Τηλ.: 355 42 35568/22153/22152
Φαξ: 355 42 23558
Οποιοδήποτε Μέρος, µε γραπτή γνωστοποίηση προς το άλλο,
µπορεί να αλλάξει τη διεύθυνση στην οποία θα του αποστέλλεται η
αλληλογραφία.
∆ιέπουσα Νοµοθεσία, Περιγραφικές Επικεφαλίδες
Το παρόν Συµφωνητικό ερµηνεύεται και εκτελείται σύµφωνα µε τη
νοµοθεσία της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας χωρίς να λαµβάνονται
υπόψη οι διατάξεις περί σύγκρουσης νόµων. Οι επικεφαλίδες του
παρόντος Συµφωνητικού τίθενται για αναφορά µόνο και δεν
περιορίζουν ή επηρεάζουν τη σηµασία του.
Εκπρόσωπος Κοινοποίησης
Ο ∆ανειολήπτης δια του παρόντος ορίζει τον Πρε-σβευτή της
∆ηµοκρατίας της Αλβανίας στην Αθήνα για να ενεργεί, κατά την
αποκλειστική διακριτική ευχέρεια του ∆ανειστή, ως εκπρόσωπος
κοινοποιήσεών του προς τον οποίο ο ∆ανειστής µπορεί να
γνωστοποιεί οποιοδήποτε έγγραφο, τέλεξ ή τηλεγράφηµα και κάθε
νοµικό έγγραφο που αφορά άµεσα ή έµµεσα το παρόν
Συµφωνητικό και κάθε άλλο έγγραφο.
∆ιαδοχή
Το παρόν Συµφωνητικό θα ισχύει προς όφελος και θα είναι
δεσµευτικό για τους διαδόχους και εκδοχείς των Μερών του
παρόντος, µε την προϋπόθεση ότι ο ∆ανειολήπτης δεν θα
εκχωρήσει ούτε θα µεταβιβάσει, χωρίς την προηγούµενη γραπτή
συγκατάθεση του ∆ανειστή, το σύνολο ή τµήµα των δικαιωµάτων ή
υποχρεώσεών του σύµφωνα µε το παρόν.
Επιβίωση Συµφωνιών
Κάθε συµφωνία, δήλωση και εγγύηση που περιέχεται ή αναφέρεται
στο παρόν Συµφωνητικό θα επιβιώσει τυχόν έρευνας που µπορεί
να κάνει ο ∆ανειστής ανά πάσα στιγµή και της καταβολής του
∆ανείου, εκτός των αλλαγών που επιτρέπει το παρόν, και θα
τερµατιστούν µόνο όταν εξοφληθούν όλα τα ποσά που οφείλονται ή
θα οφείλονται σύµφωνα µε το παρόν.
Ενσωµάτωση, Τροποποιήσεις
Το παρόν Συµφωνητικό ενσωµατώνει την όλη συµφωνία των
Μερών και αντικαθιστά όλες τις προηγούµενες διαπραγµατεύσεις,
συνεννοήσεις και συµφωνίες µεταξύ τους σχετικά µε το θέµα του
παρόντος. Οι διατάξεις του παρόντος Συµφωνητικού µπορούν να
ακυρωθούν, να συµπληρωθούν ή να τροποποιηθούν µόνο µε
έγγραφο που θα υπογραφεί από τους νόµιµα εξουσιοδοτηµένους
εκπροσώπους του ∆ανειολήπτη και του ∆ανειστή.
Μη Παραίτηση
Καµία συναλλαγή και καµία αδυναµία ή καθυστέρηση από τον
∆ανειστή κατά την άσκηση οποιουδήποτε δικαιώµατος, εξουσίας ή
ένδικου µέσου σύµφωνα µε το παρόν δεν λειτουργεί ως παραίτηση
από αυτά, ούτε θίγει άλλως τα δικαιώµατα, τις εξουσίες ή τα ένδικα
µέσα του ∆ανειστή. Κανένα δικαίωµα, εξουσία ή ένδικο µέσο που
χορηγείται στον ∆ανειστή σύµφωνα µε το παρόν δεν αποκλείει άλλο
δικαίωµα, εξουσία ή ένδικο µέσο που αναφέρεται στο παρόν ή που
διαθέτει σήµερα ή στο µέλλον ο νόµος ή άλλως.
Ισχύς
Το παρόν Συµφωνητικό θα αρχίσει να ισχύει αφού οι τελικές
εγκρίσεις και επικυρώσεις των δύο Μερών ολοκληρωθούν από τις
αρµόδιες αρχές.
ΣΕ ΠΙΣΤΩΣΗ ΤΩΝ ΟΠΟΙΩΝ, κάθε Μέρος του παρόντος φρόντισε
για την υπογραφή και παράδοση του παρόντος Συµφωνητικού από
τους νόµιµα εξουσιοδοτηµένους εκπροσώπους του κατά την
ηµεροµηνία που αναγράφεται άνωθι.

ΕΛΛΗΝΙΚΗ
∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑ
   (υπογραφή)
Αλέξανδρος Μπαλτάς

∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑ
ΤΗΣ ΑΛΒΑΝΙΑΣ
(υπογραφή)
Shkelqim Cani

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Β
Προς το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας
Αθήνα
Ηµεροµηνία
Σύµφωνα µε το 'Aρθρο 1 του Συµφωνητικού ∆ανειοδότησης µε
ηµεροµηνία1998 (το "Συµφωνητικό ∆ανειοδότησης") ανάµεσα σε
εµάς ως ∆ανειολήπτη και εσάς ως ∆ανειστή, για ∆άνειο ∆ΡΧ.
3.000.000.000, δια του παρόντος σας χορηγούµε γνωστοποίηση
για τον εξής προτεινόµενο δανεισµό:
(α) Ηµεροµηνία:
(β) Ποσό:
(γ) Οδηγίες Πληρωµής:
Επιβεβαιώνουµε ότι τα θέµατα που δηλώσαµε και που αναφέρονται
στο 'Aρθρο 3 του Συµφωνητικού ∆ανειοδότησης είναι αληθή και
ακριβή κατά την ηµεροµηνία του παρόντος, σαν να είχαν γίνει εκείνη
την ηµεροµηνία, και ότι καµία Αθέτηση (όπως ορίζεται στο
Συµφωνητικό ∆ανειοδότησης) δεν συνέβη και συνεχίζεται ή θα
προκύψει από τον προτεινόµενο δανεισµό.
ΤΡΑΠΕΖΑ ΑΛΒΑΝΙΑΣ
∆ια χειρός:

'Aρθρο δεύτερο
Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και του Πρωτοκόλλου και της
Συµφωνίας που κυρώνονται από την πλήρωση των προϋποθέσεων
της προτελευταίας παραγράφου του άρθρου VIII της Συµφωνίας.``
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Παρακαλώ το Σώµα να
εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο των παραπάνω νοµοσχεδίων.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Το Σώµα παρέσχε τη
ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Αναµόρφωση και εκσυγχρονισµός της ∆ιεθνούς
'Εκθεσης της Θεσσαλονίκης" .
Το νοµοσχεδίο αυτό θα συζητηθεί κατά τη σηµερινή συνεδρίαση.
Yπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Μετατροπή του Οργανισµού Λιµένος Πειραιώς και
του Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης σε ανώνυµες εταιρείες".
Ερώταται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συνεπώς το
νοµοσχέδιο κρατήθηκε και θα συζητηθεί κατά τον Κανονισµό.
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Κύρωση της Σύµβασης για την προσχώρηση της
∆ηµοκρατίας της Αυστρίας, της ∆ηµοκρατίας της Φινλανδίας και του
Βασιλείου της Σουηδίας στη σύµβαση για το εφαρµοστέο δίκαιο στις
συµβατικές ενοχές και στο πρώτο και δεύτερο Πρωτόκολλο που
αφορούν την ερµηνεία της από το ∆ικαστήριο".
Ερώταται το Σώµα: Γίνεται δεκτό;
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συνεπώς το
νοµοσχέδιο κρατήθηκε και θα συζητηθεί κατά τον Κανονισµό.
Του ιδίου Υπουργείου.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
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του σχεδίου νόµου: "Κύρωση της Σύµβασης για την έκδοση µεταξύ
των Κρατών-Μελών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης".
Ερώταται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συνεπώς το
νοµοσχέδιο κρατήθηκε και θα συζητηθεί κατά τον Κανονισµό.
Εισερχόµεθα στη συζήτηση επί της αρχής των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας:
"Αναµόρφωση και εκσυγχρονισµός της ∆ιεθνούς 'Εκθεσης
Θεσσαλονίκης".
Στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων έχει αποφασιστεί να συζητηθεί σε µια
συνεδρίαση.
Ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Νικόλαος Ακριτίδης έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης):
Κύριε Πρόεδρε, πριν προχωρήσουµε έχω να κάνω µερικές
προσθήκες νοµοτεχνικού χαρακτήρα και ορισµένες προσθήκες-
βελτιώσεις στην ουσία των άρθρων. Για να µην το αναγνώσω, θα το
καταθέσω και θα παρακαλέσω να διανεµηθεί στους κυρίους
συναδέλφους.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Να το καταθέσετε στα
Πρακτικά να φωτοτυπηθεί και να διανεµηθεί σ' όλους τους κυρίους
συναδέλφους.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης κ. Μαγκριώτης
καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες προσθήκες-
βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
"Προσθήκες - Νοµοτεχνικές
Βελτιώσεις στο συζητούµενο νοµοσχέδιο
1. 'Αρθρο 1 παρ.3
α) Μετά την περίπτωση στ προστίθεται νέα περίπτωση ζ ως εξής:
"ζ: Η ανάπτυξη και σύσφιγξη των οικονοµικών σχέσεων και φιλικών
δεσµών µεταξύ των λαών".
β) Η επόµενη περίπτωση σηµειώνεται µε το στοιχείο η.
2. 'Αρθρο 1 παρ.6
Οι λέξεις:"... κατά παρέκκλιση από τις κείµενες διατάξεις..."
αντικαθίστανται ως εξής: "... κατά παρέκκλιση από τις διατάξεις του
άρθρου 6, παρ 2 και 3, και του άρθρου 7 του ν. 2414/1996..."
3. 'Αρθρο 2
α) Η παράγραφος 3 αναδιατυπώνεται ως εξής:"3. Στους σκοπούς
της εταιρείας περιλαµβάνονται: α) η διοργάνωση εκθέσεων,
συνεδρίων και γενικότερα εκδηλώσεων κυρίως στην ευρύτερη
περιοχή της Θεσσαλονίκης, β) η υποστήριξη των παραγωγών,
βιοτεχνών και βιοµηχάνων για την προβολή και προώθηση των
προϊόντων τους στη διεθνή και εγχώρια αγορά και γ) όσοι άλλοι
σχετικοί µε τα παραπάνω, αναφερθούν στο καταστατικό της".
β) Παράγραφος 4, εδάφιο α
∆ιαγράφεται η προτελευταία λέξη ("παραπάνω").
γ) Παράγραφος 4, εδάφιο β
∆ιαγράφεται το άρθρο "τα" πριν από λέξη "θέµατα":
δ) Παράγραφος 4, εδάφιο γ
Οι λέξεις: "...των γενικών συνελεύσεων...", αντικαθίστανται από τις
λέξεις: "... της γενικής συνεύλευσης...".
ε) Παράγραφος 5
∆ιαγράφονται οι λέξεις: "... κατά παρέκκλιση από τις κείµενες
διατάξεις".
στ) Παράγραφος 6
∆ιαγράφονται οι λέξεις: "του παρόντος άρθρου" και η λέξη
"περιέρχονται" αντικαθίσταται από τη λέξη "ανήκουν".
4. 'Αρθρο 3
α) Παράγραφος 1

Στην αρχή του πρώτου εδαφίου τίθεται η φράση: "Μετά τη
δηµοσίευση στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως των αποφάσεων
που προβλέπονται στις παραγράφους 6 του άρθρου 1 και 5 του
άρθρου 2...".
β) Παράγραφος 1, εδάφιο β
Η λέξη: "απόκτηση", αντικαθίσταται από τη λέξη: "µεταβολή".
γ) Παράγραφος 1, εδάφιο δ
∆ιαγράφονται οι λέξεις: "µεταξύ των ανωτέρω εταιρειών".
δ) Παράγραφος 2, εδάφιο γ
Οι λέξεις: "που θα περιέλθουν" αντικαθίστανται από τις λέξεις: Οι
"που περιέχονται".
ε) Παράγραφος 3
Αναδιατυπώνεται το εδάφιο α ως εξής: "Η εταιρεία του ν.735/77
παύει να υφίσταται µετά τη δηµοσίευση στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως των αποφάσεων που προβλέπονται στις
παραγράφους 6 του άρθρου 1 και 5 του άρθρου 2".
στ) Παράγραφος 6, εδάφιο α
∆ιαγράφονται οι λέξεις: "ή θα µεταφερθούν"
ζ) Παράγραφος 6
Αναδιατυπώνεται το εδάφιο β ως εξής: "Η κεφαλαιοποίηση των ως
άνω αφορολογήτων αποθεµατικών ή κρατήσεων από τις
παραπάνω εταιρείες απαλάσσεται από κάθε φόρο, τέλος ή
δικαίωµα υπέρ του ∆ηµοσίου ή τρίτων".
5. 'Αρθρο 4
α) στην αρχή της παραγράφου 1 προστίθεται εδάφιο και
αναδιατυπώνεται ακολούθως το υπάρχον εδάφιο α ως εξής: "Μετά
τη δηµοσίευση στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως των αποφάσεων
που προβλέπονται στις παραγράφους 6 του άρθρου 1 και 5 του
άρθρου 2, το υπηρετούν µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος
νόµου στην εταιρεία του ν.735/77 προσωπικό µεταφέρεται και
συνεχίζει να υπηρετεί µε την ίδια σχέση και τους ίδιους όρους στην
εταιρεία του άρθρου 1. Το προσωπικό αυτό, εντός δύο µηνών από
τη δηµοσίευση στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως της
προβλεπόµενης στην παράγραφο 4 του παρόντος άρθρου
απόφασης, δύναται να ζητήσει την µεταφορά του, µε σχέση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου, σε κενές θέσεις των υπηρεσιών του
Υπουργείου Μακεδονίας-Θράκης, της Περιφέρειας Κεντρικής
Μακεδονίας, της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης και των Οργανισµών
Τοπικής Αυτοδιοίκησης του Νοµού Θεσσαλονίκης και των νοµικών
προσώπων δηµοσίου δικαίου που έχουν την έδρα τους στον Νοµό
Θεσσαλονίκης ή και σε κενές θέσεις δηµόσιων υπηρεσιών ή
νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου που έχουν την έδρα τους και
εκτός του Νοµού Θεσσαλονίκης.
β) Παράγραφος 1, εδάφιο β (ήδη γ)
- Η λέξη: "αυτού" αντικαθιστάται από τη λέξη: "αυτή"
- Μετά τη λέξη: "κλάδους" προστίθενται οι λέξεις: "ίδιων ή"
γ) Αναδιατυπώνεται η παράγραφος 2 ως εξής:
"2. 'Υστερα από αίτηση των υπηρετούντων µέχρι την έναρξη ισχύος
του παρόντος νόµου στην εταιρεία του Ν.735/77 είναι δυνατή, κατά
την κρίση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου της εταιρείας του άρθρου 2, η
επιλογή ορισµένων από αυτούς για τη µεταφορά τους και τη
συνέχιση της εργασιακής τους σχέσης στην εταιρεία του άρθρου 2."
δ) Παράγραφος 3, εδάφιο α
- Μετά τις λέξεις: "που δεν ζήτησε τη µεταφορά του στις υπηρεσίες
της παραγράφου 1..." προστίθενται οι λέξεις: "... ή δεν επιλέχθηκε
για τη µεταφορά του στις υπηρεσίες αυτές...".
-Πριν από τη λέξη: "συνεχίζει" τίθενται οι λέξεις: "µεταφέρεται και".
ε) Παράγραφος 3, εδάφιο β
Στο τέλος του εδαφίου αυτού προστίθενται τα εξής: "... που έχουν
την έδρα τους στην περιοχή του Νοµού Θεσσαλονίκης".
στ) Παράγραφος 4, εδάφιο α
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Οι λέξεις: "θα προκύψουν" αντικαθίστανται από τη λέξη
"ανακύπτουν".
η) Παράγραφος 4, εδάφιο β
Το παραπάνω εδάφιο αναδιατυπώνεται ως εξής: "Με ίδια απόφαση
ορίζονται οι κενές οργανικές θέσεις του δευτέρου εδαφίου της
παραγράφου του παρόντος άρθρου και τα κριτήρια και η διαδικασία
για την επιλογή του προσωπικού για την κάλυψη αυτών".
θ) Προστίθεται παράγραφος 6 ως εξής: "6. Για το προσωπικό που
µεταφέρεται και συνεχίζει να υπηρετεί στην εταιρεία του άρθρου 1
εξακολουθούν να εφαρµόζονται οι διατάξεις του ν.735/77, όπως
αυτές ισχύουν, που ρυθµίζουν θέµατα προσωπικού, εφόσον δεν
έρχονται σε αντίθεση µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου".
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Με επιστολή του ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ κ. Ορέστης Κολοζώφ,
ορίζει ως ειδικό αγορητή γι' αυτό το νοµοσχέδιο, τον κ. Σταύρο
Παναγιώτου.
Επίσης ο Πρόεδρος του Συνασπισµού της Αριστεράς και της
Προόδου κ. Νικόλαος Κωνσταντόπουλος ορίζει ως ειδική αγορήτρια
γι' αυτό το νοµοσχέδιο την κ. Στυλιανή Αλφιέρη.
Επίσης ο Πρόεδρος του ∆ΗΚΚΙ κ. ∆ηµήτριος Τσοβόλας ορίζει ως
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο τον κ. ∆ηµήτριο Ρόκο και ως ειδικό
αγορητή τον κ. Αναστάσιο Ιντζέ.
Ορίστε κύριε Ακριτίδη, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΚΡΙΤΙ∆ΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σκοπός του
σηµερινού νοµοσχεδίου είναι, όπως είναι γνωστό, η αναµόρφωση
του νοµικού πλαισίου και της οργάνωσης του θεσµού της ∆ΕΘ µε
στόχο τη βελτίωση της ανταγωνιστικής της θέσης, ώστε να µπορεί
να ανταποκρίνεται υπό τα σηµερινά δεδοµένα στην αποστολή της,
διατηρώντας τον ιστορικό της χαρακτήρα. Και πρέπει να θυµηθούµε
ότι η ∆ΕΘ ιδρύθηκε το 1926, στις συνθήκες όπου ο Ελληνισµός και
το σύγχρονο ελληνικό κράτος έδειναν τον αγώνα της
ανασυγκρότησης µετά τη δραµατική τοµή του 1922.
'Εκτοτε µε περισσότερα από εβδοµήντα χρόνια συνεχούς βίου
συµβάδισε µε τη χώρα στην πολυκύµαντη σύγχρονη πορεία της και
καθιερώθηκε ως ένας σπουδαίος εθνικός αναπτυξιακός θεσµός µε
έδρα βεβαίως τη Θεσσαλονίκη, µαζί µε την οποία ανδρώθηκε και
σήµερα αποτελεί ουσιαστικό οργανικό της στοιχείο και ένα από τα
σύµβολά της.
Στη µακρόχρονη αυτή διαδροµή της η 'Εκθεση πολλές φορές
αντιµετώπισε την ανάγκη της προσαρµογής της στα δεδοµένα των
καιρών. Αλλά πάντοτε και ως τώρα λειτούργησε ως ένας κρατικός
φορέας που µπορούσε να επηρεάζει την οργάνωση των αγορών
και µε την ικανότητα αυτή επεδίωκε την ανάπτυξη και τη διεύρυνσή
τους.
Στις µέρες µας όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµβαίνει το
αντίστροφο. Οι αγορές έχουν την ικανότητα να διεµβολίζουν ακόµα
και τους πιο ισχυρούς κρατικούς θεσµούς. Τώρα να το πούµε πολύ
απλά, οι αγορές είναι ελεύθερες και οι εκθέτες δεν αναζητούν την
έκθεση, αλλά αντιθέτως η έκθεση είναι υποχρεωµένη να αναζητήσει
και να προσελκύσει τους εκθέτες εάν επιθυµεί να επιβιώσει. Σήµερα
ακόµα και η "ΑΓΡΟΤΙΚΑ", που είναι µια πολύ διευρυµένη ειδική
έκθεση, κλαδική όπως τη λέµε, δεν έχει ανάγκη να οργανωθεί εκεί
στον χώρο της ∆ΕΘ, αν βρεθεί κάποιος κατάλληλος ιδιωτικός
φορέας, ο οποίος θα µπορούσε να οργανώσει µια τέτοια έκθεση σε
άλλο χώρο οπουδήποτε.
Αυτή είναι η αιτία, η οποία επιβάλλει τη ριζική αλλαγή στο θεσµό,
έτσι ώστε να προσαρµοστεί στα σηµερινά δεδοµένα των αγορών,
τα οποία είναι ήδη ορατά ότι τείνουν να την παρακάµψουν, να
αποµονώσουν το θεσµό και να τον οδηγήσουν σε συρρίκνωση.
Σύµφωνα µε αυτήν τη λογική, ο κεντρικός στόχος του νοµοσχεδίου
είναι το άνοιγµα του θεσµού στη συνεργασία του µε τις
οργανωµένες αγορές και τον εξειδικευµένο ιδιωτικό τοµέα, έτσι
ώστε µέσα από αυτή τη συνεργασία να αντλήσει κεφάλαια βεβαίως,
αλλά κυρίως, να βελτιώσει το λειτουργικό της επίπεδο και µε την
απόκτηση της τεχνογνωσίας και του σύγχρονου mar keting να

µπορεί αυτόνοµα πλέον να επιβιώσει και να προχωρήσει στην
ανάπτυξή της.
Με άλλα λόγια, ο στόχος του νοµοσχεδίου δεν είναι ταµειακός και
ούτε υπηρετεί τη δογµατική της ιδιωτικοποίησης, στόχος του είναι
να διαµορφώσει τους όρους της αυτοδύναµης ανταγωνιστικής
επιβίωσης της 'Eκθεσης µέσα στις νέες συνθήκες που ήδη την
οδηγούν σε κάµψη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Μην παίζετε µε τις λέξεις.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΚΡΙΤΙ∆ΗΣ: Συµφωνείτε όµως φαντάζοµαι επί της
ουσίας, κύριε Πρόεδρε, και δεν παίζω µε τις λέξεις. Περιγράφω.
Η προτεινόµενη µεταβολή συνεπώς, σε πολύ γενικές γραµµές,
συνίσταται στην αντικατάσταση της ανώνυµης εταιρείας που
αποτελεί σήµερα το νοµικό πρόσωπο της 'Eκθεσης από δύο νέες
ανώνυµες εταιρείες.
Η πρώτη από αυτές θα ανήκει εξ ολοκλήρου στο δηµόσιο, θα
περιλάβει όλη την ακίνητη περιουσία της 'Εκθεσης, θα έχει
διοικητικό συµβούλιο ευρείας κοινωνικής συµµετοχής από τους
παραγωγικούς και τους κοινωνικούς φορείς της πόλης και θα
λειτουργεί κατά τους νόµους 2190/20 και του 2414/96 και αυτό έχει
ιδιαίτερη σηµασία µε τις διασφαλίσεις που αυτός ο νόµος επιβάλλει.
Η δεύτερη, θα αναλάβει το έργο της οργάνωσης των εκθέσεων και
άλλων δραστηριοτήτων και θα λειτουργεί κατά το ν. 2190/20,
συνεπώς θα λειτουργεί µε την ευελιξία που έχει µια ανώνυµη
εταιρεία, όπως εκείνες στον ιδιωτικό τοµέα.
Από το κεφάλαιο αυτής της εταιρείας, της δεύτερης, ποσοστό µέχρι
45%, µπορεί να εκχωρηθεί σε ιδιώτες µαζί µε το management
βεβαίως, ενώ το υπόλοιπο 55% ανήκει στην πρώτη, δηλαδή στο
δηµόσιο και από αυτό ένα µέρος θα µπορεί να αγοράζεται, να
µεταβιβάζεται επ'αµοιβή σε κοινωνικούς φορείς της πόλης, χωρίς το
δικαίωµα της ελεύθερης πλέον µεταβίβασής τους.
'Ετσι κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη θέση του σηµερινού νοµικού
προσώπου, διαµορφώνεται ένα δίδυµο σχήµα, όπου η δεύτερη
εταιρεία, ας την πούµε λειτουργική, εξασφαλίζει τη διαχειριστική της
αυτονοµία και ελευθερία υπό τον έλεγχο όµως της πρώτης της
ιδιοκτησιακής και µε τον τρόπο αυτό εξασφαλίζονται, όπως είπα, η
ευελιξία στις λειτουργίες, η διεύρυνση στη συµµετοχή και η
κατοχύρωση του δηµοσίου συµφέροντος
Αυτό, λοιπόν, το δίδυµο σχήµα δύο εταιρειών είναι εκείνο που θα
αντικαταστήσει το σηµερινό νοµικό σχήµα µε δύο ιδιαίτερης
σηµασίας δεσµεύσεις, που αναλαµβάνει ο νοµοθέτης.
Η πρώτη δέσµευση είναι ότι θα διατηρηθεί ο σηµερινός ιστορικός
χαρακτήρας της 'Εκθεσης ως ο εθνικός εκθεσιακός φορέας της
χώρας, όπως ρητά αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση, αλλά και
εµµέσως αποδεικνύεται από τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου. Και η
δεύτερη δέσµευση είναι ότι θα συνταχθεί πολύ γρήγορα µελέτη που
θα αφορά την ανάπτυξη της 'Εκθεσης σε συνάρτηση µε το χώρο
στον οποίο θα λειτουργήσει µελλοντικά, τις υποδοµές, τις
εγκαταστάσεις τα απαιτούµενα κεφάλαια κλπ.
Αυτές είναι εν συνόψει οι κύριες ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου. Και
βεβαίως είναι φυσικό να έχουν προκαλέσει διάλογο, αλλά και
προβληµατισµούς.
Απ'αυτόν το διάλογο που αναπτύχθηκε τόσο στη ∆ιαρκή Επιτροπή
όσο και στην κοινωνία της Θεσσαλονίκης και ευρύτερα ασφαλώς
στην ελληνική κοινωνία θα έλεγα ότι ο πιο σοβαρός
προβληµατισµός που έχει κατατεθεί είναι εκείνος που αφορά τη
διατήρηση της σηµερινής ταυτότητας της 'Εκθεσης και σχετικά µε
αυτό διατυπώθηκαν πρέπει να πω, αρκετές επιφυλάξεις. Εγώ δεν
συµµερίζοµαι αυτές τις επιφυλάξεις και αυτές τις ανησυχίες. 'Οµως,
δεν τις θεωρώ και αδικαιολόγητες από τη στιγµή που αφήνονται
πολλά ζητήµατα να ρυθµιστούν µε τα καταστατικά και από τη στιγµή
που δεν αναφέρεται ρητά αυτή η δέσµευση στο νοµοσχέδιο.
Και συνεπώς, είναι χρήσιµο να τονίσω εδώ ότι στην πολύ
ουσιαστική συζήτηση που διεξήχθη στη ∆ιαρκή Επιτροπή µε
συµµετοχή και των φορέων της διοίκησης της 'Εκθεσης και
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εκπροσώπων φορέων της πόλης, παραγωγικών και κοινωνικών,
υπήρξε ευρεία συµφωνία στην ανάγκη της αλλαγής, όπως αυτή
προτείνεται, αλλά διατηρήθηκε η επιφύλαξη ή διατυπώθηκε η
ανησυχία για το κατά πόσο κατοχυρώνεται πραγµατικά αυτός ο
θεσµός.
Υπό το πρίσµα, λοιπόν, όλων αυτών πιστεύω ότι η κατοχύρωση
του ιστορικού χαρακτήρα της 'Εκθεσης πρέπει να συµπεριληφθεί
ρητά στο νοµοσχέδιο. ∆εν συµφωνώ µε ορισµένους, οι οποίοι
προτείνουν να πραγµατοποιηθεί αυτή η κατοχύρωση µε επιµέρους
ρυθµίσεις. Νοµίζω ότι µπορεί να υπάρξει σαφής πρόβλεψη στο
νοµοσχέδιο και γι'αυτό, κύριε Υπουργέ, θα καταθέσω µία
τροπολογία να τη συµπεριλάβουµε κατά τη συζήτηση των άρθρων,
η οποία έχει ως εξής:
Στο άρθρο 1 παρ. 4, στο κεφάλαιο των προβλέψεων των
ρυθµίσεων του καταστατικού, προτείνω µετά τη λέξη "το σκοπό" να
προστεθεί η φράση: "έτσι ώστε να διατηρείται ο χαρακτήρας της ως
ο Εθνικός Εκθεσιακός Φορέας της χώρας".
Ακόµα, µιας και οµιλούµε για την εταιρεία του άρθρου 1, θέλω να
κάνω και µια δεύτερη προσθήκη, κύριε Υπουργέ. Η πρώτη εταιρεία,
η ιδιοκτησιακή, προβλέπεται στην παράγραφο 3 να έχει την
αποκλειστική ευθύνη της διοργάνωσης των επίσηµων εκδηλώσεων
της ετήσιας γενικής 'Εκθεσης Θεσσαλονίκης. ∆εν προβλέπει ρητά
και την οργάνωση.
Εγώ θα πρόσθετα το εξής. Μετά τις λέξεις "των επίσηµων
εκδηλώσεων" και πριν από τη λέξη "της εταιρείας" να προστεθεί "και
τη συνδιοργάνωση µε την εταιρεία του άρθρου 2 της ετήσιας γενικής
'Εκθεσης Θεσσαλονίκης". ∆ηλαδή η οργάνωση της ετήσιας γενικής
'Εκθεσης Θεσσαλονίκης να δοθεί στην πρώτη εταιρεία.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Ακριτίδης καταθέτει για
τα Πρακτικά την προαναφερθείσα τροπολογία, η οποία έχει ως
εξής:
"Ν. ΑΚΡΙΤΙ∆ΗΣ
ΠΡΟΣΘΗΚΗ
Στο Σχ. Νόµου για την αναµόρφωση της ∆.Ε.Θ.
1. Στο άρθρο 1 παράγραφο 4
Στις ρυθµίσεις του καταστατικού, µετά τη λήξη: το σκοπό
προστίθεται η φράση: "έτσι ώστε να διατηρείται ο χαρακτήρας της
ως ο Εθνικός Εκθεσιακός Φορέας της χώρας,"
2. Στο άρθρο 3 παράγραφο 8
Στο δεύτερο εδάφιο, στη φράση: "ένα µέρος θα διατεθεί στην εταιρία
του άρθρου 1, κλπ."
Μετά τη λέξη µέρος προστίθεται η φράση: "που δεν µπορεί να είναι
µικρότερο του 45%".)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΚΡΙΤΙ∆ΗΣ: ∆ιατυπώθηκαν επίσης, αγαπητοί
συνάδελφοι, και άλλοι ανάλογοι προβληµατισµοί. Για παράδειγµα, ο
κίνδυνος να καταστεί κυρίαρχος ο ιδιώτης µέσα από στατηγικές
συµµαχίες µε ορισµένους φορείς παραγωγικούς ή κοινωνικούς από
την πόλη που θα συµµετάσχουν κατά ένα µέρος βεβαίως στο
κεφάλαιο της εταιρείας.
∆εν συµµερίζοµαι καθόλου αυτούς τους κινδύνους, γιατί θεωρώ
αντιθέτως τη συµµετοχή της πόλης ως παράγοντα διασφάλισης και
του σχήµατος, του ιστορικού χαρακτήρα δηλαδή και των
συµφερόντων της πόλης και των συµφερόντων της 'Εκθεσης
δεµένων µε τα συµφέροντα της πόλης. Θεωρώ ότι αποτελεί έναν
ουσιαστικό και διαρκή και στο µέλλον δεσµό ανάµεσα στην 'Εκθεση
και στην πόλη. Αλλά θα µπορούσαµε και εδώ να συµπεριλάβουµε
κάτι το οποίο πρότεινα και στη ∆ιαρκή Επιτροπή, να ορισθεί ένα
ελάχιστο ποσοστό συµµετοχής της πρώτης εταιρείας στο κεφάλαιο
της δεύτερης στο ύψος του 45%, ώστε να υπάρχει ισορροπία 45%
δηµόσιο, 45% ιδιωτικός τοµέας και το 10% να ανήκει στους φορείς.
Νοµίζω ότι αυτό απαλείφει κάθε σκέψη και φόβο για το αν θα
διατηρηθεί ο δηµόσιος χαρακτήρας της 'Εκθεσης.
'Ενα δεύτερο θέµα, το οποίο επίσης προκάλεσε συζητήσεις είναι µία
άποψη και µία καταγγελία ότι η 'Εκθεση διασπάται στα δύο. Και
από το λόγο αυτόν µπορεί επί µέρους να γίνει βορά στη βουληµία
διάφορων ιδιωτικών συµφερόντων. Βεβαίως αυτό δεν ισχύει σε

καµία περίπτωση. ∆εν πρόκειται για διάσπαση, αλλά πρόκειται για
ένα δίδυµο ισορροπηµένο και αυτοελεγχόµενο σχήµα.
∆εν είναι δυνατόν η δεύτερη εταιρεία να έχει διαφορετική τύχη, όταν
ελέγχεται εξ ολοκλήρου από την πρώτη.
Και είναι ένα σχήµα -θα το επαναλάβω- που ενώ από τη µια µεριά
διασφαλίζει ευελιξία, από την άλλη κατοχυρώνει και το δηµόσιο
συµφέρον αλλά κυρίως το κοινωνικό συµφέρον της πόλης, µέσα
από µια σύνθεση κράτους, κοινωνικής εκπροσώπησης και ιδιωτών
και βέβαια εξασφαλίζει τη λειτουργικότητα που σήµερα είναι
αναγκαία.
'Ενα άλλο ζήτηµα το οποίο επίσης έχει τεθεί, είναι το ερώτηµα της
σκοπιµότητας της αντικατάστασης του σηµερινού νοµικού
προσώπου. Ειπώθηκε ότι θα µπορούσαν όλα αυτά να γίνουν µε τη
διατήρηση του σηµερινού νοµικού προσώπου και τη δηµιουργία
µιας θυγατρικής εταιρείας κλπ. Εγώ βέβαια αντιλαµβάνοµαι τους
συναισθηµατικούς λόγους αυτών που διατυπώνουν αυτήν την
πρόταση. Και εµένα η συναισθηµατική µου διάθεση θα ήταν να
διατηρηθεί όπως έχει το νοµικό πρόσωπο. 'Οµως δεν µπορώ να
συµβιβάσω αυτήν τη συναισθηµατική διάθεση µε ένα γεγονός: Με
το ότι το σηµερινό σχήµα της έκθεσης είναι ένα σχήµα που
ανταποκρίνεται στα δεδοµένα της δεκαετίας του 1970. Θεσπίστηκε
το 1977. Και δεν µπορώ να αντιληφθώ, πώς είναι δυνατόν να
ανταποκρίνεται στην προοπτική των νέων, των αυριανών τελείως
ανατρεπτικών συνθηκών.
Θα τονίσω, µάλιστα, ότι σέβοµαι πάρα πολύ το έργο το οποίο έχει
πραγµατοποιήσει ο φορέας, οι παράγοντες του φορέα, η διοίκηση
και οι εργαζόµενοι. Αλλά εγώ λέω ότι είναι ανάγκη να
εκσυγχρονιστεί ριζικά αυτός ο οικονοµικός θεσµός, εάν πραγµατικά
θέλουµε να ανταποκρίνεται και αύριο στην αποστολή του.
∆εν θα µπω σε λεπτοµέρειες, αλλά θα τονίσω ότι το σηµερινό
σχήµα της 'Εκθεσης είναι το σχήµα ενός κρατικού φορέα. Υπάρχουν
και άλλοι τέτοιοι φορείς στο χώρο του πολιτισµού, όπως το Κρατικό
Θέατρο Βορείου Ελλάδος κ.ο.κ. και άλλοι οργανισµοί, όπως οι
αµυντικές βιοµηχανίες και άλλες, που έχουν αυτόν το χαρακτήρα.
Μου είναι όµως δύσκολο να αντιληφθώ, πώς είναι δυνατόν να
συνεχίσει να επιβιώνει αυτός ο χαρακτήρας σε έναν οικονοµικό,
όπως κατά κύριο λόγο, είναι αυτός ο θεσµός.
Και βέβαια, ο θεσµός µέχρι τώρα εστήριζε και την επιβίωσή του
αλλά κυρίως την ανάπτυξή του -και είναι νοµοθετηµένο αυτό- στις
κρατικές επιχορηγήσεις. ∆ιερωτάται κανένας, εάν έτσι θα µπορέσει
να προχωρήσει δυναµικά, στηριζόµενος από εδώ και πέρα στις
κρατικές επιχορηγήσεις. Πιστεύω πως όχι. Πιστεύω ότι στην εποχή
των µεγάλων αγορών των χρηµατιστηρίων, ένας οικονοµικός
θεσµός πρέπει να είναι ανοιχτός στις κατευθύνσεις αυτές. Συνεπώς
δεν είναι δυνατόν να παραµείνει ως έχει.
Από την άλλη µεριά βέβαια δεν υπάρχει καµία αµφιβολία ότι στη
θέση του σηµερινού θεσµού µπαίνει η πρώτη εταιρεία, που τον
υποκαθιστά πλήρως, πιστεύω και µε τα ίδια στελέχη και µε πολλά
πρόσωπα τα ίδια και φυσικά και µε ένα µέρος των εργαζοµένων.
Ειπώθηκε επίσης ότι η έκθεση µετατρέπεται σε ανώνυµη εταιρία
κερδοσκοπικού χαρακτήρα. ∆εν νοµίζω ότι πιστεύει κανένας ότι
πρέπει να είναι εταιρεία, ας πούµε κοινής ωφέλειας σήµερα, όταν
για παράδειγµα απευθύνεται στον επιχειρηµατικό τοµέα και
αναφέρεται ακριβώς σε αγορές.
Ειπώθηκε ακόµη ότι η 'Εκθεση, µε τον τρόπο που οργανώνεται,
ιδιωτικοποιείται και ξεπουλιέται. Η έννοια του ξεπουλήµατος δεν
υπάρχει. Και θα έλεγα ότι είναι θλιβερό να χρησιµοποιούνται τέτοιοι
όροι, όταν πρόκειται να αναφερθούµε σε φορείς εξαιρετικά
σηµαντικούς. Και βέβαια δεν ιδιωτικοποιείται. ∆εν ιδιωτικοποιείται
µε την έννοια ότι παραχωρείται αυτός ο θεσµός αποκλειστικά στον
ιδιωτικό τοµέα. Σε αυτό δεν θα συµφωνούσα και εγώ.
Η 'Εκθεση πρέπει να έχει το δηµόσιο χαρακτήρα της. Πρέπει να
µεριµνά για την οργάνωση των δραστηριοτήτων της -γιατί αυτές
είναι προσφορές στον οικονοµικό τοµέα- αλλά όχι ως ακραία
περίπτωση ενός κρατικού οργανισµού. Πρέπει να ελαστικοποιηθεί
στον τοµέα αυτόν.
Και φυσικά, η παρουσία του δηµοσίου είναι κυρίαρχη, έτσι
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ώστε και τυπικά δεν θα έπρεπε να µιλάµε για ιδιωτικοποίηση και για
ξεπούληµα. Αντιθέτως, επιχειρείται η εκ βάθρων αλλαγή, η ριζική
εξυγιαντική αλλαγή στο θεσµό της 'Εκθεσης. Και θα ήθελα µε την
ευκαιρία αυτή να τονίσω και κάτι το οποίο ίσως δεν το έχουµε
προσέξει και θεωρώ ότι έχει τη σηµασία του.
Κύριοι συνάδελφοι, θητεύω περισσότερο από είκοσι χρόνια σ'
αυτήν την Αίθουσα. Υπάρχουν συνάδελφοι που θήτευσαν ακόµα
πιο πολύ. Εγώ δεν ενθυµούµαι µέχρι τώρα να έχει εισηγηθεί από τη
θέση εκείνη Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης σήµερα, Βορείου
Ελλάδας προηγούµενα, νοµοσχέδιο τέτοιου χαρακτήρα,
διαρθρωτικού για την οργάνωση των θεσµών µας. Είναι η πρώτη
φορά. Ενθυµούµαι µία άλλη φορά ότι βρισκόταν εκεί ο Υπουργός
Μακεδονίας-Θράκης σε εργασίες νοµοθετικού έργου, για να
υποστηρίξει τη µετατροπή του τίτλου από Υπουργείο Βορείου
Ελλάδος σε Υπουργείο Μακεδονίας-Θράκης.
Αυτό είναι µία δεύτερη διάσταση, που αναδεικνύει ρόλο στον
Υπουργό Μακεδονίας-Θράκης και έτσι ενισχύει το θεσµό και
εκφράζει απολύτως τη βούληση της Κυβέρνησης να υποστηρίξει
την αποκέντρωση και να κατοχυρώσει το θεσµό.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ.ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
Εποµένως µε αυτό το νοµοσχέδιο, κύριοι συνάδελφοι, γίνεται ένα,
πρώτο µεν αλλά πολύ µεγάλο θεσµικό βήµα, που αφορά το µέλλον
της έκθεσης και εµείς, το Κοινοβούλιο, µακριά από µικροκοµµατικές
σκοπιµότητες, δεν έχουµε παρά να υποστηρίξουµε αυτήν τη θετική
αλλαγή και κυρίως τη θέλησή µας, ώστε η ∆ΕΘ, διατηρώντας την
ιστορική της φυσιογνωµία, να προχωρήσει ρωµαλέα, όπως τώρα,
στον 21ο αιώνα, προσφέροντας τις υπηρεσίες της. Ευχαριστώ,
κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο εισηγητής της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. Κούβελας, έχει το λόγο, τον παρθενικό εξ
ανανεώσεως.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχει δίκιο ο κ. Ακριτίδης
να λέει ότι πολύ σπάνια ο Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης εισηγείται
νοµοσχέδια διαρθρωτικού χαρακτήρα. Μπορεί και πρώτη φορά σ'
αυτήν την έκταση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης):
Πρώτη φορά.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: 'Οµως, εκείνο που παρατηρώ εγώ είναι
ότι άλλο διατείνεται ο κύριος Υπουργός ότι εισηγείται και άλλα διά
του νοµοσχεδίου προωθεί. Είναι εκείνο το κλασικό που λέει ότι οι
"χείρες, (που γράφουν) χείρες Ησαϋ και η φωνή, (που οµιλεί) φωνή
Ιακώβ".
Θεωρήσατε αναγκαίο, κύριοι συνάδελφοι, να τονίσετε -και ο κύριος
Υπουργός και ο κύριος εισηγητής- ότι δεν κάνετε ιδιωτικοποίηση,
γιατί βρήκατε ισχυρές αντιδράσεις από το δικό σας χώρο, που λένε
"να κάνουµε ιδιωτικοποιήσεις, όχι όµως και τέτοιες ιδιωτικοποιήσεις,
επιτέλους!"
Η 'Εκθεση που γνωρίζουµε και η οποία λειτουργεί από το 1927 είναι
έκθεση-στήριγµα της εθνικής οικονοµίας. Σύµφωνα µε το ν. 735,
έστω και όπως κακοποιήθηκε προ τριετίας, έχει ως σκοπούς την
προβολή της ελληνικής παραγωγής, την υποβοήθηση των Ελλήνων
παραγωγών, βιοτεχνών και βιοµηχάνων στην προβολή των
προϊόντων τους και την αύξηση πωλήσεων και εξαγωγών, την
ανάπτυξη οικονοµικών σχέσεων και σχέσεων φιλίας µεταξύ των
λαών, την ενίσχυση και προβολή πολιτιστικών προσπαθειών της
χώρας, την προβλή του ελληνικού τουρισµού. Και προς εκπλήρωση
αυτών των σκοπών, διοργανώνει διεθνείς εκθέσεις γενικές και
ειδικές.
Στα εβδοµήντα δύο χρόνια λειτουργίας της η 'Εκθεση συµπορεύεται
µε τη Θεσσαλονίκη, είναι δεµένη µε τη Θεσσαλονίκη. 'Εκθεση και
Θεσσαλονίκη είναι κάτι ταυτόσηµο για όλους τους 'Ελληνες, όπως
είναι ο Λευκός Πύργος µε τη Θεσσαλονίκη. Αυτό γιατί η υγιής
παραγωγική δραστηριότητα αναπτύσσεται κυρίως στη βόρειο
Ελλάδα και στην περιοχή της Θεσσαλονίκης, στον πρωτογενή
τοµέα, στο δευτερογενή τοµέα και στις εξαγωγές.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Ε, όχι, τα παραλέτε!
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: 'Ισως δεν έχετε υπόψη σας, κύριε
Κεδίκογλου, ότι από τη βόρειο Ελλάδα γίνεται το 46% των
εξαγωγών σε οπωροκηπευτικά, σε προϊόντα κλωστοϋφαντουργίας,
σε έτοιµο ένδυµα, σε καπνό, ενώ είναι µια περιοχή που
αντιπροσωπεύει το 20% του πληθυσµού.
∆εύτερον, η 'Εκθεση συµπορεύεται µε τη Θεσσαλονίκη, γιατί είναι
από τους λίγους ουσιαστικούς θεσµούς που έχουν έδρα στην
περιφέρεια. Συµπορεύεται µε τη Θεσσαλονίκη γιατί η πολιτεία
ανέκαθεν ήθελε να δώσει αυτήν την "προίκα" στη Θεσσαλονίκη,
προκειµένου να παίξει έναν ιδιαίτερο ρόλο όχι µόνο στη βόρειο
Ελλάδα αλλά και στη Βαλκανική, και στην της Νοτιανατολική
Ευρώπη.
Ακόµη, η 'Εκθεση απετέλεσε ανέκαθεν τον πολλαπλασιαστή της
οικονοµικής δραστηριότητας στην περιοχή της Θεσσαλονίκης.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Και όχι µόνο. Σε όλη την Ελλάδα.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Βεβαίως αλλά µιλάω ειδικότερα για την
περιοχή της Θεσσαλονίκης.
'Οµως θα πει κανένας -και δικαίως- ότι οι καιροί αλλάζουν. Μήπως
θα πρέπει να αλλάξει κάτι στην 'Εκθεση και στη λειτουργία της;
Μήπως πρέπει να αναζητήσουµε τρόπους και λύσεις για να την
εκσυγχρονίσουµε, ώστε να αυξήσουµε την αποτελεσµατικότητά της;
Πράγµατι αυτό πρέπει να το εξετάσουµε.
Τι να αλλάξουµε όµως; Να αλλάξουµε µήπως τους σκοπούς της
'Εκθεσης, όπως περιγράφονται στους ισχύοντες νόµους και όπως
τους γνωρίσαµε στη διαδροµή των εβδοµήντα δύο ετών; Εµείς λέµε
όχι, σε καµία περίπτωση. Να αποσυνδέσουµε µήπως την 'Εκθεση
από τη Θεσσαλονίκη; Αυτό ούτε για συζήτηση. Τι να κάνουµε
λοιπόν;
Πρώτα-πρώτα πρέπει να δούµε τι κάνουν άλλες χώρες που έχουν
παρόµοιες εκθέσεις. Αναρωτιέµαι αν το έχετε ψάξει αυτό. Τι κάνουν
οι Γερµανοί, οι 'Αγγλοι, οι Γάλλοι; Να µας πείτε τι κάνουν και ότι
αυτό που κάνουν εκείνοι συνδέεται µε αυτό που προτείνετε εσείς.
Μήπως ενδεχοµένως αναθέσατε σε κάποια σοβαρή εταιρεία
τεχνικοοινοµικών µελετών να σας κάνει κάποια πρόταση για να την
ακολουθήσετε; Αυτό δεν το είδαµε πουθενά, ούτε το υποστηρίξατε
καθόλου.
Εµείς γνωρίζουµε τα στοιχεία που η ίδια η 'Εκθεση έχει
συγκεντρώσει, τις µελέτες που έχει κάνει, δηλαδή "µπίζνες πλαν"
που συνέταξε η εταιρεία "Πλάνετ", αποτίµηση περιουσιακών
στοιχείων από την αγγλική εταιρεία "Λαµπέρτ", "µάστερ πλαν" από
το Πολυτεχνείο Θεσσαλονίκης µε επικεφαλής τον καθηγητή κ.
Κύρου -στέλεχος του πολιτικού σας χώρου- έλεγχο της οικονοµικής
διαχείρισης από ορκωτούς λογιστές, φορολογικό έλεγχο και
ρύθµιση όλων των εκκρεµοτήτων, µελέτη για είσοδο στο
χρηµατιστήριο από την "Ιονική Φάϊνανσ". 'Ολα αυτά το νοµοσχέδιο
σας τα πετάει στο καλάθι των αχρήστων. Αντίθετα, η διοίκηση της
'Εκθεσης, την οποία εσείς διορίσατε, έχει κάποιες άλλες σκέψεις.
Εµείς κουβεντιάσαµε µε τις παραγωγικές τάξεις, µε το δήµο και µε
τη νοµαρχία. Προτείνουµε η εταιρεία που υπάρχει σήµερα να
εκσυγχρονιστεί. ∆ηλαδή να µπουν µέσα οι παραγωγικές τάξεις, η
Τοπική Αυτοδιοίκηση, να λειτουργήσει η γενική συνέλευση. Αυτή η
εταιρεία να αναλάβει ή να συνεχίσει καλύτερα να ασκεί την εθνική
εκθεσιακή πολιτική.
Να φτιάξει τα προγράµµατα και να έχει την ευθύνη για την
πραγµατοποίηση αυτών των προγραµµάτων. Από εκεί και ύστερα
για την εκτέλεση των προγραµµάτων, να αναζητήσουµε λύσεις
αποτελεσµατικές σε συνεργασία µε τον ιδιωτικό τοµέα, πώς θα την
κάνουµε.
Θα µπορούσε οι επί µέρους εκθέσεις να ανατίθενται σε ιδιώτες
κατόπιν διαγωνισµού. Θα µπορούσε ενδεχοµένως για ορισµένες
από αυτές τις εκθέσεις να ιδρυθεί µία εταιρεία µε ισχυρή παρουσία
του ιδιωτικού τοµέα, η οποία θα διοργανώνει τις εκθέσεις.
Να ξεκαθαρίσουµε τα πράγµατα: Την ευθύνη για τη χάραξη της
πολιτικής πρέπει να την κρατήσει ο δηµόσιος παράγοντας. Ο
ιδιωτικός τοµέας να έχει εκτελεστικές αρµοδιότητες. Το
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είπαµε αυτό στην επιτροπή και ο κύριος Υπουργός είπε ότι το
δέχεται. 'Εχει την εντύπωση διά των τροποποιήσεων που έκανε
τώρα ότι αυτό το εξασφαλίζει. ∆εν το κατοχυρώνετε, κύριε Υπουργέ,
και θα σας πω γιατί δεν το κατοχυρώνετε.
Αυτήν την αρµοδιότητα, δηλαδή την αρµοδιότητα για τη χάραξη
εκθεσιακής πολιτικής, την αναθέτετε στη δεύτερη εταιρεία, αυτό που
δεν πρέπει να γίνεται εµείς πιστεύουµε ότι η πολιτική στους
πολιτικούς, όχι στους ιδιώτες. Η εκτέλεση στους ιδιώτες, όχι στους
πολιτικούς. Και η 'Εκθεση βεβαίως στη Θεσσαλονίκη.
Ακόµη µιλάτε για τη στήριξη των παραγωγών, των βιοτεχνών και
των βιοµηχάνων και την προώθηση των προϊόντων τους στη διεθνή
και εγχώρια αγορά. Ποιος θα την αναλάβει; Η δεύτερη εταιρεία µε
κίνητρο το κέρδος της. Ποιων παραγωγών; Ποιων βιοµηχάνων;
Ποιων βιοτεχνών; Εµείς λέµε των Ελλήνων. Αυτό το κάνει µέχρι
σήµερα η 'Εκθεση. Στην πράξη όµως θα προβάλονται οι ξένοι που
πληρώνουν περισσότερα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης):
Αυτών των Ελλήνων.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Εδώ δεν λέει των Ελλήνων. ∆έστε το και
εσείς.
Εσείς τι κάνετε; Αντί αυτών που προτείνουν όλοι οι φορείς της
Θεσσαλονίκης, εσείς κάνετε δύο εταιρείες. Στη µία δίνετε τα
περιουσιακά στοιχεία και την ευθύνη για τη διαχείρισή τους, δηλαδή
θα γίνει φύλακας, συντηρητής και θα κάνει κάποιες εκθέσεις οι
οποίες εξ ορισµού είναι ζηµιογόνες. Το φιλέτο το δίνετε σε µία άλλη
εταιρεία που ιδρύετε και στην οποία ισχυρή θα είναι, δεσπόζουσα
θα είναι η θέση του ιδιωτικού παράγοντα.
Τι θα κάνει η δεύτερη εταιρεία σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο; Θα κάνει
εκθέσεις, και άλλες δραστηριότητες. Προς ποίον σκοπόν να τις
κάνει αυτές; ∆εν φαίνεται, για ποιον σκοπό, ούτε διορθώνεται µε την
τροποποίηση που κάνατε τώρα, ίσα-ίσα επιδεινώνεται. Αφού δεν
φαίνεται λοιπόν, είναι ξεκάθαρο ότι αυτή η εταιρεία που είναι
εµπορική επιδιώκει το κέρδος, όπως σε όλες τις εµπορικές
εταιρείες. Ποιες θα είναι οι συνέπειες αυτού;
Οι συνέπειες θα είναι ότι θα διοργανώνει τέτοιες εκθέσεις που να
αποδίδουν κέρδος. Και ποιες εκθέσεις αποδίδουν κέρδος; Εκείνων
των προϊόντων που προέρχονται από ισχυρούς παραγωγούς
δηλαδή των εισαγοµένων προϊόντων.
Η 'Εκθεση Θεσσαλονίκης λοιπόν µέχρι τώρα ήταν στήριγµα της
εθνικής οικονοµίας. Τώρα θα είναι στήριγµα των εισαγοµένων
προϊόντων. Αντί για στήριγµα της ελληνικής οικονοµίας, θα
µεταβληθεί σε πλήγµα για την ελληνική οικονοµία.
Ακόµη, σύµφωνα µε το νοµοσχέδιό σας, η δεύτερη αυτή εταιρεία θα
οργανώνει εκθέσεις κυρίως στη Θεσσαλονίκη, άρα και οπουδήποτε
αλλού. Και επειδή η Θεσσαλονίκη δεν είναι ο καλύτερος τόπος δα,
για να δώσουν κέρδος οι εκθέσεις, οι σηµαντικές εκθέσεις θα
οργανώνονται στην Αθήνα. Αυτό που παλεύαµε τόσα χρόνια, να
κρατήσουµε την 'Εκθεση στη Θεσσαλονίκη, να την κρατήσουµε ως
εθνικό εκθεσιακό φορέα, θα το χάσουµε. Αυτό επισηµαίνουµε, κύριε
Υπουργέ.
'Ετσι, λοιπόν, θεωρούµε την πρόταση απαράδεκτη: πρώτον, γιατί
δεν υπάρχει πλέον ούτε ο στόχος ούτε η εγγύηση ότι θα υπηρετήσει
την εθνική οικονοµία, ότι θα είναι ο εθνικός εκθεσιακός φορέας και
δεύτερον, γιατί δεν υπάρχει πλέον η διασφάλιση ότι θα είναι
'Εκθεση της Θεσσαλονίκης.
∆έστε και τα δύο χαρακτηριστικά σκίτσα, τα οποία έχουν
τοποθετηθεί µπροστά στις πύλες της Εκθέσεως και προέρχονται
από τους εργαζόµενους. ∆είχνουν τον εκσυγχρονισµό να
κατεδαφίζει την 'Εκθεση. ∆είχνουν την Αθήνα σε ένα καροτσάκι να
κουβαλάει τα προϊόντα κατεδάφισης προς νότο.
Αν µε το νοµοσχέδιο εξασφαλίζονταν ότι οι στόχοι παραµένουν
αναλλοίωτοι και ότι η έδρα µένει στέρεη στη Θεσσαλονίκη, τότε να
συζητούσαµε τις λεπτοµέρειες. Εµείς θα δεχόµασταν, να υπάρχει η
ευχέρεια να ανατίθενται, κατόπιν διαγωνισµού οι επιµέρους
δραστηριότητες, σε όποιους θεωρούνται κατάλληλοι'Ελληνες και
ξένους. Εδώ πια αποβλέπουµε στην αποτελεσµατικότητα, αφού
έχουµε εξασφαλίσει την πολιτική, τα προγράµµατα, αφού η

σύνθεση της γενικής συνέλευσης, δηµόσιο και Θεσσαλονίκη,
εξασφαλίζουν ποιες εκθέσεις θα γίνονται, στη Θεσσαλονίκη και
προς ποιον σκοπό θα γίνονται.
Τέλος, αυτό που καυτηριάζουµε, είναι η αδιαφάνεια η οποία διά του
νοµοσχεδίου προωθείται. 'Ερχονται στη Βουλή νοµοσχέδια από την
Κυβέρνηση που µιλάνε για λεπτοµέρειες τριτεύουσες, ακόµη και για
κανονισµούς εργασίας. Πρέπει να προσδιορίσετε διά του νόµου
καθαρά τους σκοπούς. Αντιθέτως εσείς προβλέπετε σκοπούς, τους
οποίους θα προσδιορίσετε διά των υπουργικών αποφάσεων. ∆εν
θα µας πείτε ποιοι θα πάρουν µετοχές µέσα στην 'Εκθεση; ∆εν θα
µας πείτε καθαρά, αν η δεύτερη εταιρεία που ουσιαστικά
αποκαθιστά την 'Εκθεση, θα καταβάλλει αντίτιµο προκειµένου να
πάρει µετοχές; ∆ηλαδή όποιος ασκεί την εκθεσιακή πολιτική, όποιος
χρησιµοποιεί τις εγκαταστάσεις ή τα προνόµια, δεν θα καταβάλλει
κανένα αντίτιµο; Το ρωτάµε, γιατί µε προηγούµενες νοµοθετικές
απόπειρες που κάνατε, είπατε ότι θα µεταβιβασθεί αυτή η
δραστηριότητα µετά ή άνευ ανταλλάγµατος. 'Αρα µη υπαρχούσης
καµιάς δέσµευσης κατά πάσα πιθανότητα άνευ ανταλλάγµατος θα
δοθεί και ρωτάµε σε ποιους; Με ποια διαδικασία;
Τέλος, όπως είπαµε, ο δεσπόζων ρόλος της Θεσσαλονίκης από
πουθενά δεν εξασφαλίζεται. Βέβαια στην εισηγητική έκθεση ότι η
έκθεση είναι δεµένη µε τη Θεσσαλονίκη, λέτε ότι είναι ο εθνικός
εκθεσιακός φορέας, αλλά το ερώτηµα δεν είναι τι έγινε στο
παρελθόν ή τι συµβαίνει τώρα, αλλά τι θα γίνει την εποµένη της
ψηφίσεως του νοµοσχεδίου σας.
Σε ό,τι αφορά τους εργαζόµενους, οµολογώ πως δεν µπορώ να
καταλάβω ούτε να βεβαιώσω ότι ικανοποιούνται τα αιτήµατά τους,
γιατί συνεχώς στο θέµα αυτό κάνετε τροποποιήσεις και µεταβολές.
'Ενα πράγµα φαίνεται ξεκάθαρο, γιατί υπάρχει προηγούµενο.
∆ιασπάσατε τον ΕΟΤ σε τέσσερις εταιρείες, αποµακρύνετε
προσωπικό από τον ΕΟΤ προς άλλες υπηρεσίες και ανοίγετε το
δρόµο για προσλήψεις στις νέες εταιρείες του πρώην Ε.Ο.Τ. από τις
νέες εταιρείες. Είναι ξεκάθαρο και ήδη προωθούνται οι προσλήψεις.
Κάτι τέτοιο διαφαίνεται και εδώ.
Οι καινούριες εταιρείες που θα δηµιουργηθούν, προπαντός η
δεύτερη, δεν έχουν υποχρέωση να κρατήσουν έστω ένα µέρος του
προσωπικού.
Λέµε ότι τη "SOFTEX" τη δίνουµε στους Γάλλους και τους
υποχρεώνουµε να κρατήσουν κάποιους από τους εργαζόµενους.
Εδώ δεν υπάρχει τέτοια υποχρέωση. Οι εργαζόµενοι θα µεταταγούν
ή θα µεταφερθούν σε άλλες εταιρείες και είναι ολοφάνερο ότι για τις
νέες εταιρείες ετοιµάζονται νέες προσλήψεις.
Να λοιπόν και ένα νέο στάδιο δόξης λαµπρό για την Κυβέρνηση, ότι
εν όψει εκλογών, που είναι πολύ πιθανό να γίνουν τον Ιούνιο µαζί
µε τις ευρωεκλογές, ανοίγουµε και καινούρια φάµπρικα
προσλήψεων.
Κατόπιν αυτών, κύριε Υπουργέ, εµείς σε καµία περίπτωση δεν
µπορούµε να δεχθούµε την υποβάθµιση του ρόλου της
Θεσσαλονίκης, την εξάλειψη του σκοπού της Εκθέσεως ως εθνικού
εκθεσιακού φορέα, που θα στηρίζει την ελληνική οικονοµία, τις
ελληνικές εξαγωγές, τον ελληνικό τουρισµό. Και φυσικά µη µας
πείτε ότι ο σκοπός αυτός υποκαθίσταται µε το να ανατεθεί στη
δεύτερη εταιρεία, στην οποία θα κάνουν κουµάντο οι ιδιώτες. Αν
ήταν εκτελεστικού χαρακτήρα, ορθώς θα έκαναν κουµάντο και θα
συµφωνούσαµε και εµείς να ανατεθεί στη δεύτερη εταιρεία, όχι
όµως να τοης αναθέσουµε την εκθεσιακή πολιτική. Σηµειώνεται
στην τροποποίηση που κάνατε ότι θα προβάλλονται τα προϊόντα, οι
παραγωγοί, οι βιοτέχνες, οι βιοµήχανοι.
Φυσικά τα προϊόντα προέρχονται από παραγωγούς, βιοτέχνες και
βιοµήχανους. Ποιοι είναι όµως αυτοί οι παραγωγοί; Ποια είναι αυτά
τα προϊόντα; Εµείς θέλουµε να είναι 'Ελληνες παραγωγοί, ελληνικά
προϊόντα.
Κύριε  Υπουργέ,  για  να  ρίξετε  στάχτη  στα  µάτια  του  κόσµου,
για  να  πείτε  ότι  δεχθήκατε  αυτά  που  ζητήσαµε  στην  επιτροπή
και  είχατε  υποσχεθεί  ότι  θα  τα  κάνετε  δεκτά,  κάνετε  την
τροπολογία  στο  άρθρο  2.  'Οµως,  η  τροπολογία  αυτή
επιβεβαιώνει  ότι  πλήρης  σύγχυση  στην  καλύτερη  περίπτωση
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επικρατεί, όπου µπερδεύουµε ποιες είναι αρµοδιότητες και
λειτουργίες δηµοσίου χαρακτήρα και ποιες είναι αρµοδιότητες και
λειτουργίες ιδιωτικού χαρακτήρα. Σας ξαναλέµε ότι την πολιτική δεν
µπορούµε να την εµπιστευτούµε παρά στους δηµόσιους
οργανισµούς και στους πολιτικούς, όχι στους ιδιώτες. Τη δράση, την
εκτέλεση, ασφαλώς και πρέπει να την εµπιστευτούµε στους ιδιώτες
και όχι στο κράτος. Τη ∆ιεθνή 'Εκθεση της Θεσσαλονίκης πρέπει να
την αφήσουµε στη Θεσσαλονίκη.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο ειδικός αγορητής
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Παναγιώτου έχει το
λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, το σχέδιο νόµου για την
αναµόρφωση και τον εκσυγχρονισµό της ∆ιεθνούς 'Εκθεσης
Θεσσαλονίκης θα µπορούσε κανείς να το χαρακτηρίσει
περιπετειώδες, γιατί αρχικά επιχειρήθηκε να περάσει ως
τροπολογία στο σχέδιο νόµου για τους Οργανισµούς των Λιµένων
Πειραιά και Θεσσαλονίκης και ύστερα από σχετικές αντιρρήσεις
ήρθε ως αυτοτελές σχέδιο νόµου.
Πώς τώρα ένα τόσο σοβαρό ζήτηµα, όπως ο εθνικός εκθεσιακός
φορέας της χώρας, επιχειρήθηκε να περάσει ως τροπολογία σε
άλλο σχέδιο νόµου, ειλικρινά εµείς δυσκολευόµαστε να το
κατανοήσουµε!
Επίσης, δεν µπορούµε να κατανοήσουµε τη σπουδή της
Κυβέρνησης να φέρει προς συζήτηση και ψήφιση αυτό το σχέδιο
νόµου. Μόλις την προηγούµενη Τετάρτη το συζητούσαµε στη
∆ιαρκή Επιτροπή και στις 15.00' έγινε πρόταση να ακροαστούµε
τους φορείς στις 18.00' της ίδιας ηµέρας, παρά τις διαµαρτυρίες µας
για το πότε θα ειδοποιηθούν και αν ήταν δυνατόν να έρθουν οι
φορείς.
Το προεδρείο της επιτροπής δέχθηκε την πρόταση µε το αιτιολογικό
ότι αυτοί βρίσκονται από δικό τους ενδιαφέρον. Τώρα, πώς είναι
δυνατόν να βρίσκονται εκείνοι οι φορείς, που τους ακροάστηκε η
επιτροπή, αυτό είναι ένα ζήτηµα που επιδέχεται πολλή συζήτηση!
Με δύο λόγια, αντί οι φορείς να προσαρµοστούν στην επιτροπή, η
επιτροπή προσαρµόστηκε στους φορείς. Τελικά ύστερα απ'όλα
αυτά το σχέδιο νόµου έρχεται για συζήτηση και ψήφιση σήµερα
στην Ολοµέλεια.
Τα λέω όλα αυτά, γιατί την ίδια ηµέρα στις 17.00' συνεδρίαζε η
∆ιακοµµατική Επιτροπή της Βουλής για τον Απόδηµο Ελληνισµό.
Ασχολήθηκε µε το προσχέδιο νόµου για τα προβλήµατα των
νεοπροσφύγων από τις πρώην ∆ηµοκρατίες της Σοβιετικής
'Ενωσης.
Σύµφωνα µε τα όσα µας ενηµέρωσε ο Γενικός Γραµµατέας
Παλιννοστούντων Οµογενών του Υπουργείου Μακεδονίας Θράκης,
το προσχέδιο είναι έτοιµο από το 1996 και αφορά εκατόν πενήντα
χιλιάδες περίπου οµογενείς.
Ειλικρινά σας λέω, δυσκολευόµαστε να κατανοήσουµε τη σπουδή
της Κυβέρνησης από τη µια για ένα σχέδιο νόµου που αφορά τη
∆ιεθνή 'Εκθεση Θεσσαλονίκης και την ολογωρία, για να µην πω την
αδιαφορία, για το άλλο το προσχέδιο, που αφορά τους
νεοπρόσφυγες. Οι πρακτικές αυτές εύκολα δηµιουργούν το
ερώτηµα σε όσους παρακολουθούν τις εργασίες της Βουλής,
ποιανού τελικά συµφέροντα εξυπηρετεί. Των εργαζόµενων και του
λαού ή του οικονοµικού κατεστηµένου των διαπλεκόµενων και των
πολυδιαπλεκόµενων; Εµείς δεν θα πάψουµε να αξιοποιούµε αυτό
το Βήµα και να καταγγέλλουµε αυτές τις πρακτικές.
'Οσον αφορά την επιχειρηµατολογία της εισηγητικής έκθεσης για
την ανάγκη αναµόρφωσης και εκσυγχονισµού του νοµικού πλαισίου
και του τρόπου λειτουργίας της ∆ιεθνούς 'Εκθεσης Θεσσαλονίκης,
ώστε να εξακολουθεί αυτή να αποτελεί τον εθνικό εκθεσιακό φορέα
της χώρας, κάθε άλλο παρά πειστική είναι. Τι είναι αυτό που την
εµποδίζει σήµερα να αποτελεί τον εθνικό εκθεσιακό φορέα;
Οι ιδιαίτερα ευνοϊκές προοπτικές λόγω των µεταβολών κατά τη
δεκαετία που διανύουµε στο χώρο των Βαλκανίων και της
Ανατολικής Ευρώπης δεν είναι αρκετές για την αναµόρφωση του

νοµικού πλαισίου και του τρόπου λειτουργίας της ∆ΕΘ µε τον τρόπο
που προτείνεται. Οι όποιες βελτιώσεις απαιτούνται, µπορούν να
γίνουν µέσα στα σηµερινά πλαίσια της ∆ΕΘ. ∆εν σηµειώθηκαν
εξάλλου τέτοιες ριζικές οικονοµικές αλλαγές στη χώρα και στη
βόρειο Ελλάδα, που να χρειάζονταν να γίνουν και ανάλογες
αλλαγές στη ∆ΕΘ.
Αντίθετα στην εισηγητική έκθεση αναφέρεται ότι ο εκσυγχρονισµός
του νοµικού πλαισίου της ∆ΕΘ θα πρέπει να συνδυαστεί µε την
ενίσχυση των υποδοµών της πόλης της Θεσσαλονίκης και τη
σύνταξη σε πολύ σύντοµο χρόνο επιχειρησιακής µελέτης για την
ανάπτυξη και την προοπτική της.
Συνεπώς, το βασικό, το κύριο για την ανάγκη αναµόρφωσης και
εκσυγχονισµού της ∆ΕΘ δεν υπάρχει.
Παραπέρα, ενώ στην αρχή γίνεται λόγος για τον αναπτυξιακό ρόλο
της Θεσσαλονίκης και της βόρειας Ελλάδας, που συνεχώς
αναβαθµίζεται, εδώ περιορίζεται µόνο στην ανάπτυξη της
Θεσσαλονίκης, αφήνοντας απ' έξω την υπόλοιπη βόρειο Ελλάδα.
Και ενώ αναπτύσσεται όλη αυτή η φιλολογία, πουθενά στην
εισηγητική έκθεση δεν αναφέρεται η ανάγκη για τη σύσταση των
δύο εταιρειών στη θέση της σηµερινής ∆ΕΘ.
Κατά την άποψή µας, τίποτε απ'όλα αυτά δεν ανταποκρίνεται στους
σκοπούς του διαχωρισµού της ∆ΕΘ σε δύο εταιρείες. Πολύ
περισσότερο, όταν σε διεθνή κλίµακα και σε όλους σχεδόν τους
τοµείς της οικονοµίας επικρατεί η τάση της συνένωσης και της
ενίσχυσης των διαφόρων επιχειρήσεων, είτε αυτές πρόσκεινται στη
βιοµηχανία, το εµπόριο και τις υπηρεσίες.
Ο πραγµατικός σκοπός του σηµερινού σχεδίου νόµου είναι να
ανοίξει ο δρόµος για την εκµετάλλευση της σηµερινής αλλά και της
µελλοντικής υποδοµής της ∆ιεθνούς 'Εκθεσης από τα µεγάλα
οικονοµικά συµφέροντα. Και επειδή αυτό δεν µπορείτε να το κάνετε
µε τη σηµερινή µορφή της ∆ΕΘ, καταφεύγετε στο τέχνασµα του
διαχωρισµού της µε τη σύσταση δύο εταιρειών. Θέλετε να
χρυσώσετε το χάπι, προκειµένου να πετύχετε το σκοπό σας.
'Αλλωστε το λέτε ξεκάθαρα στην εισηγητική έκθεση: Το σύνολο ή
µέρος των παραπάνω περιουσιακών στοιχείων θα µπορούν να
παραχωρηθούν στη δεύτερη εταιρεία για ορισµένη διάρκεια και
χρήση και υπό τους όρους που θα περιληφθούν στη σχετική
σύµβαση.
Με άλλα λόγια παραχωρείτε τις υποδοµές της ∆ΕΘ στον ιδιωτικό
τοµέα για την αποκόµιση κερδών. 'Ο,τι πιο κερδοφόρο υπάρχει, το
παραχωρείτε σε αυτόν. Εξάλλου είναι γνωστή η πρακτική της
δηµιουργίας δηµόσιων επιχειρήσεων και η παραχώρησή τους στον
ιδιωτικό τοµέα, όταν αυτές είναι κερδοφόρες και η επιστροφή τους
στο δηµόσιο όταν γίνονται προβληµατικές, ώσπου να τις εξυγιάνει
και να τις παραχωρήσει πάλι στους ιδιώτες. Οι κλαδικές εκθέσεις
στις περισσότερες χώρες διοργανώνονται κυρίως από τους φορείς
του κλάδου.
Στην εισηγητική έκθεση λέτε ακόµη ότι η Θεσσαλονίκη είναι και θα
παραµείνει ο χώρος οργάνωσης γενικών και ειδικών εκθέσεων
διεθνούς επιπέδου, προβολής σε διεθνές επίπεδο όχι µόνο της
οικονοµικής αλλά και της πολιτιστικής και κοινωνικής γενικότερα
δραστηριότητας.
Αλήθεια, ποιας οικονοµικής και ποιας πολιτιστικής δραστηριότητας;
Γιατί αφού γίνεται λόγος για τον αναπτυξιακό ρόλο της
Θεσσαλονίκης και της βόρειας Ελλάδας, δεν µπαίνει ως
πρωταρχικός στόχος στο σχέδιο νόµου η προβολή µέσα από τις
κλαδικές εκθέσεις, δηλαδή τις ειδικές αλλά και τις γενικές, των
διάφορων τοµέων της εγχώριας παραγωγής;
Η εταιρεία που θα διοργανώνει τις εκθέσεις, έχοντας ως βασικό
στόχο το κέρδος, θα επιδιώκει την προσέλκυση µεγάλων και
οικονοµικά ισχυρών επιχειρήσεων, αποκλείοντας τις µικροµεσαίες
και κυρίως τις παραγωγικές ελληνικές επιχειρήσεις.
Αποτέλεσε άραγε ποτέ το ζήτηµα αυτό αντικείµενο µελέτης από τα
αρµόδια Υπουργεία και στη συνέχεια να ληφθούν όλα εκείνα τα
απαραίτητα µέτρα για την ενίσχυση των µικροµεσαίων
παραγωγικών ελληνικών επιχειρήσεων; ∆υστυχώς, όµως, στις
εκθέσεις που γίνονται στη χώρα µας περιορίζεται συνεχώς η
συµµετοχή των εγχώριων µικροµεσαίων παραγωγικών επι-
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χειρήσεων και ενισχύεται η συµµετοχή των εισαγωγέων, των
αντιπροσώπων και των ξένων εταιρειών.
Μην ξεχνάτε ότι αν το πρόβληµα της παραγωγής είναι µεγάλο,
ακόµα πιο µεγάλο είναι το πρόβληµα των αγορών. Και αύξηση των
εισαγωγών σηµαίνει εισαγωγή και της ανεργίας.
'Εχοντας επίσης ως στόχο το κέρδος, η εταιρεία που θα
διοργανώνει τις κλαδικές εκθέσεις θα σταµατήσει εκείνες που
σήµερα δεν είναι κερδοφόρες, αλλά έχουν σηµασία για την εθνική
οικονοµία.
Για να γίνω πιο συγκεκριµένος θα αναφερθώ στη 15η "AGROTICA"
που έγινε την προηγούµενη εβδοµάδα. Πεντακόσιοι ογδόντα
'Ελληνες και εξακόσιοι τριάντα οκτώ ξένοι εκθέτες πήραν µέρος στη
φετινή διοργάνωση. Είναι ένας αριθµός που όµως αν εµβαθύνει
κανείς περισσότερο σ'αυτόν και δει πόσους από τους πεντακόσιους
ογδόντα 'Ελληνες είναι παραγωγικές επιχειρήσεις και πόσοι είναι
εισαγωγείς, αντιπρόσωποι και κάθε λογής ατζέντηδες, τότε σίγουρα
θα ανησυχήσει.
'Οσοι από εµάς επισκεφθήκατε την "AGROTICA" ή και άλλες
κλαδικές εκθέσεις, τότε θα είδατε πιστεύω πως πολλές εταιρείες
τονίζουν µε όλα τα µέσα ότι είναι αντιπρόσωποι ή αποκλειστικοί
αντιπρόσωποι κλπ. Ούτε λίγο ούτε πολύ τείνει να γίνει θεωρία και
συνείδηση ότι τα εισαγόµενα προϊόντα είναι καλύτερα από τα
εγχώρια. ∆εν είναι όµως έτσι. Οι 'Ελληνες κατασκευαστές
αγροτικών προϊόντων παράγουν καλύτερα αγροτικά µηχανήµατα,
προσαρµοσµένα στις κλιµατολογικές και γενικά τις ανάγκες της
αγροτικής οικονοµίας της χώρας µας. Συνεπώς θα έπρεπε να
ενισχυθεί αυτός ο κλάδος, όπως επίσης και µια σειρά άλλοι κλάδοι.
Πρέπει να σηµειωθεί ακόµα ότι η 15η "AGROTICA" άρχισε µε
πρωτοβουλία των ελληνικών κατασκευαστικών επιχειρήσεων και
σήµερα ο αριθµός τους συνεχώς µειώνεται, όπως επίσης και ο
αριθµός των εργαζοµένων στον κλάδο. 'Ετσι τα µέλη της 'Ενωσης
Κατασκευαστών Γεωργικών Μηχανηµάτων Βόρειας Ελλάδας, που
πήραν µέρος στην 15η "ΑGROTICA", ήταν µόλις εκατόν είκοσι
οκτώ.
Ακόµη, ένα από τα αγαπηµένα σας επιχειρήµατα για τις
ιδιωτικοποιήσεις και την παραχώρηση των επιχειρήσεων του
δηµόσιου χαρακτήρα στον ιδιωτικό τοµέα και στην ιδιωτική
πρωτοβουλία είναι η προβληµατικότητά τους. Στην προκειµένη
περίπτωση, όµως, η ∆ΕΘ δεν είναι προβληµατική, αντίθετα είναι
κερδοφόρα. Γιατί, λοιπόν, ανοίγετε το δρόµο για το ιδιωτικό
κεφάλαιο; Θα µας πείτε, µόνο το 45% του µετοχικού κεφαλαίου,
αρχικού ή µετά από αύξηση της δεύτερης εταιρείας, µπορεί να
περιέλθει σε ιδιώτες, φυσικά ή νοµικά πρόσωπα και ότι από το
υπόλοιπο 55% ένα µέρος θα διατεθεί στην πρώτη εταιρεία και το
υπόλοιπο µπορεί να διατεθεί σε δηµόσιους και κοινωνικούς φορείς.
Είναι γνωστό, όµως ότι, όταν κάποιος κατέχει το 25% των µετοχών,
µπορεί να ελέγξει µία Α.Ε. Οι φορείς αυτοί, όπως ο Σύνδεσµος
Βιοµηχάνων Βόρειας Ελλάδας και άλλοι συµµετέχουν µε το 2%.
Τότε πολύ εύκολα το 45% µπορεί να γίνει πάνω από 50% και να
ελέγχεται απόλυτα από τον ιδιωτικό τοµέα.
Ακόµη, εκεί που αναφέρεται στην Τοπική Αυτοδιοίκηση, δεν
ξεκαθαρίζει αν πρόκειται για την πρωτοβάθµια ή τη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση. Και αν πρόκειται για τη δηµοτική, για ποια δηµοτική;
Για το ∆ήµο της Θεσσαλονίκης, όπου βρίσκονται σήµερα οι
εγκαταστάσεις της, ή για άλλο δήµο, παραδείγµατος χάρη της
Πηλαίας ή της Θέρµης ή κάποιον άλλον που γίνεται λόγος να
µεταφερθεί µελλοντικά η ∆ΕΘ; Ακόµη και αν υλοποιηθεί αυτή η
σκέψη στο προσεχές µέλλον, τι θα γίνουν τα σηµερινά οικόπεδα, τα
κτίρια και γενικά οι εγκαταστάσεις της ∆ΕΘ, η αξία των οποίων είναι
τεράστια; Το σχέδιο νόµου τίποτε δεν προβλέπει για όλα αυτά.
Προχωρώ στα άρθρα και στέκοµαι στο άρθρο 1. Αναφέρει
συγκεκριµένα τους σκοπούς της εταιρείας, όπως παραδείγµατος
χάρη στην παράγραφο 3α που λέει, η αποκλειστική ευθύνη της
διοργάνωσης των επίσηµων εκδηλώσεων της ετήσιας γενικής
'Εκθεσης της Θεσσαλονίκης. 'Οχι δηλαδή και αυτής ακόµη της
γενικής 'Εκθεσης, µόνο των εκδηλώσεων.

β. Η οργάνωση περιφερειακών εκθέσεων, ως και εκθέσεων εκτός
Ελλάδος. Ποιες θα είναι αυτές; Τόσο οι περιφερειακές όσο και αυτές
που θα διοργανώνει εκτός Ελλάδας, θα είναι κερδοφόρες;
Τουλάχιστον στην αρχή δεν θα είναι. Και τι θα γίνει αργότερα, όταν
αυτές εδραιωθούν και γίνουν κερδοφόρες; Μήπως και τότε πάλι θα
παραχωρηθούν στη δεύτερη εταιρεία;
Μια σειρά σοβαρά ζητήµατα, όπως η κατάρτιση του καταστατικού, η
λειτουργία και οι αρµοδιότητες της γενικής συνέλευσης και του
διοικητικού συµβουλίου, οι ελεγκτές, η διανοµή κερδών κλπ.
επαφίονται στην αντιµετώπιση τους από τους Υπουργούς
Οικονοµικών και Μακεδονίας Θράκης. Επίσης, αφού το σύνολο των
µετοχών ανήκει στο ελληνικό δηµόσιο, σε ποιους θα γίνεται η
διανοµή των κερδών, στο ίδιο το δηµόσιο; Νοµίζω ότι δηµιουργείται
εύλογα ένα ερωτηµατικό.
Περνάω στο άρθρο 2. Ενώ στο άρθρο 1 γίνεται συγκεκριµένη
αναφορά των σκοπών της πρώτης εταιρείας, δεν γίνεται το ίδιο µε
τη δεύτερη εταιρεία, όπου είναι πολύ πιο γενικοί οι σκοποί.
Στο άρθρο 3. Στο σηµείο που αναφέρεται στα περιουσιακά στοιχεία,
µεταξύ άλλων λέει: τα λοιπά περιουσιακά στοιχεία της παραπάνω
εταιρείας κατανέµονται στις συνιστώµενες µε τα προηγούµενα
άρθρα εταιρείες. Ποια είναι αυτά τα περιουσιακά στοιχεία;
Θεωρούµε ότι έπρεπε να αναφέρονται συγκεκριµένα, γιατί έτσι
αφήνει περιθώρια για παρανοήσεις, που µπορεί να δηµιουργήσουν
προβλήµατα στο µέλλον.
Επίσης υπάρχουν µια σειρά άλλα ζητήµατα, αλλά θα σταθώ
περισσότερο στο άρθρο 4. Με το άρθρο αυτό δηµιουργούνται
πολλά προβλήµατα µε τις εργασιακές σχέσεις.
Προτείνει µέτρα χωρίς να έχει προηγηθεί µία σχετική µελέτη µε τις
συνέπειες που θα υπάρξουν για τους εργαζόµενους µε το
διαχωρισµό της σηµερινής HELLEXPO σε δύο εταιρείες. Σε πάρα
πολλά σηµεία η µία διάταξη αναιρεί την άλλη. ∆εν διασφαλίζονται οι
θέσεις εργασίας καθώς και η βαθµολογική και η µισθολογική θέση
των εργαζοµένων. Αυτός ήταν άλλωστε ο λόγος που αντέδρασαν οι
εργαζόµενοι σε αυτό το σχέδιο νόµου.
Στην παράγραφο 1 του άρθρου 4 λέει: "Το υπηρετούν µέχρι τότε
στη συσταθείσα µε το ν. 735/1977 προσωπικό δύναται να ζητήσει
τη µεταφορά του µε την ίδια σχέση σε κενές θέσεις των υπηρεσιών
του Υπουργείου Μακεδονίας-Θράκης, της Περιφέρειας της
Κεντρικής Μακεδονίας, της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης και τον
Οργανισµό Τοπικής Αυτοδιοίκησης του Νοµού Θεσσαλονίκης ή σε
κενές θέσεις δηµόσιων υπηρεσιών που έχουν την έδρα τους εκτός
του Νοµού Θεσσαλονίκης".
Το ερώτηµα που τίθεται είναι εάν υπάρχουν κενές θέσεις σε όλους
αυτούς τους χώρους και τι γίνεται εάν δεν υπάρξουν θέσεις; Ποια θα
είναι η τύχη των εργαζοµένων, όταν δεν θα υπάρξουν κενές θέσεις.
Παραπέρα: "Οι µεταφερόµενοι κατατάσσονται βαθµολογικά και
µισθολογικά ανάλογα µε τα τυπικά τους προσόντα και το συνολικό
χρόνο της υπηρεσίας τους στην παραπάνω εταιρεία". Εδώ νοµίζω
ότι δηµιουργούνται σοβαρά προβλήµατα, αλλά θα µείνω στην
παράγραφο 2, όπου λέει: "Με απόφαση του διοικητικού συµβουλίου
της συνιστώµενης µε το άρθρο 2" -δηλαδή της δεύτερης εταιρείας
του παρόντος κεφαλαίου εταιρείας- "και ύστερα από αίτηση των
υπηρετούντων µέχρι την ισχύ του παρόντος νόµου στη συσταθείσα
µε το ν. 735/1977 εταιρεία είναι δυνατή η συνέχιση της εργασιακής
του σχέσης στην πρώτη". ∆ηλαδή η δεύτερη εταιρεία θα αποφασίζει
για τους εργαζόµενους στην πρώτη εταιρεία;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): ∆εν
θα αποφασίζει για το προσωπικό της πρώτης, απλώς θα κάνει
προκήρυξη.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: ∆εν ξέρω αν εγώ δεν καταλαβαίνω αυτά
που αναφέρονται στο σχέδιο νόµου.
Στην  παράγραφο  3,  σε  κάποιο  σηµείο  αναφέρεται:
"Προσδιορίζεται  ονοµαστικά  το  πλεονάζον  προσωπικό  της,  το
οποίο  µεταφέρεται  µε  την  ίδια  σχέση,  µε  κοινή  απόφαση  των
Υπουργών  Εσωτερικών,  ∆ηµόσιας  ∆ιοίκησης  και  Αποκέντρω-
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σης και Μακεδονίας-Θράκης σε κενές ή προσωποπαγείς θέσεις,
που συνιστώνται µε την πράξη της µεταφοράς των υπηρεσιών που
ορίζονται στην παράγραφο 1 του παρόντος άρθρου".
Αυτό νοµίζω αναιρεί το σηµείο που αναφέρεται στην αρχή της
παραγράφου 3, ότι δηλαδή για το προσωπικό της εταιρείας που δεν
ζήτησε τη µεταφορά του στις υπηρεσίες στην παράγραφο 1 ή δεν
επιλέχθηκε για τη συνέχιση της εργασιακής του σχέσης.
Για όλους αυτούς τους λόγους, όπως και στη ∆ιαρκή Επιτροπή, δεν
µπορούµε να συµφωνήσουµε µε αυτό το σχέδιο νόµου, γι' αυτό και
το καταψηφίζουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Η ειδική αγορήτρια
του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Στέλλα
Αλφιέρη έχει το λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε ένα
νοµοσχέδιο που έχει µία περιπέτεια. Και η περιπέτεια ποια είναι;
Ξεκίνησε σαν τροπολογία και ήρθε στη Βουλή σαν ένα νοµοσχέδιο,
χωρίς όµως να περιέχει τα συστατικά του νοµοσχεδίου.
Για το Συνασπισµό έχουν αυξηµένο ειδικό βάρος οι απόψεις και οι
θέσεις των φορέων της Θεσσαλονίκης. Τους άκουσε µε προσοχή,
για να διαµορφώσει την πρότασή του και να την καταθέσει στο
ελληνικό Κοινοβούλιο.
Κατάλαβε, λοιπόν, ότι η ∆ΕΘ είναι µια δραστηριότητα που έχει
συνδεθεί, έχει ταυτιστεί µε την ταυτότητα και την οικονοµική,
κοινωνική και πολιτιστική ζωή της Θεσσαλονίκης.
Ακόµα και ο Πρωθυπουργός της χώρας σε δηλώσεις ενώπιον όλων
των παραγωγικών τάξεων της Θεσσαλονίκης τον Ιούλιο του 1996
είπε ότι η Θεσσαλονίκη δεν είναι απλά το σηµείο διέλευσης
αποσπασµατικών και µεµονωµένων πρωτοβουλιών, αλλά
αναδεικνύεται σε µητροπολιτικό κέντρο µιας συντονισµένης εθνικής
προσπάθειας για την εθνική ανάπτυξη της βόρειας Ελλάδας, της
χώρας µας και όλων των βαλκανικών κρατών.
Ελέγχοντας τη φερεγγυότητα των λόγων έχω την αίσθηση, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ότι τα λόγια αυτά δεν έχουν κανένα
αντίκρισµα, γιατί τα ακυρώνει το παρόν νοµοσχέδιο.
Το Σεπτέµβριο του 1998 είχα επισκεφθεί την 'Εκθεση, όταν ήταν
επίκαιρη η κυβερνητική παρέµβαση για την εναλλαγή της
κυβερνητικής εποπτείας της ∆ΕΘ. Από το ΥΠΕΘΟ ως τον Υπουργό
Μακεδονίας-Θράκης τότε σηµείωνα ότι αν η Κυβέρνηση θέλει κάτι
να αλλάξει µε τη ∆ΕΘ, να το πει καθαρά και να υπάρξει συζήτηση
επί της ουσίας.
'Ερχεται το παρόν σχέδιο νόµου και καταλάβαµε από τη συζήτηση
που έγινε στη ∆ιαρκή Επιτροπή ότι δεν έγινε τίποτα. Ο διάλογος
ήταν περιορισµένος και χωρίς τα ουσιώδη που θα συνεισέφεραν σε
έναν ουσιαστικό διάλογο, µε αποτέλεσµα και στην αποσαφήνιση
κυβερνητικών προθέσεων και στοχεύσεων.
Το παρόν νοµοσχέδιο άφησε πολλά ερωτηµατικά αναπάντητα, τα
οποία καταθέτουµε εδώ.
Πιστεύω ο κύριος Υπουργός να µας απαντήσει: Με ποιο
επιχειρησιακό σχέδιο θα γίνει η νέα εταιρεία; Ποιος θα ασκεί και θα
έχει το µάνατζµεντ της νέας εταιρείας; Γιατί δεν έχει κατατεθεί στους
φορείς και στα κόµµατα η σύµβαση που προβλέπεται στο
νοµοσχέδιο και θα ρυθµίζει τις σχέσεις µεταξύ των δύο εταιρειών; Τι
ρόλους αναλαµβάνει η µία και ποιους η νέα εταιρεία; Γιατί η εµµονή
στις δύο εταιρείες; Ποιος πολιτικός φορέας θα έχει και θα ασκεί την
εποπτεία σχετικά µε τις δύο εταιρείες; Για το αν επιτελούν ή όχι τους
σκοπούς και τους στόχους για τους οποίους ιδρύθηκαν.
Η ∆ιεθνής 'Εκθεση Θεσσαλονίκης και το λιµάνι της Θεσσαλονίκης
είναι σηµαντικά κέντρα περιφερειακής, οικονοµικής και κοινωνικής
ανάπτυξης. Για την πρώτη ∆ιεθνή Εκθεση Θεσσαλονίκης ο
Συνασπισµός επισηµαίνει το σηµαντικό αναπτυξιακό της ρόλο για
την πόλη, ολόκληρη τη βόρειο Ελλάδα και βέβαια τα Βαλκάνια και
την Ανατολική Ευρώπη. Αποτελεί τον κύριο και µέχρι την
προηγούµενη σχεδόν δεκαετία αποκλειστικό φορέα οργάνωσης
διεθνών περιφερειακών ή κλαδικών εκθέσεων.

Η έγκαιρη προσαρµογή της στις µεταβαλλόµενες συνθήκες αγοράς
στη δεκαετία του 1980 επιβεβαίωσε τον πρώτο ρόλο της ∆ιεθνούς
'Εκθεσης Θεσσαλονίκης στην εκθεσιακή αγορά. Και αυτό παρά την
υστέρηση που σηµειώθηκε σε διοργανώσεις εκτός Θεσσαλονίκης.
Κύριοι συνάδελφοι, ας δούµε ποια είναι η ∆ιεθνής 'Εκθεση
Θεσσαλονίκης, ποια είναι η εικόνα της προς τα έξω.
Πρώτον, υπάρχει κερδοφόρα δραστηριότητα, τετρακόσια σαράντα
επτά εκατοµµύρια (447.000.000) δραχµές καθαρά κέρδη για το
1997, ουσιαστική και καθοριστική συµβολή στην τοπική, οικονοµική
ανάπτυξη, µερίδιο αγοράς που υπερβαίνει το 25% σε εθνικό
επίπεδο, συσσωρευµένη τεχνογνωσία και εµπειρία, εξειδικευµένο
προσωπικό, υψηλής αξίας πάγια, εγκαταστάσεις και εξοπλισµό,
µηδενική δανειακή επιβάρυνση, υψηλή ρευστότητα και χαµηλός
βαθµός αξιοποίησης παγίων.
Το σηµερινό κόστος λειτουργίας πιστεύουµε ότι µπορεί να δεχθεί
µειώσεις, αν σταµατήσουν οι ρουσφετολογικές επιλογές του
δηµόσιου τοµέα. Και δεν µπορούµε στα παραπάνω οικονοµικά
αποτελέσµατα να µην αναφερθούµε στη διασφάλιση της
απασχόλησης του υπάρχοντος προσωπικού. 'Οσο και αν θέλει η
Κυβέρνηση να σχεδιάζει τις πολιτικές της µακριά και σε αντίθεση µε
τους εργαζόµενους, πρέπει να καταλάβει ότι δεν µπορεί να υπάρξει
ανάπτυξη χωρίς τη διασφάλιση ή τη δηµιουργία νέων θέσεων
εργασίας. Η Ελλάδα ίσως είναι η µοναδική χώρα ανάµεσα στα
κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης που δεν παίρνει πολιτικά
µέτρα για την απασχόληση και την ανεργία.
Σηµαντική δραστηριότητα των διεθνών εκθέσεων εντός και εκτός
της Ελλάδος: Συγκεκριµένα, από τα στοιχεία που έχω στη διάθεσή
µου, προκύπτει ότι το 1988 διοργανώθηκαν πέντε σηµαντικές
εκθέσεις σε Κύπρο, Βουλγαρία, Ουκρανία, Γιουγκοσλαβία,
Ρουµανία και FΥROM, ενώ πραγµατοποιήθηκε επίσκεψη στα
Τίρανα για διοργάνωση έκθεσης ανοίγοντας σηµαντικές προοπτικές
στις χώρες των Βαλκανίων. Το σηµαντικότερο είναι ότι οι εκθέσεις
αυτές δεν αφορούσαν µόνο την προώθηση προϊόντων. Αναφέρω
για παράδειγµα τη ∆ιεθνή 'Εκθεση Φορέων Τοπικής Αυτοδιοίκησης,
που έγινε στη Λευκωσία.
Το 1999 προγραµµατίζονται επίσης σηµαντικές εκθέσεις στα
Αραβικά Εµιράτα, στη Βουλγαρία, στη Ρουµανία και στη FYROM. Η
∆ΕΘ είναι αυτόνοµος, αυτοδιοικούµενος και κερδοφόρος
οργανισµός. Αποτελεί βασικό σύµβουλο του δηµοσίου σε θέµατα
σχεδιασµού και άσκησης εκθεσιακής πολιτικής. Βρίσκεται σε ενεργό
ανταγωνισµό µε άλλες εταιρείες συναφούς αντικειµένου και
δραστηριοτήτων. Η σηµερινή της λειτουργία στηρίζεται στην
εξειδίκευση και τη γνώση των εργαζοµένων, αλλά και στο θεσµικό
πλαίσιο του ν. 2414/96, βασικού νόµου για την εξυγίανση των
∆ΕΚΟ.
Πρέπει να καταθέσουµε εδώ ότι η σηµερινή διοίκηση, όπως φάνηκε
στην επιτροπή, έχει καταθέσει στο ΥΠΕΘΟ ό,τι προβλέπει ο ν.
2414/96. ∆ηλαδή υπάρχει επιχειρησιακό σχέδιο µε προοπτική την
υπογραφή πενταετούς συµβολαίου διαχείρισης µεταξύ του
εποπτεύοντος υπουργείου και του διευθύνοντος συµβούλου της
∆ΕΘ, αποτίµηση της περιουσίας, κλείσιµο φορολογικών χρήσεων
µέχρι το 1997, έγκριση ορκωτών λογιστών για τις οικονοµικές
χρήσεις µέχρι το 1997. Παράλληλα προχώρησαν στο master plan
της ∆ΕΘ και σχεδίασαν τις προοπτικές ανάπτυξης για την επόµενη
δεκαπενταετία. Ακόµα η σηµερινή διοίκηση της ∆ΕΘ έκανε
συγκεκριµένες προτάσεις για τον εκσυγχρονισµό της εταιρείας, για
παράδειγµα το επιχειρησιακό σχέδιο το οποίο ολοκληρώθηκε και
εγκρίθηκε από το διοικητικό συµβούλιο, µε στόχο τις προοπτικές
της ∆ΕΘ. Και πιστεύω, κύριοι συνάδελφοι, ότι δεν εγκρίθηκε µόνο
από το ∆.Σ., γιατί και οι φορείς που ρωτήσαµε θεώρησαν ότι µια
ήταν πολύ επιστηµονική και σωστή δουλειά.
'Ηδη η ∆ΕΘ έχει δροµολογήσει την υλοποίηση των προτάσεων του
επιχειρησιακού σχεδίου, οι οποίες αναφέρονται τόσο στην
οργανωτική ανασυγκρότηση όσο και στην ανάπτυξη επιθετικής
εµπορικής πολιτικής στον ελληνικό και διεθνή χώρο.
Σε ό,τι αφορά την οργανωτική ανασυγκρότηση, προετοιµά-
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ζεται ο προβλεπόµενος διαχωρισµός των αρµοδιοτήτων,
εκµετάλλευσης των υποδοµών από τη δραστηριότητα οργάνωσης
εκθέσεων και συνεδρίων µέσω της δηµιουργίας θυγατρικής
επιχείρησης διοργανώσεων.
Γι' αυτό, σε ό,τι αφορά δε την ανάπτυξη της εµπορικής πολιτικής
των εκθεσιακών δραστηριοτήτων, βρίσκεται στο στάδιο
οριστικοποίησης διεθνών συνεργασιών για την αναβάθµιση
υπαρχουσών και την ανάληψη νέων µεγάλης εµβέλειας εκθέσεων.
Τα παραπάνω, σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις που ακούσαµε από τη
σηµερινή διοίκηση και παράλληλα µε το σχεδιασµό βελτίωσης και
επέκτασης των εγκαταστάσεων της Θεσσαλονίκης και τη
δηµιουργία Εκθεσιακού Κέντρου Αθηνών, διασφαλίζουν την
προοπτική αποτελεσµατικής και κερδοφόρας πορείας της εταιρείας.
Με λίγα λόγια η ∆ΕΘ είναι έτοιµη να ανταγωνισθεί και να
εκµεταλλευθεί τις ευκαιρίες που προέρχονται απο τα Βαλκάνια και
την Ανατολική Ευρώπη. Αντί λοιπόν η Κυβέρνηση να αξιοποιήσει
αυτήν τη θετική εργασία προχωρώντας σε συγκεκριµένες
τροποποιήσεις του ν.735, έρχεται να ανακόψει την πορεία. Καταργεί
το ν. 735 δηµιουργώντας µεγάλο κενό για την εταιρεία. Με λίγα
λόγια, συνυπογράφει τη διάλυση της ∆ΕΘ ελαφρά τη καρδία.
∆ηλαδή, κύριε Υπουργέ, την προσυπογράφετε και εσείς, ενώ θα
ήταν πολύ απλό ο ν. 735 να εκσυγχρονισθεί και να εµπλουτισθεί µε
το πνεύµα του ν. 2150.
Ακούσαµε µε προσοχή τους φορείς της Θεσσαλονίκης, που κατά τη
γνώµη µας θεωρούµε ότι θα έχουν τον πρώτο λόγο στο καθεστώς,
όπως διαµορφώνεται. Μίλησαν µε τους νόµους της αγοράς,
βάζοντας στην άκρη το κοινωνικό όφελος που επιφέρει στο σύνολο
της βόρειας Ελλάδας τη λειτουργία της ∆ΕΘ και στο οποίο έχουν
µερίδιο και εκείνοι. Η κατάργηση του ν. 735 είναι ένα κτύπηµα για
την τοπική κοινωνία, τη Νοµαρχιακή και Τοπική Αυτοδιοίκηση.
Πιστεύουµε ότι µε την κατάργηση, µεταφέρεται το οικονοµικό κέντρο
στην Αθήνα και χάνεται το πλεονέκτηµα του ν. 735, άρθρο 2
παράγραφος 3, που ρητώς αναφέρει ότι απαγορεύεται η οργάνωση
και η τέλεση γενικών εκθέσεων από οποιονδήποτε εταίρο µε νοµικό
ή µε φυσικό πρόσωπο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): Αυτό
καταργήθηκε πριν απο επτά χρονια από την Κοινότητα.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Πιστεύουµε ότι αυτή η διαδικασία
υποβαθµίζει τους φορείς της Θεσσαλονίκης, κοινωνικούς,
αυτοδιοικητικούς και παραγωγικούς. 'Ετσι υποτιµώνται το
Κοινοβούλιο, οι θεσµοί αντιπροσώπευσης, η διαβούλευση της
κεντρικής εξουσίας µε όλους, περιθωριοποιείται η βάση
νοµιµοποίησης των αποφάσεων και η διαφάνεια προθέσεων,
σκοπών και στόχων.
Οι γενικές αρχές είναι τόσο γενικές, που κανείς δεν µπορεί να µη
διαφωνήσει µε το παρόν νοµοσχέδιο. Και µπαίνουν τα ερωτήµατα:
Ποιος δεν θέλει την αναβάθµιση της ζωής στις νέες συνθήκες. 'Η
ποιος δεν θέλει την αναβάθµιση της 'Εκθεσης στις νέες συνθήκες.
Ποιος δεν θέλει την ευέλικτη και αποτελεσµατική λειτουργία ενός
ιστορικού θεσµού στη σύγχρονη πραγµατικότητα. Ποιος δεν θέλει
την εµπλοκή περισσότερων φορέων στη λειτουργική
αποτελεσµατικότητα ενός φορέα που σκοπό έχει: Την προβολή της
Ελλάδος, τις δηµόσιες σχέσεις, της εθνικής οικονοµίας και την
υποβοήθηση της οικονοµικής δράσης να διεθνοποιηθεί και να γίνει
ανταγωνιστική.
Και ποιoς µπορεί στις σηµερινές συνθήκες να αποκλείσει φορείς
δηµόσιους κοινωνικούς ιδιωτικούς από µία τέτοια προσπάθεια;
Κανείς δεν µπορεί να αρνηθεί αυτές τις γενικές πραγµατικότητες.
'Οµως αυτή η νέα πραγµατικότητα επιβάλλει άλλες διαδικαδίες και
άλλες πρακτικές. Σαφή κυβερνητική πολιτική για την εκθεσιακή
πολιτική στην Ελλάδα δεν υπάρχει πουθενά στο παρόν νοµοσχέδιο.
Σαφείς σκοπούς και στόχους στη νοµοθετική πρωτοβουλία δεν
γκρεµίζει κάτι για να το αφήσεις σκέτο οικόπεδο και να σου πει η
αγορά ή άλλος τι θα γίνει. ∆ιάλογο-διαβούλευση µε όλους και
εξασφάλιση συναινέσεως και αποδοχής για ένα τέτοιας έκτασης
εγχείρηµα, θεσµικό διάλογο επίµονο και πειστικό και ουσιαστικό.

'Οχι διάλογο µε αφορµή το νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης και τις
διαδικασίες της Βουλής. 'Ετοιµα σχέδια -µελέτες-προοπτικές µε
αξιοποίηση της διεθνούς εµπειρίας δεν αξιοποιούνται.
Σαφήνεια στην ιεράρχηση των φορέων που πρέπει να είναι µε
βαρύνουσα συµµετοχή και προσδιορισµό του ρόλου τους. Αύξηση
του βάρους τους συµµετοχής των φορέων αυτοδιοίκησης.
Στο παρόν σχέδιο νόµου βλέπουµε ένα 2% χωρίς να
προσδιορίζεται η βαρύνουσα συµµετοχή τους, που παίζει
σηµαντικό ρόλο στην υπόθεση της θεσσαλονίκης. Ποιοι ιδιωτικοί
φορείς θα πάρουν µετοχές και µε ποιον τρόπο; Θα πάρουν και
ξένοι µετοχές ή θα βγουν σε πλειστηριασµό µε σκοπό να
καλυφθούν δηµόσια χρέη; Θέλουµε την 'Εκθεση ελληνική, διεθνή,
από ελληνικούς φορείς ή µας είναι αδιάφορη η εθνικότητα του
φορέα, ο σκοπός, αν είναι κερδοσκοπικός ή άλλος; Πώς µπορεί να
πάµε στην ψήφιση του νόµου και να αποτιµηθεί η άϋλη αξία της
∆ΕΘ, της πολύχρονης αξίας και της αναπαλλοτρίωτης συµµετοχής
της στη ζωή των Θεσσαλονικέων στη βόρειο Ελλάδα; Ποιος µπορεί
να φαντασθεί τη Θεσσαλονίκη χωρις την 'Εκθεση και το Λευκό
Πύργο και τις άϋλες αξίες που εκπροσωπούν και ενσωµατώνουν
στη Θεσσαλονίκη;
Σαφή κυβερνητική ευθύνη στο εγχείρηµα για την προστασία ενός
θεσµού που υπερβαίνει κυβερνητικές θυσίες και προσωπικές
πολιτικές παρουσίες, επιδιώξεις και φιλοξενίες;
Η ιδιωτικοποίηση της ∆ΕΘ προαναγγέλθηκε ένα χρόνο περίπου
πριν την τροπολογία της Κυβέρνησης, που διασπούσε τη HELPO
σε ∆ΕΘ Α.Ε. σε δύο εταιρείες. Μιας για τη διαχείριση των ακινήτων
της περιουσίας και µιας δεύτερης για τη διοργάνωση εκθέσεων
Σήµερα κυρίως δε, της εταιρείας που λειτουργεί χάριν του δηµόσιου
συµφέροντος, που σηµαίνει την κατάργηση του επίσηµου
εκθεσιακού φορέα της χώρας που έχει έδρα τη Θεσσαλονίκη. Τα
ερωτήµατα που µπαίνουν και στα οποία περιµένουµε απαντήσεις
από τον κύριο Υπουργό είναι αυτά που περιµένουµε πιο πάνω.
Τέλος θέλω να βάλω µερικά ερωτηµατικά ή µάλλον να πω µερικά
πραγµατικά στοιχεία για το παρόν σχέδιο νόµου: Είναι ένα σχέδιο
γραφειοκρατικό και δεν έχει κανέναν πολιτικό σχεδιασµό. 'Οσον και
αν ψάξουµε δεν µπορούµε να ανακαλύψουµε το σχεδιασµό της
εκθεσιακής πολιτικής σε εθνικό επίπεδο, τον καθορισµό των
προτεραιοτήτων ανάπτυξης εκθεσιακής υποδοµής, το συντονισµό
της διεθνούς δραστηριοποίησης των ελληνικών εκθεσιακών
φορέων, τον καθορισµό διαδικασιών εποπτείας και ελέγχου της
εκθεσιακής αγοράς και της εφαρµογής πλαίσιου εθνικής εκθεσιακής
πολιτικής.
Μέσα από το παρόν σχέδιο νόµου δεν διαµορφώνεται ένα
σύγχρονο κανονιστικό πλαίσιο λειτουργίας της εκθεσιακής αγοράς.
Το πιο τραγικό είναι ότι στήνετε στον τοίχο την εµπειρία που έχει
αποκοµισθεί από την πολύχρονη λειτουργία της ∆ΕΘ.
Κατά τη συζήτησή στη κοινοβουλευτική επιτροπή είχατε δεσµευθεί
ότι στο παρόν σχέδιο νόµου θα συµπεριληφθεί το άρθρο 2 του ν.
735/77. Η τροπολογία που ήρθε στο Κοινοβούλιο είναι ένα µέρος
ατάκτως ερριµµένων διατάξεων και η τροπολογία σας πιστεύω ότι
δεν καλύπτει την υπόσχεσή σας. Θεωρώ λοιπόν ότι πρέπει να
µεταφερθεί ως έχει το άρθρο 2 του ν. 735/77.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης):
Φεστιβάλ κινηµατογράφου η ∆.Ε.Θ.;
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Γιατί αφού δεν σας πειράζει τόσο πολύ,
βάλτε το φεστιβάλ κινηµατογράφου.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας - Θράκης): Το
κάνει άλλος.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Εάν δεν σας πειράζει, βάλτε το. Πλεονασµό
θα έχουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Μη  διακόπτετε,
κύριε  Υπουργέ.  Αναµείνατε  τις  αγορεύσεις  των  κυρίων
συναδέλφων,  σηµειώστε  τις  όποιες  παρατηρήσεις  και  όταν
πάρετε  το  λόγο,  θα  απαντήσετε,  για  να  προχωρήσει  και  η
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συζήτηση.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Αφού είναι τόσο αµελητέο, κάντε το. Τι σας
πειράζει; 'Ενας πλεονασµός περισσότερος βλάπτει, κύριε Υπουργέ;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας - Θράκης): Μα
θα καταργήσουµε τον οργανισµό του φεστιβάλ κινηµατογράφου;
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Μα δεν είπαµε αυτό.
Λοιπόν, ο Συνασπισµός προτείνει και θέλει µια ∆ΕΘ πιο ενεργή και
παρούσα σε όλες τις δραστηριότητες της οικονοµικής, κοινωνικής
και πολιτιστικής ζωής της Θεσσαλονίκης και της Ελλάδας, υπό
δηµόσιο έλεγχο, πέρα από τα µετοχικά ποσοστά και τις κατανοµές
και µε αυξηµένη ευθύνη και ρόλο της Αυτοδιοίκησης Α' και Β'
βαθµού. Οικονοµικά αυτοδύναµη αλλά χωρίς να έχει αποκλειστικά
κερδοσκοπικό χαρακτήρα που θα αλλοίωνε τα ουσιαστικά
χαρακτηριστικά και την αποστολή της 'Εκθεσης. Σύνδεσµο της
Ελλάδας µε τα Βαλκάνια, Ανατολική Ευρώπη, Μεσόγειο και µε τους
παραδοσιακούς εµπορικούς οικονοµικούς εταίρους και στήριγµα
της ειρηνικής συνεργασίας των λαών της περιοχής.
Να αναδείξει τον οικονοµικό και κοινωνικό δυναµισµό της Ελλάδας
στο διεθνοποιηµένο σύγχρονο κόσµο.
Να έχει εργασιακή και επαγγελµατική λειτουργία, πρότυπο
εργασιακών σχέσεων στην περιοχή και ισχυρό κίνητρο για την
προσφορά έργου στη χώρα, στην οικονοµία, στην κοινωνία.
Ο Συνασπισµός της Αριστεράς και της Προόδου δεν θέλει και δεν
προσυπογράφει το παρόν σχέδιο νόµου, γιατί προτείνει µια ∆.Ε.Θ.
κατ' εξοχήν σε κερδοσκοπική λειτουργία και δράση, αποκλεισµένη
και αποµακρυσµένη από τα κοινωνικά και πολιτιστικά δρώµενα της
περιοχής. Σκέτη επιχείρηση που θα εισαχθεί στο χρηµατιστήριο και
θα γίνει στοιχείο ενός κερδοσκοπικού ανταγωνισµού σε άϋλες αξίες.
Μια ∆.Ε.Θ. αποκοµµένη από τους φορείς και τους πολίτες της
Θεσσαλονίκης και τη ζωή της πόλης. Μια νέα, αλλά ιδιωτική ∆.Ε.Θ.
στην αντίληψη, στη νοοτροπία και στη συµπεριφορά.
Πολύ φοβάµαι, κύριοι συνάδελφοι, ότι, όπως και τότε, το Σεπτέµβρη
του 1998, έτσι και σήµερα η Κυβέρνηση αποφεύγει και δεν θέλει να
ανοίξει τα χαρτιά της µε σαφείς, δεσµευτικούς και διαφανείς όρους.
Τι θέλει για το σήµερα και το αύριο της ∆.Ε.Θ. και µε ποια
υπόσταση, ποιες συµµετοχές, µε ποιες διαδικασίες, όρους,
προϋποθέσεις, στοχεύσεις και αποτελέσµατα;
Κανένας, µα κανένας -και αυτό εκπλήσσει ιδιαιτέρως- δε δήλωσε ότι
το σηµερινό καθεστώς και η οργανωτική µορφή της ∆.Ε.Θ. δεν της
επιτρέπουν και είναι η αιτία για το γεγονός ότι η ∆.Ε.Θ. δεν µπορεί
να ανταποκριθεί στις νέες συνθήκες. Αυτό είναι ψευδές.
Πολύ φοβάµαι ότι άλλοι είναι οι σχεδιασµοί της Κυβέρνησης και
γι'αυτό αποφεύγει να τους αναφέρει. Φοβάµαι ότι η Κυβέρνηση έχει
ήδη δώσει υποσχέσεις για τη ∆.Ε.Θ. Θέλω να διαψευστώ.
'Οµως, θέλω να είµαι και κατηγορηµατική. Αυτοί οι κυβερνητικοί
σχεδιασµοί γίνονται στο όνοµα της ∆.Ε.Θ. ∆εν αφορούν τη ∆.Ε.Θ.
Αφορούν άλλες πλευρές και πτυχές του πολιτικού σκηνικού και των
αναγκών του.
Φοβάµαι ότι µε επικεφαλίδα την ∆.Ε.Θ. η Κυβέρνηση επιχειρεί µια
παρέµβαση ευρείας έκτασης και βάθους στο οικονοµικό, πολιτικό,
κοινωνικό και εργασιακό περιβάλλον της Θεσσαλονίκης για
σκοπούς άλλους, από αυτούς που επικαλείται στην εισηγητική
έκθεση.
Θα περιµένουµε από τον κύριο Υπουργό να αποσαφηνίσει και να
απαντήσει διεξοδικά και αναλυτικά σε όλα αυτά τα ερωτήµατα που
εµείς θέτουµε.
Κύριε Υπουργέ, το ενδιαφέρον για τη ∆ιεθνή 'Εκθεση Θεσσαλονίκης
για εσάς έχει ένα λόγο παραπάνω. Ζείτε στη Θεσσαλονίκη. 'Αρα, θα
σας ενδιαφέρει η οικονοµική και κοινωνική παρουσία της ∆.Ε.Θ.
Πιστεύετε ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο προωθείτε µια τέτοια ∆.Ε.Θ.;
Ο Συνασπισµός της Αριστεράς και της Προόδου πιστεύει ότι το
παρόν νοµοσχέδιο δεν εξασφαλίζει την οικονοµική εξέλιξη της
εταιρείας. Αντίθετα, δηµιουργεί σοβαρά προβλήµατα στην τοπική
κοινωνία. Και πιστεύουµε πως όταν η Κυβέρνηση επικαλείται ότι

προχωρεί στις ιδιωτικοποιήσεις λόγω επιβάρυνσης του δηµόσιου
προϋπολογισµού, δεν λέει την αλήθεια. Γιατί η ιδιωτικοποίηση της
∆.Ε.Θ. στη συγκεκριµένη περίπτωση γίνεται πάνω σε ιδεολογική
βάση, προκειµένου να προσεγγίσει νεοφιλελεύθερες πολιτικές και
να εξυπηρετήσει συγκεκριµένα ιδιωτικά συµφέροντα.
Η ∆.Ε.Θ. δεν είναι ζηµιογόνος επιχείρηση. 'Αρα, γιατί
ιδιωτικοποιείται και µε έναν τόσο ασαφή τρόπο;
Τελειώνοντας θα ήθελα να σας πω ότι ο Συνασπισµός της
Αριστεράς και της Προόδου καταψηφίζει το παρόν νοµοσχέδιο, γιατί
πιστεύει ότι είναι ένα νοµοσχέδιο που δεν έφερε εκείνες τις
τροποποιήσεις που θα διασφάλιζαν το δηµόσιο και κοινωνικό
χαρακτήρα της ∆.Ε.Θ. και τον κεντρικό της ρόλο στη χάραξη
εθνικής στρατηγικής πολιτικής µε πρωτοβουλίες και δραστηριότητες
που θα αναδεικνύουν την εγχώρια αγορά για θα αξιοποιούν τις
διεθνείς αγορές, για θέσεις εργασίας και τη δηµιουργία νέων θέσεων
εργασίας και τη συµβολή της στην περιφερειακή συγκρότηση και
ανάπτυξη των κοινωνιών της βόρειας Ελλάδας.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο ειδικός αγορητής
του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Αναστάσιος Ιντζές έχει
το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο
νόµου "Αναµόρφωση και εκσυγχρονισµός της ∆ιεθνούς 'Εκθεσης
Θεσσαλονίκης" αποτελεί τη ληξιαρχική πράξη θανάτου της ∆ιεθνούς
'Εκθεσης Θεσσαλονίκης. Κατά κακή τύχη συντάκτης-ληξίαρχος
αυτής της πράξης είναι ο Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης. Και από
ό,τι γνωρίζω, για πρώτη φορά Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης, από
τότε που υπάρχει αυτό το Υπουργείο µε διάφορες ονοµασίες,
εισηγείται νοµοσχέδιο στη Βουλή.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ-ΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ: Είναι δεύτερη.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Μάλιστα.
Εµείς δε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι οµιλητές εκφωνούµε τον
επικήδειο, όχι του θανόντος αλλά του "αποθαίνοντος", δηλαδή θέλω
να χρησιµοποιήσω ιστορικό ενεστώτα. Σε τρία, πέντε χρόνια θα
πεθάνει η 'Εκθεση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι συγκυριακώς κυριαρχούσες
ιδεολογικοπολιτικές αρχές του νεοφιλευθερισµού κυρίως στο δυτικό
ηµισφαίριο αλλά και στο υπόλοιπο, µετά βεβαίως την κατάρρευση
των καθεστώτων των χωρών του ανατολικού µπλοκ, έχουν
παρασύρει τόσο τα συντηρητικά κόµµατα, που είναι λογικό, όσο και
τα σοσιαλδηµοκρατικά, στη δίνη των ιδιωτικοποιήσεων, µε την
εσφαλµένη αντίληψη ότι κάθε κρατική δραστηριότητα προσφοράς
κοινωνικών υπηρεσιών πρέπει να συνοδεύεται και µε το κριτήριο
του κέρδους. Στο πνεύµα αυτό κινείται και το παρόν νοµοσχέδιο για
την ιδιωτικοποίηση της ∆ιεθνούς 'Εκθεσης Θεσσαλονίκης.
Εποµένως το σχέδιο νόµου είναι και ψευδεπίγραφο. ∆εν αποβλέπει
ούτε στην αναµόρφωση ούτε στον εκσυγχρονισµό της ∆ΕΘ.
'Αλλωστε αυτό επιβεβαιώνεται από τις επανειληµµένες
ανακοινώσεις του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
αλλά κυρίως παραπέµπω στην ανακοίνωση που έκανε µετά την
υποτίµηση της δραχµής το Μάρτιο του 1998 και που υπέβαλε και
µια κατάσταση για το ποιες δηµόσιες επιχειρήσεις και οργανισµοί θα
ιδιωτικοποιηθούν, για να επιτευχθούν οι στόχοι της ένταξής µας
στην ΟΝΕ. Αυτή είναι η πρώτη παρατήρησή µου για το νοµοσχέδιο.
Η  δεύτερη  παρατήρηση,  που  έχω  να  κάνω,  είναι  ότι  δεν  έγινε
διάλογος.  Ο  λαός  της  Θεσσαλονίκης,  οι  Θεσσαλονικείς  και  οι
επαγγελµατικές  και  οι  λοιπές  κοινωνικές  οργανώσεις,  αντέδρασε
σπασµωδικά  όποτε  ανακοινώνονταν  στις  εφηµερίδες  ή  διέρρεαν
πληροφορίες  ότι  κάτι  µαγειρεύεται  για  την  'Εκθεση
Θεσσαλονίκης,  άλλοτε  µε  τροπολογίες,  όπως  είπαν  και  οι
προλαλήσαντες  οµιλητές  και  άλλοτε  µε  φηµολογίες  από
ανακοινώσεις  Υπουργών.  ∆εν  αισθάνθηκε,  όµως,  την  ανάγκη  ο
παριστάµενος  Υπουργός  ή  ο  προκάτοχός  του  να  οργανώσει
συστηµατικό  έλεγχο  για  ένα  θέµα  που  όπως  θα  δούµε
παρακάτω  ταυτίζεται  µε  τη  Θεσσαλονίκη.  Η  ∆ιεθνής  'Εκθεση
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Θεσσαλονίκης αποτελεί εξίσωση, ισότητα µε τη Θεσσαλονίκη ή η
Θεσσαλονίκη ίσον ∆ιεθνής 'Εκθεση Θεσσαλονίκης.
Επίσης, στην αρµόδια επιτροπή η συζήτηση έγινε βεβιασµένα και
µεθοδευµένα, γι' αυτό και κάποια στιγµή στην πρώτη συνεδρίαση -
διότι έγιναν δύο την πρώτη ηµέρα- απεχώρησα. ∆ιότι όταν
κληθήκαµε να αποφασίσουµε ποιους φορείς θα καλέσουµε, για να
ακούσουµε τις απόψεις τους ως επιτροπή, µας είπαν ότι ήδη αυτοί
παρίστανται. Πώς γνώριζαν ότι θα κληθούν και πώς γνώριζαν ότι
αποφασίσαµε να κληθούν οι παρόντες; ∆ιότι µερικοί απερρίφθησαν.
'Οσους τελικά ενέκρινε η επιτροπή -από τους πολλούς που
προτείναµε- ήταν παρόντες. 'Αρα υπήρξε και παρασκήνιο. Το
καταγγέλλω αυτό στην Εθνική Αντιπροσωπεία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω δυο λόγια για το ιστορικό
της ∆ιεθνούς 'Εκθεσης Θεσσαλονίκης: 'Ελκει τις ρίζες της από την
απωτάτη αρχαιότητα, δηλαδή από ιδρύσεως της Θεσσαλονίκης.
Παραπέµπουν πολλοί ιστορικοί στα Καβείρια, καθ' ότι η µάνα του
Μεγάλου Αλεξάνδρου ήταν από τη Σαµοθράκη, που εκεί λάτρευαν
τους Καβείριους ...
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ-ΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ: 'Οχι, ήταν Ηπειρώτισσα
η µητέρα του.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Τη βρήκε η ιέρεια, εν πάση περιπτώσει.
∆εύτερον, γνώστης βαθύς τουλάχιστον της ιστορίας της
Θεσσαλονίκης ο εµπνευστής και ιδρυτής της ∆ΕΘ, ο αείµνηστος
Νικόλαος Γερµανός, θέλησε να την επανασυστήσει θεσµικά.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε
συνάδελφε, συγγνώµη. Συζητάµε το νοµοσχέδιο χωρίς την
παρουσία του Υπουργού. Η Κυβέρνηση είναι απούσα. Απλά το
σηµειώνω, για να γίνει κατανοητό πόσο υποβαθµίζει και το
νοµοσχέδιο και τη Βουλή η Κυβέρνηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Είναι ο Υπουργός
εδώ, ο οποίος προς στιγµήν βγήκε. Εσείς το επισηµαίνετε, αλλά και
εγώ σας εξηγώ τι συµβαίνει.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: ∆εν είναι παρούσα η Κυβέρνηση.
'Εχω ένα έγγραφο του 12ου αιώνα, που βρίσκεται στη βιβλιοθήκη
του Βατικανού και το παίρνω από τον "Αγγελιοφόρο", που λέει το
εξής: "Eoρτή δε ην τα ∆ηµήτρια, ώσπερ επί Αθήνησιν Παναθήναια
και Μιλησίοις τα Πανιώνια. Γίνεται δε και παρά Μακεδόσι µεγίστη
των πανηγύρεων." 'Ο,τι ήταν τα Παναθήναια για τους αρχαίους
Αθηναίους και τα Πανιώνια για τους αρχαίους Μιλησίους, το ίδιο
ήταν για τους Μακεδόνες τα ∆ηµήτρια. Και πράγµατι, µετά το 1926
έως και σήµερα, η Θεσσαλονίκη έχει ταυτιστεί µε την 'Εκθεση, όπως
και η 'Εκθεσή της τανάπαλιν µε τη Θεσσαλονίκη.
Θυµάµαι στα παιδικά µου χρόνια, όταν λέγαµε "θα πάω στη
Θεσσαλονίκη", εννοούσαµε την 'Εκθεση, ή "θα πάω στην 'Εκθεση"
εννοούσαµε τη Θεσσαλονίκη. Και όχι µόνο στη Μακεδονία.
Πανελλήνια.
Ποιος είναι ο ρόλος των διεθνών εκθέσεων γενικώς; Οι διεθνείς
εκθέσεις, κυρίες και κύριοι συναδελφοι, είναι ένας µοχλός
προώθησης των παραγοµένων σε µία χώρα προϊόντων και στην
εσωτερική αγορά και στις αλλοδαπές, που σηµαίνει ότι το
σκοπούµενο οικονοµικό όφελος δεν είναι µετρήσιµο µε την έννοια
της λειτουργίας της ιδιωτικής επιχείρησης, ούτε καν δηµόσιας, που
λειτουργεί µε ιδιωτικοοικονοµικούς όρους. Αλλά αποβλέπει στην
ανάπτυξη, την προώθηση των εγχωρίων προϊόντων, δηλαδή της
εθνικής οικονοµίας γενικότερα συν τις άλλες δραστηριότητες που
µπορεί να προωθήσει εσωτερικά και εξωτερικά, όπως πολιτιστικές
και άλλου είδους.
Με αυτήν τη σκέψη µνηµονεύω ότι και στις χώρες του σκληρού
καπιταλισµού, Γερµανία, Ιταλία, στις Βρυξέλλες, που είναι η
πρωτεύουσα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, οι διοργανούµενες διεθνείς
και παγκόσµιες, όπως των Βρυξελλών, εκθέσεις, δεν είναι ιδιωτικές
επιχειρήσεις, αλλά φορείς δηµόσιοι είτε κρατικοί, όπως της
Φραγκφούρτης, που ανήκει στο οµόσπονδο κράτος της
Οµόσπονδης Γερµανίας είτε δηµοτικοί, που ανήκουν στην τοπική
αυτοδιοίκηση, όπως οι εκθέσεις του Μιλάνου και Βρυξελλών. 'Αρα,
εφόσον αυτές οι εκθέσεις είναι υποδείγµατα λειτουργίας, θα

µπορούσαµε να ακολουθήσουµε το δικό τους µοντέλο, να γίνουν οι
επιχειρήσεις δηµοτικές ή κρατικές.
Είπε ο κύριος Υπουργός: "ξέρετε, άλλη δοµή της Γερµανίας και
άλλη της Ελλάδος".
Πράγµατι, αλλά έχουµε και εµείς αντίστοιχες δοµές. 'Εχουµε
δήµους, έχουµε νοµαρχιακή αυτοδιοίκηση. ∆εν έχουµε κρατίδια.
Εποµένως µπορούσε να γίνει φορέας η Νοµαρχία Θεσσαλονίκης ή
η Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας ή ο ∆ήµος Θεσσαλονίκης ή ο
Σύνδεσµος ∆ήµων και Κοινοτήτων Θεσσαλονίκης. Ούτε αυτό έγινε.
Το άλλο επιχείρηµα που επικαλούνται είναι ότι αφού είναι δηµόσιος
οργανισµός δεν λειτουργεί αποδοτικά, δεν έχει τεχνογνωσία ούτε
σύγχρονο µάνατζµεντ. Θα αρκούσε για την ανατροπή αυτού του
επιχείρηµατος να αναφέρω πάλι το παράδειγµα των εκθέσεων
Μιλάνου, Βρυξελλών και Φρανκφούρτης. 'Οµως η ∆ΕΘ, όπως
λειτουργεί, πρώτα-πρώτα παράγει κέρδη. Απ' ότι άκουσα -δεν το
γνωρίζω µετά βεβαιότητος- ο πρόεδρος της ∆ιεθνούς Εκθέσεως
Θεσσαλονίκης κ. Κούρτης είπε ότι από τα 4,5 δισεκατοµµύρια τζίρο
που κάνει η 'Εκθεση, έχει πεντακόσια εκατοµµύρια κέρδος. Είναι
ικανοποιητικότατο αυτό το ποσοστό, καίτοι σκοπός της δεν είναι το
κέρδος.
Μέχρι τώρα η ∆ιεθνής 'Εκθεση Θεσσαλονίκης πάντα διέτρεχε
κινδύνους από το αδηφάγο και αχόρταγο αθηναϊκό κράτος. Αυτό
που λέω δεν αναφέρεται στους Αθηναίους αλλά στην
υπερσυγκεντρωτική νοοτροπία εκείνων που ασκούν την εξουσία,
οικονοµική, κοινωνική και πολιτική. 'Οπως λειτουργεί η ∆ΕΘ,
δηλαδή µε την αποκλειστικότητα που διασφαλίζεται από τους
νόµους 735/77, 290, 2414/96, ανά διετία ή ανά τετραετία όλοι
γνωρίζουµε τις προσπάθειες άµεσες ή έµµεσες που γίνονται για τη
µεταφορά των δραστηριοτήτων της ∆ΕΘ στην Αθήνα. Και πέρυσι
έγινε αυτή η προσπάθεια.
Είπε ο κ. Παπαθεµελής ότι ο Οργανισµός Προωθήσεως Εξαγωγών
διοργανώνει και χρηµατοδοτεί διάφορους φορείς ιδιωτικούς ή και
κρατικούς, για να µετέχουν σε διεθνείς εκθέσεις στο εξωτερικό. Γι'
αυτούς τους σκοπούς χρηµατοδοτείται και το 1998 πήρε περίπου
πέντε δισεκατοµµύρια. Ο ιδρυτικός νόµος της ∆ΕΘ, ο 735,
προβλέπει τη χρηµατοδότησή της από τον κρατικό προϋπολογισµό
και από άλλα νοµικά πρόσωπα. 'Οµως, δεν έχει πάρει δραχµή, διότι
είναι κερδοφόρος, έχει ίδια έσοδα. Λέει λοιπόν ο ν. 735/77: "Πόροι.
Τακτική ετήσια επιχορήγηση του κράτους αναγραφοµένη εν τω
τακτικώ ετησίω προϋπολογισµώ του Υπουργείου Εµπορίου.
∆εύτερον, τακτική ετήσια επιχορήγηση εκ του προϋπολογισµού
δηµοσίων επενδύσεων. Τρίτον, τακτικαί ετήσιαι εισφοραί εκ των
προϋπολογισµών των εµπορικών και βιοµηχανικών επιµελητηρίων
της χώρας", διότι ήταν πανελλήνιος οργανισµός µε έδρα τη
Θεσσαλονίκη. Απ' όλα αυτά δεν γίνονται τίποτε. Αντιθέτως
χρηµατοδοτούνται άλλες εταιρείες όπως ο ΟΠΕ, για να
υπονοµεύεται η 'Εκθεση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα πολλά να πω, αλλά ο χρόνος
τρέχει. Πάντως οι γνώµες των φορέων της Θεσσαλονίκης -και έχει
σηµασία αυτό- διίστανται, αυτοί που εκφράζουν λαϊκά συµφέροντα
και αναφέροµαι στο ∆ήµο Θεσσαλονίκης, του οποίου ∆ήµαρχος,
σήµερα, είναι ο µέχρι χθες Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας που
εµπνέεται από το αµόκ των ιδιωτικοποιήσεων και λέει "όχι". Η
'Εκθεση ειδικά πρέπει να µείνει κρατική, και οι Βουλευτές της Νέας
∆ηµοκρατίας και προς τιµήν τους βγαίνουν στο ΠΑΣΟΚ από τα
αριστερά, γιατί το σοσιαλιστικό ΠΑΣΟΚ στο αµόκ των
ιδιωτικοποιήσεων σπεύδει. ∆εύτερον, ο Νοµάρχης Θεσσαλονίκης
είναι εναντίον της ιδιωτικοποίησης. Τρίτον, οι εργαζόµενοι είναι
εναντίον. Τώρα ποιοι είναι υπέρ. Το λέω, επίτηδες, γιατί έχει
σηµασία παρακάτω. Ο Σύνδεσµος Εισαγωγέων, το Βιοµηχανικό και
Εµπορικό Επιµελητήριο και ο Σύνδεσµος Βιοµηχάνων Βορείου
Ελλάδος. Το Επαγγελµατικό Επιµελητήριο είναι και "ναι" και "όχι",
είναι διφορούµενο.
Κοιτάξτε,  τώρα:  Η  ∆ιεθνής  'Εκθεση  διασπάται  σε  δύο
ανώνυµες  εταιρείες.  Η  πρώτη,  "  ∆ιεθνής  'Εκθεση  Θεσσαλονίκης
Α.Ε.",  θα  διαχειρίζεται  την  ακίνητη  περιουσία,  τους  τίτλους
κλπ.,  δηλαδή  το  εµπορικό  σήµα.  Ας  πούµε,  εδώ  και  την  άλλη
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περιουσία και θα διοργανώνει κατ' έτος τη µεγάλη γενική έκθεση. Η
δεύτερη, "Ελληνικές Εκθέσεις HELEXPO A.E." θα διοργανώνουν τις
εκθέσεις, τις κλαδικές. Με λίγα λόγια, το ζουµί. Τώρα, το κεφάλαιο
της δεύτερης, κατά 45%, θα ανήκει στον ιδιωτικό τοµέα, στους
ιδιώτες. Το 55% στη "∆.Ε.Θ. Α.Ε." Από το 55%, ένα ποσοστό θα
δοθεί σε οργανισµούς, επιµελητήρια, δήµους και κοινότητες και δεν
θα πάρει κάθε οργανισµός παραπάνω από 2% του κεφαλαίου. Το
2% θα το πάρει η ∆.Ε.Θ., το Βιοτεχνικό και Εµπορικό Επιµελητήριο
2% και οι εξαγωγείς 2% συν 45%, να πώς βγαίνει το 51%. Πού,
πάει λοιπόν, η έκθεση; Αφού, λοιπόν, θα αποβλέπουν σε κέρδος
και καλά κάνουν, αν γίνει έτσι, γιατί να διοργανώνουµε εκθέσεις στη
Θεσσαλονίκη, που θα απευθύνονται σε µία αγορά ενός
εκατοµµυρίου και όχι στο Λεκανοπέδιο, που έχει αγορά τεσσάρων
εκατοµµυρίων; Θα κάνουν καλά, γιατί θα αποβλέπουν σε κέρδος
και όχι σε τίποτα άλλο. Τρίτον, υποχρεωτικά θα εκχωρηθούν,
προφανώς, θα εκµισθωθούν, τα ακίνητα της πρώτης εταιρείας στη
δεύτερη. Με ποιο τίµηµα, για πόσο χρόνο και µε ποιους όρους; Εάν
εκχωρηθούν ή όχι και επιλέξει η δεύτερη εταιρεία να χρησιµοποιεί
τις δικές της εγκαταστάσεις και τις στήσει στην Αθήνα, τι θα γίνει και
ας έχει έδρα στη Θεσσαλονίκη, η δεύτερη εταιρεία, η ίδια εταιρεία;
Πάει η Θεσσαλονίκη. 'Εµεινε µόνο µε τον τίτλο της έδρας, που και
αυτή µεταφέρεται.
Τώρα, επειδή όλα αυτά είναι πονηρά και πράγµατι αποβλέπουν
στην ιδιωτικοποίηση, ο κύριος Υπουργός φέρνει µε το νοµοσχέδιο
ορισµένες γενικές αρχές που θα διέπουν τις δύο εταιρείες. Αν ήταν
ειλικρινής και ήθελε να µείνει στη Θεσσαλονίκη θα εµιµείτο το ν.
735, µε ολόκληρο, πλήρες και λεπτοµερέστατο καταστατικό. Μη µου
πείτε πως δεν συνηθίζεται καταστατικά ανωνύµων εταιρειών να
επικυρούνται µε νόµο. Απλούστατα, µύριες εξουσιοδοτήσεις έχετε
υπουργικών αποφάσεων, για να κρύψετε τελείως τους σκοπούς
των εταιρειών και να µεταφερθούν ανά πάσα στιγµή εκτός
Θεσσαλονίκης.
'Eχω να πω πολλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αλλά δεν έχω
χρόνο! Απ' ό,τι είπα, φαντάζοµαι να καταλάβατε σε τι αποσκοπεί το
νοµοσχέδιο.
Τελειώνοντας, δείτε και τον Τύπο, τις αθηναϊκές εφηµερίδες.
Μία συντάκτρια στην "ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ" λέει -και δείτε τι
επιπολαιότητα:
"Ούτε κατά διάνοια µεταξύ των εκθέσεων του εξωτερικού, οι οποίες,
όπως είναι γνωστό σε όσους παρακολουθούν τις εξελίξεις στον
τοµέα, είναι κλαδικές και κατά το δυνατόν εξειδικευµένες".
Λέει, επίσης: "Στη Θεσσαλονίκη είναι πανηγύρι και οι πιο πολλοί
εκθέτες είναι κρατικοί φορείς". Αναφέρεται στη γενική 'Εκθεση.
∆εν γνωρίζει η συντάκτρια ότι γίνονται γύρω στις είκοσι κλαδικές
εκθέσεις στη Θεσσαλονίκη! ∆εν το γνωρίζει, αλλά γνωρίζει το
πανηγύρι!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τελειώνετε, κύριε
συνάδελφε!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Ξέρετε τι λέει παρακάτω: "Οι πολιτικοί
φωνάζουν για ψήφους"!
Η συντάκτρια, που τα λέει αυτά, είναι µία πολύ σπουδαία
δηµοσιογράφος ή έτσι φαίνεται ότι είναι.
'Ετσι µας αντιµετωπίζουν! Αυτό γράφτηκε στην
"ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ" στις 28 Ιανουαρίου. ∆εν θα αναφέρω το
όνοµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ,
τελειώνετε, δεν έχετε άλλο χρόνο! Κάντε µου τη χάρη!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Αυτά για τους σκοπούς. Και εκεί θα καταλήξει το παρόν σχέδιο
νόµου, γι'αυτό το χαρακτήρισα ληξιαρχική πράξη θανάτου µε
ληξίαρχο τον παριστάµενο Υπουργό. Λυπάµαι για την κακή του
τύχη, κύριε Υπουργέ Μακεδονίας-Θράκης! Γι' αυτούς τους λόγους
το καταψηφίζουµε!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τελειώνετε, γιατί
έχουµε πολλούς οµιλητές ακόµα!

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κύριε Πρόεδρε, δείξτε µία ευαισθησία!
Θεσσαλονικείς είµαστε!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Την εξάντλησα την
ευαισθησία µου και ήταν µεγάλη!
Την ίδια ευασθησία έχουν όλοι οι κύριοι συνάδελφοι, που είναι
Θεσσαλονικείς!
Ο Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης κ. Μαγκριώτης έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας - Θράκης):
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, κατ' αρχάς θέλω να πω ότι
ανάλογοι λόγοι και ενστάσεις έχουν διατυπωθεί για το σύνολο των
διαρθρωτικών παρεµβάσεων της Κυβέρνησης από το 1996 και
µετά. Η πραγµατικότητα, όµως, είναι διαφορετική σε πείσµα όλων
αυτών των παρατηρήσεων και των ενστάσεων. Οι διαρθρωτικές
αλλαγές προχωρούν και βεβαίως αποδίδουν. Αφ' ενός µεν
παραδίδουν ένα σηµαντικό παραγωγικό δυναµικό στη χώρα,
απελευθερωµένο από αγκυλώσεις του παρελθόντος, αφ' ετέρου
δηµιουργούν νέες θέσεις εργασίας, όπως τουλάχιστον έχει
παρατηρηθεί ιδιαίτερα στο χρηµατοπιστωτικό σύστηµα.
Ας θυµηθούµε λίγο τις αναφορές και τις συζητήσεις γύρω από τις
διαρθρωτικές αλλαγές, όπως εκφράστηκαν εκεί ειδικώς µε τις
ιδιωτικοποιήσεις µικρών τραπεζών, πώς θα περιορισθούν οι θέσεις
απασχόλησης.
Επίσηµα στοιχεία της 'Ενωσης Τραπεζών σήµερα οµιλούν για
αύξηση τον τελευταίο χρόνο κατά 15% της απασχόλησης στο
χρηµατοπιστωτικό σύστηµα. Η πορεία της εξυγίανσης και της
ανάπτυξής του, αλλά και της ανταγωνιστικότητάς του είναι
σηµαντική και το γνωρίζουµε όλοι.
'Οταν η Κυβέρνηση εξήγγειλε το πρόγραµµα των διαρθρωτικών
αλλαγών, δεν εννοούσε πως όλες οι διαρθρωτικές αλλαγές οδηγούν
στις ιδιωτικοποιήσεις. Οι διαρθρωτικές αλλαγές είναι ποικίλες. Για
κάθε δηµόσιο φορέα, για κάθε δηµόσια εταιρεία ή οργανισµό,
διαφορετικός δρόµος ακολουθείται, γιατί σε διαφορετικούς κλάδους
αναφέρεται, διαφορετική σηµασία έχουν στην οικονοµία οι κλάδοι
αυτοί, για διαφορετικές εταιρείες, για διαφορετικά αντικείµενα.
'Ετσι, λοιπόν, και η ΗΕLEXPO ∆.Ε.Θ είναι µία και µοναδική. ∆εν
µπορεί να είναι ένας και µοναδικός και ο δρόµος της δικής της
θεσµικής προσαρµογής, µίας θεσµικής προσαρµογής που πρέπει
να πω πως οι εισηγητές όλων των κοµµάτων -και αναφέροµαι
στους εισηγητές των κοµµάτων της Aντιπολίτευσης- δεν αρνήθηκαν
και όλοι θεώρησαν πως πρέπει να υπάρξει η θεσµική προσαρµογή.
Βεβαίως, δεν αναγνωρίζουν στην Κυβέρνηση το δικαίωµα να
προχωρήσει σε αυτήν τη θεσµική προσαρµογή, γιατί πίσω από τις
επιλογές της εξυπηρετούνται άλλα συµφέροντα, διατείνονται.
Εάν όµως αναγνώσουµε µε προσοχή τις προτάσεις, όταν
επεχείρησαν να διατυπώσουν συγκεκριµένες προτάσεις, εγώ
τουλάχιστον δεν διαπίστωσα διαφορές για τη θεσµική προσαρµογή.
'Η ήταν πανοµοιότυπες, ή ήταν πολύ πιο προωθηµένες και
τολµηρές -ας χρησιµοποιήσω αυτές τις λέξεις της τρέχουσας
ορολογίας.
Θα πω χαρακτηριστικά ότι η πρόταση του εισηγητή της Νέας
∆ηµοκρατίας οµιλεί για κοινοπραξίες µε ιδιωτικές εταιρείες, στις
οποίες θα αναθέσουµε εκθεσιακή δραστηριότητα, τµήµατα της
εκθεσιακής δραστηριότητας ή τη δηµιουργία µιας άλλης εταιρείας
παροχής υπηρεσιών µε ισχυρή παρουσία του ιδιωτικού φορέα.
Βεβαίως, εάν το 45% δεν φαίνεται ισχυρό, πρέπει να είναι µάλλον
ως εννοεί πάνω από το 51%, διαφορετικά χρήζει διευκρίνισης το
"ισχυρή παρουσία". Γιατί ο τονισµός αυτής της λέξης και η
χρησιµοποίηση σηµαίνει πως είναι ανίσχυρο το ποσοστό που δίνει
ως µάξιµουµ, ως µέγιστο ποσοστό στους ιδιωτικούς φορείς
διοργάνωσης εκθέσεων η Κυβέρνηση µε το παρόν νοµοσχέδιο.
'Οπως,  βεβαίως,  και  οι  εισηγητές  των  άλλων  κοµµάτων,
οφείλω  να  πω  πως  όταν  προχωρούσαν  σε  πολιτικές
αξιολογήσεις,  ήταν  καταπέλτες,  ήταν  αρνητικοί.  'Οταν,  όµως,
προσπαθούσαν  να  µπουν  στην  πραγµατικότητα  της  'Εκθεσης,
να  ζήσουν  την  αγωνία  της,  να  δουν  το  µέλλον  και  την
προοπτική  της,  τότε  οι  προτάσεις,  όπου  διατυπώνονταν,  έστω
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και επί µέρους, όταν τις επιχειρούσαν, ήταν στην κατεύθυνση και
στη φιλοσοφία του νοµοσχεδίου. Και αυτό δεν έγινε µόνο σήµερα,
έγινε και στη ∆ιαρκή Επιτροπή της Βουλής. Οφείλω να πω και εκεί
ο διάλογος ήταν σηµαντικός και ουσιαστικός και πως από εκείνον το
διάλογο και από τις προτάσεις των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης
και από τον εισηγητή του ΠΑ.ΣΟ.Κ. αλλά και από τις παρεµβάσεις
των φορέων της πόλης, η Κυβέρνηση συγκέντρωσε πολύτιµο υλικό
και περιέλαβε πολλές απ' αυτές, τις κυριότερες στο κείµενο που
διανείµαµε των νοµοτεχνικών προσαρµογών αλλά και των
ουσιαστικών προσθηκών. Η Κυβέρνηση είναι ανοιχτή και εδώ στην
Ολοµέλεια το δηλώσαµε από την πρώτη στιγµή, τις προτάσεις που
συµβάλλουν στη φιλοσοφία και στις κατευθύνσεις του νοµοσχεδίου,
να τις κάνει αποδεκτές. ∆εν αντιµετωπίζει τη θεσµική προσαρµογή,
τη θεσµική αναµόρφωση, τον εκσυγχρονισµό και την ανάπτυξη της
∆ΕΘ µε κανένα δογµατικό περίβληµα. Αντιθέτως είναι ανοιχτή στο
διάλογο, µήνες τώρα τον διεξάγει µε τους φορείς της πόλης. Φορείς
της πόλης για τους οποίους θα ήθελα να πω πως δεν πρέπει τα
κείµενα των προτάσεών τους, όταν ειδικώς είναι γραπτά και
γνωρίζουµε και τις δηµόσιες τοποθετήσεις τους τις τελευταίες
ηµέρες, όταν ολοκληρώθηκε ο διάλογος και αποσαφηνίστηκαν
πλήρως όλα τα σηµεία του νοµοσχεδίου, να τις παρουσιάζουµε ως
αµφιλεγόµενες.
Ο κορµός των φορέων της Θεσσαλονίκης -µε τελευταίο το
νοµαρχιακό συµβούλιο χθες το βράδυ κατόπιν ψηφοφορίας-
συµφώνησαν µε τις κατευθύνσεις του νοµοσχεδίου. Και ο νοµάρχης
κατέθεσε επίσης ορισµένες σκέψεις όπως η πλειοψηφία του 51%
πρέπει να ανήκει στο δηµόσιο και στην Τοπική Αυτοδιοίκηση, ενώ
το νοµοσχέδιο αναφέρει πως η πλειοψηφία αυτή κατά 55% πρέπει
να ανήκει στο δηµόσιο και στο σύνολο των φορέων της πόλης µέσα
στους οποίους είναι και η Τοπική Αυτοδιοίκηση. Εάν αυτή είναι η
µεγάλη διαφοροποίηση της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης
Θεσσαλονίκης, τότε, κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω πως δεν κάνουµε
καλή χρήση των εννοιών.
Α∆ΑΜ ΡΕΓΚΟΥΖΑΣ: Το δήµο γιατί δεν τον χρησιµοποιείτε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας - Θράκης):
Είπα "ο κορµός των φορέων της Θεσσαλονίκης". Βεβαίως ο ∆ήµος
Θεσσαλονίκης µε τη νέα του ηγεσία έχει διατυπώσει διαφωνίες -
γιατί οφείλω να το πω η προηγούµενη ηγεσία µετά από ενηµέρωση
από µένα τον ίδιο, ανακοίνωσε στο ∆ηµοτικό Συµβούλιο, πως
συµφωνεί µε τις βασικές κατευθύνσεις:
'Οµως, οφείλω να πω ότι και όταν ο ∆ήµαρχος Θεσσαλονίκης και το
∆ηµοτικό Συµβούλιο υπεισέρχεται στο περιεχόµενο της
τροπολογίας, τότε στην ουσία συµφωνεί, γιατί και το ∆ηµοτικό
Συµβούλιο συµφωνεί πως το να υπάρξει µια άλλη εταιρεία είτε
θυγατρική είτε µε τον τρόπο που το προτείνει η Κυβέρνηση, και
σύνθεση του κεφαλαίου του 55%, 45% για να διαχειρίζεται τις
υπηρεσίες.
Θέλω, λοιπόν, να πω πως αυτός ο µεγάλος και ουσιαστικός
διάλογος που έγινε στη Θεσσαλονίκη αλλά και στη ∆ιαρκή
Επιτροπή, που συνεχίστηκε µέσα στην ολοµέλεια του
Κοινοβουλίου, συνθέτει το τελικό περιεχόµενο του νοµοσχεδίου
πάνω στη βασική στόχευση και στη φιλοσοφία της Κυβέρνησης.
Αυτό είναι τόσο σηµαντικό που κρατούµε και µ' αυτό θα πορευτούµε
από την στιγµή που το νοµοσχέδιο γίνει νόµος του κράτους, για να
ενισχύσουµε την 'Εκθεση, να ενισχύσουµε τους δεσµούς της
'Εκθεσης µε τη Θεσσαλονίκη, να ενισχύσουµε την αναπτυξιακή της
στρατηγική και βεβαίως να υποστηρίξουµε την εθνική µας
οικονοµία.
Αυτό το νοµοσχέδιο έχει έναν κορµό, έναν ιστό µε µια βασική
φιλοσοφία και στόχευση. Θέλει να δώσει απαντήσεις στα κρίσιµα
ερωτήµατα που έθεσαν οι εισηγητές των κοµµάτων της
Αντιπολίτευσης, στη σύγχρονη πραγµατικότητα, στη
πραγµατικότητα στην οποία ζούµε. Γιατί µέχρι τώρα η 'Εκθεση
δρούσε και αναπτυσσόταν µε βάση το αρχικό θεσµικό πλαίσιο του
ν. 735/1977. Νόµος που υποστήριζε τον εθνικό εκθεσιακό µας
φορέα στα δεδοµένα και την πραγµατικότητα του 1977, όπου η
οικονοµία µας ήταν κάτω από έναν αυστηρό και σηµαντικό
προστατευτισµό, περιείχε την αποκλειστικότητα της γενικής έκθεσης
µε την έννοια ότι δεν είχε αναπτυχθεί ακόµη η εκθεσιακή αγορά,

γιατί την αποκλειστικότητα των κλαδικών εκθέσεων και τότε δεν την
είχε.
'Οπως φαίνεται και από το άρθρο 2, παράγραφος 3, υπήρχε µόνο
µια προστατευτική διάταξη για τη Θεσσαλονίκη. 'Ηταν η
απαγόρευση τέλεσης διεθνών γενικών εκθέσεων -το τονίζω- στην
Ελλάδα. ∆εν απαγόρευε τις κλαδικές εκθέσεις, γιατί τότε δεν
υπήρχαν κλαδικές εκθέσεις.
Αυτή η απαγόρευση όµως, πρέπει να σας πω, αγαπητοί
συνάδελφοι, έχει πλέον αρθεί από επταετίας µε ρητή κοινοτική
οδηγία µε βάση τον ανταγωνισµό. Γι' αυτό, λοιπόν, εδώ και επτά
χρόνια είναι ανυπεράσπιστη και ανοχύρωτη η ∆ιεθνής 'Εκθεση
Θεσσαλονίκης από το αρχικό θεσµικό πλαίσιο του 735/1977.
Οποιοσδήποτε µπορεί να διοργανώσει µέχρι σήµερα γενική έκθεση
διεθνούς επιπέδου σε οποιοδήποτε σηµείο της χώρας οποιαδήποτε
χρονική στιγµή. Αυτή είναι η πραγµατικότητα και δεν πρέπει να την
ξεχνούµε. Πολύ περισσότερο δεν πρέπει να την αποκρύπτουµε από
τους πολίτες της Θεσσαλονίκης αλλά και όλης της χώρας.
Γι' αυτό ακριβώς εµείς ερχόµαστε εδώ και κατοχυρώνουµε στα νέα
διεθνή ανταγωνιστικά εκθεσιακά δεδοµένα στη νέα πραγµατικότητα
τη Θεσσαλονίκη ως το µοναδικό εθνικό εκθεσιακό κέντρο και τη
∆ιεθνή 'Εκθεση Θεσσαλονίκης ως το µοναδικό εκθεσιακό φορέα.
Αυτό γίνεται πραγµατικότητα µέσα από το νοµοσχέδιο που σήµερα
συζητούµε στη Βουλή. Μέχρι τώρα δεν υπήρχε από ίδρυσης της
έκθεσης, µε το ν. 735/1977, στη γενική του µορφή και ειδικότερα
από επταετίας. Αυτή είναι η πραγµατικότητα και δυστυχώς δεν την
έχουµε αναδείξει, δεν την έχουµε τονίσει, αποκρύπτεται.
Το δεύτερο, όσον αφορά τον 735/1977, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι
ότι είναι ένας ειδικός νόµος, γι' αυτό και είχε τις διατάξεις του
καταστατικού. Ειδικός ιδρυτικός νόµος της HELEXPO-∆.Ε.Θ.,
µετεξέλιξής της από Νοµικό Πρόσωπο ∆ηµοσίου ∆ικαίου σε
µονοµετοχική εταιρεία του δηµοσίου. 'Ηταν ένας νόµος
δηµιούργηµα του αειµνήστου Ιωάννη Βελλίδη στα πρότυπα της
δικής του προσωπικότητας.
Εάν δείτε το άρθρο 11 του 735/1977 αναφέρει ρητώς ότι ανώτατο
όργανο της ∆ιεθνούς 'Εκθεσης Θεσσαλονίκης -προσέξτε το, σας
παρακαλώ- είναι ο πρόεδρος του ∆ιοικητικού Συµβουλίου.
Γνωρίζετε εσείς καµία Α.Ε. όπου ανώτατο όργανο είναι ο πρόεδρος
του ∆ιοικητικού Συµβουλίου; 'Οχι φυσικά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Να το διορθώσουµε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): ∆εν
υπάρχει γενική συνέλευση. Υπάρχει µόνο η αντιπροσωπευτική
συνέλευση δεκαπέντε εκπροσώπων φορέων της Θεσσαλονίκης, η
οποία έχει µόνο µία αρµοδιότητα, να απαλλάσει από τις
διαχειριστικές ευθύνες άπαξ του έτους τον πρόεδρο. Αυτός είναι ο
735/77.
Από τη µία πλευρά είναι η διάταξη που περιέχει τους σκοπούς, της
∆.Ε.Θ. η διάταξη της απαγόρευσης τέλεσης διεθνών γενικών
εκθέσεων, δηλαδή εκθέσεων όπως αυτή του Σεπτέµβρη, όχι
κλαδικών εκθέσεων και από την άλλη η αυτοκρατορική λειτουργία
της, η δεσποτική λειτουργία µε βάση την εξουσιοδότηση που έδινε
στον πρόεδρο και το διοικητικό συµβούλιο και η παντελώς απούσα
κρατική παρουσία το δηµόσιο, το οποίο ενώ φέρεται ότι είναι
ιδιοκτήτης της εταιρείας, πουθενά δεν εµφανίζεται να συµµετέχει
στη διαχείριση, στον έλεγχο αυτής της εταιρείας.
Μπορούµε το 2000 να λειτουργούµε µε καταστατικά εταιρειών που
έχουν τέτοιο περιεχόµενο και τέτοια διάρθρωση, σήµερα που όλοι
ζητούµε τη διαφάνεια, τον έλεγχο; Σαφώς όχι.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο 735/79 είναι αυτές οι δύο ενότητες
άρθρων. Ο ν. 735, χωρίς αυτά τα δύο άρθρα δεν υπάρχει. Αυτό
πρέπει να το κατανοήσετε. Ο 735 λοιπόν, χωρίς την απαγόρευση,
το άρθρο 2 παράγραφος 3, η οποία έχει αρθεί από επταετίας και
χωρίς τις δεσποτικές αρµοδιότητες του προέδρου και την έλλειψη
του δηµοσίου, δεν υπάρχει στην πραγµατικότητα. Αυτό πρέπει να
κατανοηθεί, γιατί έχει δηµιουργηθεί ένας µύθος πως καταργείται ο
ιδρυτικός νόµος.
Ο ιδρυτικός νόµος ήταν ειδικά προσαρµοσµένος στα
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δεδοµένα του πρώτου προέδρου της και στα δεδοµένα της
εκθεσιακής αγοράς και του προστατευτισµού του 1977.
Η κ. Αλφιέρη οµιλώντας εδώ είπε πως η ∆ιεθνής 'Εκθεση
Θεσσαλονίκης περίπου πραγµατοποιεί το 25% του εκθεσιακού
τζίρου. Αυτήν την πραγµατικότητα, κυρία Αλφιέρη, πρέπει να την
πούµε στον ελληνικό λαό, γιατί υπάρχει µια αυταπάτη ότι η ∆ιεθνής
'Εκθεση της Θεσσαλονίκης επειδή είναι µεγάλη, επειδή είναι η
µοναδική ως κρατικός εκθεσιακός φορέας, πραγµατοποιεί και το
σύνολο της εκθεσιακής δραστηριότητας. Εµείς λοιπόν πρέπει να
σας πούµε ότι το 1977 η ∆ιεθνής 'Εκθεση της Θεσσαλονίκης,
πραγµατοποιούσε το 100% του εκθεσιακού τζίρου της χώρας και ότι
η πορεία είναι συνεχώς φθίνουσα, γιατί αφ' ενός µεν η εκθεσιακή
δραστηριότητα και εξειδικεύεται και διευρύνεται, ενώ η
δραστηριότητα της ∆ιεθνούς 'Εκθεσης Θεσσαλονίκης στους τρεις
κλάδους της συνεχώς συρρικνώνεται. Πώς εµείς λοιπόν θα
σταθούµε απέναντι σ' αυτήν την πραγµατικότητα; Πώς θα
υπερασπιστούµε τον εθνικό εκθεσιακό µας φορέα; Πώς θα
υπερασπιστούµε τις παραγωγικές µας τάξεις; Πώς θα
υπερασπιστούµε τη Θεσσαλονίκη και τη βόρειο Ελλάδα; Πώς θα
υπερασπιστούµε το µέλλον της εθνικής µας οικονοµίας;
∆ιαµορφώνοντας ένα νέο σύγχρονο δυναµικό, θεσµικό πλαίσιο και
για την ενίσχυση των θεσµών της 'Εκθεσης µε τη Θεσσαλονίκη και
για την ανάπτυξή της. Να πώς διαµορφώνουµε αυτό το σύγχρονο
θεσµικό πλαίσιο.
Πρώτον, όταν στην εταιρεία διαχείρισης των υπηρεσιών
συµµετέχουν οι φορείς της πόλης, συµµετέχει ο παραγωγικός
κόσµος. ∆εν κατανοώ τη θεωρία ότι εκπρόσωποι του παραγωγικού
κόσµου της βορείου Ελλάδος θα συµµαχήσουν µε ιδιωτικά
συµφέροντα, για να ξεπουλήσουν την παραγωγή της βορείου
Ελλάδος, της Θεσσαλονίκης, της Μακεδονίας και της Θράκης.
Αγαπητέ συνάδελφε, ο Σύνδεσµος Βιοµηχάνων, ο Σύνδεσµος
Εξαγωγέων, το Επαγγελµατικό Επιµελητήριο, ο Εµπορικός
Σύλλογος, είναι φορείς της παραγωγής και της κοινωνίας της
Θεσσαλονίκης και της βορείου Ελλάδος. Πώς θα συµµαχήσουν µε
ιδιωτικά συµφέροντα, για να υπηρετήσουν τα οικονοµικά
συµφέροντα της Αθήνας;
Θα έλεγα ότι πρέπει να είµαστε λίγο πιο προσεκτικοί στο θέµα αυτό,
γιατί µιλήσατε για κάποιες πλειοψηφίες, που πιθανόν θα
διαµορφωθούν. Σαφώς, διότι αυτοί οι σύνδεσµοι -να ακολουθήσω
τη δική σας λογική- έχουν την οικονοµική τους δραστηριότητα,
έχουν την παραγωγική τους δραστηριότητα, έχουν όλα τα
συµφέροντά τους στη Θεσσαλονίκη και στη βόρειο Ελλάδα. Εγώ
δεν θεωρώ ότι θα υπηρετήσουν αποκλειστικά τα στενά
περιφερειακά µας συµφέροντα, γιατί η 'Εκθεση πάνω απ' όλα,
όπως τονίστηκε, είναι ο καθρέφτης της εθνικής µας οικονοµίας.
Αναδεικνύει και υπερασπίζεται το σύνολο της ελληνικής
παραγωγής. Εγώ δέχοµαι την παρατήρηση του κ. Κούβελα ότι
πρέπει να προστεθεί και µια παράγραφος -γιατί πολλές φορές τα
αυτονόητα παρεξηγούνται- πως υποστηρίζει και αναδεικνύει την
ελληνική εν γένει παραγωγή. 'Οµως πρέπει να πω πως δεν µπορεί
η ∆ιεθνής 'Εκθεση Θεσσαλονίκης, όταν µάλιστα ζούµε µέσα στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, να µην είναι και το πεδίο συναλλαγών της
ευρωπαϊκής και διεθνούς οικονοµικής δραστηριότητας.
Προσέξτε, εάν συνεχίσουµε αυτόν το δρόµο, στο τέλος θα
αρχίσουµε να λέµε πως θέλουµε να προάγουµε και να
υποστηρίζουµε τα προϊόντα µόνο µιας περιφέρειας, µόνο ενός
νοµού. Ε, αυτή δεν θα είναι η ∆ιεθνής 'Εκθεση Θεσσαλονίκης, αυτός
δεν θα είναι εθνικός εκθεσιακός φορέας. Θα είναι µια µικρή τοπική
προθήκη τοπικών προϊόντων, που βεβαίως δεν θα είναι καθόλου
ελκυστική ούτε για τους παραγωγούς ούτε για τους πελάτες, που
έχουν ανάγκη οι παραγωγικές τάξεις και οι παραγωγικοί φορείς της
βορείου Ελλάδος, για να πουλήσουν τα προϊόντα και τις υπηρεσίες
τους.
'Ενας, λοιπόν, δρόµος, ένας κρίκος, µε τον οποίο ενισχύεται ο
θεσµός της 'Εκθεσης µε τη Θεσσαλονίκη, για να ανταπεξέλθει στον
ισχυρό ανταγωνισµό των ιδιωτικών εταιρειών, που έχουν κυρίως
αναπτύξει τη δραστηριότητά τους στο λεκανοπέδιο, είναι η είσοδος
των φορέων της πόλης. Τι είναι άλλο από ισχυροποίηση των
σχέσεων της HELEXSPO ∆.Ε.Θ. µε την πόλη, η συµµετοχή των

φορέων στη σύνθεση του κεφαλαίου και στη διαχείριση της
εταιρείας αυτής.
Αναφερθήκατε, αγαπητοί συνάδελφοι, στο εκθεσιακό καθεστώς της
Ευρώπης, στο εκθεσιακό καθεστώς σε όλον τον κόσµο. Κάθε χώρα
έχει τη δική της ιδιοµορφία. ∆εν υπάρχει Ελλάδα µε την έννοια του
οικονοµικού µοντέλου ανάπτυξης σε άλλη χώρα της Ευρώπης. Το
γνωρίζουµε όλοι, γι' αυτό δηµιουργήθηκε η 'Εκθεση στη
Θεσσαλονίκη, ακριβώς για να υποστηριχθεί εκεί η οικονοµική
δραστηριότητα, για να υπάρχει ένας πόλος ανάπτυξης στην
περιοχή αυτή.
Στην Οµοσπονδιακή ∆ηµοκρατία της Γερµανίας δεν υπάρχουν
τέτοιοι ανταγωνισµοί, τέτοιες αναγκαιότητες. Πέντε κρατίδια
διοργανώνουν µεγάλες διεθνείς εξειδικευµένες εκθέσεις. Καµία
χώρα στον κόσµο δεν διοργανώνει γενική έκθεση όπως εµείς το
Σεπτέµβρη. Εµείς καλώς τη διοργανώνουµε και θα τη διατηρήσουµε
και θα την ενισχύσουµε.
Κάθε κρατίδιο, όπως και στις Βρυξέλλες, έχει το δικό του καθεστώς.
Αλλού οι εγκαταστάσεις ανήκουν στο κράτος, αλλού ανήκουν στα
επιµελητήρια. Θα πω χαρακτηριστικά, η µεγάλη έκθεση της Βιέννης,
ιδιοκτησιακά ανήκει στο ισχυρότατο επιµελητήριο της Βιέννης.
Αλλού ανήκει στην Τοπική Αυτοδιοίκηση και αλλού ανήκει σε
ιδιωτικούς φορείς. Κάθε, δηλαδή, κράτος µε βάση τη δική του
ιστορική εµπειρία, µε βάση τα δικά του δεδοµένα, έχει και
διαφορετικό ιδιοκτησιακό καθεστώς. Εδώ στην Ελλάδα θέλουµε να
είναι δηµόσιο το ιδιοκτησιακό καθεστώς και των σηµερινών
εγκαταστάσεων και των αυριανών.
Γι' αυτό προβλέπουµε στην εισηγητική έκθεση ότι οποιαδήποτε
µελέτη για µετεγκατάσταση ή ανάπτυξη εκεί στους χώρους της
HELEXPO µελλοντικά για να γίνει ο ισχυρός ιδιοκτησιακός πόλος
όλης της ευρύτερης περιοχής, και πάλι θα ανήκει στο δηµόσιο. ∆εν
θέλουµε οι ιδιωτικοί φορείς να αποκτήσουν ιδιοκτησία πάνω στις
εγκαταστάσεις, πάνω στους χώρους διοργάνωσης των εκθέσεων.
Αυτή είναι µια πολύ σηµαντική θέση, καθοριστική, θα έλεγα, για το
µοντέλο της εκθεσιακής δραστηριότητας που θέλουµε να
αναπτύξουµε.
∆εύτερος κρίκος µέσα από τον οποίο ενισχύεται ο θεσµός της
έκθεσης µε την Θεσσαλονίκη -και αυτό πρέπει να το τονίσουµε γιατί
είναι πάρα πολύ σηµαντικό- είναι η αρµοδιότητα, η εποπτεία της
∆ιεθνούς 'Εκθεσης Θεσσαλονίκης προς το Υπουργείο Μακεδονίας
Θράκης και λυπούµαι που αξιολογότατοι συνάδελφοι από τη
Θεσσαλονίκη τουλάχιστον, αυτό δεν το δέχθηκαν ως θετικό στο
νόµο, ότι η εποπτεία της ∆ιεθνούς 'Εκθεσης Θεσσαλονίκης µε την
ψήφιση αυτή του νοµοσχεδίου, θα ανήκει στο Υπουργείο
Μακεδονίας Θράκης.
'Ενα αίτηµα πολλών χρόνων γίνεται πραγµατικότητα µε τη
διακήρυξη του Πρωθυπουργού µας του Κώστα Σηµίτη στα
τελευταία εγκαίνια της 'Εκθεσης. Τουλάχιστον αυτό ας το
διακρίνουµε ως θετικό της επιλογής που ενισχύει ακόµα
περισσότερο τους δεσµούς της 'Εκθεσης µε τη Θεσσαλονίκη και το
βορειοελλαδικό χώρο.
Η 'Εκθεση είναι ένας ιδιόµορφος οικονοµικός φορέας, δεν έχει, θα
έλεγα, καµιά συγγένεια µε τους άλλους φορείς του δηµοσίου. Η
'Εκθεση προσφέρει υπηρεσίες στο παραγωγικό κόσµο.
∆ηµιουργήθηκε και υπάρχει, όπως λέει η ιδρυτική της πράξη, για να
υποστηρίζει δραστηριότητες του παραγωγικού κόσµου. Και ο
παραγωγικός κόσµος γνωρίζει πώς καλύτερα θα υποστηρίξουµε τις
δικές του οικονοµικές και παραγωγικές δραστηριότητες. Και γι' αυτό
σύσσωµος έχει ταυτιστεί µε τη φιλοσοφία και τις επιλογές της
Κυβέρνησης, συναδέλφισσες και συνάδελφοι.
Το εκθεσιακό προϊόν καθηµερινά µεταλλάσσεται. Θα πω ένα
χαρακτηριστικό παράδειγµα, που είναι όµως πολύ σηµαντικό.
'Οταν ξεκίνησε το 1977 η ∆ιεθνής 'Εκθεση Θεσσαλονίκης, ξεκίνησε
µόνο ως γενική έκθεση του Σεπτέµβρη. Στην Ευρώπη, ήδη το
καθεστώς των κλαδικών εκθέσεων ήταν πραγµατικότητα. Πολύ
γρήγορα  και  η  δική  µας  προσαρµόστηκε.  Ξεκίνησε  µε  την
κλαδική  έκθεση  ΤEXTILIA,  την  έκθεση  "δέρµα  και  υπόδηση",
δύο  µεγάλες  κλαδικές  εκθέσεις  που  υποστήριξαν  και  την
παραγωγή σηµαντικοί κλάδοι στη χώρα µας και στη
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βόρεια Ελλάδα.
Αυτές οι δυό µεγάλες κλαδικές εκθέσεις, επειδή ακριβώς άλλαξε το
εκθεσιακό προϊόν, εξειδικεύτηκε ακόµα περισσότερο, δεν υπάρχουν
πια στη ∆ιεθνή 'Εκθεση Θεσσαλονίκης. Από δεκαετίες τώρα
πραγµατοποιούνται από ιδιωτικούς φορείς κυρίως στην Αθήνα.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Η 'Εκθεση Θεσσαλονίκης, µε την υφιστάµενη µορφή και µε την
πρακτική που αναπτύσσει, δεν µπορεί να ενσωµατώνουν τη
σύγχρονη εκθεσιακή τεχνογνωσία, το σύγχρονο εκθεσιακό
µάρκετιγκ.
Γι'αυτό ακριβώς χάνει συνεχώς µερίδιο από την αγορά. Τα νούµερα
είναι σκληρά και όχι µόνο όσον αφορά τον αριθµό των εκθέσεων,
γιατί στην πρώτη φάση οι κλαδικές εκθέσεις που διοργάνωνε η
HELLEXPO ήταν είκοσι πέντε. Σήµερα είναι δεκαέξι.
Γιατί υπάρχει αυτή η συρρίκνωση µε το υφιστάµενο καθεστώς; Γιατί
δεν µπορεί να ανταποκριθεί στις νέες ανάγκες, στη νέα
πραγµατικότητα. 'Ολες αυτές οι δραστηριότητες έχουν ήδη κατέβει
στην Αθήνα, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, εµείς, επάνω
βαυκαλιζόµαστε ότι διατηρούµε τον εθνικό εκθεσιακό φορέα.
Εµείς, θέλουµε να αντιστρέψουµε αυτήν την πορεία. Θέλουµε να
ξαναφέρουµε στη Θεσσαλονίκη όλες αυτές τις δραστηριότητες και
να τις αναπτύξουµε ακόµα περισσότερο. Πώς θα γίνει αυτό όµως;
∆εν γίνεται αυτό διά µαγείας, ούτε µε εκκλήσεις ούτε µε θέσφατα.
Αυτό γίνεται αν δηµιουργήσεις ένα ευέλικτο θεσµικό πλαίσιο, το
οποίο θα µπορεί να αφοµοιώνει τη σύγχρονη τεχνογνωσία και το
εκθεσιακό µάρκετιγκ. Αν δηµιουργήσεις ένα θεσµικό πλαίσιο το
οποίο θα δίνει κίνητρα στους ιδιωτικούς φορείς διοργάνωσης
κλαδικών εκθέσεων, να συµµετέχουν στη δραστηριότητα της
∆ιεθνούς 'Εκθεσης Θεσσαλονίκης να έλθουν στη Θεσσαλονίκη.
Γι'αυτό λοιπόν εµείς διαµορφώνουµε και προτείνουµε αυτή την
εταιρεία διαχείρισης των υπηρεσιών, η οποία έχει την εξής
ιδιοµορφία και πρωτοτυπία, γιατί ακριβώς απαντά στην ιδιοτυπία
και στα δεδοµένα της οικονοµίας µας και βεβαίως της θεσµικής µας
ανάπτυξης.
Αυτή η εταιρεία διαχείρισης των υπηρεσιών θα ανήκει, όταν
δηµιουργηθεί, µετά τη δηµοσίευση του καταστατικού κατά 100% στο
δηµόσιο. Το δηµόσιο στη συνέχεια, θα δώσει µέσα από διαγωνισµό
σε χρηµατοοικονοµικό σύµβουλο, όπως είναι η διεθνής πρακτική,
όπως είναι και η δική µας νοµοθεσία, την αποτίµηση της
περιουσιακής της αξίας. Αποτίµηση που θα γίνει µετά την
υπογραφή της προγραµµατικής σύµβασης των δύο εταιρειών.
Εκείνη τη στιγµή και οι δυο θα ανήκουν στο δηµόσιο. Θα είναι και οι
δυο κρατικές εταιρείες.
Η πρώτη, θα δώσει τη δυνατότητα στη δεύτερη να διαχειρίζεται τις
εγκαταστάσεις για να αναπτύσσει τις δραστηριότητές της που
περιγράφονται στους σκοπούς της.
Αφού υπάρξει η αποτίµηση από το χρηµατοοικονοµικό σύµβουλο,
στη συνέχεια θα υπάρξει δηµόσια προκήρυξη ενδιαφέροντος προς
τους φορείς διοργάνωσης εκθέσεων -και το τονίζω αυτό: ∆ιότι η
έκθεση δεν έχει ανάγκη από ένα, ή δύο ή πέντε δισεκατοµµύρια.
Η 'Εκθεση έχει ανάγκη από τεχνογνωσία και µάρκετιγκ. Και
δυστυχώς αυτήν την τεχνογνωσία και το µάρκετιγκ µε την εξέλιξη
και τη δυναµική της επιχειρησειακής αγοράς κατέχουν και θα
κατέχουν µόνο ιδιωτικοί φορείς και στην Ελλάδα και στο εξωτερικό
κυρίως από καιρό.
Γι'αυτό λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, θα προσκαλέσουµε τους
φορείς που διοργανώνουν εκθέσεις. Θα τους δώσουµε κίνητρο να
έλθουν να τις διοργανώσουν στη Θεσσαλονίκη για να βοηθήσουν
και την έκθεση, για να βοηθήσουν όλες τις οικονοµικές
δραστηριότητες της Θεσσαλονίκης και όλης της Βόρειας Ελλάδας.
Να έχουµε δηλαδή και επισκέπτες, να έχουµε και πελάτες. Να
έχουν και πελάτες τα ξενοδοχεία και πελάτες όλοι οι φορείς της
οικονοµικής δραστηριότητας στη Θεσσαλονίκη.
Αυτό θέλουν όλες οι επαγγελµατικές τάξεις στη Θεσσαλονίκη, να
φέρνουµε εκθέσεις, να φέρνουµε επισκέπτες, να φέρνουµε πελάτες
στη Θεσσαλονίκη για να µπορούν να αναπτύσσονται και οι άλλες

οικονοµικές δραστηριότητες. Γι'αυτό και υποστηρίζουν το
νοµοσχέδιο. Γιατί βλέπουν ότι αυτό το εγγυάται τα συµφέροντά
τους, ανοίγει αυτό το δρόµο.
Αντίστροφα, τη σηµερινή πραγµατικότητα την καταγράφουν κάθε
µέρα. Μειώνεται η οικονοµική τους δραστηριότητα γιατί µειώνεται
συνεχώς η συµµετοχή, στον πανελλήνιο εκθεσιακό τζίρο, της
∆ιεθνούς 'Εκθεσης Θεσσαλονίκης. Και αυτό δεν το λέω εγώ, αλλά
το λένε οι έρευνες και οι µελέτες.
Το άλλο ποσοστό το 55% θα το κατέχουν το δηµόσιο, δηλαδή η
πρώτη εταιρεία των ακινήτων και οι φορείς της πόλης, οι οποίοι
προσδιορίζονται µέσα στο νοµοσχέδιο. Είναι η νοµαρχιακή
αυτοδιοίκηση. Και όταν λέµε νοµαρχιακή αυτοδιοίκηση, εννοούµε
της Θεσσαλονίκης, καθώς και η τοπική αυτοδιοίκηση. Επειδή είναι
πολλοί δήµοι στην περιφέρεια Θεσσαλονίκης, γι' αυτό και δεν
ονοµατίζεται ένας φορέας τοπικής αυτοδιοίκησης. Επίσης το
Εργατικό Κέντρο, η δευτεροβάθµια οργάνωση των δηµοσίων
υπαλλήλων και βεβαίως ο παραγωγικός κόσµος ο οποίος
εκφράζεται από τα επιµελητήρια και τους συνδέσµους. Αυτοί είναι οι
φορείς στους οποίους θα απευθυνθούµε. Εάν έχουν τη διάθεση να
συµµετέχουν στη µετοχική σύνθεση και στη διαχείριση των
υπηρεσιών, θα τους δοθούν µετοχές.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΙΡΚΟΣ: ∆εν το λέγει καθαρά το νοµοσχέδιο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας - Θράκης):
Περιγράφει τους φορείς, αλλά δεν τους καταγράφει.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ: Το λέτε πιο καθαρά;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας- Θράκης): Οι
φορείς της πόλης στους οποίους θα απευθυνθούµε είναι: Η
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Θεσσαλονίκης. Επειδή ετέθη το ερώτηµα
σε σχέση µε την τοπική αυτοδιοίκηση για το γεγονός ότι δεν
ονοµατίζεται κάποιος, σας λέγω το εξής: Είναι πολλοί οι φορείς της
τοπικής αυτοδιοίκησης στο πολεοδοµικό συγκρότηµα της
Θεσσαλονίκης µε προεξάρχοντα και κύριο το δήµο Θεσσαλονίκης,
διότι στο χώρο ευθύνης του είναι οι εγκαταστάσεις της ∆ΕΘ. Είναι
επίσης το Εργατικό Κέντρο Θεσσαλονίκης, είναι το δευτεροβάθµιο
όργανο των δηµοσίων υπαλλήλων καθώς και οι οργανώσεις των
παραγωγικών τάξεων, τα επιµελητήρια και οι σύνδεσµοί τους. Αυτή
είναι η καταγραφή των φορέων στους οποίους θα απευθυνθούµε
και θα τους ρωτήσουµε αν θέλουν να συµµετέχουν. Οι περισσότεροι
απ' αυτούς έχουν εκδηλώσει από καιρού τη διάθεση να
συµµετέχουν. Η συµµετοχή τους θα γίνει καταβάλλοντας το
αντίστοιχο τίµηµα που θα προσδιοριστεί από το χρηµατοοικονοµικό
σύµβουλο. ∆ιευκόλυνση µπορεί να γίνει δίνοντας κάτι έναντι, στην
αρχή ένα ποσοστό που θα οριστεί και φυσικά κρατώντας το
υπόλοιπο από το µέρισµα που θα διανέµεται στο τέλος κάθε
οικονοµικής χρήσης, γιατί είναι βέβαιο πως θα είναι κερδοφόρες και
οι δυο επιχειρήσεις, συναδέλφισσες και συνάδελφοι.
'Ετσι λοιπόν τι πετυχαίνουµε; Από τη µια πλευρά σ' αυτήν την
εταιρεία η οποία θα εξουσιοδοτηθεί να διαχειρίζεται τις
εγκαταστάσεις για δέκα, δεκαπέντε χρόνια -και αυτό το τονίζω και
πρέπει να προσεχθεί- έχουµε µια πλειοψηφία του δηµοσίου,
δηλαδή της εταιρείας των ακινήτων από τη µια πλευρά και από την
άλλη των φορέων της πόλης. Ισχυροποιούµε δηλαδή τους δεσµούς
της πόλης ΗΕLEXPO-∆.Ε.Θ. Και από την άλλη πλευρά έχουµε
µέχρι 45% το πολύ συµµετοχή φορέων της ιδιωτικής οικονοµίας
που διοργανώνουν εκθέσεις για να µπορούµε να απορροφούµε το
µάρκετιγκ και την τεχνογνωσία που διαθέτουν και που συνεχώς θα
ανακαλύπτουν µέσα από τη δική τους δραστηριότητα.
Να λοιπόν, γιατί αυτή η ισορροπία είναι ευεργετική για την έκθεση.
Να γιατί ισχυροποιούµε τους δεσµούς της έκθεσης µε την πόλη και
ταυτοχρόνως δίνουµε κίνητρα για να αναπτυχθεί η έκθεση.
Θέλω να θίξω ακόµη δύο θέµατα. Ισως στην παρέµβασή µου στη
συνέχεια να διευκρινίσω και άλλα σηµεία που τέθηκαν από τους
οµιλητές, για τώρα δεν έχω χρόνο.
Είπα για τους σκοπούς, όπως τους έθεσε ο κ. Κούβελας. Βεβαίως -
το θεωρούσαµε αυτονόητο και το ξανατονίζω- θα
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πρέπει να τεθεί µια παράγραφος -αφού δεν θεωρείται αυτονόητο-
ότι υποστηρίζει την ελληνική εθνική παραγωγή, µαζί βεβαίως µε την
παράγραφο που υπάρχει και που υποστηρίζει ευρύτερα την
οικονοµική και παραγωγική διαδικασία, για να υπάρχει έµφαση και
τονισµός.
Α∆ΑΜ ΡΕΓΚΟΥΖΑΣ: Πρέπει να διασφαλιστεί αυτό. 'Ετσι αόριστα
και µε αναφορές δεν γίνεται τίποτε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): 'Ολα
αυτά που είπα, αγαπητέ συνάδελφε, αυτό ακριβώς διασφαλίζουν.
Και σεις για τους σκοπούς µιλήσατε. 'Οσον αφορά το "διά ταύτα",
αυτό περιγράφω τόση ώρα.
∆εύτερον, στις παρατηρήσεις και τις προτάσεις του κ. Ακριτίδη,
θέλω να πω ότι η πρώτη εταιρεία πρέπει να έχει ως σκοπό τη
διατήρηση του ιστορικού χαρακτήρα της 'Εκθεσης ως εθνικού
εκθεσιακού φορέα. Αυτό κατοχυρώνεται, όπως τόνισα
προηγουµένως, και νοµοθετικά µε το παρόν νοµοσχέδιο, αλλά
βεβαίως µπορεί στους σκοπούς να υπάρχει και ρητή αναφορά και
περιγραφή για να δοθεί ακόµη πιο µεγάλη έµφαση και ένταση σ'
αυτό το θέµα.
Το ίδιο και για το θέµα της γενικής έκθεσης. Η διατύπωση που
υπάρχει στο νοµοσχέδιο αναφέρεται στην ευθύνη διοργάνωσης των
επίσηµων εκδηλώσεων. ∆εν αναφέρεται ρητώς το ποια από τις δυο
εταιρείες θα διοργανώνει τη γενική έκθεση όσον αφορά την τεχνική,
την πρακτική της πλευρά. Αυτό θα µπορούσε να είναι στο
περιεχόµενο της προγραµµατικής σύµβασης.
Βεβαίως, όµως, πρέπει να βρεθεί µία µορφή συνδιοργάνωσης των
δύο αυτών φορέων, των δύο αυτών εκθέσεων που εµείς δεν
βλέπουµε να έχουν ανταγωνιστικό χαρακτήρα, γιατί ούτως ή άλλως,
τον ίδιο στόχο θα εξυπηρετούν, τους ίδιους σκοπούς έχουν και
βεβαίως, η πρώτη εταιρεία θα είναι ο µεγαλοµέτοχος της δεύτερης.
Θα έχει τουλάχιστον το 40% µε 45% όπως είπαµε και στη ∆ιαρκή
Επιτροπή, που η Κυβέρνηση αυτήν την πρόθεση έχει. Και
αναφέροµαι στην τρίτη πρόταση του κ. Ακριτίδη.
Νοµίζω, κύριοι συνάδελφοι, µε τον τρόπο αυτό περιέγραψα και
προσδιόρισα και τη φιλοσοφία του νοµοσχεδίου και την
αναγκαιότητα της θεσµικής προσαρµογής. Προσδιόρισα γιατί
κάνουµε αυτήν τη θεσµική τοµή, περιγράφοντας τον ν. 735/77 και
αποκωδικοποιώντας το περιεχόµενό του στα τρία ουσιαστικά του
σκέλη, σε εκείνα δηλαδή που χρειάζονται και είναι επίκαιρα και τα
διατηρούµε, τα ισχυροποιούµε ακόµα περισσότερο, όπως είναι η
σχέση της 'Εκθεσης µε τη Θεσσαλονίκη, αναδεικνύοντάς την σε
εθνικό εκθεσιακό φορέα και τη Θεσσαλονίκη σε εθνικό εκθεσιακό
κέντρο, στο σύγχρονο ανταγωνιστικό περιβάλλον. Αλλά
ταυτοχρόνως, δίνοντας και την ευελιξία στη δεύτερη εταιρεία, η
οποία πρέπει να πω ότι είναι µια εταιρεία του ν. 2190 αν και πέραν
αυτού τίποτα. Θα είναι µία απλή εταιρεία του ν.2190 και εδώ
προσδιορίζουµε τους σκοπούς της, την έδρα της και βέβαια, τη
σύνθεση του µετοχικού κεφαλαίου. Αυτή η εταιρεία µε αυτούς τους
σκοπούς, µε αυτή τη σύνθεση θα επιλέγει και το διευθύνοντα
σύµβουλό της µε αυστηρά κριτήρια µετά από διεθνή διαγωνισµό.
Καµία κυβέρνηση, κανένας κρατικός παράγων δεν θα διορίζει το
διευθύνοντα σύµβουλο της δεύτερης εταιρείας. Με αυστηρά και
αξιοκρατικά κριτήρια, θα επιλέγεται για να εξυπηρετεί τους σκοπούς
της από τη γενική της συνέλευση -και γνωρίζουµε ποια είναι η
πλειοψηφία της γενικής συνέλευσης- η οποία θα επιλέγει το
διευθύνοντα σύµβουλο.
Πιστεύουµε, λοιπόν, πως µε αυτόν τον τρόπο διασφαλίζουµε τη
δυναµική ανάπτυξης της 'Εκθεσης, αντιστρέφουµε την πορεία της,
διασφαλίζουµε τους δεσµούς της µε τη Θεσσαλονίκη και τον
βορειοελλαδικό χώρο. ∆ιασφαλίζουµε την υποστήριξη της εθνικής
µας παραγωγής, της εθνικής οικονοµίας, αναδεικνύοντας
ταυτοχρόνως τη Θεσσαλονίκη σε σηµαντικό οικονοµικό κέντρο της
νοτιοανατολικής Ευρώπης ολόκληρης.
'Οσον αφορά τον Ο.Π.Ε., κάτι που αναφέρθηκε από την κυρία
Αλφιέρη. 'Εχω εδώ µπροστά µου τα στοιχεία που αναφέρονται στα
χρήµατα που διετέθησαν προς τον Ο.Π.Ε. και προς την HELEXPO-
∆.Ε.Θ. Την περσινή χρονιά διετέθησαν δύο δισεκατοµµύρια
ενιακόσια εξήντα εκατοµµύρια (2.960.000.000) δραχµές από τις

δηµόσιες επενδύσεις για την HELEXPO-∆ΕΘ και δύο
δισεκατοµµύρια διακόσια σαράντα ένα εκατοµµύρια (2.241.000.000)
δραχµές για τον Ο.Π.Ε.
Πρέπει να σας πω ότι τα τρία περίπου δισεκατοµµύρια προς τη
HELEXPO- ∆.Ε.Θ. ήταν για τις υποδοµές, ενώ για τον Ο.Π.Ε. ήταν
για προγράµµατα διοργάνωσης εκθέσεων στο εξωτερικό, όπου
αυτός είναι ο στόχος του Ο.Π.Ε. και πρέπει να είναι αυτός, η
υποστήριξη στο εξωτερικό της εθνικής µας παραγωγής.
(Στο σηµείο αυτό, την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Γ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ)
Κύριε Ιντζέ, δεν υπάρχει ούτε στο ν. 735/77, εκτός εάν θέλετε να το
βάλουµε τώρα, καµία τέτοια πρόταση, καµία τέτοια δέσµευση. Ο
Ο.Π.Ε. είχε και έχει αυτήν την υποχρέωση, να προβάλει στο
εξωτερικό και να στηρίζει την εθνική µας παραγωγή ως κρατικός
φορέας.
Πρέπει δε, να πω και για την κερδοφορία της 'Εκθεσης. Κατ'αρχάς,
εάν ήταν µία απλή εταιρεία, δεν θα µπορούσε να ζήσει ούτε είκοσι
τέσσερις ώρες. 'Εχει πάγια και εγκαταστάσεις δεκάδων
δισεκατοµµυρίων και έχει έναν ετήσιο τζίρο πέντε δισεκατοµµυρίων
5.000.000.000 δραχµών και µία κερδοφορία που είναι από εκατό
έως πεντακόσια δισεκατοµµύρια (100.000.000-500.000.000)
δραχµές το χρόνο.
Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά πως αυτή η εταιρεία δεν θα µπορούσε
να ζήσει εάν ήταν µία εταιρεία του ιδιωτικού τοµέα ή και του
δηµόσιου τοµέα ακόµη, χωρίς την προικοδότηση, προς την
'Εκθεση, από την Πολιτεία, που ορθώς υπάρχει.
Το δεύτερο που θέλω να σας πω, είναι ότι πάντοτε τις επενδύσεις
της HELEXPO-∆ΕΘ τις πραγµατοποιεί ο Κρατικός
Προϋπολογισµός. ∆εν ξοδεύει ούτε µία δραχµή για τις επενδύσεις η
HELEXPO-∆.Ε.Θ. Τρία δισεκατοµµύρια (3.000.000.000) δραχµές
έδωσε πέρυσι, αυτά τα έργα που βλέπετε στη HELEX PO-∆ΕΘ, οι
είσοδοι και η ανακαίνιση στο εσωτερικό είναι από τον Κρατικό
Προϋπολογισµό. Εάν αυτά τα τρία δισεκατοµµύρια (3.000.000.000)
δραχµές τα βάλετε στον προϋπολογισµό της ∆ΕΘ, τότε θα δείτε την
κερδοφορία της. Είναι µία εκ του ασφαλούς κερδοφορία της ∆ΕΘ,
αγαπητέ συνάδελφε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Υπουργέ, πρέπει
να τελειώνετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης):
Εµάς βεβαίως, δεν µας ενδιαφέρει τόσο η κερδοφορία της. Μας
ενδιαφέρει η υποστήριξη που παρέχει στην εθνική µας παραγωγή,
στις παραγωγικές τάξεις, στη Θεσσαλονίκη και τη Βόρεια Ελλάδα.
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο Πρόεδρος του
∆Η.Κ.ΚΙ. κ. ∆ηµήτριος Τσοβόλας έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Μόνο µια
πεντάλεπτη παρέµβαση, κύριε Πρόεδρε, γιατί θα µιλήσει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ∆Η.Κ.ΚΙ. κ. Ρόκος.
Κύριε Πρόεδρε, εµείς καταψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο, πολύ
περισσότερο µετά από αυτά που ακούσαµε µόλις από τον κύριο
Υπουργό Μακεδονίας-Θράκης. Γιατί αυτό το νοµοσχέδιο -όπως
αποκαλύφθηκε περίτρανα από την οµιλία του κυρίου Υπουργού-
δεν στοχεύει στον εκσυγχρονισµό και στην ανάπτυξη της ∆ιεθνούς
'Εκθεσης Θεσσαλονίκης Α.Ε., αλλά στην µεταφορά της στον
ιδιωτικό τοµέα, προκειµένου σταδιακά στο µέλλον, αν περάσει αυτό
το νοµοσχέδιο -και να το θυµηθούν και οι εργαζόµενοι που
"τσίµπησαν" σε αυτά που λέει ότι θα κάνει- να µεταφερθούν
δραστηριότητες, που µέχρι τώρα ασκούνταν από την κρατική
ανώνυµη εταιρεία ∆ιεθνή 'Εκθεση Θεσσαλονίκης, από τη
Θεσσαλονίκη και τη βόρεια Ελλάδα προς το νότο, όπως συνηθίζεται
πάντα από τις κυβερνήσεις που ευνοούν το αθηνοκεντρικό κράτος.
Είπε ο κύριος Υπουργός -και πραγµατικά εξεπλάγην- ότι δεν µπορεί
να λειτουργήσει στις σηµερινές εποχές η ∆ιεθνής 'Εκθεση
Θεσσαλονίκης, όπως ήταν κρατική, ως ανώνυµη εταιρεία. Σοβαρά
συζητείτε, κύριε Υπουργέ;
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): Με
τη µορφή που είχε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Μα,
ανώνυµη εταιρεία δεν φτιάχνετε τώρα, τη δεύτερη; Το µόνο που
κάνετε τι είναι, κύριε Υπουργέ; Απλά τη δεύτερη, που θα είναι εκείνη
που θα έχει τις ουσιαστικές εξουσιακές αρµοδιότητες, κλαδικές κλπ.,
την περνάτε στον ιδιωτικό τοµέα.
Και εκπλήσσοµαι και για κάτι άλλο. Τώρα βρήκε το "σοσιαλιστικό"
νέο ΠΑ.ΣΟ.Κ. ότι ο Σ.Ε.Β. Βόρειας Ελλάδας θα ενδιαφερθεί για τη
Βόρεια Ελλάδα; Ξεχνάτε το βασικό αξίωµα ή θεωρείτε ότι άλλαξε
τώρα ότι "το κεφάλαιο δεν έχει πατρίδα"; Εδώ δεν έχουν πατρίδα
γενικότεροι. Θα έχουν τοπικοί πατρίδα;
Είπατε ότι δεν µπορεί, µε αυτό το καταστατικό, ο 735, όπως
τροποποιήθηκε σήµερα, να λειτουργήσει και ότι τάχα γι' αυτόν το
λόγο κάνετε τις τροποποιήσεις. Σοβαρά µιλάτε; Το µόνο
ελαφρυντικό που έχετε, κύριε Υπουργέ, είναι ότι δεν είσθε νοµικός.
Και ασφαλώς, έπρεπε να συµβουλευθείτε τους νοµικούς του
Υπουργείου σας. Εάν δεν σας ικανοποιεί το καταστατικό, δεν
χρειάζεται να αλλάξετε το ιδιοκτησιακό καθεστώς και να φτιάξετε και
δεύτερη επιχείρηση. Φέρνετε ένα νόµο, όπως σήµερα, χωρίς
αλλαγή του ιδιοκτησιακού καθεστώτος και αλλάζετε τα άρθρα του
καταστατικού που υπήρχαν στον 735, εκεί που νοµίζετε ότι
πράγµατι θα συµβάλουν µε την αλλαγή αυτή στον εκσυγχρονισµό
και στην ανάπτυξη. Αυτά που ισχυρίζεσθε σήµερα είναι
πρωτόγνωρα!
Είπατε επίσης ότι θα πάρουν µετοχές και ο ∆ήµος Θεσσαλονίκης
και άλλοι φορείς. Πού να βρει τα λεφτά ο ∆ήµος Θεσσαλονίκης;
Κοιτάξτε, η προσπάθεια που κάνατε, υποτιµώντας τη νοηµοσύνη
και τη δική µας και των εργαζοµένων και της Βουλής και του
ελληνικού λαού, αποκαλύπτει πλήρως ότι ο βαθύτατος στόχος σας
είναι, στα πλαίσια της γενικής σας αντίληψης για ιδιωτικοποίηση
των πάντων, να περάσετε το παραγωγικό τµήµα της ∆ιεθνούς
'Εκθεσης Θεσσαλονίκης στη νέα εταιρεία που ιδρύετε, που έχει
ιδιωτικό χαρακτήρα. Γιατί η άλλη εταιρεία είναι το δέλεαρ, είναι ο
πολιτικός αποπροσανατολισµός και των φορέων και των
εργαζοµένων και της διοίκησης και των πάντων, ότι θα έχει κρατικό
χαρακτήρα και ότι θα έχει το δικαίωµα να ενοικιάζει. Και αυτό σιγά-
σιγά θα το αλλάξετε. Γιατί; Γιατί θα έχει λειτουργικές δαπάνες. Θα
έχει έσοδα µόνον από την ενοικίαση. Θα έχει µόνον τη γενική
έκθεση, που γίνεται κάθε Σεπτέµβρη ή στο τέλος του Αυγούστου.
Και τελικά, θα εµφανισθεί ελλειµµατική δηµοσιονοµικά. Και
ασφαλώς στην πορεία, αφού κάνετε το πρώτο µεγάλο άλµα προς
την ιδιωτικοποίηση µε αυτό, θα προχωρήσετε και πιο πέρα.
Και θα ήθελα να πω στους εργαζοµένους, επειδή θέλουµε να τους
προστατεύσουµε και για να µην πέσουν στην παγίδα, ότι η νέα
εταιρεία στην οποία θα µπορούν να πάνε, που είναι πλέον ιδιωτική
κατά 49%, συν το υπόλοιπο που θα πάρουν από το 51% οι φορείς,
όπως είπε ο κ. Ιντζές...
Α∆ΑΜ ΡΕΓΚΟΥΖΑΣ: 'Οχι δεν είναι έτσι.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): ... θα µπορεί
να καταγγείλει τη σύµβαση, όπως προβλέπει η εργατική νοµοθεσία,
κάτι που για πολιτικούς κυρίως λόγους δεν γίνονταν και δεν θα
µπορούσε να κάνει το δηµόσιο εάν θα ήταν αποκλειστικός µέτοχος.
Εποµένως, εµείς επειδή αυτά που λέµε καταχωρούνται και επειδή
οι εργαζόµενοι δεν πρέπει να εµπαίζονται από κανέναν,
προειδοποιούµε. Σύµφωνα και µε την τακτική που ακολουθήθηκε
από το 1990 µέχρι σήµερα που έγιναν και άλλου είδους παρόµοιες
ιδιωτικοποιήσεις, οι εργαζόµενοι αποδείχθηκε στην πράξη ότι δεν
προστατεύθηκαν, ούτε όσον αφορά τη θέση εργασίας -που φάνηκε
αρχικά ότι προστατεύθηκαν- ούτε όσον αφορά τις αποδοχές τους.
Εµείς καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. Καλούµε την Κυβέρνηση να το
αποσύρει.
Το Νοσοκοµείο "Παπαγεωργίου" -πέρασε ένας χρόνος από τότε
που ψηφίσαµε το νόµο και υποσχέθηκε τότε ο Υπουργός ότι θα
λειτουργήσει- δεν λειτούργησε ακόµα για να εξυπηρετηθούν

ενδεχοµένως όπως φηµολογείται, ιδιωτικά ιατρικά συµφέροντα.
Την 'Εκθεση της Θεσσαλονίκης την πάµε σιγά σιγά µέσα από αυτήν
την πολιτική να τη µεταφέρουµε ή αρµοδιότητες σηµαντικές να τις
µεταφέρουµε στον ιδιωτικό τοµέα.
Κύριε Υπουργέ, είναι λάθος αυτό που είπατε. ∆εν ξέρετε το ν.735 µε
τον οποίο ιδρύθηκε η ∆ιεθνής 'Εκθεση. Ο νόµος αυτός στο άρθρο 2
παράγραφος 1 περίπτωση α' λέει: "Σκοποί της ∆ιεθνής 'Εκθεσης
Θεσσαλονίκης είναι η οργάνωση και η τέλεση τόσο γενικών όσο και
ειδικών εκθέσεων επί διεθνούς επιπέδου". 'Αρα, είχε δυνατότητα επί
διεθνούς επιπέδου και δεν χρειάζεται να την πουλήσετε σε ιδιώτες
για να την αναπτύξετε και στο εσωτερικό και στο εξωτερικό. 'Αρα
είναι άλλοι βαθείς σκοποί και θα τα θυµηθείτε αυτά που λέµε, αλλά
και την έντονη αντίδρασή µας σε αυτό το νοµοσχέδιο αργότερα.
Είναι κρίµα, Υπουργός Μακεδονίας - Θράκης που βγαίνει
Βουλευτής στη Θεσσαλονίκη να εισηγείται στη Βουλή ένα τέτοιο
νοµοσχέδιο, που θα υποβαθµίσει τη ∆ιεθνή 'Εκθεση Θεσσαλονίκης,
που πράγµατι όπως ο ίδιος ο Πρωθυπουργός είπε και φέτος και
πέρυσι στα εγκαίνια, είχε πλούσια δραστηριότητα µε την προσφορά
των εργαζοµένων και της διοίκησης. 'Ενα φορέα κρατικό, µια
κρατική επιχείρηση που ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, αλλά και οι
παλιότεροι Πρωθυπουργοί έλεγαν ότι έπρεπε να µιµηθούν τις
δραστηριότητές της και άλλες κρατικές επιχειρήσεις, έρχεται τώρα ο
Υπουργός για κάποια ψοροεκατοµµύρια για τη δώσει σε ιδιώτες για
να µειώσει τα δηµοσιονοµικά ελλείµµατα. Και µην µας λέτε αυτά
που µας λέτε. Εξαγγέλθηκε από τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών ότι αυτό γίνεται προκειµένου να µειωθούν τα
ελλείµµατα του δηµόσιου τοµέα και όχι για να εκσυγχρονιστεί και να
αναπτυχθεί τάχα η ∆ιεθνής 'Εκθεση Θεσσαλονίκης.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κύριος Υπουργός έχει
το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): ∆ύο
διευκρινίσεις θα κάνω διότι ίσως δεν κατανοήθησαν ορισµένα
πράγµατα που είπα. Κατ'αρχάς θα ήθελα να πω, κύριε Τσοβόλα,
πως κανένα δηµοσιονοµικό όφελος δεν θα έχει ο κρατικός
προϋπολογισµός διότι όλα τα χρήµατα, είτε των φορέων, είτε των
ιδιωτών εκθετών, θα επενδυθούν στην HELEXPO ∆.Ε.Θ. Ούτε µία
δραχµή δεν θα περάσει στον κρατικό προϋπολογισµό.
Το δεύτερο που θέλω να πω είναι πως οι εργαζόµενοι
διασφαλίζονται απολύτως, εργασιακά, ασφαλιστικά και
συνταξιοδοτικά. 'Οσοι µετατάσσονται πηγαίνουν σε Νοµικά
Πρόσωπα ∆ηµοσίου ∆ικαίου. Γι'αυτό ακριβώς συµβαίνει το αντίθετο
απ'αυτό που ισχυριστήκατε. Μια εταιρεία ΑΕ έχει πάντα τη
δυνατότητα και την ευχέρεια να απολύσει γιατί µιλάµε για ιδιωτικές
συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου. 'Οµως, µετατασσόµενοι σε Νοµικά
Πρόσωπα ∆ηµοσίου ∆ικαίου ισχυροποιείται ακόµα περισσότερο η
απασχόληση, η θέση εργασίας.
'Οσον αφορά τη δεύτερη εταιρεία, λέει µέσα το νοµοσχέδιο "όσοι
θέλουν από τους εργαζόµενους θα πάνε στη δεύτερη εταιρεία". Σας
πληροφορώ ότι αρκετοί απο τους εργαζόµενους θα θελήσουν να
πάνε στη δεύτερη εταιρεία, διότι είναι σίγουρο ότι οι αµοιβές τους
εκεί θα είναι πιο υψηλές απ' αυτές που είναι σήµερα γιατί η δεύτερη
εταιρεία θα είναι κερδοφόρος. Γι'αυτό λοιπόν είναι απολύτως
διασφαλισµένοι. Κανένας εργαζόµενος δεν µετατάσσεται
υποχρεωτικά στη δεύτερη εταιρεία. 'Οσοι θέλουν θα πάνε µε βάση
τους όρους λειτουργίας της δεύτερης εταιρείας. Η µετάταξη θα γίνει
στο πλεονάζον προσωπικό µόνο σε Νοµικά Πρόσωπα ∆ηµοσίου
∆ικαίου.
Κλείνω λέγοντας πως κύριε Τσοβόλα, ο ν. 735 αφήνει ελεύθερα τα
χέρια της Κυβέρνησης, της κάθε κυβέρνησης, να πουλήσει µία
θυγατρική εταιρεία, διαχείριση των υπηρεσιών, όπως αυτή που
δηµιουργούµε. 'Εχει ένα συµβούλιο που το διορίζει και µπορεί να
του δώσει εντολή να πουλήσει τη θυγατρική εταιρεία διαχείρισης
των υπηρεσιών κατά 100%
Εµείς, φέρνοντας το νοµοσχέδιο στη Βουλή, δεσµεύουµε κάθε
διοικητικό συµβούλιο και κάθε κυβέρνηση στο µέλλον
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πως µέχρι 45% το πολύ µπορεί να δώσει. Γι'αυτό ισχυροποιούµε
θεσµικά την 'Εκθεση, τη σχέση της µε την πόλη και το δηµόσιο και
κοινωνικό της χαρακτήρα. Παρακαλώ να προσεχθούν. Είναι
λεπτοµέρειες αλλά σηµαντικές.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε
Πρόεδρε, µία φράση µόνο να πω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ορίστε, έχετε το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Η πορεία θα
δείξει. Και επειδή πολλές φορές έδειξε ότι είχαµε δίκιο εµείς, µακάρι
να µην είναι έτσι. Η πορεία όµως θα δείξει ότι αυτά που είπα, θα
γίνουν πραγµατικότητα σε σχέση µε την αποδυνάµωση της
'Εκθεσης Θεσσαλονίκης και των δραστηριοτήτων στη Θεσσαλονίκη
και στη Βόρειο Ελλάδα. ∆υστυχώς, κύριε Υπουργέ, επιµένετε και
κάνετε λάθος. Και το λέω από ενδιαφέρον. Κάνετε λάθος, διότι σε
δυο τρία χρόνια τα πράγµατα θα σας διαψεύσουν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Παπαθεµελής έχει
το λόγο για πέντε λεπτά.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ - ΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ: Σας ευχαριστώ, όπως
και τον κ. Βουλγαράκη και το Σώµα, οι οποίοι συναινούν.
Λυπάµαι, γιατί ο Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης, παρά το ζήλο και
την υπερπροσπάθεια της επιχειρηµατολογίας του, δεν µπόρεσε να
µε πείσει. 'Εχω προσπαθήσει όλες αυτές τις ηµέρες να πειστώ στα
επιχειρήµατά του. Αισθάνοµαι κατ' αρχήν ότι είναι εντελώς αλλόκοτο
και, αν θέλετε, αντίστροφο µε την πορεία των πραγµάτων αυτό που
γίνεται. Και εσωτερικά και διεθνώς γίνονται συνενώσεις, γίνονται
συγχωνεύσεις. Ειδικά µε τη ∆ιεθνή 'Εκθεση Θεσσαλονίκης έχει
επιλεγεί η διάσπασή της.
Επισηµαίνω ότι κατά την εκτίµησή µου το ισχύον νοµικό καθεστώς
της Εκθέσεως παρέχει τη δυνατότητα ευελιξίας για κινήσεις, οι
οποίες όµως συνδέονται και µε τις προθέσεις. Αν η πρόθεση είναι
να δοθεί στον ιδιώτη πέρα από το 49%, προφανώς ο ν. 2190 περί
ανωνύµων εταιρειών δεν το επιτρέπει... 'Οµως η πρόθεση δεν είναι
να δοθεί µόνο το 45% και να µην προστεθούν άλλα ποσοστά.
'Οπως φαίνεται ότι θα προστεθούν. Και αυτό που παίζει, κύριε
Υπουργέ Μακεδονίας-Θράκης, περισσότερο ρόλο στη δυσπιστία
µας, είναι η γενικολογία των διατυπώσεων και η ασάφειά τους.
∆ηλαδή, παίρνει 45% ο ιδιώτης. 'Εχει καλώς. Από πού
διασφαλίζεται το δηµόσιο για το υπόλοιπο; ∆ιότι κατάλαβα το
ποσοστό που θα δώσετε σε φορείς τους οποίους δεν κατανοµάζετε,
αλλά επαφίεσθε στις αποφάσεις, τις κοινές τις δικές σας και του
Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας, οι οποίες θα ορίσουν τους φορείς.
Αρκείσθε µόνο στην πρόβλεψη του ποσοστού 2% κατά περίπτωση.
Αλλά πόσοι θα είναι αυτοί που θα µπορούν να πάρουν το 2%; Και
γιατί τάχα το Εργατικό Κέντρο ή η Τοπική Αυτοδιοίκηση θα είναι
εκείνη που θα πάρει και δεν θα είναι άλλοι φορείς που θα είναι
συγγενέστεροι εξ ιδεολογίας και εξ "αίµατος" µε τον ιδιώτη που θα
αγοράσει το 45%. Εποµένως θα παίρνει τις αποφάσεις
αποκλειστικά εκείνος; Και ο δηµόσιος ρόλος της ∆ιεθνούς
Εκθέσεως θα έχει συνεκλείψει µε την επιψήφιση και την έναρξη της
ουσιαστικής ισχύος αυτού του νοµοσχεδίου;
∆εν γνωρίζω, επίσης και δεν το επικαλείσθε άλλωστε, να έχει
προηγηθεί της αποφάσεώς σας αυτής κάποια ή πολύ περισσότερο
κάποιες µελέτες. Γνωρίζω όµως αντίθετα ότι µε εντολή του
Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και µε συναίνεσή του ανετέθη σε
ειδικό φορέα-σύµβουλο της Ιονικής Τραπέζης να εκπονήσει µελέτες,
και master Plan και bussines Plan για να χρησιµοποιήσω τη
"βαρβαρική" διατύπωση, που εισηγούνται τη διαδικασία ιδρύσεως
θυγατρικής µονάδος από τη ∆ιεθνή 'Εκθεση.
Εσείς όµως δεν θέλατε τη θυγατρική για άλλο λόγο. ∆ιότι θέλετε
προδήλως να εκχωρήσετε ποσοστό παραπάνω από το 49% στον
ιδιώτη. Αυτή είναι και η ratio του νοµοσχεδίου σας. Είπατε ότι το
νοµαρχιακό συµβούλιο σας στηρίζει. Βέβαια το νοµαρχιακό
συµβούλιο έχει µια αµφίσηµη διατύπωση, λέγοντας ότι η
προτεινόµενη ρύθµιση είναι προς την ορθή κατεύθυνση αλλά ευθύς
αµέσως σας λέει ποια θεωρεί ορθή κατεύθυνση. Βάζει την

προϋπόθεση ότι η Τοπική και η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση
προστιθέµενες στο δηµόσιο, δηλαδή, στην πρώτη εταιρεία θα έχουν
τελικώς το 51%. Εάν δεν γίνει αυτό σας λέει ευθέως ότι δεν είσθε
προς την ορθή κατεύθυνση.
'Οσον αφορά το προσωπικό φαίνεται από τη διατύπωσή σας ότι
έχετε πρόθεση να το προστατεύσετε. Αυτό σας τιµά. 'Εχω όµως την
αίσθηση ότι τελικά το προσωπικό δεν προστατεύεται. Το
προσωπικό που θα πάει στην πρώτη εταιρεία δεν προστατεύεται
γιατί θα είναι αργόσχολο. Τριακόσιοι δέκα άνθρωποι σε µια νεκρή
εταιρεία χωρίς καµιά ουσιαστική δραστηριότητα µε απορροφηµένες
όλες τις εκθεσιακές και συνεδριακές δραστηριότητες από την
δεύτερη. Σύµβουλος του δηµοσίου για τα εκθεσιακά κλπ. δεν λέει
τίποτα απολύτως. 'Αρα το προσωπικό να έχει υπόψη του ότι θα
κληθεί πολύ σύντοµα να επιλέξει υπηρεσία στην οποία θα πρέπει
να µεταταγεί για να αισθάνεται και να είναι εκείνο χρήσιµο.
Εάν αυτό το θεωρείτε προστασία, είναι ένα κάποιο είδος
προστασίας, αλλά δεν το βλέπω να στέκεται στην πρώτη εταιρία
µέχρι τη συνταξιοδότησή του. 'Οσον αφορά αυτούς που θα πάνε
στη δεύτερη εταιρεία, εγώ δεν τους το συνιστώ. Εσείς το συνιστάτε.
Η θέση τους είναι επισφαλής διότι θα υπάγονται στις γενικές
διατάξεις της εργατικής νοµοθεσίας. Προσωρινά µπορούν να
πάρουν περισσότερα αλλά δεν ξέρω αν θα έχουν και αύριο δουλειά.
Σε κάθε περίπτωση εάν δεν αποσαφηνίσετε ότι µε τη δεύτερη
εταιρία στο δηµόσιο τοµέα θα ανήκει το 51%, δηλαδή, ότι θα πάρει
ποσοστό πέντε ή έξι µονάδων η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση ή η
Τοπική Αυτοδιοίκηση που είναι ένα µε το δηµόσιο, τότε λυπάµαι
αλλά δεν θα ήθελα να συµµεριστώ την ευθύνη -τη δική σας κύριε
Υπουργέ- και δεν θα ψηφίσω το νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Βουλγαράκης έχει
το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΑΚΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, παρακολούθησα
τη συζήτηση στη ∆ιαρκή Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων,
ακούσαµε τις εξηγήσεις του κυρίου Υπουργού και είχαµε την
ευκαιρία να ακούσουµε και τους διάφορους φορείς που ήλθαν στην
επιτροπή και κατέθεσαν τις απόψεις τους στο υπό συζήτηση σχέδιο
νόµου. Σήµερα παρακολουθήσαµε τον εισηγητή της Πλειοψηφίας.
∆εν είναι σύνηθες οι κυβερνητικοί εισηγητές σχεδίων νόµων να
διαφωνούν και να καταθέτουν τις αιτιάσεις τους για το σχέδιο νόµου
το οποίο εισηγούνται στην Ολοµέλεια. Προηγουµένως δε ακούσαµε
τον κύριο Υπουργό να εξηγεί πως θα προχωρήσει η ∆ΕΘ κατά την
εκτίµησή του.
Κατόπιν όλων αυτών σχηµατίζεται η εύλογος απορία, τι εξυπηρετεί
το σχέδιο νόµου που συζητάµε; Για ποιο λόγο ακριβώς γίνεται αυτή
η ρύθµιση και ποιο είναι το τελικό αποτέλεσµα που θα επέλθει απ'
όλες αυτές τις διαδικασίες.
Επιτρέψτε µου να καταθέσω στην Ολοµέλεια την άποψη του νυν
προέδρου της ∆ΕΘ, όπως αυτή κατεγράφη στα πρακτικά της
∆ιαρκούς Επιτροπής Οικονοµικών Υποθέσεων. Είναι πολύ
χαρακτηριστική αλλά και αποσαφηνιστική για το τι εννοεί η
Κυβέρνηση µε την τροποποίηση που φέρνει στην Ολοµέλεια.
Λέει, λοιπόν, ο Πρόεδρος της ∆ιεθνούς 'Εκθεσης Θεσσαλονίκης σε
ερωτήσεις που του έχουν υποβληθεί: "Πιστεύω ότι το θέµα της
∆.Ε.Θ. θα µπορούσε να ρυθµιστεί µε το υπάρχον θεσµικό πλαίσιο,
δηλαδή τον ν. 735, τον ν. 2190 "περί ανωνύµων εταιρειών" και
κυρίως µε τον ν. 2414 που τροποποίησε και ορισµένες διατάξεις
του ν. 735. Ανεξαρτήτως αυτού, είχαµε πάρει µια εντολή από το
Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας να προχωρήσουµε σε εφαρµογή
του ν. 2414 προς µετοχοποίηση και εφαρµόσαµε ακριβώς ό,τι
προέβλεπε ο νόµος αυτός. Προχωρήσαµε λοιπόν στην εφαρµογή
του ν. 2414 µε τις διατάξεις που προβλέπουν τον εκσυγχρονισµό,
αναθέσαµε  µε  διαγωνισµό  του  business  plan  της  εταιρείας,  το
οποίο  παραλάβαµε  και  παραδώσαµε  στο  Υπουργείο  Εθνικής
Οικονοµίας,  προχωρήσαµε  στην  αποτίµηση  των  περιουσιακών
στοιχείων  της  εταιρείας,  στο  φορολογικό  έλεγχο  και  στον
πιστοποιητικό  των  ορκωτών  λογιστών  για  την  κατάσταση  στην
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οποία βρίσκεται η εταιρεία. Παράλληλα προχωρήσαµε στο master
plan της ∆.Ε.Θ. για να διαγράψουµε τις προοπτικές ανάπτυξης για
την επόµενη δεκαπενταετία.
Τώρα αλλάζει η πορεία και µε µια τροπολογία που κατατέθηκε
προχωρούµε σε µια διάσπαση της εταιρείας, δηλαδή, στην
κατάργηση του ν. 735 και τη δηµιουργία δύο νέων εταιρειών. Και
αυτή η τροπολογία που τελικά αποσύρθηκε σήµερα
επαναδιατυπώνεται ως σχέδιο νόµου το οποίο συζητάµε στην
Αίθουσα αυτή".
Κύριοι συνάδελφοι, το καταθέτω για τα Πρακτικά προς ενηµέρωση.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γ. Βουλγαράκης καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν κείµενο το οποίο βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)
∆εν ξέρω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι παραπάνω θα µπορούσε
να πει κανείς στην Ολοµέλεια για να αποδείξει ότι η Κυβέρνηση
φέρνει ένα σχέδιο νόµου µε το οποίο αποδεικνύει µε πάρα πολύ
µεγάλη γλαφυρότητα, ότι δεν ξέρει τι θέλει, δεν ξέρει πως ακριβώς
θέλει να κάνει αυτό που υποτίθεται ότι κάποια στιγµή έβαλε στο
µυαλό της και φυσικά δεν µπορεί να γνωρίζει τι θα προκύψει από
ένα δηµιούργηµα το οποίο κατ'ουσίαν έρχεται να αµφισβητήσει ένα
θεσµό που έχει συνδεθεί µε µια µακρά επιτυχηµένη και λαµπρή
παράδοση, που στα τελευταία εβδοµήντα τόσα χρόνια υπάρχει στη
Βόρεια Ελλάδα, υπάρχει στη Θεσσαλονίκη. Μην ξεχνάµε πως
πρόκειται για ένα θεσµό από τον οποίο έχουν πάρα πολύ ωφεληθεί,
όχι µόνον οι κάτοικοι της Βόρειας Ελλάδας, αλλά της χώρας
γενικότερα.
Φυσικά δεν είναι µόνο αυτό, υπάρχουν και πράγµατα τα οποία στη
διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή αποκαλύφθηκαν. Εκτός του
γεγονότος ότι όλα αυτά, που ανέφερε ο Πρόεδρος της ∆.Ε.Θ., που
πετάχθηκαν στον κάλαθο των αχρήστων, όλα αυτά είχαν έναν
ελάχιστο κοινόν παρανοµαστή, ο οποίος είναι ακριβώς στον
αντίποδα όσων ο κύριος Υπουργός εισηγείται σήµερα στην Αίθουσα
αυτή και όλων όσων περιγράφονται στο σχέδιο νόµου και είναι στην
εκ διαµέτρου αντίθετη κατεύθυνση από αυτήν που το σχέδιο νόµου
φιλοδοξεί να προχωρήσει τη ∆.Ε.Θ. Φυσικά µετά πολλών επαίνων
απορρίφθηκαν όλα αυτά και δεν νοµίζω να αξιολογήθηκαν καθόλου.
Ποιον ρωτήσατε όµως, κύριε Υπουργέ; Ρωτήσατε µήπως τους
τοπικούς φορείς ή αναπτύξατε έναν πλούσιο διάλογο; Εσείς είπατε
ότι η ∆.Ε.Θ. είναι το γεγονός της Βορείου Ελλάδος και της
Θεσσαλονίκης. Σωστά το είπατε και πολύ καλά κάνατε και το
είπατε.
Αφού, λοιπόν, είναι το σηµαντικό γεγονός, που λαµβάνει χώρα στην
πόλη της Θεσσαλονίκης, δεν θα έπρεπε να κληθούν οι φορείς για
να παρουσιάσετε ενώπιόν τους µέσα από µια µεγάλη διαδικασία
διαλόγου αυτήν την πρόθεση που σήµερα παρουσιάζετε στη
Βουλή, για να τροποποιήσετε µια κατάσταση που υπάρχει τόσα
χρόνια; ∆εν θα έπρεπε εσείς αυτό το πράγµα, που γνωρίζετε ότι δεν
µπορεί να τροποποιείται κάθε κοινοβουλευτική περίοδο, να το
εξηγήσετε αναλυτικά, να πάρετε τις απόψεις τους και να
ενσωµατώσετε όλα αυτά στο νοµοσχέδιο που σήµερα συζητάτε;
Λέει ο ∆ήµαρχος της Θεσσαλονίκης σε επιστολή που έχει στείλει
στο Υπουργείο και παρόµοια πράγµατα µας είπε και στη ∆ιαρκή
Επιτροπή και απάντηση δεν πήρε. Λέει: "Θα ήθελα εξαρχής να σας
αναφέρω ότι θεωρώ αδιανόητο να προχωρήσει η συζήτηση για ένα
τέτοιο µείζον θέµα για τη Θεσσαλονίκη και για ολόκληρη τη χώρα,
χωρίς να µετέχει στις διαδικασίες και πολύ περισσότερο χωρίς να
ενηµερώνεται καν ο δήµος αυτής της πόλης στη διοικητική και
γεωγραφική περιφέρεια του οποίου ιδρύθηκε, υπάρχει και
λειτουργεί η ∆.Ε.Θ. ∆εν είναι δυνατόν, ο ∆ήµος Θεσσαλονίκης να
πληροφορείται από τις εφηµερίδες την κατάθεση σχετικής
τροπολογίας στη Βουλή για την αλλαγή του καθεστώτος, που διέπει
τη ∆.Ε.Θ., πολλώ δε µάλλον να πληροφορείται από τηλεοπτική
εκποµπή ότι η ∆.Ε.Θ. πρόκειται να αποµακρυνθεί από τις σηµερινές
εγκαταστάσεις της".
Και αυτό το καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γ. Βουλγαράκης καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν κείµενο το οποίο βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής).
Μετά από εκείνα τα οποία σας διάβασα, µετά τη συζήτηση την
οποία είχαµε την ευκαιρία να παρακολουθήσουµε στη ∆ιαρκή
Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων, µετά τα όσα προηγουµένως
ελέχθησαν από τον κ. Παπαθεµελή, η απορία του κ. Παπαθεµελή
περί τη ratio legis του νόµου που συζητάµε σήµερα, ακούγεται στα
αφτιά µου πάρα πολύ λογική. Γιατί αυτός ο νόµος; Τι εξυπηρετεί
αυτός ο νόµος; Τι έχετε ξεκαθαρίσει εσείς όσον αφορά αυτήν την
τροποποίηση, που σήµερα συζητάµε, αυτού του τόσο επιτυχηµένου
θεσµού; Παραµένει η ∆ιεθνής 'Εκθεση Θεσσαλονίκης εθνικός
εκθεσιακός φορέας κατά τη γνώµη σας; Πώς αποδεικνύεται αυτό
και µε ποιες διατάξεις θεµελιώνεται; Παραµένει η Θεσσαλονίκη ως
κυρίαρχος των διαδικασιών αυτού του φορέα; Πώς αποδεικνύεται
αυτό; Με ποιες διατάξεις επίσης θεµελιώνεται και για το µέλλον;
Εξακολουθεί η πολιτεία να έχει το σχεδιασµό της εκθεσιακής
πολιτικής και της πολιτικής, την οποία πολύ περιγραφικά ανέφεραν
προηγουµένως οι συνάδελφοί µας; Πώς αποδεικνύεται αυτό;
Σας καταθέτω και αυτά για τα Πρακτικα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γ. Βουλγαράκης καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)
Ο κ. Κούβελας ανέφερε µε πολύ µεγάλη περιγραφικότητα τους
σκοπούς τους οποίους η ∆ιεθνής 'Εκθεση Θεσσαλονίκης θεωρεί ως
πρωταρχικούς, την προβολή της ελληνικής εν γένει παραγωγής, την
υποβοήθηση των Ελλήνων παραγωγών, βιοτεχνών και
βιοµηχάνων, για τη βελτίωση των όρων παραγωγής και την αύξηση
των εξαγωγών, την ανάπτυξη και σύσφυξη των οικονοµικών και
φιλικών δεσµών µεταξύ των λαών, την ενίσχυση και προβολή των
πολιτιστικών προσπαθειών της χώρας, την προβολή του ελληνικού
τουρισµού, την προβολή των εκάστοτε επιτεύξεων κλπ. 'Ολα αυτά
τα πράγµατα πώς θεµελιώνονται µέσα στο σχέδιο νόµου, το οποίο
σήµερα συζητάµε εδώ;
Επανέρχεται, λοιπόν, ξανά το ερώτηµα: Τι εξυπηρετεί η ρύθµιση
αυτή, από την ώρα που όλα αυτά τα θέµατα που προηγουµένως
εξετέθησαν, παραµένουν ανοιχτά; Υπάρχει µία εταιρεία, τη
διασπάτε σε δύο, στη µία κρατάτε την περιουσία, στην άλλη µε
κάποια ποσοστά βάζετε κάποιες οργανώσεις, εκ των οποίων
υπάρχει ακόµα µία διάσταση αν θα είναι η µεν ή η δε, µε πόσο
ποσοστό κλπ. 'Ολα αυτά παραµένουν γενικώς ασαφή. Υποτίθεται
ότι κάποια στιγµή θα τα εξηγήσετε ή διά του λόγου σας δεσµεύετε
την πολιτεία, που πάντως γνωρίζετε πολύ καλά ότι µε λόγους καµία
πολιτεία και κανείς Υπουργός δεν δεσµεύεται. Υπάρχει, δηλαδή, µία
γενικότερη ανακατάταξη των πραγµάτων της οποίας το αποτέλεσµα
θα είναι πιο ακριβές.
Τι συµβαίνει στην πραγµατικότητα; Η Κυβέρνηση όταν έκανε την
υποτίµηση το Μάρτιο, δεσµεύθηκε σε έναν καταιγισµό
αποκρατικοποιήσεων και διαρθρωτικών αλλαγών. Παρουσιάστηκε ο
κύριος Πρωθυπουργός και έδωσε µία λίστα µε πάρα πολλές
επιχειρήσεις, οι οποίες είπε ότι θα περνούσαν στον ιδιωτικό τοµέα
εν µέρει, είτε καθ'ολοκληρίαν. Αντί να καταφέρει αυτές τις
αποκρατικοποιήσεις, τις οποίες εισηγήθηκε τότε µαζί µε τους
καθ'ύλην αρµόδιους Υπουργούς, οδηγήθηκε από φιάσκο σε φιάσκο.
Είδαµε την υπόθεση των ΚΑΕ, την υπόθεση της Ιονικής και πάρα
πολλά άλλα τέτοιου είδους µέτρα τα οποία είχε εξαγγείλει.
Ανάµεσα  σε  αυτά  ήταν  φυσικά  και  η  τροπολογία  της  ∆ιεθνούς
Εκθέσεως  Θεσσαλονίκης,  την  οποία  κακήν-κακώς  απέσυραν,
µε  τη  σκέψη  να  επανέλθει  µε  ένα  νόµο,  ο  οποίος  υποτίθεται
ότι  θα  βελτίωνε  τα  πράγµατα.  Πλην  όµως,  µάταια,  διότι  ο
νόµος  τον  οποίο  σήµερα  συζητάµε,  όχι  µόνο  δεν  είναι  σε
θέση  να  διασφαλίσει  όλα  αυτά  τα  ερωτήµατα  τα  οποία  και
τότε  είχαν  τεθεί,  αλλά  πολύ  περισσότερο  τα  επικαιροποιεί  και
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καθιστά σε όλους µας περισσότερο από σαφές, ότι αυτός ο τόσο
πετυχηµένος θεσµός απειλείται στην κυριολεξία µε το να
καταβαραθρωθεί και να οδηγηθεί σε τέλµα, όπως πολύ
περιγραφικά ελέχθη προηγουµένως από άλλον κύριο συνάδελφο.
Κύριε Υπουργέ, θεωρείτε ότι είναι τυχαίο που όλα τα κόµµατα στην
Εθνική Αντιπροσωπεία διαφωνούν; Θεωρείτε ότι είναι τυχαίο, που
ακόµα και οι Βουλευτές της παράταξής σας υποβάλλουν άλλοι
κοµψά και άλλοι πιο ζωηρά ενστάσεις, τις οποίες ακούσαµε
προηγουµένως στην Αίθουσα αυτή και πολύ περισσότερο φυσικά
στην επιτροπή;
Θεωρείτε ότι είναι τυχαίο, ότι τα δύο βασικότερα όργανα Τοπικής
Αυτοδιοίκησης διαφορετικών βαθµών στην πόλη, το ένα µε
διαφορετικό ύφος και το άλλο µε πολύ περισσότερο ύφος,
διαφωνούν επίσης; Αναφέροµαι στο δηµοτικό συµβούλιο και στην
πρώτη απόφαση του νοµαρχιακού συµβουλίου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Nέα ∆ηµοκρατία δεν µπορεί να
αποδεχθεί την ουσιαστικά καταβαράθρωση αυτού του τόσο
επιτυχηµένου θεσµού της ∆ιεθνούς Εκθέσεως της Θεσσαλονίκης.
Ο εισηγητής µας κ. Κούβελας υπέβαλε την αντιπρότασή του.
Λυπούµαι πάρα πολύ αν δεν την καταλάβατε. Θα είχε τη
δυνατότητα, ενδεχοµένως, ο Υπουργός ή και οι συνεργάτες, αν
ήθελαν, να µπουν σε έναν πραγµατικό διάλογο, να την ακούσουν
αναλυτικότερα, διότι αυτοί οι θεσµοί επαναλαµβάνω, δεν
τροποποιούνται κάθε ηµέρα, ούτε είναι δυνατόν να τροποποιούνται
κάθε ηµέρα, να έχει κανείς την απαίτηση να λειτουργήσουν
αποτελεσµατικά και επιτυχηµένα.
Σε κάθε περίπτωση η Νέα ∆ηµοκρατία µε αυτό το κείµενου νόµου
δεν µπορεί να συµφωνήσει.
Θέλω όµως, κύριε Υπουργέ, να σας προειδοποιήσω και για κάτι
άλλο: Αυτό το σχέδιο νόµου το οποίο εσείς σήµερα θα ψηφίσετε,
δεν δεσµεύει την αυριανή κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, η
οποία φυσικά θα το επανεξετάσει στην κατεύθυνση όλων αυτών
των σκοπών, που πολύ περιγραφικά ο εισηγητής της Νέας
∆ηµοκρατίας προηγουµένως σας είπε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ευχαριστώ, κύριε
Βουλγαράκη.
Ο κ. ∆ραγασάκης έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο
συνασπισµός των δυνάµεων της Αριστεράς και της προόδρου
αντιµετωπίζει αυτό το θέµα µε µεγάλη προσοχή, διότι έχουµε
επίγνωση ότι δεν συζητάµε απλώς την αναδιοργάνωση µιας
δηµόσιας επιχείρησης, αλλά συζητάµε για την οργάνωση µιας
δραστηριότητας, της εκθεσιακής, η οποία είναι συνδεδεµένη µε την
οικονοµική, την κοινωνική αλλά και την πολιτιστική ζωή της
Θεσσαλονίκης. Επίσης, µια δραστηριότητα η οποία στην εποχή µας
αποκτά ένα ευρύτερο ενδιαφέρον και οικονοµικό και γενικότερο. Μ'
αυτήν την έννοια δεν συζητάµε για κάτι προβληµατικό το οποίο
πρέπει να δούµε τι θα το κάνουµε.
Το νοµοσχέδιο αυτό κάθε µέρα που περνάει αντί να
αποσαφηνίζεται λες και είναι τυλιγµένο σε οµίχλη και το νέφος αυτό
της οµίχλης πυκνώνει. Αυτό φαίνεται και από τα ερωτηµατικά που
διατυπώθηκαν ήδη στην Αίθουσα αυτή.
Πραγµατικά δεν µπορούµε να πιστέψουµε, παρά τη σοβαρότητα
του θέµατος και παρά και τις δυσκολίες που ενδεχοµένως
εµπεριέχει, δεν µπορούµε να δεχθούµε ότι γύρω από αυτό το
νοµοσχέδιο δεν µπορούσε να υπάρξει µια µεγαλύτερη σύγκλιση
απόψεων τόσο µεταξύ του Υπουργείου και των φορέων της πόλης,
όσο και ανάµεσα στις πολιτικές δυνάµεις. Βεβαίως, κάθε πολιτική
δύναµη ενδεχοµένως έχει και ορισµένες ιδεολογικές αφετηρίες,
αλλά δεν θεωρούµε ότι εξαντλήθηκαν οι δυνατότητες για να
επιτευχθεί εδώ ένα αποτέλεσµα που να διευκολύνει τις συναινέσεις.
Ο κύριος Υπουργός επέµεινε στην επιχειρηµατολογία του, στο ότι ο
νόµος 735, που σήµερα διέπει τη συγκρότηση και τη λειτουργία της
∆ιεθνούς 'Εκθεσης, πρέπει να αλλάξει, ότι υπάρχει ανάγκη
εκσυγχρονισµού. Ουδεµία αντίρρηση σ' αυτό. Θα µπορούσε όµως
να έχει έρθει ακριβώς µια αναµόρφωση του 735 µε τα όποια

πρόσθετα οργανωτικά µέτρα που να απαντάει στο πρόβληµα αυτό.
Επίσης, ο κύριος Υπουργός επέµεινε στο να µας πείσει για τις
προθέσεις του. Εµείς -το είπαµε και στην Επιτροπή- δεν κρίνουµε
ούτε αµφισβητούµε τις προθέσεις του κυρίου Υπουργού.
Να πω και κάτι πιο τολµηρό µε µία έννοια; Πιστεύουµε ότι αν ο κ.
Μαγκριώτης καθόταν µε τους φορείς της πόλης, θα µπορούσε να
ετοιµάσει ένα νοµοσχέδιο το οποίο να µην έχει τα προβλήµατα που
έχει αυτό το νοµοσχέδιο. Θεωρούµε ότι εδώ υπήρξαν διάφορα
κέντρα κυβερνητικής ευθύνης ενδεχοµένως και διαφορετικές
προθέσεις. Ο κ. Μαγκριώτης έκανε µια προσπάθεια να συµβιβάσει
τα πράγµατα ενδεχοµένως και να τα βελτιώσει, το αποτέλεσµα
όµως το οποίο έχουµε, έχει τις εγγενείς αδυναµίες.
Εγώ, λοιπόν, θα ήθελα µετά από αυτές τις εισαγωγικές
παρατηρήσεις να σταθώ σε ορισµένες πολύ συγκεκριµένες
παρατηρήσεις -τα είπε και η εισηγήτριά µας- µε στόχο αφ' ενός µεν
να καταδείξω σηµεία στα οποία µπορούν να υπάρξουν βελτιώσεις
και δεύτερον, εάν δεν γίνουν αυτές οι βελτιώσεις, να είναι σαφές
γιατί δεν µπορούµε να ψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο.
Πρώτο θέµα είναι ότι αυτήν τη στιγµή, µε την παράδοση που
υπάρχει µε το ν. 735, µε τα δεδοµένα που υπάρχουν, η
Θεσσαλονίκη ως πόλη έχει ένα κεκτηµένο, κεκτηµένο όχι µόνο
θεσµικά, αλλά και στη συνείδηση όλων µας. Με το νοµοσχέδιο αυτό
δεν διασφαλίζεται αυτό το κεκτηµένο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): ∆εν
διασφαλίζεται;
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: ∆εν διασφαλίζεται. Προσθέτω ότι η
διασφάλιση δεν είναι µόνο θέµα νόµου, δεν είναι θέµα µόνο
θεσµικών ρυθµίσεων. Είναι θέµα πολιτικής βούλησης, της
Κυβέρνησης και των κυβερνήσεων, είναι θέµα προσπαθειών των
φορέων της πόλης. Αλλά αν ο νόµος όµως αφήνει και παράθυρα,
έχει και ασάφειες, ε αυτό δεν µπορούµε να πούµε ότι διευκολύνει τα
πράγµατα.
Επίσης πρόσεξα ότι ορισµένοι επιχειρηµατικοί φορείς της πόλης
µας µιλούσαν µε µία έπαρση, θα έλεγα, για τις δυνάµεις της αγοράς,
για την ανταγωνιστικότητα κλπ. Μακάρι, αλλά εδώ, όπως
διαρθρώνεται αυτό το σχήµα, η πρυτάνευση του κριτηρίου της
κερδοφορίας στη δεύτερη εταιρεία ενδεχοµένως θα οδηγήσει σε
επιλογές οι οποίες θα είναι συµβατές µε την επιδίωξη της
κερδοφορίας, αλλά ενδεχοµένως δεν θα είναι συµβατές µε τον
επιδιωκόµενο στόχο. Μπορεί το ίδιο το κριτήριο της κερδοφορίας να
σπρώχνει διάφορες λειτουργίες να µεταφερθούν στην Αθήνα ή να
µην γίνουν καν, όπως θα πω παρακάτω, κλπ.
Η δεύτερη παρατήρηση κύριε Υπουργέ, για την οποία δεν πήραµε
πειστική απάντηση, είναι η εξής: Τα καταστατικά των δύο εταιρειών
θα γίνουν µε κοινή απόφαση των Υπουργών. Μας ζητάτε εποµένως
εδώ µία εν λευκώ εξουσιοδότηση. ∆εν ακούσαµε κανένα επιχείρηµα
γιατί έπρεπε να γίνει έτσι.
Επισηµαίνω ότι όταν µας έφερε η Κυβέρνηση το νόµο για την
αναδιοργάνωση της ∆ηµόσιας Επιχείρησης Πετρελαίου, που
ονοµάσθηκε σε Ελληνικά Πετρέλαια, στο σώµα του νόµου ήταν και
το καταστατικό της νέας εταιρείας. ∆ιότι εδώ τα κρισιµότερα από τα
θέµατα και τα ερωτήµατα συνδέονται µε το περιεχόµενο των
καταστατικών των εταιρειών. Γιατί, λοιπόν, φέρατε ένα νόµο και δεν
φέρατε και τα καταστατικά των δυο εταιρειών; Πιστεύω ότι θα
επέτρεπαν κατ' αρχήν µία πιο ουσιαστική συζήτηση. Θεωρώ ότι ο
λόγος -η µόνη ερµηνεία που µπορώ να δώσω- είναι ότι δεν
είσασταν έτοιµοι.
Τρίτον, γιατί πρέπει ο πρόεδρος και ο διευθύνων σύµβουλος των
δύο εταιρειών να ορισθούν από εσάς, από τους Υπουργούς; ∆εν
είναι προσωπικό το θέµα. Είναι εκσυγχρονισµός αυτό; Κάντε ένα
διαγωνισµό, προκηρύξτε τις θέσεις...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης):
Προσωρινοί είναι. Στο ξεκίνηµα είναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Μα  αφού  εσείς,  µε  το  σχέδιο  νόµου
έχετε  τη  δυνατότητα  να  ορίσετε  και  το  χρόνο.  Μπορεί,  λοιπόν,
να  τον  διορίσετε  για  πέντε  χρόνια  ή  για  δύο.  ∆εν  µε
ενδιαφέρει  αυτό.  Αυτό  το  οποίο  επισηµαίνω  είναι  ότι  υπάρχει
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η διάταξη του 2414 και εν πάση περιπτώσει, πέρα από τους νόµους
γιατί να µην προκηρυχθεί η θέση; Να υπάρξουν αιτήσεις,
υποψηφιότητες και να γίνει µία επιλογή µε διαφανή κριτήρια. Γιατί
να δεχθείτε και σεις ο ίδιος, κύριε Υπουργέ, την κατηγορία ή την
µεµψηµοιρία ότι εν πάση περιπτώσει δεν αξιοποιείτε και τις
θεσµικές δυνατότητες που υπάρχουν;
Τέταρτον, γιατί να ψηφίζουµε ένα νοµοσχέδιο και να µένει σε
ασάφεια το ποιοι θα είναι τελικά οι µέτοχοι; Αναφέροµαι στους
φορείς. Αυτή είναι µία εκκρεµότητα η οποία δεν αιτιολογείται ούτε
στοιχειοθετείται σε καµία βάση. Μέτοχοι θα είναι οι τάδε, τόσο
ποσοστό θα έχει το δηµόσιο, τόσο ποσοστό θα έχουν οι
συγκεκριµένοι φορείς. Αυτό έπρεπε να είναι σαφές.
Θέλω να πω και κάτι άλλο. ∆εν πρέπει να εξιδανικεύουµε τους
φορείς. Εσείς οι ίδιοι επανειληµµένως µιλάτε για συντεχνίες και
µάλιστα µιλάτε όταν δεν χρειάζεται και δεν πρέπει. 'Ενας φορέας,
λοιπόν, δεν καθαγιάζεται µε τη συµµετοχή του και τη λειτουργία του
ως µετόχου. Να συµµετέχουν φορείς, αλλά να είναι ονοµατισµένοι,
συγκεκριµένοι για να µπορεί κανείς να αξιολογήσει την τελική
διάρθρωση.
Πέµπτον, κάνετε αυτήν την οργανωτική διάσπαση -δηµιουργείτε
δύο αυτοτελείς εταιρείες- την οποία κανείς από ό,τι αντιλαµβάνοµαι
δεν κατάλαβε τελικά, γιατί πρέπει να γίνει έτσι και από ποια µελέτη
προέκυψε.
Είναι εντυπωσιακό ότι η προηγούµενη διοίκηση πλήρωσε, έγινε
επιχειρησιακό σχέδιο, έγινε master plan, έγιναν αποτιµήσεις και η
δαπάνη, έγινε µε έναν τρόπο, όπως αποδεικνύεται, άσκοπο. Εν
πάση περιπτώσει δεν έχει τεκµηριωθεί πειστικά µέχρι σήµερα από
πού προέκυψε αυτή η οργανωτική διάσπαση, η οργανωτική λύση.
'Εθεσα και στη ∆ιαρκή Επιτροπή κάτι που είναι βασική αρχή του
µάνατζµεντ. Ποιο είναι το ενιαίο κέντρο ευθύνης; Ποιο είναι το
κέντρο που έχει την ευθύνη του στρατηγικού σχεδιασµού της
προοπτικής, τη συνολική αντίληψη και τη συνολική ευθύνη; Ο ΟΤΕ
έχει δεκατρείς θυγατρικές εταιρείες. Mερικές από αυτές είναι
σηµαντικότατες, όπως είναι η "COSMOTE", όπως είναι η "OTE-
NET". Kανείς δεν έχει εδώ ερωτηµατικό για το ποιος έχει εδώ τη
συνολική ευθύνη. Την έχει ο ΟΤΕ και αυτές είναι θυγατρικές του.
Εδώ δεν οικοδοµείται µία σχέση ιεραρχίας ανάµεσα στην πρώτη και
τη δεύτερη.
Ενδεχοµένως η πρόταση που σας έκανε ο κ. Ακριτίδης είναι σε
θετική κατεύθυνση, αν δεχθούµε αυτό το νοµοσχέδιο. Πάντως όπως
είναι τώρα είναι δύο ανεξάρτητες εταιρείες. Εµείς βλέπουµε
κινδύνους συγκρούσεων, αντιθέσεων, θα δηµιουργηθούν
παράκεντρα. Εδώ θα έπρεπε αυτό τουλάχιστον το θέµα να
διευκρινίζεται.
'Εκτο σηµείο είναι τα κριτήρια απόδοσης, τα κριτήρια λειτουργίας.
Θα µου επιτρέψετε να το διευκρινίσω λίγο, διότι εδώ
δηµιουργούνται και ιδεολογήµατα. Κανείς δεν είναι κατά του
κέρδους και κανείς πιστεύω δεν θα έχει αντίρρηση να αποδίδει η
εκθεσιακή δραστηριότητα κέρδος. Οι εκθεσιακές υπηρεσίες όµως
είναι ιδιόµορφες υπηρεσίες, είναι υπηρεσίες υποδοµής. Και γι' αυτό
ακριβώς ο 735 σωστά προέβλεπε την ετήσια επιχορήγησή του, όχι
µόνο για επενδύσεις, αλλά και για την επιχορήγηση της λειτουργίας
του.
Επαναλαµβάνω ότι ευχής έργο είναι και πρέπει να επιδιώκει να
είναι, η όλη λειτουργία του κερδοφόρα. Εάν όµως αυτό το κριτήριο
απολυτοποιηθεί, όπως απολυτοποιείται de facto, αφού ιδιώτης θα
αναλάβει τη διαχείριση και όπως επαναλαµβάνω ορισµένοι
εκπρόσωποι του επιχειρηµατικού κόσµου µε µία υπερβολική έτσι
άνεση µιλούσαν γι' αυτό το θέµα, τότε µπορούµε να προβλέψουµε
ότι θα υπάρξουν λειτουργίες, που ενώ θα είναι αναγκαίες, δεν θα
γίνονται γιατί ενδεχοµένως δεν θα είναι κερδοφόρες.
Παράδειγµα: Ανάπτυξη υποδοµών. Ποιος θα τις κάνει; Η πρώτη
εταιρεία; Με τι πόρους; Με τους πόρους του προϋπολογισµού; Να
το δούµε. Εδώ υπάρχουν υποδοµές λειτουργικές. Μπαίνουµε σε µία
φάση που αρχίζει να κυριαρχεί το ηλεκτρονικό εµπόριο. Εδώ η
έννοια της υποδοµής και της λειτουργίας είναι συγκεχυµένη. 'Ισως

θα πρέπει να οργανωθεί µία έκθεση σε µία επαρχιακή πόλη, που
ακόµα και αν προβλέπεται ότι δεν θα είναι κερδοφόρα, πρέπει να
γίνει για λόγους περιφερειακής ή άλλης ανάπτυξης. Εποµένως, η
γνώµη µας είναι ότι εδώ τα κριτήρια πρέπει να είναι µικτά και
κριτήρια κερδοφορίας, αλλά και κριτήρια απόδοσης, η οποία θα
αξιολογείται µε άλλους όρους και µε άλλα δεδοµένα, διότι
επαναλαµβάνω το προϊόν που λέγεται εκθεσιακή υπηρεσία είναι
ιδιόµορφο. Είναι και υπηρεσία, είναι και υποδοµή για άλλους
κλάδους για την παραγωγή, για την πόλη γενικότερα.
Το έβδοµο σηµείο είναι ακριβώς ειδικότερα για τις υποδοµές.
∆ιαβάζω στην "ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ" -αν είναι σωστό-
ότι πρόθεση της Κυβέρνησης είναι µετά την ψήφιση αυτού του
νόµου να κάνει διεθνή διαγωνισµό για την πώληση του 45% της
δεύτερης εταιρείας, της "HELEXPO Α.Ε." Η εταιρεία αυτή θα
εκµεταλλεύεται τα ακίνητα της ∆ΕΘ µε σύµβαση παραχώρησης
δεκαπενταετούς διάρκειας. Τα επόµενα δεκαπέντε χρόνια θα είναι
πάρα πολύ χρήσιµα. Σε δεκαπέντε χρόνια δεν ξέρουµε πως θα είναι
οι εκθέσεις. 'Ηδη σήµερα υπάρχουν ηλεκτρονικές εκθέσεις µέσω
INTERNET. Εάν, λοιπόν, αυτά τα χρόνια δεν γίνουν οι υποδοµές
που χρειάζονται, εάν αυτά τα χρόνια δεν γίνει η αναδιοργάνωση
που χρειάζεται, ενδεχοµένως σε λίγα χρόνια να έχουµε µείνει
αρκετά πίσω, πιο πίσω από εκεί που είµαστε σήµερα.
Η HELEXPO µε τον ιδιώτη δεν θα έχει συµφέρον να κάνει
επενδύσεις µακρόχρονης απόδοσης. Η πρώτη εταιρεία θα έχεις
τους πόρους; Θα έχει την αρµοδιότητα; Μία πηγή ασαφειών, κατά
την άποψή µας, πέρα από αντιπαραθέσεις ενδεχοµένως κέντρων
µε διαφορετικές απόψεις και επιδιώξεις, µια εγγενής αδυναµία του
θέµατος που συζητάµε και όχι µόνο του νοµοσχεδίου, είναι ότι δεν
υπάρχει εθνική στρατηγική για τις εκθέσεις. Μέχρι τώρα,
ενδεχοµένως, δεν ήταν η ανάγκη έντονη. Από δω και πέρα είναι
εντονότατη αυτή η ανάγκη. Πρέπει να υπάρξει µια εθνική
στρατηγική, δεδοµένου ότι εδώ έχουµε ρόλο και δηµόσιων φορέων
και ιδιωτικών φορέων. Πρέπει να υπάρξουν πλαίσια για τη
λειτουργία των διαφόρων αυτών θεσµών και φορέων.
Εµείς, λοιπόν, καταλήγουµε ως εξής: ∆εν θα το ψηφίσουµε το
νοµοσχέδιο για τους λόγους που είπαµε. Καλούµε τους φορείς της
πόλης σε εγρήγορση, ώστε εφόσον τελικά αυτό το νοµοσχέδιο γίνει
νόµος να εξασφαλιστεί στην πράξη η αποτροπή επικίνδυνων
καταστάσεων, να εξασφαλιστεί στην πράξη ό,τι εν πάση
περιπτώσει, θα γίνει το σωστότερο.
∆εύτερον, καλούµε τον Υπουργό, ο οποίος έχει αναλάβει και
προσωπικές δεσµεύσεις απέναντί µας πάρα πολλές, να πάρει την
πρωτοβουλία και να πείσει την Κυβέρνηση και να έρθει ένα
ολοκληρωµένο νοµοσχέδιο για µια εθνική στρατηγική για τον κλάδο
των εκθέσεων, µια στρατηγική που δεν θα διαχειριστεί απλώς αυτά
που υπάρχουν, αλλά θα αποσαφηνίσει εκκρεµότητες που
διαγράψαµε αρκετοί από µας και κυρίως θα χαράσσει µια
στρατηγική, όπου η χώρα µας θα παίξει έναν πρωταγωνιστικό ρόλο
στο πεδίο των εκθέσεων µε τις νέες µορφές που αυτό παίρνει και
ότι µέσα σ'αυτό η Θεσσαλονίκη πραγµατικά θα παίξει ένα ρόλο που
θα είναι επωφελής και για όλην τη χώρα, ότι θα µπορέσει να
αξιοποιήσει και τη θέση που έχει, αλλά και την παράδοση και την
πείρα που έχει αποκτήσει. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Βεζδρεβάνης έχει το
λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, ειλικρινά δεν θα ήθελα
να βρισκόµουν στη θέση που βρίσκεται σήµερα ο κύριος Υπουργός
Μακεδονίας - Θράκης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: 'Οχι, δα!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): ∆εν εννοεί τον υπουργικό
θώκο, κύριε συνάδελφε.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Βουλευτής Θεσσαλονίκης εισάγει αυτό το
νοµοσχέδιο στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Και µου κάνει κατάπληξη
πώς ο κύριος Υπουργός αυτήν την ώρα αποδέχεται ευθύνες άλλου
Υπουργείου, γιατί το νοµοσχέδιο άλλου Υπουργείου είναι και
έρχεται από το Υπουργείο Μακεδονίας-Θράκης.



3972 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Εγώ, ωστόσο, κύριε Υπουργέ, επειδή για πρώτη φορά εισάγετε
νοµοσχέδιο, θέλω να σας συγχαρώ για την υπουργοποίησή σας και
να σας ευχηθώ καλή επιτυχία.
Κύριοι συνάδελφοι, η Θεσσαλονίκη είναι τόπος αναφοράς του
βορειοελλαδικού ελληνισµού. Είναι η πόλη όπου οι διάφορες
πολιτικές σηµατοδοτούν τη γενική πολιτική της χώρας. Κάθε δράση,
λοιπόν, σ'αυτήν την πόλη πρέπει να έχει µοναδικό γνώµονα το
συµφέρον του έθνους. Η ενδυνάµωση των υπαρχόντων θεσµών,
αλλά και η δηµιουργία άλλων στη Θεσσαλονίκη βρίσκει την
οµόφωνη θέληση του ελληνικού λαού, που συνειδητοποιεί πλήρως
την εθνική ανάγκη για µια ισχυρή Θεσσαλονίκη.
Σαν Ηπειρώτης Βουλευτής, κύριε Υπουργέ, όταν συνεζητείτο το
θέµα της καθιερώσεως της έδρας του Συµβουλίου Αποδήµου
Ελληνισµού (ΣΑΕ) καίτοι η 'Ηπειρος είναι η µεγαλοµάνα της
ξενιτειάς, δεν ζήτησα να ορισθούν τα Γιάννενα ως έδρα του ΣΑΕ,
αλλά υπεραµύνθηκα της απόψεως ότι πρέπει να είναι η
Θεσσαλονίκη.
Αυτό, κύριοι συνάδελφοι, το αναφέρω για να δώσω µια µικρή
απόδειξη της πίστης µου ότι η Θεσσαλονίκη έχει ανάγκη και
ισχυροποιήσεως των υπαρχόντων θεσµών και προσθήκης-
δηµιουργίας νέων τοιούτων θεσµών.
Με βάση το σκεπτικό αυτό, θεωρώ αδιανόητο την υποβάθµιση ενός
θεσµού στη Θεσσαλονίκη, που παρά τον πόλεµο, τον οποίο υπέστη
επί εβδοµήντα δύο χρόνια από πολλούς παράγοντες, που δεν
ήθελαν την έκθεση της Θεσσαλονίκης στη Θεσσαλονίκη και
συνεχίζουν µε κάθε τρόπο να θέλουν να την κουβαλήσουν και
αυτήν προς τα νότια, η ∆ΕΘ επέζησε και προσέφερε υπηρεσίες,
υπηρετώντας την εθνική πολιτική πάνω στο θέµα των παραγωγών,
των προϊόντων, του τουρισµού, της προβολής της χώρας µας κ.λπ.
Θεωρώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι είναι λάθος να επιχειρούµε την
υποβάθµιση του επιτυχηµένου αυτού θεσµού της πατρίδας µας.
Εν ονόµατι, κύριε Υπουργέ, της ιδιωτικοποιήσεως, που για τη Νέα
∆ηµοκρατία αποτελεί την αιχµή του δόρατος της οικονοµικής
πλατφόρµας, επιχειρείτε µε το νοµοσχέδιο αυτό να
αποδυναµώσετε, να συρρικνώσετε, να απαξιώσετε το θεσµό της
∆ΕΘ.
Η φιλοσοφία του νοµοσχεδιου σας, κύριε Υπουργέ, ξεκινά από
λάθος αφετηρία. Η 'Εκθεση της Θεσσαλονίκης δεν είναι οργανισµός,
δεν είναι µία ∆ΕΚΟ. Πρέπει αυτό να το συνειδητοποιήσουµε.
Μπορεί να την κατατάσσουµε στις ∆ΕΚΟ, αλλά δεν είναι ∆ΕΚΟ µε
την έννοια που εννοούµε µια επιχείρηση, που αποσκοπεί στη
δηµιουργία κερδών.
Οι σκοποί της έκθεσης αναφέρθηκαν λεπτοµερώς από τον εισηγητή
µας κ. Κούβελα µε κάθε λεπτοµέρεια και δεν χρειάζεται να τους
επαναλάβω. Συµπερασµατικά όµως µόνο θα πω ότι οι σκοποί της
'Εκθεσης είναι σκοποί εθνικοί, που δεν έχουν καµία σχέση µε
κέρδος. Αν δηλαδή η λειτουργία της 'Εκθεσης της Θεσσαλονίκης
άφηνε κάποια ελλείµµατα, θα τα είχαµε καλύψει και τα καλύπτουµε,
από τη στρατηγική την οποία επιτυγχάνει η έκθεση. Και εποµένως,
δεν µπορούµε να την κατατάξουµε, όπως είπα και προηγουµένως,
στις ∆ΕΚΟ.
Εδώ βρίσκεται λοιπόν, κατά την άποψή µου, η λάθος κίνηση της
φιλοσοφίας του νοµοσχεδίου σας. Ο τεµαχισµός της 'Εκθεσης σε
δύο κοµµάτια µε τη δηµιουργία δύο εταιριών, που µεταξύ τους θα
έχουν κάποιες περίεργες σχέσεις, δεν επιτρέπεται. Επαναλήφθηκε
και σε κάποιο άλλο νοµοσχέδιο και απεδείχθη στην πράξη ότι αυτού
του είδους οι περίεργες σχέσεις δεν οδηγούν πουθενά και δεν
επιτυγχάνουν κανέναν σκοπό.
Αυτές λοιπόν οι περίεργες σχέσεις, µε σκοπούς παντελώς
διάφορους µεταξύ τους από τους γνωστούς σκοπούς της ∆ΕΘ, είναι
σαν να καταργούν έναν καταξιωµένο θεσµό στη Θεσσαλονίκη.
Το νοµοσχέδιο αυτό, κύριοι συνάδελφοι, ανοίγει, κατά τη άποψή
µου, τους ασκούς του Αιόλου και αφήνει όλα τα ενδεχόµενα
ανοιχτά, ακόµα και το ενδεχόµενο κάποια στιγµή οι διοικούντες που
δεν θα βλέπουν κέρδη, να καταργήσουν και την καρδιά του θεσµού,
που είναι η 'Εκθεση.

Εάν η ∆ΕΘ ήταν µία ∆ΕΚΟ, όπως γνωρίζουµε τις ∆ΕΚΟ στη χώρα
µας, ορθώς θα έπρεπε να επιδιώξετε τη κερδοφορία. Και εµάς σε
µία ιδιωτικοποίηση θα µας βρίσκατε απολύτως συµφώνους. Η ∆ΕΘ
όµως είναι θεσµός εθνικών στόχων και στρατηγικών και ως εκ της
φύσεως της δεν έχει πρώτο µέληµα την όποια κερδοφορία.
Επιµένω σ' αυτό το σηµείο, κύριοι συνάδελφοι, και ίσως γίνοµαι
κουραστικός, αλλά εδώ είναι η λάθος εκκίνηση της φιλοσοφίας του
νοµοσχεδίου σας.
Η τεµαχισµένη ∆ΕΘ µε τις δύο εταιρείες του νοµοσχεδίου, γίνεται
κάτι άλλο. ∆εν είναι η ∆ΕΘ που γνωρίσαµε. Αυτό είναι µία αλήθεια
που δεν κρύβεται, κύριοι συνάδελφοι, µε όποιον νοµικισµό. Κανείς
µας δεν θα είχε αντίρρηση να κάνουµε τη ∆ΕΘ πιο ευέλικτη. Κανείς
µας δεν θα είχε αντίρρηση να εισάγουµε στη ∆ΕΘ περισσότερους
κανόνες ιδιωτικής συµπεριφοράς και δράσεως. Κανείς µας δεν θα
είχε αντίρρηση να την καταστήσουµε περισσότερο ανταγωνιστική,
διότι τα είπε, ο κ. Κούβελας. ∆εν είµαστε οι µόνοι. Υπάρχουν και
άλλες χώρες που κάνουν εκθέσεις. Εποµένως και ανταγωνιστική
πρέπει να την κάνουµε. 'Οµως να αλλάξουµε τους σκοπούς της
∆ΕΘ -που ουσιαστικά την καταργούν όπως την γνωρίσαµε και
όπως όλοι πιστεύουµε ότι καταξιώθηκε και όπως πιστεύουµε όλοι
ότι προσέφερε εθνικές υπηρεσίες- είναι κατά τη δική µου άποψη
µέγα λάθος.
Και επειδή, κύριοι συνάδελφοι, εγώ απ' αυτό το Βήµα προσπάθησα
πάντοτε να είµαι ειλικρινής, σας λέγω µε ειλικρίνεια, κύριε Υπουργέ,
ότι εσείς και ως Υπουργός Μακεδονίας- Θράκης αλλά και ως
Βουλευτής Θεσσαλονίκης θα βρεθείτε κάποια στιγµή σε κρίση
συνειδήσεως. Θα πω δε ότι δεν είναι δική σας αρµοδιότητα να
εισάγεται αυτό το νοµοσχέδιο. Το γεγονός ότι το εισάγετε εσείς µε
φέρνει σε µεγαλύτερο σκεπτικισµό ότι γίνεται µια πάσα προς την
κατεύθυνσή σας για να αναλάβετε ευθύνες που δεν σας ανήκουν,
ευθύνες βαρύτατες και ως Βουλευτής Θεσσαλονίκης.
Εµείς, κύριοι συνάδελφοι, συνειδητά αρνούµεθα θετική ψήφο σ'
αυτό το νοµοσχέδιο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Παπαδηµόπουλος
έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, είναι
γεγονός ότι οποιαδήποτε ανθρώπινη δραστηριότητα και
οποιαδήποτε ανθρώπινη άποψη είναι δυνατόν να θεµελιωθεί
ποικιλοτρόπως και φυσικά µε σειρά επιχειρηµάτων να συγκινήσει
πολλούς προς τη θετική πλευρά ή προς την αρνητική τοιαύτη.
Το νοµοσχέδιο που έρχεται εδώ για τη διάσπαση του θεσµού της
∆ΕΘ, δεν µας βρίσκει καθόλου σύµφωνους, κύριε Υπουργέ,
δεδοµένου ότι µέχρι τώρα είχαµε ένα πετυχηµένο θεσµό, ο οποίος
πράγµατι συνέβαλε τα µέγιστα στο να διαφηµίσει τα προϊόντα της
ελληνικής γενικότερα παραγωγής, να φέρει τους λαούς πιο κοντά,
να συµβαλει στη φιλία των λαών και κυρίως των γειτονικών, αλλά
και των υπερατλαντικών κρατών.
'Οµως, ενώ όπως είπαν άλλοι οµιλητές υποχωρεί συνεχώς το
φαινόµενο της πολυδιάσπασης και της ακατάσχετης δηµιουργίας
νοµικών προσώπων του αυτού τοµέα, εσείς προσπαθείτε, σε µία
εποχή που εν τη ενώσει θα λέγαµε επιτυγχάνεται το καλύτερο
αποτέλεσµα, να διασπάσετε ένα πετυχηµένο θεσµό στα δύο.
∆εν βλέπω το λόγο. Γιατί, δεν ήταν σαφείς οι διατάξεις του µέχρι
τώρα ισχύοντος νόµου 735/77, όπου ορίζονταν οι σκοποί της
∆ιεθνούς Εκθέσεως Θεσσαλονίκης και κυρίως, όπως ξέρουµε όλοι,
ήταν η στήριξη της ελληνικής παραγωγής, η προώθηση των
ελληνικών προϊόντων, η στήριξη της βιοµηχανίας, της βιοτεχνίας και
του τουρισµού γενικότερα; Αλλά και η καλλιέργεια φιλικών σχέσεων,
όπως είπα µεταξύ των λαών; ∆εν φτάνουν αυτοί οι σκοποί; Αρκετοί.
Γιατί,  λοιπόν,  τώρα  έρχεστε  να  φτιάξετε  µια  δεύτερη  εταιρεία,
ενώ  ο  θεσµός  αυτός  καθ'εαυτός  δεν  είναι  θεσµός  που
αποβλέπει  που  αποσκοπεί  στην  πραγµατοποίηση  κερδών;  Μας
αρκεί  ο  γενικός  στόχος,  ότι  δηλαδή  διαφηµίζει  την  ελληνική
παραγωγή  και  ότι  διαφηµίζει  τον  ελληνικό  τουρισµό  και  ότι
φέρνει  τους  λαούς  πιο  κοντά  στη  συνεργασία.  Αν  ήταν
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έτσι, θα κάναµε µια ακόµη επιχείρηση, όπως είναι πολλές άλλες
επιχειρήσεις και θα είχαµε στόχο να βάλουµε κάποια χρήµατα σε
κάποιο συρτάρι, είτε να δώσει ζωή σε εργαζόµενους της περιοχής
είτε ενδεχοµένως να ωφελήσει και τα έσοδα του κράτους.
Αλλά δεν επιδιώκεται όµως δια του νοµοσχεδίου αυτού ένας τέτοιος
σκοπός. Και ερχόµαστε τώρα µε το άρθρο 1 και λέµε ότι ο σκοπός
αυτής της ανωνύµου εταιρείας που θα ιδρυθεί, θα είναι -εκτός των
άλλων λέτε στην παράγραφο 3 στοιχείο γ'- ότι θα διοργανώνει
συνέδρια και άλλες πολιτιστικές δραστηριότητες. Και κάνω την εξής
απλή σκέψη: 'Οταν έχουµε µια πόλη µε τόσο µεγάλο όγκο, µε ένα
πλήρες πανεπιστήµιο, µε ένα µεγάλο δήµο, µε ένα πολιτιστικό
οργανισµό του ∆ήµου Θεσσαλονίκης και µε άλλους πολιτιστικούς
οργανισµούς των πέριξ δήµων. 'Οταν έχουµε µια Εταιρεία
Μακεδονικών Σπουδών, όταν έχουµε οκτώ εταιρείες που ιδρύθηκαν
πρόσφατα µε το νόµο του κ. Βενιζέλου για πνευµατική δράση στη
Θεσσαλονίκη, για ποιο λόγο, δηλαδή, τώρα να ξεφύγουµε από τον
καθ' εαυτού οικονοµικό χαρακτήρα που θα πρέπει να έχει αυτή η
εταιρεία της ∆ιεθνούς Εκθέσεως και να πούµε ότι διοργανώνει και
συνέδρια και πολιτιστικές δραστηριότητες; 'Οχι γιατί είµαι κόντρα
σ'αυτού του είδους τις δραστηριότητες, αλλά αφ'ης στιγµής αυτό
επισήµως οµολογείται στο άρθρο 1, σηµαίνει ότι η ∆ιεθνής 'Εκθεση
Θεσσαλονίκης αποβάλλει τον πετυχηµένο αρχικό της χαρακτήρα
που στόχευε κυρίως σε οικονοµικούς σκοπούς και είναι κόντρα θα
έλεγα προς τη γενικότερη φιλοσοφία του αρχικού θεσµού που
προβλέπεται στο ν. 735/77.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας Θράκης): Είναι
το αντίθετο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν είναι το αντίθετο, κύριε
Υπουργέ. Σ' όλον τον κόσµο οι εκθέσεις κυριαρχούνται από τον
οικονοµικό χαρακτήρα. 'Αλλωστε "εκθέτω" σηµαίνει ότι τοποθετώ σε
µια προθήκη, σ' ένα χώρο ορισµένα πράγµατα, σε κοινή θέα, να τα
δουν και οι άλλοι, να δουν αν τους συµφέρει, να πραγµατοποιήσουν
εν συνεχεία δικαιοπραξίες αγοραπωλησιών κλπ.
Αλλά, όµως, όλα αυτά τα πολιτιστικά, θα µπορούσαν ενδεχοµένως
να ταιριάζουν σ'έναν άλλο φορέα. ∆εν ξέρω, θα έλθουµε
ενδεχοµένως και σε σύγκρουση µε τις πρωτοβουλίες άλλων
πνευµατικών φορέων της συµπρωτεύουσας.
Ο εισηγητής µας κ. Κούβελας µε µια εµπεριστατωµένη όντως
εισήγηση και µε πειστικότατα επιχειρήµατα, προσπάθησε να σας
πει ότι όντως, όπως έχει το κείµενο του νοµοσχεδίου, δεν έχουµε
ούτε πλήρη διαφάνεια, αλλά ούτε πιθανή εκπλήρωση των στόχων
και γενικότερα της πολιτικής που θα µπορεί να εφαρµοστεί µέσω
της διοργάνωσης τέτοιων εκθέσεων.
Ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος πάλι σας είπε
χαρακτηριστικά, ότι αν θέλετε να βελτιώσετε τον πετυχηµένο µέχρι
τώρα θεσµό να τον κάνουµε επιτυχέστερο, θα ήταν πολύ
απλούστερο να φέρετε ένα νοµοσχέδιο εδώ µε βελτιωτικές διατάξεις
για να δούµε ποιά σηµεία µέχρι τώρα δεν βοηθούσαν στην
πληρέστερη απόδοση του θεσµού αυτού να τα άρουµε και να
φέρουµε όντως βελτιωτικές διατάξεις, οι οποίες θα συνέβαλαν τα
µέγιστα στην επίτευξη των αρχικών στόχων της ∆ιεθνούς
Εκθέσεως.
Βεβαίως, ο καθένας εκπλήσσεται τώρα, βλέποντας να έρχεται ως
κεραυνός εν αιθρία, µε πολύ γρήγορες διαδικασίες ένα φτωχό
νοµοσχέδιο µε τέσσερα άρθρα, να διασπάται ένας θεσµός, ο οποίος
-επαναλαµβάνω για τρίτη φορά- και επιτυχηµένος ήταν και
παραγωγικός και ωφέλησε και την Ελλάδα και την ελληνική
οικονοµία έως τώρα. Και θα ήταν πολύ πιο απλό, αν θέλαµε να
επιφέρουµε κάποιες βελτιώσεις, να φέρουµε ένα άλλου είδους
νοµοσχέδιο και όχι αυτό που έρχεται τώρα.
Επίσης, νοµοτεχνικά το νοµοσχέδιό σας έχει πάρα πολλά
ελαττώµατα.
Και γιατί, όταν σε άλλες δραστηριότητες, όπως οι αστικές
συγκοινωνίες που είπε ο κ. ∆ραγασάκης ή για τα ελληνικά
πετρέλαια ή στην Τράπεζα της Ελλάδος και αλλού, φέρνουµε
ολόκληρους κανονισµούς εργασίας και καταστατικά για το

προσωπικό µέσα στο νόµο, επιτρέπουµε να έλθει ο Υπουργός µε
µια υπουργική απόφαση να ρυθµίσει τα τεράστια προβλήµατα τα
οποία θα ανακύψουν σχετικά µε τη λειτουργία και τη δραστηριότητα
αυτού του µεγάλου και επιτυχηµένου θεσµού; 'Αρα, µπορεί κανένας
να υποστηρίξει, χωρίς πολλή σκέψη, ότι το νοµοσχέδιο είναι και
πρόχειρο και ατελέστατο. Γιατί αν θέλατε να υπάρξει εξυγίανση,
αναµόρφωση και αναδιοργάνωση του όλου θεσµού, θα έπρεπε
πρωτίστως να έρθει εδώ ένα νοµοσχέδιο µε πολύ περισσότερα
άρθρα απ' αυτά, µε τα καταστατικά των δύο εταιρειών και να
συνοδεύεται οπωσδήποτε µε κάποια παραρτήµατα, θα έλεγα,
µελετών που θα αφορούσαν γενικότερα το οργανωτικό µέρος, αλλά
και περαιτέρω, τις άλλες υποδεέστερες δραστηριότητες που θα
προκύψουν.
∆εν ξέρω από πού παρακινούµενοι και ορµώµενοι οι άνθρωποι
συνεβούλευσαν το Υπουργείο Μακεδονίας-Θράκης να καταθέσει
αυτό το νοµοσχέδιο. ∆εν µπορώ να το φανταστώ.
Πάντως, όπως και αν έχει το πράγµα, δεν είναι δυνατόν αυτός ο
θεσµός να κατακερµατισθεί έτσι. ∆ηλαδή, να έχει µια εταιρεία η
βασική, η πρώτη απλώς ένα µητρώο καταγραφής των
περιουσιακών στοιχείων και από εκεί και πέρα, να στέλνει διαρκώς
επιστολές προς τη δεύτερη εταιρεία και να υποδεικνύει
ενδεχοµένως τι να κάνει ή εκείνη, η δεύτερη εταιρεία να παίρνει
πρωτοβουλίες και να ζητάει την κάλυψη από την πρώτη. Για ποιο
λόγο; ∆εν αντιλαµβανόµεθα ότι "όπου λαλούν πολλά κοκόρια, αργεί
να ξηµερώσει"; Είναι δηλαδή τακτική αυτή να δηµιουργούµε θέσεις
διευθυντών και συµβούλων, και γραφεία, και χαρτικά, και χώρους
άλλους για να στεγάσουµε προσωπικό; Για να επιτελέσουν τι; Αυτό
το οποίο µέχρι τώρα επετελείτο µε µεγάλη επιτυχία;
Γι' αυτόν το λόγο και εγώ προσωπικά, όπως γενικότερα το κόµµα
της Νέας ∆ηµοκρατίας, δεν θα ψηφίσω αυτό το νοµοσχέδιο. Και θα
παρακαλούσα, κύριε Υπουργέ, να το πάρετε πίσω, αν θέλετε να
κάνουµε ένα καλύτερο νοµοσχέδιο, όπου θα είναι µέσα και τα
καταστατικά και όπου θα ορίζονται λεπτοµερέστερα οι αρµοδιότητες
των δύο εταιρειών. Να µην πάµε στο χώρο της αδιαφάνειας, στο
χώρο του σκότους, γιατί δεν ξέρουµε τι ακριβώς θα ξηµερώσει
αύριο µε αυτά τα τέσσερα άρθρα.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Ρεγκούζας έχει το
λόγο.
Α∆ΑΜ ΡΕΓΚΟΥΖΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ως Βουλευτής Θεσσαλονίκης, αντιλαµβάνεστε ότι είµαι ιδιαίτερα
φορτισµένος. Και γι' αυτό, εκ των προτέρων θα ήθελα να ζητήσω
συγγνώµη για τυχόν σκληρές φράσεις που ενδεχοµένως να
χρησιµοποιήσω κατά τη διάρκεια της οµιλίας µου. Νιώθω
πραγµατικά αγανάκτηση, αλλά ταυτόχρονα και οργή. Αγανάκτηση,
για τη διαδικασία που ακολουθείται γι' αυτήν τη νοµοθετική
παρέµβαση και οργή, γιατί υποστηρικτές αυτής της παρέµβασης
είναι κάποια συµφέροντα της Θεσσαλονίκης αφ' ενός και εδώ, στο
Κοινοβούλιο από πλευράς της Κυβέρνησης, είναι ο Υπουργός
Μακεδονίας-Θράκης και Βουλευτής Θεσσαλονίκης.
Θα ήθελα να ξεκινήσω από αυτά που είπαν οι εργαζόµενοι στην
'Εκθεση της Θεσσαλονίκης σε κάποιο ψήφισµα που εκδώσανε πριν
από καιρό. Μιλάνε για ξεπούληµα και καταστροφή του ιστορικού
θεσµού. Από τη µία πλευρά οι εργαζόµενοι εκεί λειτουργούν µε το
συναίσθηµα και καλά κάνουν -και υπάρχει αυτή η πλευρά- από την
άλλη όµως, έχουµε το ρεαλισµό. Βέβαια, δεν θα αποδεχθώ εκείνους
που λένε ότι οι Θεσσαλονικείς µε συµπλεγµατικό τρόπο βλέπουν τα
συµφέροντα της Αθήνας, ότι θέλουν να υφαρπάξουν τα όποια
προνόµια απ'αυτούς. Αυτό δεν ανήκει σε µας.
Η  διαφωνία  µας  έχει  ουσιαστικό  περιεχόµενο  για  όλην  αυτήν
τη  νοµοθετική  παρέµβαση  που  επιχειρεί  η  Κυβέρνηση.  Θα
ήθελα  να  πω  ότι  κανείς  δεν  παραγνωρίζει  την  αναγκαιότητα
του  εκσυγχρονισµού  και  της  εξυγίανσης  της  εταιρείας.  Βέβαια,
αυτή  η  πρόθεση  και  η  αναγνώριση  της  αναγκαιότητας  δεν
σηµαίνει  και  συµφωνία  µε  αυτά  που  λέει  ο  Υπουργός
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Μακεδονίας-Θράκης, ότι εµείς συµφωνούµε µε τη θεσµική
προσαρµογή.
Συµφωνούµε ότι πρέπει να υπάρξουν θεσµικές προσαρµογές, αλλά
όχι αυτήν τη θεσµική προσαρµογή που µας λέει ο Υπουργός
Μακεδονίας-Θράκης. Φυσικά, αυτό δεν µπορεί να ονοµαστεί
ιδιωτικοποίηση, γιατί αν είχαµε αποδεχθεί αυτού του είδους την
ιδιωτικοποίηση, θα κάναµε κακοποίηση της πολιτικής των
ιδιωτικοποιήσεων. Γιατί ο κύριος Υπουργός, αν θα προσέξατε, δεν
µίλησε ούτε µια φορά για ιδιωτικοποίηση. Στη δε επικεφαλίδα του
νοµοσχεδίου, δεν υπάρχει καµία αναφορά.
Θα ήθελα να πω σε αυτό το σηµείο, ότι ιδιωτικοποίηση σηµαίνει
συνολική αποτίµηση της περιουσίας, αύξηση του µετοχικού
κεφαλαίου έστω µε την εισροή ιδιωτών, που θα έχει ένα στόχο: 'Οχι
την κάλυψη των δηµοσιονοµικών ελλειµµάτων που µπορεί να
υπάρχουν, αλλά την εξυγίανση, τον εκσυγχρονισµό, την προοπτική
αυτής της εταιρείας. Βεβαίως, κάτι τέτοιο δεν υπάρχει. ∆εν υπάρχει
όµως και κάτι ακόµα. ∆εν υπάρχει µία στοιχειώδης
τεχνικοοικονοµική µελέτη που να µας λέει πού στοχεύει όλη αυτή η
ιστορία, όχι µε αναφορές αόριστες, όπως έκανε ο Υπουργός
Μακεδονίας-Θράκης, αλλά µε συγκεκριµένα στοιχεία: Σε τι
αποσκοπεί και τι θέλει.
Θα πρέπει να πούµε κάτι που έχει πολύ µεγάλη σηµασία, ότι ο
ιστορικός ρόλος της 'Εκθεσης ήταν η προώθηση των ελληνικών
προϊόντων. Τα είπε και ο κ. Κούβελας. Ασφαλώς, όµως, µε την
επιχειρούµενη ρύθµιση οδηγούµαστε όχι µόνο στη στήριξη των
εγχωρίων προϊόντων και την προώθησή τους, αλλά ουσιαστικά
υιοθετούµε την κερδοσκοπία, που δεν ενδιαφέρεται κατ'ανάγκη για
τα ελληνικά προϊόντα, αλλά για τα εισαγόµενα προϊόντα γιατί
ενδεχοµένως εκεί να έχει και µεγαλύτερα κέρδη. 'Αρα, ο ιστορικός
ρόλος της 'Εκθεσης ανατρέπεται.
Η αποδέσµευση από τον ν. 735/77 -και ας µην το λένε οι κύριοι που
συνέταξαν το νοµοσχέδιο- είναι η όλη ιστορία. Αυτή η αποδέσµευση
σηµαίνει απαξίωση, απελευθέρωση της άσκησης εθνικής
εκθεσιακής πολιτικής από τη ∆ιεθνή 'Εκθεση Θεσσαλονίκης. Το
ερώτηµα, που τίθεται, είναι το εξής: Γιατί να έχει η ∆ιεθνής 'Εκθεση
Θεσσαλονίκης αυτό το ρόλο; Η απάντηση δίνεται αµέσως από το
γεγονός ότι όλοι µας αναγνωρίζουµε ότι η Θεσσαλονίκη, η Βόρεια
Ελλάδα θα πρέπει να γίνει το εφαλτήριο, ο πιλότος, όπως θα έλεγε
κανείς, προς τα Βαλκάνια µιας επιθετικής οικονοµικής πολιτικής,
που θα έχει ως σκοπό τη βελτίωση της εθνικής οικονοµίας και στην
υπόλοιπη Ελλάδα. Κάτι τέτοιο δεν γίνεται.
Τι γίνεται; Τι θέλει η Κυβέρνηση; Θέλει µια εν λευκώ εξουσιοδότηση,
χωρίς να µας γνωρίζει το ακριβές περιεχόµενο και χωρίς να
φαίνονται και οι πραγµατικές προθέσεις. Αναρωτιέµαι εγώ
πραγµατικά: Στο ν. 735/77 επαναλαµβάνεται ουσιαστικά η
λειτουργία της ∆ιεθνής 'Εκθεσης Θεσσαλονίκης, υπάρχει όλο το
καταστατικό λειτουργίας της εταιρείας αυτής που µιλάµε σήµερα.
Γιατί η Κυβέρνηση δεν θέλει να µας φέρει αυτούς τους όρους για να
είµαστε κοινωνοί και εµείς µιας τέτοιας συναίνεσης -υποτιθέµενης
συναίνεσης- που µας ζητάει;
Εγώ πραγµατικά, αγαπητοί συνάδελφοι, έχω πολλες αµφιβολίες,
αλλά και πολλές υπόνοιες. Πράγµατι, η δική µου σκέψη
προσδιορίζεται, εστιάζεται, σε τρεις κατευθύνσεις. Τρείς είναι οι
στόχοι του νοµοσχεδίου, σύµφωνα µε αυτά που λέει η περιρρέουσα
ατµόσφαιρα στην κοινωνία µας. Επειδή ακριβώς η αποδέσµευση θα
σηµάνει τη δηµιουργία ενός ισχυρού εκθεσιακού κέντρου ιδιωτών
στην Αθήνα και ειδικότερα στις εκτάσεις του σηµερινού
αεροδροµίου της Αθήνας, αφού µεταφερθεί στα Σπάτα, ουσιαστικά
θα είναι ένας ισχυρός πόλος που η ∆ΕΘ µε όποια µορφή και αν
λειτουργήσει, δεν θα µπορεί να αντέξει αυτό τον ανταγωνισµό. Το
ένα είναι αυτό.
Το δεύτερο είναι η δηµόσια περιουσία που θα αποδεσµευθεί σ'
αυτές τις εκθέσεις, στον χώρο του αεροδροµίου της Αθήνας και
βεβαίως η µίσθωσή της όχι για να υπηρετήσει την ελληνική
οικονοµία και τη στήριξη των ελληνικών προϊόντων, αλλά για να
αυξήσει τα κέρδη όχι µόνο αυτών που θα χρησιµοποιούν τις
εγκαταστάσεις αυτού του εκθεσιακού κέντρου, αλλά και της
υπόλοιπης περιουσίας. Επίσης, άλλο σηµαντικό θέµα είναι αυτή η
ίδια η περιουσία της σηµερινής ∆ΕΘ, γιατί η συνεχής απαξίωσή της

µε τον ανταγωνισµό που θα ανοίξει χωρίς να έχει το αποκλειστικό
προνόµιο, θα έλεγε κανείς, να ασκεί εθνική εκθεσιακή πολιτική, θα
την οδηγήσει σε σταδιακή απαξίωση της περιουσίας. Η δε
κεφαλαιουχική της αξία, δεν θα καταβληθεί ή µπορεί να γίνει και
αυτό στο µέλλον, αλλά κυρίως θα γίνει µε τη διαδικασία µίσθωσης
χρήσης µε µειωµένο µίσθωµα που δεν θα έχει καµία σχέση µε την
πραγµατική αξία της περιουσίας.
'Ολα αυτά αφήνονται ανοικτά µε τη δυνατότητα να µεταφερθεί η
∆ιεθνής 'Εκθεση στην περιφέρεια του Νοµού Θεσσαλονίκης.
Το πιο πιθανό ύστερα από µία τέτοια εξέλιξη, είναι η ∆ΕΘ να
µετατραπεί σε ένα εµπορικό κέντρο προβολής και προώθησης
εισαγοµένων προϊόντων και φυσικά όχι αυτών των προϊόντων που
στηρίζει έστω µε ζηµία σήµερα.
Θα ήθελα να πω δύο κουβέντες για τους εργαζόµενους αλλά και για
τους φορείς. Από τη διαδικασία στην επιτροπή, διαπίστωσα και
εγώ, ότι κάποιοι από τους φορείς δεν µας τα λένε καλά. ∆ύο τινά
υπάρχουν:
'Η µερικοί από αυτούς µεν είναι εν δυνάµει εµπλεκόµενοι στα
συµφέροντα -καθαρά πράγµατα- ή εν ονόµατι της κοµµατικής
πειθαρχίας και προσήλωσης δεν µπορούν να πουν το όχι. Και
υπάρχει και ο τρίτος παράγοντας, οι εργαζόµενοι. Στους
εργαζόµενους φαίνεται πως η Κυβέρνηση ήταν φειδωλή στην αρχή.
'Ερχεται στη συνέχεια και προσπαθεί να δώσει παροχές
χρυσώνοντας το χάπι. Επισηµάνθηκαν κάποια πράγµατα από τον
κ. Παπαθεµελή και εγώ θέλω να τα επικυρώσω και φυσικά να πω
ότι τα δικαιώµατα των εργαζοµένων έχουν κοινά σε τρία σηµεία:
Πρώτον στο ότι υπάρχουν υποχρεωτικές µετατάξεις -και φαίνεται
µέσα από το νοµοσχέδιο- µέχρι ένα βαθµό και πως θα γίνουν αυτές.
∆εν υπάρχει διαδικασία.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
∆εύτερο θέµα είναι οι αποδοχές τους. Οι σηµερινές τους δεν
περιορίζονται µόνο στις τακτικές αποδοχές που βέβαια
διασφαλίζονται µε τη µετάταξή τους για ένα χρονικό διάστηµα µέχρι
να εξισωθούν. ∆ηλαδή, για κάποιο διάστηµα θα είναι παγωµένες οι
αποδοχές τους, αλλά κυρίως κάποια επιδόµατα και πριµ που
παίρνουν, δεν θα τα έχουν στη συνέχεια.
Και το τρίτο που ζητάνε οι εργαζόµενοι είναι κίνητρα εξόδου αυτήν
την ώρα από την υπηρεσία της ∆ιεθνούς Εκθέσεως, κάτι που δεν
υπάρχει.
Σε ό,τι αφορά τις δύο εταιρείες: Πού φαίνεται, κύριε Υπουργέ
Μακεδονίας-Θράκης, ποια ακίνητα θα πάνε στη µία και ποια θα
πάνε στην άλλη;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): 'Ολα
θα πάνε στην πρώτη.
Α∆ΑΜ ΡΕΓΚΟΥΖΑΣ: ∆εν λέτε κάτι τέτοιο. Λέτε για τη δεύτερη
εταιρεία -γιατί διαβάζω και εγώ ελληνικά- ότι προσδιορίζεται ένα
µετοχικό κεφάλαιο...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): 'Οχι,
αέρας είναι αυτός.
Α∆ΑΜ ΡΕΓΚΟΥΖΑΣ: Αλλά στη συνέχεια µιλάτε για αποτίµηση
περιουσιακών στοιχείων, που θα είναι ο πυλώνας για τον
προσδιορισµό του συνολικού µετοχικού κεφαλαίου και την εισδοχή
του ιδιώτη µέσα σ' αυτήν.
∆ιαφορετικά πώς θα κάνετε την αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου; Η
ελληνική Κυβέρνηση θα αυξήσει το κεφάλαιο κατ' αναλογίαν µε τα
ποσοστά που µας λέτε ότι θα τηρήσετε και τα οποία βεβαίως
ελέγχονται γιατί µπορούν να ανατραπούν ανά πάσα στιγµή.
Στην σηµερινή πραγµατικότητα ζούµε και τα συµφέροντα κινούνται
προς κάθε κατεύθυνση. Εποµένως, δεν διασφαλίζεται τίποτα.
Εγώ  θα  ήθελα,  κύριε  Υπουργέ,  να  σας  πω  ότι  έστω  και  την
υστάτη  στιγµή,  τιµώντας  τη  Θεσσαλονίκη,  υπερασπίζοντας  τα
συµφέροντα  του  ελληνικού  λαού,  προσδιορίζοντας  πραγµατικά
τα  συµφέροντα  της  οικονοµικής  ανάπτυξης  που  βρίσκονται  και



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΟΑ' - 2 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 1999 3975

που πρέπει να βλέπουν να αποσύρετε αυτό το νοµοσχέδιο.
Και αυτό γιατί πραγµατικά θα περνάτε στους δρόµους και δεν θα
νοιώθετε αυτό που θα νοιώθω εγώ. Θα βλέπω τους Θεσσαλονικείς
στα µάτια ενώ εσείς ενδέχεται να µην µπορείτε να τους δείτε.
Ταυτόχρονα θα έχετε κάνει ένα ανοσιούργηµα για τη Θεσσαλονίκη
που δεν θα σας το συγχωρήσει ούτε η ίδια σας η συνείδηση.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Καστανίδης έχει το
λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, η ∆ιεθνής
'Εκθεση Θεσσαλονίκης έχει µακρά ιστορία. Είναι επιτυχηµένος
θεσµός γιατί αντανακλά µε ακρίβεια το δυναµισµό της ελληνικής
οικονοµίας αλλά και την καλή συνεργασία που καταγράφεται στις
εµπορικές σχέσεις της χώρας µε πλειάδα κρατών, όχι µόνο
γειτονικών αλλά και άλλων.
Εξαιτίας αυτής της επιτυχίας της και της σοβαρότητας των
προοπτικών της οφείλουµε όλοι να είµαστε πολύ προσεκτικοί, όταν
αντιµετωπίζουµε το µέλλον της. Φοβάµαι ότι το νοµοσχέδιο που
εισηγούνται το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και το Υπουργείο
Μακεδονίας-Θράκης δεν αίρεται στο ύψος των περιστάσεων και δεν
διακρίνεται από πολύ προσεκτικές παρεµβάσεις ή ρυθµίσεις ή και
διατυπώσεις, όπως πολύ σύντοµα θα αποδείξω.
Η βασική σκέψη των εισηγητών είναι ότι πρέπει δύο διαφορετικές
εταιρείες να χειρίζονται στο µέλλον δύο διαφορετικά αντικείµενα. Τα
ακίνητα η µία εταιρεία και τις εµπορικές δραστηριότητες που
τυποποιούνται στις εκθεσιακές λειτουργίες η άλλη εταιρεία. Το
πρώτο ερώτηµα είναι αν οι εµπορικές εκθέσεις ανά τον κόσµο
διεξάγονται από φορείς που είναι ιδιώτες ή δηµόσιοι. Οι βασικοί
εκθεσιακοί οργανισµοί στη πλειοψηφία των χωρών ανήκουν είτε στο
δηµόσιο είτε στους δήµους. Για παράδειγµα η ΟΚΤΟΜΠΕΡ-ΦΕΣΤ
του Μονάχου ανήκει στο ∆ήµο του Μονάχου.'Αρα το πρώτο που θα
είχα να παρατηρήσω από την άποψη της συγκριτικής µελέτης είναι
ότι οι βασικές εκθέσεις ανά τον κόσµο κατά πλειοψηφία
διοργανώνονται από φορείς που εν τη ευρεία εννοία ανήκουν στο
δηµόσιο.
Το νοµοσχέδιο επιχειρεί να διακρίνει δύο εταιρείες εκ των οποίων τη
µία αποδίδει πλήρως στο δηµόσιο, δηλαδή, αυτήν που θα
διαχειρίζεται τις γαίες, τα αστικά ακίνητα και την άλλη που θα
διαχειρίζεται τις εκθέσεις και θα ανήκει ουσιαστικά στους ιδιώτες.
Αυτό το ισχυρίζοµαι γιατί πίσω από τις διατυπώσεις αποκαλύπτεται
πολύ καλά η ενδιάθετη ροπή του συντάξαντος το νοµοσχέδιο. Στο
πρώτο άρθρο προβλέπεται για την πρώτη εταιρεία, που θα
διαχειρίζεται τα αστικά ακίνητα, ότι διέπεται από το βασικό νόµο
περί των ανωνύµων εταιρείων τον ν. 2190 και τον ν.2414. Στο
δεύτερο άρθρο προβλέπεται για τη σύσταση της δεύτερης εταιρείας
ότι ο βασικός νόµος που την διέπει είναι µόνο ο ν.2190. Αυτό είναι
λογικό όταν έχει κάποιος στο µυαλό του ότι κυρίως ιδιωτικοί φορείς
θα είναι αυτοί που θα διαχειρίζονται τις εκθέσεις.
Στην τέταρτη παράγραφο του άρθρου 3 το σύνολο των
υποχρεώσεων της παλαιάς ενιαίας εταιρείας µεταβιβάζεται στην
πρώτη εταιρεία της διαχειρίσεως των γαιών. Το ερώτηµα είναι γιατί
µεταβιβάζεται το σύνολο των υποχρεώσεων ή των δικαστικών
εκκρεµοτήτων ; Μπορεί σήµερα π.χ. µια εκκρεµούσα δικαστική
διαφορά να αφορά και µόνον το εµπορικό µέρος της λειτουργίας της
Εκθέσεως, δηλαδή, να έχει προκύψει αυτή η διαφορά από τη
λειτουργία συγκεκριµένης εκθέσεως.
Το λογικό θα ήταν ότι, από τη στιγµή που ο δεύτερος φορέας κατά
το νοµοσχέδιό σας χειρίζεται τις εκθεσιακές λειτουργίες, αυτός κατά
το ποσοστό που αφορούν εκθεσιακές διαφορές, να αναλάβει και το
βάρος των υποχρεώσεων. Γιατί η πρώτη εταιρεία; Για τον
απλούστατο λόγο, ότι στην δεύτερη εταιρεία θα εµπλέκονται κυρίως
οι φορείς των ιδιωτών.
Τώρα εάν υποτεθεί ότι προσχωρεί κανείς στην άποψη ότι
χρειάζονται δύο διαφορετικές εταιρείες, το ερώτηµα είναι γιατί δεν
υπάρχει η σχέση µητρικής προς θυγατρική. ∆ηλαδή, η µητρική
εταιρεία να είναι αυτή της διαχειρίσεως των αστικών ακινήτων και η

θυγατρική εταιρεία να είναι αυτή της διαχειρίσεως της Εκθέσεως και
των λειτουργιών.
Η πιθανή απάντηση που θα µπορούσε να δοθεί είναι ότι αν το 51%
της θυγατρικής εταιρείας το κρατήσει η µητρική, δηλαδή, το
δηµόσιο, τότε αυτό θα είναι ένα αντικίνητρο για τους ιδιώτες να
συµµετάσχουν στο υπόλοιπο 49% και αν ακόµα υποτεθεί ότι είχαν
και τη διεύθυνση της θυγατρικής. Η ανταπάντηση προκύπτει από
την εµπειρία και η εµπειρία διδάσκει ότι, όταν σε ανώνυµες εταιρείες
του δηµοσίου προστέθηκαν νέες λειτουργίες ή διαφοροποιήθηκαν οι
αρχικές, προσέτρεξαν ιδιώτες µε πολύ µικρότερα ποσοστά
συµµετοχής έχοντας θαυµαστή συνεργασία µε το δηµόσιο-µέτοχο.
Θα σας αναφέρω θυγατρικές του Ο.Τ.Ε.Ο Ο.Τ.Ε. όπως ξέρετε,
πλην του κεφαλαίου δια του Χρηµατιστηρίου µετοχοποιήθηκε και
ανήκει σε ιδιώτες, στο µεγάλο ποσοστό ανήκει στο δηµόσιο. Σε
θυγατρικές του εταιρείες συµµετέχουν µε ίδια κεφάλαια ιδιώτες, οι
οποίοι έχουν άριστη συνεργασία µε το δηµόσιο, χωρίς καν να έχουν
τη γενική διεύθυνση της εταιρείας. Επιτυγχάνοται πολύ καλές
δραστηριότητες.
Συµπεραίνω, λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, ότι µπορούµε θαυµάσια
να προσελκύσουµε ιδιωτικά κεφάλαια σε ανώνυµες εταιρείες του
δηµοσίου, µε ποσοστά συµµετοχής που δεν οδηγούν στον απόλυτο
έλεγχό του από ιδιώτες.
Πρέπει να σας πω, ότι δεν κατανοώ ακόµα και µερικές άλλες
ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου. Λέτε, για τη συνιστώµενη δεύτερη
εταιρεία στην παράγραφο 8 του άρθρου 3: "Το ελληνικό δηµόσιο
δύναται να διαθέσει σε ιδιώτες µέχρι το 45% του µετοχικού
κεφαλαίου αρχικού ή µετά από κάθε αύξηση". Το αρχικό κεφάλαιο
είναι πενήντα εκατοµµύρια (50.000.000) δραχµές για την δεύτερη
εταιρεία και πενήντα εκατοµµύρια (50.000.000) δραχµές για την
πρώτη. 'Αρα, πεντακόσιες (500) δραχµές η ονοµαστική αξία κάθε
µετοχής. Αυτό σηµαίνει ότι οποιοσδήποτε ιδιώτης έναντι πινακίου
φακής µπορεί να αγοράσει σηµαντικό ποσοστό του 45%. Αν µετά
υπάρξει αύξηση του κεφαλαίου, δύο χρόνια µετά λ.χ., ένας άλλος
ιδιώτης θα αγοράσει ενδεχοµένως, µε χίλιες πεντακόσιες ή δύο
χιλιάδες δραχµές και αυτό σηµαίνει ότι θα έχουµε σε διαφορετικό
χρόνο διαφορετική µεταχείριση των ιδιωτών. Σας προειδοποιώ ότι
εδώ µπορούν να εγερθούν και ζητήµατα απιστίας.
Η πρότασή µου, λοιπόν, είναι ότι στην παράγραφο 8 πρέπει να
αλλάξει η περιλαµβανόµενη στην παρένθεση διατύπωση "αρχικού ή
µετά από κάθε αύξηση" και να περιληφθεί η εξής διατύπωση: "Το
ελληνικό δηµόσιο δύναται να διαθέσει σε ιδιώτες µέχρι το 45% του
µετοχικού κεφαλαίου, όπως αυτό προσδιορίζεται µετά την
απογραφή και αποτίµηση των περιουσιακών στοιχείων, που θα
περιέλθουν στην παραπάνω εταιρεία ή µετά από κάθε αύξηση".
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας - Θράκης):
Ακριβώς έτσι.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ: Να το διορθώσετε όµως. ∆εν
περιλαµβάνεται στο κείµενο, όπως κατατέθηκε από την
Κοινοβουλευτική Επιτροπή.
∆εύτερον, προσδιορίζεται ότι το υπόλοιπο 55% θα ανήκει, είτε στην
εταιρεία του άρθρου πρώτου είτε στους φορείς της πόλης.
Αλλά θεωρητικά θα µπορούσαν να εµφανιστούν είκοσι φορείς της
πόλης και έχοντας µέχρι ποσοστού το 2% να ελέγξουν το 40% και
το υπόλοιπο 15% να µείνει στην εταιρεία.
Αλλά αυτό, όπως αντιλαµβάνεσθε, είναι εξαιρετικά επικίνδυνο και
δικαιώνει σκέψεις όσων ενδεχοµένως υποπτεύονται ότι θα
µπορούσε το 45% των ιδιωτών να βρει συµµάχους στο υπόλοιπο
55% και να ελέγξει τελικά το σύνολο της δεύτερης εταιρείας. Γι' αυτό
και είπα, ότι η ενδιάθετη ροπή φαίνεται και από τα προηγούµενα.
Ως εκ τούτου, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, θα σας έλεγα, ότι για να
αποφύγουµε τέτοιες σκέψεις, κάνω τον συµβιβασµό -γιατί δεν είναι
αυτή η θέση µου- να δεχτώ ότι πρέπει το 55% πλήρως να
χαρτογραφηθεί. ∆ηλαδή, να πούµε, ότι το ελάχιστο που µπορεί να
κατέχει η πρώτη εταιρεία είναι 45% και το υπόλοιπο 10% διενέµεται
στους φορείς της πόλης µέχρι ποσοστού 2% για έναν έκαστο φορέα
της πόλης.
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'Αλλωστε, όπως φαίνεται από το Πρακτικό της κοινοβουλευτικής
επιτροπής, εσείς ο ίδιος λέτε, ότι "όλοι συµφωνούµε ότι πρέπει να
υπάρξει µία εταιρεία διαχείρισης των υπηρεσιών. Και βεβαίως σ'
αυτήν πρέπει να µετέχουν µε αναλογία 45% το δηµόσιο, µε 10% οι
φορείς της πόλης και 45% οι φορείς της ιδιωτικής πρωτοβουλίας".
Τα προσδιορίζετε τα ποσοστά.
Παρ' όλα αυτά, ενώ είναι δέσµευσή σας στην κοινοβουλευτική
επιτροπή, δεν βλέπω να υπάρχει αυτή η δέσµευση στο κείµενο που
κατετέθη από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή.
Λέγω, λοιπόν, ότι η ορθή, κατά την άποψή µου, απόφαση της
Βουλής των Ελλήνων θα ήταν να προσδιοριστεί µέσα στο 55% ότι
το 51% ανήκει στην µητρική εταιρεία, συνιστάται θυγατρική, και το
υπόλοιπο 4% µε 5% ανήκει στους φορείς της πόλης.
Αν υποτεθεί ότι η Κυβέρνηση σε καµία περίπτωση δεν δέχεται να
συζητήσει κάτι τέτοιο, δεν είναι δυνατόν να µείνει χωρίς πλαφόν το
ποσοστό της πρώτης εταιρείας, που θα κατέχει ως µέτοχος στη
δεύτερη εταιρεία.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή).
Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Τέλος, θα κάνω και µία άλλη παρατήρηση: Λέτε ότι µε κοινή
απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και Μακεδονίας -
Θράκης θα καθορίζονται οι φορείς, αλλά δεν λέτε µε ποια
διαδικασία. Με µία απλή απόφαση, την οποία κατ' εξουσιοδότηση
του Κοινοβουλίου, θα λάβετε εσείς και ο Υπουργός Εθνικής
Οικονοµίας, θα καθορίσετε ποιοι είναι αυτοί που θα συµµετέχουν
ανά 2% στο 55%; Και δεν πρέπει να γνωρίζει το ελληνικό
Κοινοβούλιο ποιοι είναι οι όροι και τα κριτήρια;
Εκτός αυτού, γιατί κάποιος άλλος δεν µπορεί να διατυπώνει τη
γνώµη του, όπως θα µπορούσε να είναι το ∆ιοικητικό Συµβούλιο
της πρώτης ανώνυµης εταιρείας, για το πως θα παραχωρηθεί η
χρήση και µε ορισµένη διάρκεια των περιουσιακών στοιχείων της
πρώτης εταιρείας;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Σας παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, τελειώνετε!
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε. Μια
φράση µόνο!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Λέτε ότι τελειώσατε, αλλά
δεν τελειώσατε!
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ: Θα ήθελα εν όψει αυτών των
παρατηρήσεων, που τις θεωρώ εξαιρετικά κρίσιµες, να πω, ότι εάν
παραµείνει ως έχει το κείµενο, νοµίζω ότι δεν µπορεί να το ψηφίσει
το ελληνικό Κοινοβούλιο.
Εάν τις παρατηρήσεις τις οποίες έκανα δεν τις υιοθετήσει η
Κυβέρνηση, εγώ τουλάχιστον δεν θα µπορέσω να δώσω θετική
ψήφο για το νοµοσχέδιο!
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ∆Η.Κ.ΚΙ. κ. Ρόκος έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
το ότι αυτή η ιστορία έχει ένα παρασκήνιο, έχει αποδειχθεί µέσα
από την ίδια τη διαδικασία. Από πολλούς ο κύριος Υπουργός
δέχθηκε συγχαρητήρια σήµερα, διότι έφερε αυτό το νοµοσχέδιο,
από τα λίγα, το δεύτερο ίσως νοµοσχέδιο που υποβάλλει στην
ιστορία του το Υπουργείο Βόρειας Ελλάδας. Και δεν είναι αληθές!
Το παρασκήνιο που παίχτηκε στην Επιτροπή Παραγωγής και
Εµπορίου, µε έκανε να αισθανθώ υποβαθµισµένος πολιτικά και να
καταγγείλω σε αυτήν την Αίθουσα ότι προσπάθησε ο κύριος
Υπουργός υποβαθµίζοντας κάθε έννοια κοινοβουλευτική,
υποβαθµίζοντας τη σηµασία της ∆ιεθνούς 'Εκθεσης Θεσσαλονίκης,
αλλά και του δικού του ρόλου, να φέρει όχι σαν νοµοσχέδιο αυτό
που σήµερα συζητάµε σαν νοµοσχέδιο, αλλά να το φέρει
µεσάνυχτα σχεδόν στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου να
συζητηθεί σαν τροπολογία υπό το Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας.
Μετά από αντίδραση δική µου κατ' αρχήν η οποία ευτυχώς -και το

οµολογώ- στηρίχθηκε από όλες τις πτέρυγες στην επιτροπή, έφερε
τη µαταίωσή του, να περάσει αυτό το νοµοσχέδιο σαν µια
µεταµεσονύκτια τροπολογία. Την ίδια βραδιά µε ανησυχία είχα
επικοινωνήσει µε τους φορείς της πόλης και διεπίστωσα ότι και
αυτοί ήταν έκπληκτοι, ανήσυχοι και εξοργισµένοι γι' αυτήν τη
µεθοδολογία. ∆ιεφάνη, δηλαδή, ότι αυτό το κορυφαίο θέµα για τη
Θεσσαλονίκη σαν πόλη, για τη Βόρεια Ελλάδα, για την ανάπτυξη
της Βόρειας Ελλάδας, αλλά και όλης της χώρας θα περνούσε σαν
µια απλή τροπολογία.
Και δεν ήταν τυχαίο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Είτε διότι αυτό
καθ' αυτό είτε σαν τροπολογία είτε σαν πρόταση νόµου δεν στέκει
όταν διαπιστώνει κανείς το πολιτικό παράδοξο βλέποντας τη Νέα
∆ηµοκρατία η οποία φιλοσοφικά και πολιτικά είναι πάντα υπέρ της
ιδιωτικοποίησης του οποιουδήποτε φορέα σήµερα...
Α∆ΑΜ ΡΕΓΚΟΥΖΑΣ : ∆εν είναι ιδιωτικοποίηση αυτή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: ...σε αυτήν την περίπτωση να βλέπει αυτήν
την ιδιωτικοποίηση να µην είναι όπως λέει ο κ. Ρεγκούζας καν
ιδιωτικοποίηση, να είναι ένα έµµεσο ξεπούληµα ενός φορέα που επί
χρόνια έφερε τη σφραγίδα της βόρειας Ελλάδας και της
Θεσσαλονίκης. Και δεν είναι επιχείρηση, δεν έχει λογική
κερδοφορίας για να πει κανείς ότι µέσα από το κλίµα το
εκσυγχρονιστικό το σηµερινό της Ελλάδος αλλά και της Ευρώπης
γενικότερα θα έπρεπε να αξιοποιηθεί σαν εργαλείο.
Πρέπει κανείς να συνειδητοποιήσει ότι η 'Εκθεση είναι ένας
ιδιόµορφος θεσµός που στηρίζει όλες τις επιχειρήσεις για την
κερδοφορία και εδώ µέσα από µια παραλογία έρχεται να γίνει
εργαλείο κερδοφορίας αυτό καθ' αυτό.
Αλλά είναι ανήσυχο, κύριε Υπουργέ, γιατί αύριο µπαίνει σε
συζήτηση και η ιδιωτικοποίηση-ξεπούληµα του λιµανιού της
Θεσσαλονίκης. Και ανησυχεί κανείς και για τον Πύργο της
Θεσσαλονίκης µήπως και αυτός µε τη φόρα που πήρατε
ξεπερνώντας και τη Νέα ∆ηµοκρατία γίνει και αυτός έτσι χάριν της
ιδιωτικοποίησης και της δράσης του κέρδους, κανένα
µπουζουξίδικο, µιας και το Σέιχ Σου όπως φαίνεται δεν µπορείτε να
το ξεπουλήσετε, γιατί κάηκε πρόπερσι µέσα από τη δική σας
αδιαφορία.
ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: Σε αυτά δεν έχει ειδικότητα η Νέα
∆ηµοκρατία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: ∆εν έχετε ειδικότητα, όµως ως φαίνεται την
ειδικότητα την έχουν κατακτήσει στα χρόνια κάποιοι άλλοι και εννοώ
από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Σας παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι
προσπαθώ µε χιούµορ να περάσω την πολιτική στη σκέψη, το
συναίσθηµα, στις καρδιές σας, για να καταλάβετε ότι αυτός ο
θεσµός που ξεκίνησε σαν πανηγύρι και παρεξηγήθηκε εδώ µέσα
αυτό το πανηγύρι που όµως ήταν ένα εργαλείο ανάπτυξης όλης της
βόρειας Ελλάδας όλων των επιχειρηµατιών που προσπάθησαν σε
αυτό το µεγάλο πανηγύρι να πουλήσουν το δικό τους ιδρώτα και τη
δικιά τους πραµάτεια και έρχεσθε σήµερα βάλλοντας τους ιδιώτες
µε τον πιο άσχηµο τρόπο.
Α∆ΑΜ ΡΕΓΚΟΥΖΑΣ: Και άγνωστο τρόπο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Κύριε Υπουργέ, θα το πω ξεκάθαρα: Κι εγώ
στην αρχή την προσπάθειά σας σαν νέου Υπουργού την είδα µε
συµπάθεια. Και µια κουβέντα που είχαµε νοµίζω ότι κάτι τέτοιο
έδειχνε. 'Οµως, διαβάζοντάς το και παρακολουθώντας σας σήµερα,
διαπιστώνω ότι και σεις εκσυγχρονιστήκατε πολύ τώρα τελευταία.
Kύριε Υπουργέ, αυτή η προσπάθεια που κάνετε δεν ξεγαλά πια
κανέναν. Το 45% άµεσα στους ιδιώτες και το έµµεσο µέσα από
συγκεκριµένους θεσµικούς φορείς, οι οποίοι διαπλέκονται ευθέως.
∆εν είναι δυνατόν ο ΣΕΒ να µην έχει την ίδια λογική µε τον ιδιώτη.
Είναι ο βασικός του εκπρόσωπος. ∆εν είναι δυνατόν συγκεκριµένα
επιµελητήρια, όπως το Εµπορικό Βιοµηχανικό, να µην έχουν άµεση
σχέση. ∆ια µέσω της εξαγοράς, γιατί αυτοί µπορούν να αγοράσουν,
ενώ ο δήµος δεν µπορεί να αγοράσει εύκολα -µακάρι να µπορέσει
και να το προσπαθήσει- θα φθάσουν τελικά σε πλειοψηφία και σε
έλεγχο.
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Τελικά, όσον αφορά την τελική ιδιωτικοποίηση -το είπε και ο
Πρόεδρός µας- ενώ σε όλα απαντήσατε, γιατί πήρατε αµέσως µετά
το λόγο, σε αυτό που είναι το βασικό θέµα δεν απαντήσατε. Εν
τοιαύτη περιπτώσει, σας προκαλώ και εγώ, απαντήστε και
διευκρινίστε: ∆ιασφαλίζεται η πλειοψηφία στο δηµόσιο φορέα άµεσα
ή έστω και έµµεσα; ∆ιασφαλίζεται µέσα από θεσµοθετηµένα όργανα
που εννοείτε εσείς, που θα εννοούσα και εγώ ίσως, την
αυτοδιοίκηση που έχει τον έλεγχο δια της ψήφου, της τοπικής αλλά
και της νοµαρχιακής; Εν τοιαύτη περιπτώσει, διασφαλίζεται κάτω
από τον έλεγχο ενός φορέα που κάθε φορά ελέγχεται από τη λαϊκή
ετυµηγορία και όχι από αυτόν που ελέγχεται κάθε φορά από την
ετυµηγορία των επιχειρηµατιών µέσα από τη λογική του κέρδους;
'Ενας φορέας που δεν έχει σκοπό το κέρδος σαν άµεση
προτεραιότητα, δεν µπορεί να λειτουργήσει σε καµία περίπτωση και
δεν θα αγοράσει µετοχές εάν δεν διαπιστώσει τα άµεσα
συµφέροντά του. Κάτι που κάνει σε κάθε περίπτωση, όταν
παραδείγµατος χάριν ιδιωτικοποιείται το λιµάνι ή άλλοι παράλληλοι
φορείς, οι οποίοι έχουν και ένα περιθώριο πραγµατικού κέρδους.
∆εν µπορεί, λοιπόν, την 'Εκθεση να τη βάλετε στη λογική της
κερδοφορίας, γιατί και εσείς στην εισήγησή σας προηγούµενα
είπατε ότι βεβαίως και δεν είναι κερδοσκοπικού χαρακτήρα η
'Εκθεση. Είπατε ότι δίνει αρωγή στον παραγωγικό κόσµο. Βεβαίως
αυτή είναι η φιλοσοφία. Να δώσει αρωγή στον παραγωγικό κόσµο,
όχι για να κερδίσει ο ίδιος, αλλά για να κερδίσουν γενικότερα οι
παραγωγοί της χώρας µας.
Θα έχετε όµως και µία ιστορική και προσωπική συνέπεια, κύριε
Υπουργέ, όταν αυτό δεν γίνεται καν για χάρη των ιδιωτικών
συµφερόντων και των ιδιωτών, αλλά γίνεται για χάρη µιας
αθηνοκεντρικής αντίληψης η οποία τελικά µέσα από τις διάφορες
υπεροχές της θα οδηγήσει τη ∆ιεθνή 'Εκθεση Θεσσαλονίκης
κλαδικώς αλλά τελικώς ισοπεδωτικά στην Αθήνα.
Μόνιµα είµαστε καχύποπτοι, το ξέρετε και εσείς. Τόσα χρόνια
πολιτικολογείτε και πολιτεύεσθε στο Νοµό Θεσσαλονίκης τη µόνιµη
ανησυχία των πολιτών της Θεσσαλονίκης και της βόρειας Ελλάδας,
ιστορικά πια, µε αυτήν την αµφισβήτηση που υπήρχε για το αν θα
µείνει τελικά στη Θεσσαλονίκη ή θα πάει στην Αθήνα.
Αλλά κάνετε πολλά πράγµατα και πάρα πολλά από αυτά
εµπεριστατωµένα. Συνάδελφοι Βουλευτές της δικής σας παράταξης,
του δικού σας κόµµατος στη Θεσσαλονίκη, που απελευθερώθηκαν
πολιτικά, µέσα ίσως και από συναισθηµατική προσέγγιση, αλλά το
έκαναν τουλάχιστον σε αυτήν τη φάση, είπαν αλήθειες και έκαναν
εµπεριστατωµένες αναλύσεις.
Πράγµατι ήταν εµπεριστατωµένη η ανάλυση που έκανε
προηγούµενα ο κ. Καστανίδης και δεν πρέπει να δευτερολογήσω
γιατί το υιοθετώ ακριβώς έτσι. Οι ανησυχίες περιγράφονται στο ίδιο
το κείµενο. Η φιλοσοφία εµπνέεται από το ίδιο το κείµενο. Αλλά να
σας πω και κάτι που ίσως δεν το είπε κάποιος άλλος.
Αν πάρω, κύριε Υπουργέ, το νόµο 735, διαβάσω τους σκοπούς και
να τους συγκρίνουµε µε τους σκοπούς του νέου νοµοσχεδίου, θα
δείτε ότι από δεκαπέντε σκοπούς που προσδιορίζουν όλη τη γκάµα
της δραστηριότητας και την παρέµβαση της ∆ιεθνούς 'Εκθεσης της
Θεσσαλονίκης στο εµπόριο, στην επιστήµη, στην κουλτούρα, στο
ιστορικό βάθος και στην ιστορική της ανάλυση, στο γενικότερο
ρόλο, θα δούµε τελικά ότι τον προσδιορίζετε στο νέο νοµοσχέδιο σε
δύο-τρία θέµατα που έχουν µόνο διαχειριστικό χαρακτήρα.
Γι'αυτό µονίµως σας λέµε εκφραστές της διαχείρισης και όχι της
πολιτικής. Να πω δύο-τρία από αυτά, τα οποία παραλείπετε. Η
ενίσχυση και προβολή εκπολιτιστικών προσπαθειών της χώρας. Η
προβολή του ελληνικού τουρισµού. Η προβολή των εκάστοτε της
κρατικής δραστηριότητας. Μέσα από µία έκθεση δεν προβάλεις
εµπορεύµατα, προβάλεις κουλτούρα, προβάλεις στόχους,
προβάλεις οράµατα, αν θέλεις πράγµατι να µη γίνεις διαχειριστής.
Γιατί, αν διαβάσω τους τρεις σκοπούς από τους δεκατρείς που ήταν
αρχικά -τους δέκα τους κόψατε- θα δείτε ότι τελικά έχετε κρατήσει
µόνο τη διαχείριση, η οποία υλοποιεί τη γενικότερη φιλοσοφία της
σηµερινής Κυβέρνησης, που όλα τα αποδίδει στη λογική του

κέρδους και στην ισοπέδωση οποιασδήποτε άλλης αξίας.
Λέτε ότι η 'Εκθεση χάνει µερίδιο από τους ιδιώτες της Αθήνας
σήµερα. Εγώ µπορώ να υιοθετήσω ότι κάτι τέτοιο γίνεται. Εσείς
είπατε ότι ήταν είκοσι πέντε και έµειναν δεκαέξι οι κλαδικές εκθέσεις.
Πιθανόν να είναι έτσι. 'Οµως, την ευθύνη σε ποιους θα τη ρίξετε;
Στον φορέα, έτσι αφηρηµένα ή στο ότι οι ίδιες οι κυβερνήσεις µέχρι
σήµερα -όλες µα όλες- προσπάθησαν να υπονοµεύσουν τη
δυνατότητα παραγωγής έργου σε αυτήν την 'Εκθεση. Γενικότερης
παρέµβασης. ∆εν ενισχύθηκαν οικονοµικά, όπως είπε ο κ. Ιντζές
προηγούµενα, γιατί ποτέ µε βάση την ίδρυσή του, όπου έπρεπε να
ενισχυθεί από τον κρατικό προϋπολογισµό, τα διάφορα
προγράµµατα κλπ., δεν πήρε φράγκο. Λέτε εσείς ότι πήρε κάποια
έργα τα οποία παραµένουν στο δηµόσιο. ∆εν µπήκαν όµως στη
γενική δράση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): Μα
όλα τα έργα από τον κρατικό προϋπολογισµό είναι, κύριε
συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Μη βάζετε νούµερα, γιατί και στα νούµερα
πάντα λάθος είσαστε. Σας αντιπαράθεσε ο ∆ήµαρχος
Θεσσαλονίκης προχθές στοιχεία και αριθµούς οικονοµικής
απόδοσης των γενικότερων µεγάλων διεθνών εκθέσεων της
Ευρώπης και απέδειξε ότι η 'Εκθεση της Θεσσαλονίκης ήταν η πιο
κερδοφόρα. Με άλλα λόγια ειλικρινά εκπλήσσοµαι, διότι όλες οι
κυβερνήσεις και όλοι οι Πρωθυπουργοί επανειληµµένα
συνεχάρησαν τις διοικήσεις και τους εργαζόµενους της Εκθέσεως
της Θεσσαλονίκης.
Και εγώ σε κάθε περίπτωση όσες φορές επίσηµα και µε τον
Πρόεδρο µου µαζί επισκεφθήκαµε την ∆ιεθνή 'Εκθεση
Θεσσαλονίκης αισθανθήκαµε την ανάγκη να δώσουµε
συγχαρητήρια. Και δεν είµαστε από αυτούς που τα δίνουµε και τόσο
εύκολα. Γιατί πράγµατι υπήρξε έργο και πράγµατι, κύριε Υπουργέ,
υπήρξε µεγάλη αντίδραση. Τους χρυσώνετε το χάπι τώρα. Για µένα
δεν είναι και τόσο έντιµο, για να µην το πω αλλιώς. Το ότι, δηλαδή,
παίζετε µε τις εργασιακές ανάγκες που ζουν οι πολίτες σήµερα, οι
καταπιεσµένοι άνεργοι µέσα από αυτήν την οικονοµική εξέλιξη και
τη γενικότερη τάση της ανεργίας, για να τους λέτε θεωρητικά ότι θα
τους προστατεύσετε αύριο µεθαύριο, όταν εδώ από πολλούς
έγκριτους νοµικούς -εγώ δεν είµαι νοµικός- µπήκαν θέµατα τα οποία
µε κάνουν και εµένα ανήσυχο µαζί τους, δεν µπορείτε να µε πείσετε
για να στηρίξω και σε προσωπικό επίπεδο.
Πέρα από το γενικότερο φιλοσοφικό πολιτικό επίπεδο, δεν
πρόκειται να σας στηρίξω γιατί βλέπω ότι αυτό δεν είναι µία
ιδιωτικοποίηση, είναι ένα έµµεσο ξεπούληµα.
Λέτε ότι υπήρχαν δυσχέρειες στο προηγούµενο καταστατικό. Την
ίδια στιγµή όµως οι ίδιοι δεν καταθέτετε καταστατικό όπως έχετε
κάνει και σε πολλές άλλες περιπτώσεις. Γιατί ξέρετε πάρα πολύ
καλά ότι µέσα από το καταστατικό θα φανεί το διαδικαστικό κοµµάτι
που οδηγεί τελικά σε αυτό που σας λέµε όλοι, στο τελικό ξεπούληµα
και ακούτε και µερικά τώρα στην ολοκληρωµένη οργάνωση του
αεροδροµίου των Σπάτων µε παράλληλες περιφερειακές γύρω από
εκεί εκθέσεις κλπ.
Αν έφταιγε κάτι στο προηγούµενο καταστατικό, έχετε ευθύνη, γιατί
δεν το διορθώσατε σε όλα αυτά τα σηµεία που εσείς ο ίδιος
προηγούµενα επισηµάνατε και αποδεχθήκατε µε την εισήγησή σας
και την πρότασή σας. Θα µπορούσατε να κάνετε κάτι τέτοιο και να
µην µπείτε στη λογική να υποβαθµίσετε το Κοινοβούλιο µέσα από
τη διαδικασιολογία. Να προσπαθήσετε να πείσετε τους
συναδέλφους και να φέρετε σε τραγικά δύσκολη θέση όλους τους
συναδέλφους της βορείου Ελλάδας. Και το ξέρετε αυτό.
Γιατί  όλοι  αυτοί  δεν  έχουν  απλό  συναίσθηµα,  είναι  πολιτικοί
άνδρες,  έχουν  πολιτική  σκέψη  και  θάρρος,  έχουν  βέβαια  τη
δυστυχία  να  ζουν  σε  ένα  κλίµα,  όπου  µια  σηµερινή  κυβέρνηση
λειτουργεί  δια  εκβιαστικών  διληµµάτων  από  την  αρχή  µέχρι
σήµερα  ή  µε  ψηφίζετε  ή  φεύγω  ή  µε  ψηφίζετε  -παρ'  όλο  που
τον  ψηφίζουν-  ή  πέφτω  και  αύριο  µεθαύριο  ή  µε  ξαναψηφίζετε
ή  πάω  σε  δεύτερες  εκλογές  κλπ.  Μέσα  από  αυτήν  τη  λογική
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όµως καταλαβαίνετε ότι κάποιοι, που δεν έχουν ξεπεράσει µέσα
από αυτήν την κρίση της πολιτικής το δίληµµα του να µείνουν ή να
φύγουν, να διατηρήσουν την καρέκλα ή να την απεµπολήσουν,
σήµερα προκαλούνται ιδιαίτερα προσωπικά, διαβάζουν κάθε µέρα
τον Τύπο της Θεσσαλονίκης, βλέπουν τους παραγωγούς της
Θεσσαλονίκης, όχι αυτούς που εσείς υπαινίσσεσθε, αλλά αυτούς
που ήρθαν να υποστηρίξουν εδώ µέσα, εκπροσωπώντας θεσµικά
όργανα, αλλά κυρίως τα προσωπικά τους συµφέροντα, τα οποία θα
εκφραστούν στο µέλλον, αν περάσει το νοµοσχέδιο και δεν
αποσυρθεί, για να διαφανεί η τοπική και περιφερειακή διαπλοκή της
πολιτικής εξουσίας µε τα συγκεκριµένα εκεί τοπικά και οικονοµικά
συµφέροντα.
Τέτοιες βαριές κουβέντες δεν θα τις έλεγα για το Γιάννη Μαγκριώτη,
δεν έχω καµία διάθεση. Αλλά ο τρόπος που προσπαθεί να πείσει το
Κοινοβούλιο, το ότι δέχεται σήµερα να σηκώσει αυτό το βάρος, που
έχει ιστορικό περιεχόµενο και χαρακτήρα, του κάνει δική του την
ευθύνη. ∆εν πείσατε, κύριε Υπουργέ, κατ' αρχήν τους συναδέλφους
σας, δεν πείθετε ένα µεγάλο κοµµάτι της πλειοψηφίας. Εάν βεβαίως
µέσα από τη συνηθισµένη διαδικασία τους ξαναεκβιάσετε για µια
φορά ακόµη και ξαναπάρετε την πλειοψηφία, θα είναι για σας µια
αρνητική πολιτική υποθήκη για το µέλλον, αλλά και για το ΠΑΣΟΚ
ακόµη µια περίπτωση, όπου η αλαζονεία επιβεβαιώνεται και όπου η
ιστορία θα αναγράψει ότι ο εκσυγχρονισµός δεν γίνεται µέσα από
καθοδηγούµενα νοµοσχέδια, αλλά γίνεται µέσα από όραµα, από
σκέψεις, από αναλύσεις, που δίνουν σε τελευταία ανάλυση ελπίδα
στον απογοητευµένο ελληνικό λαό, στο λαό κυρίως της
περιφέρειας, της βόρειας Ελλάδας, της Θεσσαλονίκης, που έτσι κι
αλλιώς µέσα από παράκεντρα εξουσίας σήµερα υποβαθµίζεται
κάθε µέρα και περισσότερο, σε κάθε περίπτωση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Παρασκευόπουλος
έχει το λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Συνάδελφε Ρόκο,
φαντάζοµαι ότι δεν κυριολεκτούσατε, όταν λέγατε ότι υπάρχει
κίνδυνος να ξεπουληθεί και ο Λευκός Πύργος. Η ∆ιεθνής 'Εκθεση
έχει και έναν κίνδυνο. Εάν µετατραπεί σε µουσειακό είδος και
αποκοπεί από την οικονοµική πραγµατικότητα, από το γενικότερο
περιβάλλον, τότε θα χάσει την αξία της και δεν θα µπορεί να
επιτελεί και το ρόλο που επί δεκαετίες επιτελεί. Γιατί βεβαίως
συµφωνούµε ότι η ∆ιεθνής 'Εκθεση Θεσσαλονίκης καλύπτει ένα
µέρος από το οικονοµικό, ιστορικό, πολιτιστικό ψηφιδωτό της πόλης
και της ευρύτερης περιοχής. Ποιος δεν θα συµφωνούσε ότι η
∆ιεθνής 'Εκθεση, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται, είναι βασικό συστατικό
στοιχείο της φυσιογνωµίας της πόλης;
Συγχρόνως όµως, είναι και ο εθνικός εκθεσιακός φορέας που είχε
σαν βασική αποστολή να στηρίζει, να προβάλει και να προωθεί τα
ελληνικά προϊόντα.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Ανεξαρτήτως κέρδους;
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως. Αλλά στο όνοµα
αυτής της εθνικής επιλογής δεν σηµαίνει ότι πρέπει να απαλείφουµε
το κριτήριο της βιωσιµότητας και κερδοφορίας. Γιατί είναι
διαφορετική η εποχή που ζούµε σήµερα από αυτήν πριν εβδοµήντα
χρόνια που ήταν άλλες οι συνθήκες, άλλο το ευρύτερο οικονοµικό
και όχι µόνο περιβάλλον. Βεβαίως να προβάλει, να προωθεί και να
στηρίζει τα ελληνικά προϊόντα, συγχρόνως όµως να προωθεί και τις
οικονοµικές και τις εµπορικές σχέσεις στη Βαλκανική και την
ευρύτερη περιοχή.
Θα πρέπει κανείς µε όποιες επιφυλάξεις ή αντιρρήσεις έχει, να
αναγνωρίσει στον Υπουργό την προσπάθεια που έκανε όλες αυτές
τις µέρες να ακούσει και τις δικές µας φωνές και πολύ περισσότερο
να αφουγκραστεί τις φωνές της πόλης, τις νηφάλιες φωνές, τις
φωνές που έχουν µέσα τους λογική. Και σε ένα βαθµό νοµίζω ότι
έχει ενσωµατώσει αυτές τις κριτικές προσεγγίσεις, αυτές τις φωνές
που φέρνουν και αντίρρηση, αλλά που πολύ περισσότερο
ενσωµατώνουν µέσα µια γνήσια αγωνία για το σήµερα και το αύριο
της ∆ΕΘ.
Κατά τη γνώµη µου, οι όποιες αντιρρήσεις δεν δικαιολογούν την
υπερβολή, πολύ περισσότερο ένα διχαστικό κλίµα. Και είναι

αδικαιολόγητο κατ' εµέ να επιχειρείται, καλοπροαίρετα ίσως, να
ενοχοποιηθούν προθέσεις και επιδιώξεις, ατοµικές ή συλλογικές,
είτε έχουν να κάνουν µε τον Υπουργό Μακεδονίας Θράκης είτε µε
όσους ψηφίσουν ή ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο. Ενώ το θέµα αυτό
επί µήνες είναι το θέµα της Θεσσαλονίκης, γιατί επί ένα χρόνο
κρατά αυτή η ιστορία, ερχόµαστε µετά εδώ και λέµε ότι δεν γίνεται
διάλογος.
'Εγιναν, κύριοι συνάδελφοι, δυο είδη διαλόγων. 'Ενας ουσιαστικός
διάλογος που γίνεται αυτήν την ώρα στην Αίθουσα αυτή και ένας
διάλογος εντυπωσιασµού. Και ο εντυπωσιασµός εύκολα σε οδηγεί
στη δηµαγωγία. Σε οδηγεί σε επιχειρήµατα που χαϊδεύουν τα αυτιά
των πολιτών και σε κάνουν αρεστό. 'Οµως, µε τον τρόπο που έχει
γίνει ο διάλογος, αν κάνουµε ένα σουµάρισµα, θα δούµε ότι αδικεί
τη Θεσσαλονίκη. Αδικεί το ίδιο το θέµα.
'Εγινε συζήτηση σε βάθος; Νοµίζω όχι. 'Οχι µόνο δεν κάναµε
συζήτηση σε βάθος, αλλά έχω την αίσθηση ότι έχουµε οδηγηθεί σε
έναν αµυντισµό και σε µια περιχαράκωση. Και τις γνήσιες, τις
πραγµατικές ανησυχίες και αγωνίες για το µέλλον της
Θεσσαλονίκης προσπαθούµε να τις αποτυπώσουµε όλες µέσα από
λεκτικές διατυπώσεις στο νοµοσχέδιο. Ετσι τις ανησυχίες µας τις
διατυπώνουµε ως ερωτηµατικά, µετεξελίσσονται σε αµφιβολίες και
στο τέλος οδηγούµαστε στην ενοχοποίηση θέσεων και προθέσεων
και φθάνουµε στην άλλη άκρη.
Εγώ δεν λέω να ταυτιστούµε µε τη ρύθµιση αν είναι πενήντα πέντε
ή σαράντα πέντε, διότι φθάνουµε στην άλλη άκρη. ∆ηλαδή µε τη
διαρκή αµφιβολία και ανασφάλεια και να ενοχοποιούµε βασικούς
φορείς και κοινωνικές οµάδες στους οποίους υποτίθεται ότι
απευθυνόµαστε για να φύγουµε από συγκεντρωτικά και
κρατικίστικα µοντέλα. Αν έτσι ξεκινάµε, το όποιο εγχείρηµα είναι
καταδικασµένο να µην πετύχει ή έχουµε εµπιστοσύνη στους
όποιους συλλογικούς φορείς. Και εγώ θα µπορούσα, επειδή
προέρχοµαι από τους εργαζόµενους και τους εκπροσωπούσα για
χρόνια στα συνδικάτα, να έλεγα, οι φερέγγυοι µε γνήσια συνείδηση
συλλογική είναι οι εργαζόµενοι. Και οι άλλοι τι είναι; Φαντάζεσθε
εσείς ότι θα έρθει κάποιος ιδιώτης να επενδύσει έστω και µε το 45%
όταν εµείς εκ των προτέρων ενοχοποιούµε τις προθέσεις διάφορων
κοινωνικών οµάδων; ∆εν φαντάζοµαι ότι θα βρεθεί εύκολα.
Περιορίζουµε τη συζήτηση στη δοµική µορφή της 'Εκθεσης,
δηµιουργείται ένα κλίµα εσωστρέφειας και τα κρίσιµα ζητήµατα, στα
οποία θα έπρεπε να εµβαθύνουµε, τα αφήνουµε στην άκρη.
Και διατυπώνουµε σκέψεις που απέχουν πολύ από την
πραγµατικότητα.
Λέει ο συνάδελφος Παναγιώτου -και νοµίζω ότι το κάνει
καλοπροαίρετα- ότι την προηγούµενη εβδοµάδα που είχαµε την
"ΑGROTICA" στη Θεσσαλονίκη, είχαµε πεντακόσιους ογδόντα
'Ελληνες εκθέτες και πεντακόσιους ξένους. ∆ηλαδή, δεν θέλουµε
ξένους; Πάµε σε µια εσωστρέφεια; Πάµε σε κλειστές οικονοµίες; Και
βέβαια ξεκινάει -το καταλαβαίνω αυτό- από γνήσια θέση λέγοντας
ότι τα ελληνικά προϊόντα είναι καλύτερα από τα ξένα. Και ποιος µας
είπε ότι ισχύει αυτό το αξίωµα; Εγώ θα ευχόµουν το σύνολο των
ελληνικών προϊόντων και ποιοτικά να είναι καλύτερα από τα ξένα,
αλλά και ανταγωνιστικά. ∆εν µπορεί όµως αυτό να αχθεί σε αξίωµα
και δεν µπορεί να είναι δεδοµένο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Να µας πείτε πόσες ελληνικές
επιχειρήσεις πήραν µέρος σε διεθνείς εκθέσεις.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Και ποιος, αγαπητέ
συνάδελφε, σας είπε ότι εγώ ο 'Ελληνας πολίτης ή ο 'Ελληνας
επιχειρηµατίας θέλω να µου επιβάλεις µονοπώλιο και να παίρνω
µόνο ελληνικά προϊόντα. Θέλω να πάω στην "AGROTICA", έχω µια
συναισθηµατική σχέση µε το ελληνικό προϊόν και να κάνω
σύγκριση.  Και  επειδή  αναπτύσσω  δραστηριότητα  σε  µια
ανταγωνιστική  αγορά,  αυτοί  είναι  οι  νόµοι  που  επικρατούν  και
είναι  και  της  λογικής.  Θα  επιδιώξω,  δηλαδή,  να  πάρω  το
καλύτερο  και  από  ποιότητα  και  από  τιµές.  Και  ο  κρατισµός
δεν  κατοχυρώνει  την  προοπτική  των  ελληνικών  προϊόντων.
Θέλω  να  πω  πραγµατικά  ότι  είναι  µια  άποψη  η



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΟΑ' - 2 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 1999 3979

οποία δεν µπορεί να αντιστοιχεί σήµερα µε την πραγµατικότητα.
Μου κάνει εντύπωση που µέσα στο νοµοσχέδιο, αγαπητέ Υπουργέ,
λέτε "Κυρίως να αναπτύσσει εκθεσιακές δραστηριότητες στη
Θεσσαλονίκη και στην ευρύτερη περιοχή". Γιατί αυτή η ανασφάλεια,
κύριε Υπουργέ; Και νοµίζετε ότι αυτό θα σώσει την ∆ΕΘ; Μόνο η
δυναµική παρουσία της στο οικονοµικό γίγνεσθαι, το ελλαδικό και το
ευρύτερο, θα κατοχυρώσει και την ισχυρή παρουσία της ∆ΕΘ στη
Θεσσαλονίκη. Βεβαίως, η έδρα, βεβαίως οι θεσµικές κατοχυρώσεις
αλλά αν αποκοπούµε από το δυναµισµό της ευρύτερης οικονοµίας,
νοµίζετε ότι θα µπορούν να γίνονται οι εκθέσεις στη Θεσσαλονίκη
και να έχουν προοπτική; Και γιατί τα λέµε αυτά; Για να κολακεύουµε
τους συµπολίτες µας; Οι συµπολίτες µας περιµένουν να ακούσουν
πιο ουσιαστικά πράγµατα, που θα είναι διαχρονικά, που θα
υπερασπίζονται και την 'Εκθεση και τα χαρακτηριστικά της και την
οικονοµία και όλα τα συναφή.
Μάλιστα εδώ γιατί κάνουµε ένα ατόπηµα; Βεβαίως είναι εθνική
προτεραιότητα, εθνική επιλογή, εθνική στρατηγική να
προωθήσουµε τα ελληνικά προϊόντα. Αρκεί να προωθηθούν τα
ελληνικά προϊόντα µε το να κάνουµε µόνο την όποια εκθεσιακή
πολιτική; Αυτό είναι η µοναδική προϋπόθεση; ∆ηλαδή, εάν κάνουµε
αρκετές εκθέσεις στην Ελλάδα θα προωθηθούν τα ελληνικά
προϊόντα ή χρειάζεται µια σύνθετη, σύγχρονη στρατηγική για να
κάνουµε τα ελληνικά προϊόντα ανταγωνιστικά και εξαγώγιµα;
Βεβαίως έχει σχέση και µε την εκθεσιακή πολιτική, αλλά δεν είναι
µόνο αυτό το ζητούµενο. Και το λεω αυτό για να µην απλοποιούµε
στην εποχή µας πολύ σύνθετα πράγµατα.
Ο νόµος είναι νόµος-πλαίσιο. Και µε την έννοια αυτή χωράει πάρα
πολλή συζήτηση και αυστηρή κριτική. Η µια ερµηνεία είναι ότι έχει
µερικές γενικές διατυπώσεις και τα αφήνει όλα ανοικτά και από την
άλλη, κύριε Υπουργέ, είναι ότι παίρνετε µεγάλη ευθύνη στην πλάτη
σας. ∆εν είναι το πιο δηµοκρατικό. Θα µου πείτε ότι πρέπει να
γίνουµε αποτελεσµατικοί. Καλείσθε µε τους άλλους δυο Υπουργούς
να φτιάξετε το καταστατικό. Να ορίσετε τα διοικητικά συµβούλια.
Από το τι διοικητικά συµβούλια θα κάνετε, το τι καταστατικό θα
κάνετε, και πώς θα ορίσετε τους στόχους και τις προτεραιότητες, θα
εξαρτηθεί το αποτέλεσµα. Κυρίως από κει θα εξαρτηθεί και όχι από
το εάν έχουµε µια ή δυο εταιρείες.
Αναφορικά µε τους σκοπούς, άρθρο 1, παράγραφος 3. 'Οχι "στους
σκοπούς" κλπ. "Οι βασικοί σκοποί είναι η οργάνωση εκθέσεων,
πολιτιστικών εκδηλώσεων, συνεδρίων" κλπ.
Τέλος, σε περίπτωση µετεγκατάστασης, πράγµα το οποίο εγώ
υποστηρίζω εδώ και χρόνια, εγώ προτείνω να µετεγκατασταθεί
περιφερειακά, προκειµένου να έχουµε ευρυχωρία χώρου,
ευρυχωρία σχεδιασµού µε προοπτική δυναµικής ανάπτυξης. Θα
απελευθερωθεί το κέντρο της πόλης. Εάν γίνει αυτό, τι θα γίνει ο
χώρος; Θα γίνει πολυκατάστηµα και πάρκιγκ ή πνεύµονας
οικολογικής, περιβαλλοντικής ή πολιτιστικής αναβάθµισης της
πόλης; Εγώ, αυτό θα ήθελα να το δω στο νοµοσχέδιο, πέρα από το
ποιο θα είναι το ιδιοκτησιακό καθεστώς. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Κυριάκος Σπυριούνης
έχει το λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η τριαδική εικόνα της Θεσσαλονίκης περνάει από το
στρατηγικότατο λιµάνι της, ολόκληρη ιστορία εκατοντάδων ετών,
από το συµβολισµό του Λευκού Πύργου και από τη ∆ιεθνή 'Εκθεση
Θεσσαλονίκης, κύριε Υπουργέ. Αυτή η εικόνα εγαλούχησε όνειρα,
θέρµανε ροµαντισµούς, εξέφρασε ποιητές, ενέπνευσε
πεζογράφους, διευκόλυνε ιστορικούς και συνδέθηκε µε πατρικό
δεσµό µε το λαό της βόρειας Ελλάδας, µε το λαό της Θεσσαλονίκης.
Γιατί έχουν µία ευρύτερη σηµασία και τα τρία της αυτά σηµεία.
Το στρατηγικό λιµάνι της Θεσσαλονίκης, συνάδελφοι, ήταν ο
πανσλαβισµός, ήταν η διέξοδος στις θερµές θάλασσες του ρωσικού
επεκτατισµού, του τσαρισµού, όταν µετά την απώλεια του φρουρίου
της Σεβαστουπόλεως -να πούµε και λίγο ιστορία- απογοητευθέντες
οι Ρώσοι ότι δεν θα διέλθουν δια των Στενών και επιµένοντες στη
στρατηγική της εξόδου στις θερµές θάλασσες, εξετίµησαν το

στρατηγικό λιµάνι της Θεσσαλονίκης. Πανσλαβισµός. Υιοθετούµε το
βουλγαρικό άλογο και βγαίνουµε στη Θεσσαλονίκη, αντί των
Στενών δια της οθωµανικής διόδου που την υποστηρίζουν οι
'Αγγλο-Γάλλοι.
Ο Λευκός Πύργος, αν µπορούσε να µιλήσει, θα µας έλεγε από τις
τρυφερές εικόνες της Θεσσαλονίκης, συνάδελφοι, µέχρι τους
τιτάνιους αγώνες για να κρατηθεί ελεύθερη.
Η δε ∆ιεθνής 'Εκθεση Θεσσαλονίκης έχει τη γνωστή, σχεδόν εκατό
χρόνων, ιστορία της.
Και για µένα προσωπικά, ήταν ο πρώτος µου σταθµός στη βόρεια
Ελλάδα, όταν εκινούµεθα µε φύλλο πορείας ως ανθυπολοχαγοί, για
να πάω στην πρώτη µου µονάδα στη ∆ράµα: "Να κατέβουµε ρε
Σπυριούνη, να κατέβουµε, να δούµε την 'Εκθεση της
Θεσσαλονίκης!" 'Εχω, λοιπόν, και προσωπικό νεανικό δεσµό.
Αυτά όλα, κύριε Υπουργέ, συγκινούν και δικαιολογηµένα όλους µας.
Και όταν τραβάς έναν κρίκο, ένα δεύτερο, ερεθίζονται οι συνειρµοί
και προκαλείται µία σχετική αντίδραση. Αυτή είναι, θα έλεγα, η
θυµική πλευρά περισσότερο, η συναισθηµατική πλευρά.
Ας πάµε τώρα στην ουσία των πραγµάτων.
Η ∆ιεθνής 'Εκθεση Θεσσαλονίκης ελειτούργησε και εκάλυψε τον
προορισµό της, όχι µόνο στο οικονοµικό µέρος -γιατί ήταν µια
οικονοµική ώθηση για τη Θεσσαλονίκη- όχι µόνο στο πολιτιστικό,
που αποτελούσε ένα χώρο ιδιαίτερης διασταύρωσης, συνάντησης
πολιτισµικής, αλλά είχε και εθνική διάσταση. Ελειτούργησε και
εθνικά. Γιατί, µέσα από την επικοινωνία που δηµιουργούσε σαν
κόµβος, πρόβαλε ο Ελληνισµός, πρόβαλαν η ιστορία και οι αγώνες,
πρόβαλε το ανυπότακτο πνεύµα του Μακεδόνα. Σιγοψιθύριζε η
πατρίδα τα αδιάσειστα επιχειρήµατά της για τα δίκαια αιτήµατά της.
Και προβαλόταν και το αµυντικό της πρόσωπο. 'Ολα αυτά είναι
ιστορία. Είχε διάσταση, λοιπόν, η 'Εκθεση.
Με αυτό που γίνεται τώρα, υπάρχει αναµφισβήτητα ένας
τεµαχισµός. 'Ενας τεµαχισµός, που έχει τα συν και τα µείον.
'Ενας τεµαχισµός που επεβλήθη από κάποιες παραστάσεις,
αξιολογήσεις, επεβλήθη από την εκτίµηση ότι τα νέα δεδοµένα της
κατάστασης επιβάλλουν µια αναµόρφωση, ένα µετασχηµατισµό,
έναν εκσυγχρονισµό επιβίωσης της 'Εκθεσης.
Υπάρχουν λογικές κριτικές. Υπάρχουν συναισθηµατικές υπερβολές,
υπάρχουν, κύριοι συνάδελφοι, σκοπιµότητες. 'Ολα αυτά πέρασαν
από µέσα µου και σας τα λέω µε πολλή ελευθερία, έτσι που όταν
τελικά άθροισα τη συλλογική µου σκέψη, είπα στον κύριο Υπουργό,
δεν αφήνετε, κύριε Υπουργέ, δυο τρία χρόνια να το ξαναδούµε και
έχει ο Θεός µετά τι θα κάνουµε; Και µάλιστα ταλαντευόµουνα που
θα καταλήξω από τη µια ή την άλλη µεριά.
'Εχω πειστεί για τρία πράγµατα. Πέρα από το κοµµατικό µου χρέος,
ε, τι θα κάνω; ∆εν θα ψηφίσω ένα νοµοσχέδιο του κόµµατός µου;
Είναι όρος και αυτός. Πώς θα το κάνουµε, στεγαζόµαστε σε ένα
κόµµα, είµαστε υποχρεωµένοι να στηρίξουµε τη γραµµή του
κόµµατος.
Μη µου πείτε κανένας από το ΚΚΕ, στρατευµένη υπακοή, από το
σεβαστό ΚΚΕ µέχρι το Συνασπισµό ότι δεν ακολουθείτε τις γραµµές
και το πλαίσιο του κόµµατός σας, τώρα µεταξύ µας!
'Η µη µου πουν οι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, καίτοι το
έχουν ρίξει στο αντάρτικο τον τελευταίο καιρό µερικοί -εµένα µε
συγκινεί το αντάρτικο- ότι δεν ακολουθείται ένα πλαίσιο. Είναι,
λοιπόν, φυσικό αυτό, είναι το πολιτικό σύστηµα.
Πέρα όµως απ' αυτήν την κοµµατική µου συµπίεση έχω και τρεις
λόγους που έκρινα ότι θα συµπορευθώ µε ελευθερία συνείδησης.
Και είναι σηµαντικό.
Ο  πρώτος  λόγος:  'Εχει  προοπτική.  Θα  διατηρηθεί  το  πρόσωπο
της  εικόνας,  ο  δεσµός,  ο  πατρικός,  θα  λειτουργήσει  η  ∆ιεθνής
'Εκθεση  Θεσσαλονίκης,  θα  ανοίξει  τις  φτερούγες  της  και  κάτω
από  τον  έλεγχο  του  κράτους,  το  δηµόσιο  χαρακτήρα  της  -και
θα  πούµε  γιατί-  θα  µπορέσει  να  επιτελέσει  έναν  ευρύτερο
ρόλο,  δικαιώνουσα  πλήρως  την  ιστορία  της.
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Αυτός είναι ένας λόγος.
∆εύτερος λόγος: 'Ενας ουσιώδης παράγοντας είναι το προσωπικό.
Κύριοι συνάδελφοι, των λοιπών κοµµάτων, να δεχθείτε ότι µε
ευαισθησία το ΠΑ.ΣΟ.Κ. αντιµετώπισε τα προβλήµατα του
προσωπικού στις αποκρατικοποιήσεις, στις ιδιωτικοποιήσεις.
Πρέπει να το δεχθείτε, είναι πολύ δεδοµένο, είναι διαυγέστατο.
Αντιµετωπίζει µε ευαισθησία τα θέµατα του προσωπικού. Και θέλω
να προσθέσω, µην αφήσετε, κύριε Υπουργέ, κανένα περιθώριο
πίκρας στο προσωπικό. Γιατί αιωρείται µια ανησυχία. Εθίγη το θέµα
και από αρκετούς συναδέλφους. Αιωρείται µια δικαιολογηµένη
ανησυχία στο προσωπικό, ότι οι συνολικές αποδοχές των νέων
καταστάσεων θα υπολείπονται των αποδοχών που παίρνουν
σήµερα.
Το τρίτο σηµείο: Η γενική κατάσταση των πραγµάτων µας
αναγκάζει να προβούµε σε προσαρµογές. Η προσαρµογή είναι και
δυναµικό στοιχείο της ιδεολογίας. ∆εν είναι η ιδεολογία άκαµπτη
αποδοχή αρχών και κανόνων. Είναι ένας ελισσοµένος δυναµισµός
που κρατά µεν τα κοµβικά σηµεία ακέραια ώστε να δροµολογεί τον
προσανατολισµό αλλά οι τακτικοί, αντικειµενικοί σκοποί
εναλλάσσονται ή παραλλάσσονται, αρκεί ο στρατηγικός στόχος να
µένει ακέραιος.
Ο κ. Καστανίδης έκανε µία ευρύτερη νοµική ανάλυση. Με τις φτωχές
µου γνώσεις ενός απλού πτυχιούχου Νοµικής που είµαι, όχι µόνο
δεν έχω να προσθέσω τίποτα, αλλά πιστεύω ότι έθιξε, κύριε
Υπουργέ, λεπτά σηµεία.
Θέλω να προτείνω η αναλογία ιδιώτη µε δηµόσιο να είναι 45%-51%
και να µοιράσουµε το 4%. Αυτή είναι µία άποψη. Μία άλλη
ελαφρότερη άποψη είναι να έχουµε αναλογία ιδιωτών µε δηµόσιο
45%-45% -µιλάω για τη δεύτερη εταιρεία- και το υπόλοιπο 10% να
το µοιράσουµε ως εξής: Το 6% να το έχει η Τοπική Αυτοδιοίκηση Α'
και Β' Βαθµού ή να το κρατήσει το δηµόσιο αν δεν θέλει η Τοπική
Αυτοδιοίκηση. Το υπόλοιπο 4% να µοιραστεί στον ονοµαζόµενο
οµαδικό κόσµο.
Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι και το πλαίσιο του κ. Καστανίδη και η
ευκαµψία που παρουσιάζει η δική µου πρόταση, µπορούν να
εναρµονίσουν την επιδιωκόµενη λύση στον καλύτερο συνδυασµό.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. ∆αµιανίδης έχει το
λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ∆ΑΜΙΑΝΙ∆ΗΣ: Συζητάµε το νοµοσχέδιο αυτό σε
πολύ σύντοµο χρόνο, ωστόσο όµως, δόθηκε η ευκαιρία σε πολλούς
από τους συναδέλφους να διατυπώσουν πολύ ορθές απόψεις.
Θα ήθελα να πω στον κύριο Υπουργό ότι από πολύ νωρίς µπήκε σε
µεγάλα βάσανα. Θεωρώ ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο αναλαµβάνει και
σοβαρές πολιτικές ευθύνες και απέναντι στο λαό της Θεσσαλονίκης
και της βόρειας Ελλάδας, γιατί όχι και ολόκληρης της Ελλάδας, αλλά
και απέναντι στο προσωπικό της ∆ιεθνούς 'Εκθεσης Θεσσαλονίκης.
Αν δεν πάνε καλά τα πράγµατα µε αυτό που κάνετε, κύριε Υπουργέ,
να ξέρετε ότι οι συνέπειες θα είναι πολύ σκληρές για σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): 'Ετσι
πρέπει να είναι ο πολιτικός.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ∆ΑΜΙΑΝΙ∆ΗΣ: ∆εν ξέρω πόσο βέβαιος είστε.
Παρακολούθησα την οµιλία σας και είδα ότι µιλούσατε µε πολύ
βεβαιότητα για την επιτυχία των στόχων που θέτετε µε αυτό το
νοµοσχέδιο. Θα προτιµούσα να αφήσετε και κάποια περιθώρια, µία
περίπτωση ότι µπορεί να µην πάνε καλά τα πράγµατα. Αυτό το λέω
γιατί έτσι διαπίστωσα διαβάζοντας το νοµοσχέδιο.
∆ιαπίστωσα µία ερµαφρόδιτη κατάσταση, όχι όπως λέµε "ολίγον
έγκυος" αλλά κάπως ερµαφρόδιτη. Το λέω αυτό για τη διαχείριση
της υπάρχουσας περιουσίας της ∆ιεθνούς 'Εκθεσης Θεσσαλονίκης.
∆εν αρκείστε να µείνει αυτό το νοµικό πρόσωπο ως έχει για να κάνει
αυτήν τη δουλειά. Τις άλλες αρµοδιότητες, αφού θέλετε να τις πάτε
σε µία άλλη εταιρεία, να τις πάτε. Γιατί να κάνετε δύο καινούριες
εταιρείες; Αφήστε τη µία όπως καλά υπάρχει σύµφωνα µε το ν.

735/77 και µε όποιον άλλο νόµο ισχύει γι'αυτό το πράγµα και τις
αρµοδιότητες στις οποίες θέλετε να δώσετε µία καινούρια δυναµική
και µία καινούρια προοπτική για την οργάνωση εκδηλώσεων κλπ.,
δώστε τες σε µία καινούρια εταιρεία. ∆εν θα σας πω αυτό που σας
είπα στην επιτροπή, να τις δώσετε κατ'ανάγκη σε µια θυγατρική
εταιρεία της άλλης. Αφού θέλετε να κάνετε κάτι καινούριο, κάντε το.
Μην κάνετε όµως δύο εταιρείες, κάντε µία.
Από εκεί και πέρα, µε τα πενήντα εκατοµµύρια κεφάλαιο τί θα κάνει
και πώς θα λειτουργήσει αυτή η εταιρεία; Και αυτό είναι ένα ζήτηµα
που πρέπει κανείς να το συζητήσει. Βέβαια, εσείς θα αποφασίσετε
και κάποια άλλα πράγµατα για το πώς θα γίνουν όλα αυτά.
Αυτούς τους φορείς θα τους ορίσετε εσείς; Μας ζητάτε, δηλαδή,
εξουσιοδότηση για πολλά πράγµατα, µεταξύ αυτών να ορίσετε και
τους φορείς. Θαρρώ πως αυτήν την εξουσιοδότηση δεν πρέπει να
σας τη δώσουµε πολύ εύκολα. Γιατί; Σε εσάς έχω απόλυτη
εµπιστοσύνη. Αλλά µπορεί µετά από λίγο καιρό να µην είσθε εσείς
Υπουργός -εύχοµαι να είσθε- και ο άλλος Υπουργός να µην είναι
της δικής µου εµπιστοσύνης. Γιατί να εξουσιοδοτήσω από τώρα σε
εκείνον τον Υπουργό του µέλλοντος να αποφασίζει ποιοι θα είναι οι
φορείς; Και επειδή οι φορείς είναι πολλοί και διάφοροι και επειδή σε
όλους δεν έχω εµπιστοσύνη, έχω κάθε λόγο να προβάλω τις
αντιρρήσεις µου.
Μάλιστα δίνετε το 45% στον ιδιώτη και το 55% το µοιράζετε µεταξύ
δηµοσίου και άλλων φορέων της πόλης της Θεσσαλονίκης. Λέτε για
45% στους ιδιώτες. Εγώ δεν αποκλείω πάντως -επιτρέψτε µου να
είµαι λίγο καχύποπτος- κάποιες συνεργασίες στο παρασκήνιο του
45% µε µερικούς από τους φορείς. Και τότε ξέρετε τι πετυχαίνουµε;
'Εναν εκµαυλισµό και τίποτε περισσότερο. Και γιατί να το κάνετε
αυτό; Θέλετε να το δώσετε στους ιδιώτες; Βέβαια εγώ και εσείς και
πολλοί άλλοι εδώ µέσα σε κάποια άλλη εποχή λέγαµε "κατάρα στον
ιδιώτη".Τώρα άλλαξαν τα πράγµατα, αλλάξαµε και εµείς και λέµε
"άντε να δώσουµε στους ιδιώτες, ας πάρουν και αυτοί". Αλλά τους
φορείς µην τους βάλετε στη µέση. ∆ώστε απευθείας το 51%, την
πλειοψηφία στον ιδιώτη αφού θέλετε να πετύχετε κάτι, να κάνετε
πιο ευέλικτη την κατάσταση και πιστεύετε ότι ο ιδιώτης είναι αυτός
που θα οργανώσει καλύτερα όλες αυτές τις εκδηλώσεις. ∆ώστε
απευθείας το 51% στον ιδιώτη για να πούµε ύστερα ότι δώσαµε το
51% στον ιδιώτη ! Αλλά πώς θα παίρνονται οι αποφάσεις αν από τη
µία έχουµε έναν ιδιώτη χωρίς πλειοψηφία, από την άλλη ένα
δηµόσιο χωρίς πλειοψηφία οπωσδήποτε και µερικούς φορείς που
και αυτοί εκπροσωπούνται από κάποιους προέδρους; Πώς θα
αποφασίζουν εκεί τελικά; Ξέρετε πολύ καλά ότι σε αυτές τις
περιπτώσεις αρχίζουν και παίζονται διάφορα -ας µου επιτραπεί η
φράση- "παιχνίδια" ή στο παρασκήνιο ή κάτω από τα τραπέζια. Εγώ
θα ήθελα λίγο πιο ξεκάθαρες, όπως λέει και ο Πρωθυπουργός,
κουβέντες και δουλειές.
'Ενα άλλο θέµα που θα ήθελα να θίξω για να µη σας ταλαιπωρώ
περισσότερο, είναι στην παρ.9 του άρθρου 3. Λέτε "µε κοινή
απόφαση των Υπουργών ορίζονται ..." Γιατί δεν τα κάνετε ευθύς εξ
αρχής, κύριε Υπουργέ; Για ποιο λόγο να τα ορίσετε µετά; Εµείς δεν
θα τα αποφασίσουµε; Εµείς δεν είµαστε το ελληνικό Κοινοβούλιο;
Γιατί απευθύνεσθε σε εµας; Αν έχει το νόηµα της εξουσιοδότησης
αυτό το νοµοσχέδιο, να συµφωνήσουµε και σε αυτό. Αλλά πέστε
"ζητάω εξουσιοδότηση".'Οµως εδώ µας θέτετε ένα σωρό ζητήµατα
και µας ζητάτε να σας εξουσιοδοτήσουµε να τα αποφασίσετε εσείς.
Επανέρχοµαι στο προηγούµενο που το θεωρώ πολύ σηµαντικό και
έχω σοβαρές ενστάσεις.
Εκείνο που θέλω να επισηµάνω είναι το ζήτηµα του προσωπικού.
∆εν είµαι Βουλευτής Θεσσαλονίκης, δεν έχω προσωπικούς λόγους
µήπως κατηγορηθώ για κάτι τέτοιο, για να υπερασπίζοµαι κάποια
πρόσωπα. Υπάρχει ένας µεγάλος αριθµός προσωπικού που
εργάζεται στη ∆ΕΘ µε πολύ επιτυχία.'Εχω και προσωπικές
εµπειρίες από την απόδοση αυτών των εργαζοµένων.
'Οµως, όπως εξελίσσονται τα πράγµατα εδώ, η δεύτερη εταιρεία
δεν θα κρατήσει κανένα από αυτό το προσωπικό. Η
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άλλη εταιρεία δεν θα έχει αντικείµενο. 'Ετσι ο εργαζόµενος δε θα
πάει στη δεύτερη εταιρεία, διότι γνωρίζει ότι θα είναι υπό τη
δαµόκλειο σπάθη του ιδιώτη manager. 'Οµως µένοντας όλοι στην
πρώτη εταιρεία θα µείνουν χωρίς αντικείµενο και έτσι οι εργαζόµενοι
θα καταλήξουν όλοι στο ελληνικό δηµόσιο. Αυτά είναι περίεργα
πράγµατα. Από τη µια µεριά θέλουµε να περιορίσουµε το δηµόσιο
τοµέα και από την άλλη, όταν κάποια τέτοια εταιρεία κλείνει
παίρνουµε όλους τους εργαζόµενους στο δηµόσιο. 'Εκλεισε το ΙΓΜΕ
και οι εργαζόµενοι πήγαν στο δηµόσιο. Κλείνει η 'Εκθεση και οι
εργαζόµενοι πάνε στο δηµόσιο. 'Ολα αυτά δεν έχουν λογική ούτε
µια εξήγηση που να µας κάνει να τα δεχθούµε.
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι πρέπει να ξεκαθαρίσετε κάποια
πράγµατα για να µπορέσουµε και εµείς να ψηφίσουµε το
νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Κίρκος έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΙΡΚΟΣ: Στον συµβολισµό και τα βιώµατα σε σχέση µε
την ∆.Ε.Θ. δεν θα σταµατήσω, διότι τα περιέγραψαν άλλοι
συνάδελφοι προηγούµενα.
Κύριε Υπουργέ, υπάρχει αποδεδειγµένη διαχρονική χρησιµότητα
της ∆.Ε.Θ. για τους 'Ελληνες παραγωγούς όλων των προϊόντων µε
τη διεθνή προβολή που τους διασφαλίζει από την ίδρυσή της.
Υπάρχει και η αποδεδειγµένη επιτυχία της ως µοναδικού δηµόσιου
εκθεσειακού χώρου και φορέα µοναδικού, σε µέγεθος,
αποκεντρωµένου θεσµού στη χώρα µας.
Επειδή υπάρχουν όλες αυτές οι χρήσιµες λειτουργίες της ∆ιεθνούς
'Εκθεσης Θεσσαλονίκης, υπάρχει µια δυσπιστία σε σχέση µε αυτό
το νοµοσχέδιο, δυσπιστία που διατυπώθηκε και εδώ µέσα αλλά και
έξω από εδώ από τους φορείς και από τους εργαζόµενους. Κατά τη
γνώµη µου αυτή η δυσπιστία οφείλεται στην αβεβαιότητα για το
µέλλον της ∆.Ε.Θ. Οφείλεται δε στις ασάφειες που έχει το υπό
συζήτηση νοµοσχέδιο.
Σίγουρα είναι συνταγµατικό και σύννοµο να εξουσιοδοτούνται από
τα νοµοσχέδια οι Υπουργοί να ενεργήσουν περαιτέρω µε
υπουργικά διατάγµατα ή µε υπουργικές αποφάσεις. Στην
προκειµένη περίπτωση εξουσιοδοτούνται οι Υπουργοί Μακεδονίας-
Θράκης και Εθνικής Οικονοµίας να συντάξουν και να εκδώσουν τα
καταστατικά των δύο υπό σύσταση ανώνυµων εταιρειών στις
οποίες διασπάται η ∆ιεθνής 'Εκθεση Θεσσαλονίκης.
Παρ' όλα αυτά θα ήθελα µέσα από µία προσεκτική µελέτη να
υπάρξει µία προσεκτικότερη διατύπωση σε µερικά άρθρα που
νοµίζω ότι θα βοηθήσουν όλους µας. Προτείνω, λοιπόν, στο άρθρο
3 να απαλειφθεί εκείνη η πρόταση που λέει: "τα λοιπά περιουσιακά
στοιχεία της παραπάνω εταιρείας κατανέµονται στις συνιστώµενες
µε τα προηγούµενα άρθρα εταιρείες µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας, Οικονοµικών και Μακεδονίας -
Θράκης". Ποια είναι αυτά τα περιουσιακά στοιχεία που δεν τα έχει
πάρει από το άρθρο 1 η πρώτη εταιρεία;
∆εύτερον, στο άρθρο 3, παράγραφος 8, θα ενώσω και εγώ τη φωνή
µου µε τους άλλους συναδέλφους, ώστε να πούµε τα πράγµατα µε
το όνοµά τους. Αναφέροµαι στα ποσοστά 55% και 45%. Εδώ να
προστεθεί στην πρώτη παράγραφο "και ο νόµος 2414/96". Το 45%
να δοθεί σε φορείς της πόλης, όσοι ενδιαφερθούν, και το 51% να
δοθεί στην πρώτη εταιρεία και το 4% να το πάρει η Τοπική
Αυτοδιοίκηση πρώτου βαθµού και η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίηση. Η
άλλη άποψη είναι να δώσουµε 51% στους ιδιώτες και το 49% στο
δηµόσιο. 'Οµως, εγώ είµαι της άποψης να γίνει το πρώτο που
πρότεινα.
Επίσης, υπάρχει και ένα τυπικό θέµα αλλά πρέπει να το πάρουµε
υπόψη µας. Μιλάτε για φορείς του Νοµού Θεσσαλονίκης. Εγώ θα
ήθελα να προστεθεί για φορείς του Νοµού Θεσσαλονίκης ή
συνεννώσεις φορέων του Νοµού Θεσσαλονίκης που υπάρχουν
µέχρι την ψήφιση αυτού του νόµου, για να µη δούµε και τίποτε
άλλο.
Επίσης µια τέταρτη πρόταση είναι να προστεθεί άρθρο 4 και το
άρθρο 4 να γίνει άρθρο 5 ως εξής: "οι δύο ανώνυµες εταιρείες των
άρθρων 1 και 2 του παρόντος συναποτελούν τον µοναδικό
δηµόσιο-εθνικό εκθεσιακό χώρο και φορέα που ασκεί την εκθεσιακή
πολιτική στη χώρα µε έδρα τη Θεσσαλονίκη. Το αναφέρετε στα δύο

άρθρα αλλά για να µην υπάρχουν αµφισβητήσεις να µπει στο τέλος
µε έδρα τη Θεσσαλονίκη.
Πιστεύω ότι µέχρι τώρα πως όσοι συνάδελφοι µίλησαν έκαναν
προτάσεις ώστε αυτός ο φορέας, η ∆.Ε.Θ. να συνεχίσει να
λειτουργεί στη Θεσσαλονίκη.
Αυτό επ' ωφελεία της πόλης, της ευρύτερης περιοχής της
Μακεδονίας, της βορείου Ελλάδος και της χώρας µας ολόκληρης.
Και αυτό για να παίξει το ρόλο της, όπως τον έπαιξε νοµίζω και
όπως τον παίζει, αλλά µε άλλους ρυθµούς, σύµφωνα µε τις νέες
απαιτήσεις στο νεοδιαµορφούµενο βαλκανικό χώρο και της
νοτιοανατολικής Μεσογείου.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικολαος Κατσαρός): Η κ. Παπαδηµητρίου έχει
το λόγο.
ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: Κύριε Προέδρε, συνήθως µιλάω σε
νοµοσχέδια που έχουν σχέση µε το γνωστικό µου αντικείµενο, αλλά
πραγµατικά δεν µπορούσα να αντιµετωπίσω, χωρίς να µιλήσω, τον
πειρασµό που είχα κατά την διάρκεια της ∆ιαρκούς Επιτροπής στη
συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου.
Θεωρώ ότι είναι περίεργο, ότι φάγαµε τρεις µέρες στη ∆ιαρκή
Επιτροπή και µόνο µια µέρα συζητάµε σήµερα κάτι πολύ σηµαντικό
όχι µόνο για την πόλη της Θεσσαλονίκης αλλά και για να
αντιµετωπισθεί σε αυτήν την Αίθουσα ο τρόπος που αποφασίζουµε,
που νοµοθετούµε και που αναλαµβάνουµε πρωτοβουλίες για την
αναπτυξιακή πορεία της χώρας.
Προσπάθησα, λοιπόν, στην επιτροπή να καταλάβω, γιατί αυτός ο
νόµος τώρα; ποιος ο στόχος για το αναµενόµενο δηµόσιο όφελος
από αυτόν το νόµο; ποιοι αποφάσισαν και τι; γιατί καταργήθηκαν
και γιατί παρελήφθησαν οι στόχοι που περιελάµβανε ο
προηγούµενος νόµος, ο ν. 735 για την 'Εκθεση της Θεσσαλονίκης.
'Ακουσα µε προσοχή τους κληθέντες φορείς. Εκτός από τον
εκπρόσωπο των εξαγωγέων, κανείς δεν µας έπεισε ότι είχε
συµµετοχή στη συγκρότηση των απόψεων, αυτών που σήµερα
συζητούνται. Ο εκπρόσωπος του επιµελητηρίου οµολόγησε, ότι το
σχέδιο νόµου το είχε πάρει, για να τοποθετηθεί, δύο µέρες πριν
κληθεί στη Βουλή.
∆ιάβασα µε προσοχή την εισηγητική έκθεση του νοµοσχεδίου και
είδα σε σύγκριση µε το ν.735, ότι πραγµατικά δεν
συµπεριλαµβάνεται τίποτα, παρά ο τρόπος διεκπεραίωσης ενός
ετήσιου πανηγυριού. Μιας έκθεσης χωρίς αναπτυξιακό πλαίσιο και
στην κρίση µου χωρίς αναπτυξιακούς στόχους.
Βέβαια, µεταξύ των γραµµών είδα πολλά πράγµατα που
παρέπεµψαν σε άλλα θέµατα που είχαν συζητηθεί σε αυτήν την
Αίθουσα, σε άλλους νόµους που είχαν ψηφισθεί σε αυτήν την
Αίθουσα.
Ο ν.735 για την 'Εκθεση της Θεσσαλονίκης περιελάµβανε µεταξύ
των στόχων του την ενίσχυση και προβολή πολιτιστικών
προσπαθειών της χώρας, µάλιστα "εκπολιτιστικών", περιέργως, την
προβολή του ελληνικού τουρισµού και τη προβολή των εκάστοτε
επιτεύξεων της κρατικής δραστηριότητας.
Γι'αυτά τα τρία, βεβαίως, δεν χρειάζεται πια φαντάζοµαι η
Κυβέρνηση να προβάλλει την κρατική δραστηριότητα, αυτό της
προσφέρεται σαν αντιπαροχή από τα ΜΜΕ που τη στηρίζουν.
Η προβολή του ελληνικού τουρισµού έχει πάει µονοµερώς στην κ.
Παπανδρέου, µαζί µε όλες τις αρµοδιότητες, ακόµα και τις
περιβαλλοντικές που της έχει µεταφέρει το Υπουργικό Συµβούλιο,
κυρίως ο κ. Λαλιώτης.
Οι δε πολιτιστικές προσπάθειες της χώρας, που ήταν ένα
ουσιαστικό αντικείµενο της 'Εκθεσης, σε αυτήν την Αίθουσα πέρυσι
το ∆εκέµβριο στις 24 του µηνός µε το άρθρο 4 του ν. 2557
µεταφέρθηκαν στον Υπουργό Πολιτισµού.
Θα  θυµάσθε  όλοι,  ότι  το  Φεστιβάλ  Κινηµατογράφου  ήταν
κοµµάτι  των  αρµοδιοτήτων  της  ∆.Ε.Θ.  Με  το  ν.  2557  το
Φεστιβάλ  γίνεται  µία  Α.Ε,  που  πέραν  των  πολιτιστικών
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κινηµατογραφικών δραστηριοτήτων συµµετέχει στην οργάνωση -
διαβάζω το νόµο, κύριε Πρόεδρε- κάθε είδους καλλιτεχνικών
εκδηλώσεων, διαλέξεων, εκθέσεων σεµιναρίων και συζητήσεων και
γενικά πνευµατικών εκδηλώσεων και προβαίνει είτε µόνο του είτε σε
συνεργασία µε οποιονδήποτε τρόπο µε τρίτους στην εγγραφή και
αναπαραγωγή κάθε είδους εκδηλώσεων κλπ.
Η γενική συνέλευση της κτελεστικής επιτροπής που προβλέπει η
νέα αναπτυξιακή εταιρεία, η νέα Α.Ε. που είναι "Φεστιβάλ
Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης" και περιλαµβάνει όλους αυτούς
τους στόχους, αποτελείται από δεκαέξι άτοµα µεταξύ των οποίων
υπάρχει ένας εκπρόσωπος της HELEXPO. Αυτό για να
καταλάβουµε ότι τελικά και στη Θεσσαλονίκη έχει µοιραστεί η πίτα
κατά πώς κάποιοι θεωρούν ότι τους βολεύει να ξεκοκαλίσουν -και
κυριολεκτώ- το ό,τι αποµένει από το Β' Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης
ή το επερχόµενο Πακέτο Σαντέρ.
Και αναρωτιέµαι αν είναι αναπτυξιακή πολιτική να αφαιρούµε
δραστηριότητες που ανταποκρίνονται στην προσπάθεια της χώρας.
Αναρωτιέµαι εάν αυτή η 'Εκθεση από µόνη της, ως "πανηγύρι",
µπορεί να επιβιώσει. Αναρωτιέµαι αν αντιλαµβάνεται ο κύριος
Υπουργός τι περιγράφει στην εισηγητική του έκθεση, όταν πολύ
περίεργα οµιλεί -και αυτό δεν το άκουσα στην Αίθουσα και το
θεωρώ πολύ ενδεικτικό της βούλησης του νοµοθέτη ή των
υποβολέων του νοµοθέτη- ότι η 'Εκθεση µπορεί και να
µετεγκατασταθεί εκτός του χώρου που σήµερα κατέχει. Και απ' ό,τι
αντιλαµβάνοµαι µεταξύ των δύο εταιρειών και της περιγραφής της
περιουσίας τους, (τους ανήκει, εκτός από τα δεκαπέντε στρέµµατα
που ελέχθη ότι ανήκουν στο δήµο).
Στην εισηγητική έκθεση, λοιπόν, λέει ότι µπορεί να µεταφερθεί σε
νέους σύγχρονους χώρους που θα διαµορφωθούν περιµετρικά της
Θεσσαλονίκης, σύµφωνα µε τα σχέδια ανάπτυξης της πόλης, χωρίς
καν να αναφέρεται πουθενά ότι υπάρχει ο 1561/85, δηλαδή ο νόµος
που καθορίζει ότι τα πολεοδοµικά της Θεσσαλονίκης ρυθµίζονται µε
τον Οργανισµό της Θεσσαλονίκης και όπου απ'αυτά που θυµάµαι
δεν υπάρχει πουθενά χώρος στις κατευθύνσεις του ρυθµιστικού της
Θεσσαλονίκης, εκτός αν το κάνετε και αυτό "ρόµπα" όπως έχει κάνει
σήµερα η Κυβέρνηση µε τους Ολυµπιακούς τον Οργανισµό της
Αθήνας, το ν. 1515. Πώς, λοιπόν, προβλέπετε κάτι που δεν είναι
στις κατευθύνσεις του Ρυθµιστικού της Θεσσαλονίκης; Και αυτή η
περιουσία τι θα γίνει; Με τι προικοδοτείτε αυτές τις δύο εταιρείες
σας;
Και το χειρότερο απ' όλα, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι ένας πρωτοετής
φοιτητής θα αντιδρούσε στη συζήτηση ενός νοµοσχεδίου που ο
πρώτος στόχος που περιγράφεται στην εισηγητική του έκθεση είναι
ότι µόλις ψηφιστεί το νοµοσχέδιο θα γίνει µελέτη επιχειρησιακού
σχεδίου για να αποφασισθεί τι θα γίνει. Περιγράφετε το τι θα γίνει σε
κάθε λεπτοµέρεια και µετά θα κάνετε επιχειρησιακή µελέτη; ∆ηλαδή,
αν η επιχειρησιακή µελέτη σας πει ότι κακώς κάνατε δύο εταιρείες,
κακώς στελεχώνετε αυτές τις δύο εταιρείες ή κακώς ποσοστοποιείτε
αυτές τις εταιρείες µε 45% και 55%; Και εν πάση περιπτώσει, αυτοί
που παίζονται στο 55%, η Τοπική Αυτοδιοίκηση, οι συνδικαλιστικοί
φορείς, άλλοι φορείς, πώς θα επιλεγούν, µε ποια κριτήρια;
Πιστεύω ότι εάν θέλουµε να είµαστε σοβαροί έστω και αυτήν τη
στιγµή, θα πρέπει να αναβληθεί η ψηφοφορία αυτού του
νοµοσχεδίου, να γίνει τάχιστα, όπως έτσι κι αλλιώς προβλέπεται,
µια σοβαρή µελέτη και να προχωρήσουµε πάνω στα αποτελέσµατα
αυτής της µελέτης. ∆εν έχετε λάβει καν υπόψη σας το µπίζνες πλαν
που έχουν κάνει τα επιµελητήρια.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): Το
έχουµε λάβει.
ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: ∆ηλαδή, κάντε µια επιχειρησιακή
µελέτη και στη συνέχεια αποφασίστε πώς θα δουλέψει η 'Εκθεση.
Επιπλέον, αποφασίζετε όλοι εσείς που µοιράζετε την πίτα; Και
φαίνεται ότι και οι εξαγωγείς στηρίζουν, γιατί έχουν µάθει ότι µέσα
από το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας δικαιούνται την ίδρυση
ενδιάµεσων φορέων για ξεκοκάλισµα άλλων προγραµµάτων και
τελικά και η Θεσσαλονίκη και τα της Θεσσαλονίκης, όπως τα της
Ελλάδος, µοιράζονται ως κοµµάτια µιας πίτας διαχείρισης χωρίς να
υπάρχει συντονιστικό όργανο.

Πολιτική Θεσσαλονίκης, πολιτική Βαλκανίων, πολιτική εθνική δεν
µπορεί να κάνει µια ορχήστρα όπου το κάθε όργανο παίζει ότι θέλει
ο Υπουργός του. Ποιος θα είναι ο συντονιστικός φορέας όλων
αυτών των εταιρειών που έχουν φτιαχτεί για τη Θεσσαλονίκη; Και εν
πάση περιπτώσει η ιστορία των Υπουργικών αποφάσεων και των
προεδρικών διαταγµάτων πρέπει κάποια στιγµή να τελειώσει.
Θύµιζα προηγουµένως στον τέως Υπουργό, τον κ. Κούβελα, ότι ο
νόµος 1622/1986, για το δηµοκρατικό προγραµµατισµό και την
αποκέντρωση, όπως τον είπατε, περιελάµβανε πρόθεση για εκατόν
έξι προεδρικά διατάγµατα. 'Ενα εξεδόθη το 1990, µε Υπουργό
ΠΕΧΩ∆Ε τον κ. Κούβελα. Κανένα άλλο.
Ας αποφασίσουµε εδώ µέσα ότι ο νόµος πρέπει να έχει
καθορισµένες προβλέψεις και όχι εξουσιοδοτήσεις για προεδρικά
διατάγµατα. Θεωρώ ότι η ελληνική κοινωνία πρέπει να αγανακτεί
µόνο και µόνο από το λόγο ότι νοµοθετούµε για να εξουσιοδοτούµε
κάποιους να αποφασίζουν ερήµην της Βουλής, ερήµην των
φορέων, ερήµην της πόλης, ερήµην του ελληνικού λαού.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Σαλαγκούδης έχει το
λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΑΛΑΓΚΟΥ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, διαβάζοντας το νοµοσχέδιο αναρωτήθηκα γιατί η
Κυβέρνηση και µε τέτοιο τρόπο, µε σπουδή σε µία τροπολογία, σε
ένα νοµοσχέδιο αρµοδιότητος του Υπουργείου Εµπορικής
Ναυτιλίας, έφερε αυτήν την τροποποίηση για τη ∆ιεθνή 'Εκθεση
Θεσσαλονίκης. Την ονοµάζει αποκρατικοποίηση, µεταµόρφωση της
∆ιεθνούς 'Εκθεσης Θεσσαλονίκης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΚΡΙΤΙ∆ΗΣ: Αναµόρφωση την ονοµάζει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΑΛΑΓΚΟΥ∆ΗΣ: Αναµόρφωση; Μάλιστα.
Μέσα στα πλαίσια της αποκρατικοποίησης, όπως αναφέρεται στον
προϋπολογισµό που ψηφίσαµε πρόσφατα, αναφέρεται και η
∆ιεθνής 'Εκθεση Θεσσαλονίκης.
Εγώ ξέρω ότι την αποκρατικοποίηση όλοι συµφωνήσαµε ότι την
πραγµατοποιούµε σε εκείνες τις επιχειρήσεις όχι για να κερδίσει
ουσιαστικά το κράτος εισπρακτικά και να καλύψει τις µαύρες
τρύπες, όπως λέγαµε κάποτε, αλλά την κάνουµε για να
ανακουφίσουµε τον κρατικό προϋπολογισµό από τις τεράστιες
δαπάνες που διέθετε γι' αυτές τις επιχειρήσεις, οι οποίες ήταν
ζηµιογόνες, ζηµίωναν και επιβάρυναν τον κρατικό προϋπολογισµό
και εποµένως τον ελληνικό λαό. Αυτό δεν συµβαίνει µε τη ∆ιεθνή
'Εκθεση Θεσσαλονίκης. 'Αρα ουσιαστικά δεν κάνουµε
αποκρατικοποίηση.
Να την κάνουµε να λειτουργήσει καλύτερα. Μα πώς θα λειτουργήσει
καλύτερα όταν ξέρουµε ότι ο δηµόσιος τοµέας γενικότερα σε όποιες
επιχειρήσεις αναλαµβάνει και οτιδήποτε θέλει να κάνει, δεν έχει
επιτυχία; Αυτό έχει αποδειχθεί στην πράξη. Μας το έχουν αποδείξει
όλες οι χώρες του κεντρικού προγραµµατισµού που εν πάση
περιπτώσει κατέρρευσαν τώρα, αλλά και η εµπειρία που υπάρχει
αυτήν τη στιγµή σε ολόκληρο τον κόσµο.
'Αρα, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο ουσιαστικά δεν έχει κανένα
σκοπό, εµφανή τουλάχιστον, γιατί αφανείς σκοπούς οι
Θεσσαλονικείς βρίσκουν πολλούς. Είναι αυτοί που χρόνια τώρα
υποψιάζονται ότι κάποια συµφέροντα επιδιώκουν να πάρουν τη
∆ιεθνή 'Εκθεση Θεσσαλονίκης από τη Θεσσαλονίκη.
Λυπάµαι αυτήν τη στιγµή γιατί υπεύθυνος γι' αυτό το νοµοσχέδιο
είναι ο Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης ο οποίος δεν αποδέχεται να
αναλάβει ολοκληρωτικά την ευθύνη γι' αυτό το νοµοσχέδιο σαν
υπεύθυνος Υπουργός για να αποφασίζει και για τα περαιτέρω, αλλά
ταυτόχρονα βάζει συναποφασίζοντα και τον Υπουργό Εθνικής
Οικονοµίας.
∆εν πείθοµαι ότι το κάνει για οποιουσδήποτε άλλους λόγους. Εγώ
θα ήθελα ο Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης να έχει την
αποφασιστική αρµοδιότητα για να εκδίδει όλες αυτές τις υπουργικές
αποφάσεις που περιγράφονται στο νοµοσχέδιο.
Μίλησαν προηγούµενα οι κύριοι συνάδελφοι για προεδρικά
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διατάγµατα. ∆εν είναι καν προεδρικά διατάγµατα στο νοµοσχέδιο,
αλλά είναι κοινές υπουργικές αποφάσεις του Υπουργού
Μακεδονίας-Θράκης µε τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας.
Εάν ήταν ο εκάστοτε Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης πιστεύω ότι
από την ευαισθησία του, γιατί θα προερχόταν από εκεί, όπως µέχρι
τώρα τουλάχιστον είθισται να προέρχεται ο Υπουργός Μακεδονίας-
Θράκης, θα προστάτευε τα συµφέροντα και της Θεσσαλονίκης και
της Μακεδονίας-Θράκης. 'Οταν όµως ταυτόχρονα είναι ο κυρίαρχος
πάντοτε και µε µεγαλύτερο λόγο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας,
τότε µε τα δίκια µας όλοι εµείς να φοβόµαστε ότι οι αποφάσεις δεν
θα παίρνονται µε τη σκέψη, τις ιδέες και τις επιθυµίες του Υπουργού
Μακεδονίας-Θράκης, αλλά µε του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας.
Ακόµη θα ήθελα να πω και στο νέο Υπουργό, τον οποίο κατά τα
άλλα εκτιµώ και συµπαθώ ιδιαίτερα, ότι επιτέλους εµείς οι
Θεσσαλονικείς δεν µπορεί συνεχώς να διεκδικούµε και όταν έρχεται
η ώρα της διεκδίκησης και της ευθύνης να αποποιούµαστε τις
ευθύνες, διότι εδώ µπορούσε κάλλιστα να έχει την αποκλειστική
αρµοδιότητα για να αποφασίζει για τη ∆ιεθνή 'Εκθεση
Θεσσαλονίκης.
Σκέφτοµαι, λοιπόν, ότι ίσως να ήταν άλλοι λόγοι για την προστασία
των εργαζοµένων. Μα, δεν υπάρχουν. Εδώ τους µετατάσσουν σε
άλλες υπηρεσίες και φυσικά δεν θα ήθελα να προχωρήσω πάρα
πολύ πάνω σε αυτό το θέµα.
Μέσα στο νοµοσχέδιο αναφέρεται περίπτωση µετεγκατάστασης της
'Εκθεσης Θεσσαλονίκης. Βεβαίως αναφέρονται τα περίχωρα της
Θεσσαλονίκης, αλλά εκεί σύµφωνα µε το ρυθµιστικό της
Θεσσαλονίκης, όπως προηγουµένως πολύ ορθά η συνάδελφος κ.
'Ελσα Παπαδηµητρίου είπε, δεν υπάρχει χώρος όπου µπορούν να
µετεγκατασταθούν οι εγκαταστάσεις της Θεσσαλονίκης.
Αναρωτιέµαι, λοιπόν, ποιος ο λόγος. Αυτή η Κυβέρνηση βέβαια µας
έχει συνηθίσει στις αποκρατικοποιήσεις τις οποίες κάνει. Να έχει
υπόψη της ότι µπορεί να έχουν εισπρακτικό χαρακτήρα. Και εδώ µε
αυτήν την περί µετεγκαταστάσεως παράγραφο του νοµοσχεδίου
φοβάµαι πως εννοούν, ότι έπειτα από λίγο µπορεί όλα αυτά τα
ακίνητα της ∆ιεθνούς Εκθέσεως να γίνουν αντικείµενο είσπραξης
από µέρους του δηµοσίου των ακινήτων της ∆ιεθνούς Εκθέσεως,
κάτι που θα ήταν ολέθριο οπωσδήποτε για τη Θεσσαλονίκη, αλλά
και για το ∆ήµο της Θεσσαλονίκης, ο οποίος έχει µεγάλα
συµφέροντα και νοµίζω ότι έχει και ιδιόκτητες εκτάσεις µέσα στο
χώρο της ∆ιεθνούς Εκθέσεως.
Εποµένως δεν νοµίζω ότι αυτό το νοµοσχέδιο εξυπηρετεί κανέναν
από τους στόχους που πραγµατικά θα προήγαγαν το εθνικό
συµφέρον.
∆εν µπορώ να υπεισέλθω στις βαθύτερες σκέψεις της Κυβέρνησης
που προκάλεσαν αυτό το νοµοσχέδιο. Σε οποιαδήποτε περίπτωση
νοµίζω ότι αυτοί οι λόγοι δεν είναι αυτοί που περιγράφονται στην
εισηγητική έκθεση και οπωσδήποτε µας εµβάλλουν σε υπόνοιες για
το αν η ∆ιεθνής 'Εκθεση έχει σκοπό και πέπροται να µείνει στη
Θεσσαλονίκη ή αν µέσα στην επιδίωξη των αδηφάγων
συµφερόντων άλλες σκέψεις υπάρχουν για το µέλλον της ∆ιεθνούς
Εκθέσεως, αφού είδαµε προηγουµένως, όπως ανέλυσε και η
συνάδελφος κ. 'Ελσα Παπαδηµητρίου, ότι πολλές από τις
αρµοδιότητες της ∆ιεθνούς Εκθέσεως έχουν αποψιλωθεί.
Τι θα θέλαµε. Η ∆ιεθνής 'Εκθεση Θεσσαλονίκης έχει προσφέρει
πάρα πολύ σηµαντικό έργο. 'Εχει πολύ σηµαντικούς σκοπούς να
διαδραµατίσει για την εθνική οικονοµία, αλλά -και απευθύνοµαι
ιδιαίτερα σε σας, κύριε Υπουργέ, τώρα, διότι είστε Υπουργός της
Θεσσαλονίκης- έχει και ένα πάρα πολύ σηµαντικό ρόλο να παίξει
για τη Θεσσαλονίκη, η οποία αποτελεί την πύλη και τον πυλώνα θα
έλεγα για την ανάπτυξη της εθνικής οικονοµίας της χώρας µας, για
την επέκτασή της σε όλο το βαλκανικό χώρο, αλλά και σε όλη τη
Νοτιοανατολική Ευρώπη και θα έπρεπε να στηριχθεί µε κάθε
τρόπο. Να παραµείνει στους σκοπούς που είχε για την προαγωγή
των προϊόντων της και της παραγωγής της πατρίδας µας σε όλες
αυτές τις χώρες και να µη γίνει αυτήν τη στιγµή ένα αντικείµενο που
θα µπορούσε να φύγει από τη Θεσσαλονίκη και να καταστεί, όπως

σε ένα µεγάλο βαθµό κατέστη, εµπορική έκθεση, κυρίως για
εισαγωγές.
Και είναι γεγονός ότι αν µεταφερθεί από το βορειοελλαδικό χώρο,
από τη Θεσσαλονίκη προς την Αθήνα, θα γίνει περισσότερο
εµπορική έκθεση για εισαγωγές, παρά για να προαγάγει τα ελληνικά
προϊόντα και την εξαγωγική προσπάθεια της χώρας µας. Γι' αυτό
εκείνο που θα έπρεπε, ήταν η ∆ιεθνής 'Εκθεση Θεσσαλονίκης να
παραµείνει ως έχει, αλλά ταυτόχρονα να µπορεί τις επιχειρηµατικές
της δραστηριότητες µε τη µορφή των θυγατρικών επιχειρήσεων, αν
θέλετε, µε τις δηµοπρασίες που θα ανέθετε, τις κλαδικές εκθέσεις,
τα οποιαδήποτε τµήµατά της, για να µπορούν οι ιδιώτες όχι µε
συµµετοχή του 55% του δηµοσίου, που ξέρουµε ότι είναι
αντιπαραγωγικό, αλλά µε συµµετοχή µειοψηφίας του ιδιώτη
επιχειρηµατία, να αναδεικνύει τις κλαδικές εκθέσεις, να αναδεικνύει
την επιχειρηµατική της δραστηριότητα, αλλά µε ελευθερία στον
ιδιωτικό τοµέα, να µπορεί να λειτουργεί. Και δεν θα µπορεί να
λειτουργεί, όταν το 55% θα ανήκει στην πρώτη εταιρία, δηλαδή
ουσιαστικά στο δηµόσιο 45% και στους φορείς το υπόλοιπο µικρό
ποσοστό, που δεν θα µπορούν να παίζουν σηµαντικό ρόλο.
Και ακόµη, θα ήθελα εδώ να τονίσω το ρόλο του δήµου. Αν θα
δούµε όλες τις εκθέσεις, που γίνονται στην Ευρώπη, ο δήµος της
πόλης που πραγµατοποιεί την έκθεση, έχει ένα πολύ µεγάλο
ποσοστό. Κι εδώ δεν επιτρέπεται στο ∆ήµο της Θεσσαλονίκης να
έχει πάνω από 2%. Αυτό νοµίζω ότι είναι απαράδεκτο. Και όταν
45% έχει το δηµόσιο, συν ταυτόχρονα το 2% οι υπόλοιποι φορείς,
που είναι διασπαρµένοι µε ελάχιστη συµµετοχή στη γενική
συνέλευση, νοµίζω ότι τελικώς η εταιρία η δεύτερη, η οποία
φτιάχνεται για να έχει το επιχειρησιακό της ∆ιεθνούς 'Εκθεσης
Θεσσαλονίκης θα είναι τελείως αναποτελεσµατική, τα αποτελέσµατα
που θα φέρει θα είναι χειρότερα απ' αυτά που φέρνει η ∆ΕΘ και γι'
αυτόν ακριβώς το λόγο, είµαστε αντίθετοι µε το νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Ψωµιάδης έχει το
λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΨΩΜΙΑ∆ΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ακούσαµε προηγουµένως ένα συνάδελφο εκσυγχρονιστή, ο οποίος
πριν από λίγα χρόνια ήταν εργατοπατέρας. Τότε φυσικά
υπεραµυνόταν µέσα από διαδηλώσεις και διεκδικήσεις τον διάλογο.
Σήµερα, όταν έρχεται αντιµέτωπος µε τους εργαζόµενους, µε τους
συνδικαλιστές, τους λέει φτάνει ο διάλογος για τη ∆ΕΘ. Αυτή είναι
πολυτέλεια. Αν αυτή δεν είναι υποκρισία, σίγουρα είναι κοροϊδία.
Αν, λοιπόν, αυτά υπεραµύνεται ο εκσυγχρονισµός, κύριε
συνάδελφε, να τον χαίρεσθε τέτοιον εκσυγχρονισµό.
Κύριε Υπουργέ, προσωπικά δεν µε πείσατε. ∆εν µε πείσατε ότι το
νοµοσχέδιο που φέρατε, είναι για το καλό της ∆ΕΘ και της
ελληνικής οικονοµίας. Με πείσατε όµως ότι κάτι ύποπτο συµβαίνει.
Και αν κάποιοι συνάδελφοι δεν γνωρίζουν τόσο πολύ καλά το θέµα
και διερωτώνται γιατί εµείς αντιδρούµε, αντιδρούµε γιατί νοιώθουµε
τη ∆ΕΘ σαν ένα κοµµάτι της ιστορίας της πόλης µας, κοµµάτι της
ψυχής µας. Ειλικρινά, αν η Νέα ∆ηµοκρατία έφερνε ποτέ τέτοιο
νοµοσχέδιο, τότε πρώτος εσείς, κύριε Υπουργέ, µε τους
εργαζόµενους θα κρατούσατε µία µαύρη σηµαία έξω από το
ελληνικό Κοινοβούλιο.
Και βέβαια είµαστε υπέρ των ιδιωτικοποιήσεων, υπέρ των
κρατικοποιήσεων, υπέρ της ελεύθερης αγοράς, µιας ελεύθερης
αγοράς, όχι άναρχης. Εδώ φυσικά δεν µιλάµε ούτε για
αποκρατικοποίηση ούτε για ιδιωτικοποίηση. Και διερωτώµεθα όλοι,
γιατί δεν αποκρατικοποιείτε ζηµιογόνες επιχειρήσεις, όπως η
Ολυµπιακή, οι αστικές συγκοινωνίες, ο ΟΣΕ, η Ιονική και τόσες
άλλες. Εδώ σίγουρα, επαναλαµβάνω, δεν µιλάµε για
ιδιωτικοποιήσεις. Εδώ µιλάµε για µία συγκεκριµένη περίπτωση
ξεπουλήµατος. Ξεπουλάτε τα πάντα.
Βγάζετε στο σφυρί τα πάντα. Επειδή είµαι και έµπορος και δεν
µπορείτε να µε πείσετε εύκολα, νοµίζω ότι το 45% σύντοµα θα γίνει
51%. Αυτό είναι βέβαιο. Και επιτρέψτε µου να πω ότι δηµόσια δεν
µπορώ να αναφέρω περισσότερα.
∆ίνουµε έτσι το δικαίωµα εδώ µε την ψήφο µας, όσοι το
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δώσουν, σε δυο Υπουργούς να έχουν και το µαχαίρι και το πεπόνι
και να διαχειρίζονται τα πάντα.
Η απουσία του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας, είναι ύποπτη. Και
λυπάµαι, αλλά νοµίζω ότι σας εκθέτει µε την απουσία του, κύριε
Υπουργέ. Πέστε µας, σε ποιο κράτος συµβαίνουν όλα αυτά, αφού
γνωρίζουµε όλοι ότι οι εκθέσεις ανήκουν στο κράτος, στην Τοπική
Αυτοδιοίκηση, σε δηµόσιους φορείς;
∆εν µπορείτε, κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης, µια ιστορία
δεκαετιών να τη σβήνετε µε µια µονοκονδυλιά. ∆εν µπορεί το
καµάρι της Θεσσαλονίκης να το αφανίζετε που τελικό προορισµό,
όπως ακούστηκε εδώ, θα έχει τη διάνοιξη λεωφόρου για να
κατηφορίζουν πολλές από τις δραστηριότητες στην Αθήνα. Η ∆ΕΘ
είναι συνδεδεµένη µε την ιστορική, κοινωνική, πολιτισµική και
οικονοµική διαδροµή της πόλης. Μια 'Εκθεση δηµόσιου και εθνικού
συµφέροντος, τη βγάζετε σε δηµοπρασία, τη βγάζετε στο
αλισβερίσι.
Μέσα από ένα διεθνή διαγωνισµό θα δώσετε το 45%. Εµένα, δεν µε
πείσατε ότι αυτό το 45% δεν µπορεί να πάει σε κάποιους
επιχειρηµατίες Σκοπιανούς ή Τούρκους κλπ. Υπάρχει αυτή η
δυνατότητα; Και πώς θα προστατευθούµε; Μεθαύριο ξεπουλάτε το
λιµάνι, ξεπουλάτε τις πύλες του ελληνικού κράτους. Θα µπουν
άνθρωποι ξένοι να φυλάνε τα σύνορα της χώρας µας.
Εγώ πιστεύω ότι εδώ και χρόνια βαδίζετε βάσει ενός σχεδίου
ξεπουλήµατος των πάντων. Αντί να χτίζετε στη Θεσσαλονίκη,
γκρεµίζετε καθηµερινά ό,τι έµεινε όρθιο, ξεκινώντας από τα εθνικά
θέµατα και αναφέροµαι στο όνοµα Μακεδονία, ξεπουλάτε σήµερα
την ∆ΕΘ, αύριο το λιµάνι, µεθαύριο κάποιες άλλες δραστηριότητες
όπως του αεροδροµίου Μακεδονία, όπως πληροφορηθήκαµε κλπ.
Η Θεσσαλονίκη και η ευρύτερη περιοχή της, κύριε Υπουργέ, ζει θα
έλεγα καθηµερινά κρίσιµες ώρες, πράγµα που το γνωρίζετε πολύ
καλά. Την έχετε εγκαταλείψει σαν Κυβέρνηση, µας κοροϊδεύετε και
µας εξαπατάτε καθηµερινά.
Αλήθεια, πώς θα αντιδρούσαν κάποιοι άλλοι συνάδελφοι εδώ στο
λεκανοπέδιο της Αττικής αν ξεπουλιόταν η πλατεία Συντάγµατος;
∆εν θέλω να πιστεύω ότι κάποιοι απ'αυτούς που έφτιαξαν αυτόν το
νόµο είναι ανεγκέφαλοι. Αντίθετα πιστεύω ότι είναι πονηροί. Θεωρώ
όµως ότι έστω και την τελευταία στιγµή θα αντιληφθούν το τραγικό
και ολέθριο λάθος τους.
∆εν γνωρίζω αν αυτό το "δωρεάν φιλέτο" που δίνετε και που λέγεται
∆ιεθνής 'Εκθεση Θεσσαλονίκης, έχει µοιραστεί. Ποιος µας λέει όµως
ότι µέσα απ' αυτόν το διεθνή διαγωνισµό ή µέσα από το
καταστατικό της εταιρείας που εσείς θα καταρτίσετε δεν θα είναι
κοµµένο και ραµµένο και το ένα και το άλλο πάνω σε κάποια
συµφέροντα µιας οικονοµικής παρέας;
Πιστεύω, λοιπόν, ότι αυτήν την εξουσιοδότηση µόνο το ελληνικό
Κοινοβούλιο µπορεί να την έχει.
Γνωρίζω όµως ακόµα ότι στην όλη υπόθεση εµπλέκονται και
κάποιοι αετονύχηδες που πολλοί απ'αυτούς βρίσκονται και µέσα
στους επιχειρηµατικούς και οικονοµικούς κύκλους της πόλης µας,
αετονύχηδες που θρησκεία τους έχουν µόνο το χρήµα. Και αυτό
είναι το τραγικό. Πολλές φορές εµείς οι Θεσσαλονικείς κατηγορούµε
κάποιους άλλους ξεχνώντας ότι πολλές φορές ευθυνόµαστε εµείς.
Η δικαιολογία ότι η ∆ΕΘ τα τελευταία χρόνια παρακµάζει, δεν
ευσταθεί.
Σε παρακµή βρίσκεται µόνο η δική σας κυβερνητική παράταξη. Και
αυτό µάλιστα το διαβάσαµε σήµερα σε µια συνέντευξη του δικού
σας συντρόφου, του κ. Παναγιωτόπουλου, που λέγει ότι βρίσκεται η
Κυβέρνηση σε παρακµή. Αντιθέτως, θα έλεγα, ότι ακµάζει και κάθε
χρόνο ακµάζει η ∆ΕΘ. Αυτό µπορούµε να το διαπιστώσουµε και
µέσα από τις εµπορικές συναλλαγές, αλλά και µέσα από τους
ισολογισµούς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µέλλον της ∆ΕΘ συνδέεται, αλλά
και επηρεάζει άµεσα το µέλλον ολοκλήρου της βορείου Ελλάδος. Ο
θεσµός αυτός αποτελεί παράγοντα ανάδειξης και ανάπτυξης της
εγχώριας παραγωγής και λειτουργεί ως γέφυρα ανάµεσα στις
χώρες της Ευρώπης, αλλά και της ανατολής.
Λυπάµαι, αλλά δεν µπορεί να παίρνονται αποφάσεις ερήµην του

∆ήµου Θεσσαλονίκης, αλλά και άλλων φορέων.
Κάνατε διάλογο. Για ποιο διάλογο µιλάτε, κύριε Υπουργέ; Καλέσατε
αυτούς που θέλατε. Μάλιστα χθες το βράδυ ενηµερώθηκε και πήρε
απόφαση το νοµαρχιακό συµβούλιο.
∆εν µπορούν να προωθούνται επικίνδυνα σχέδια για το µέλλον
αυτής της πόλης. ∆ιαλύετε και ξεπουλάτε την 'Εκθεση ερήµην του
λαού της Θεσσαλονίκης. Ασελγείτε πάνω στην πόλη. Τεράστιες
είναι οι ευθύνες σας, ηθικές και πολιτικές. Και το κάνατε αυτό την
ώρα που το ∆.Σ. της ∆ΕΘ, αλλά και οι εργαζόµενοι, που πολλοί απ'
αυτούς κινδυνεύουν, έχουν πρόταση για διατήρηση του ενιαίου
φορέα, µε παράλληλη διεύρυνση της δραστηριότητας. Και εδώ
γεννάται το ερώτηµα. Η 'Εκθεση σαν κερδοφόρος επιχείριση, µε
ποια λογική εκσυγχρονιστική ή φιλελεύθερη ξεπουλιέται; Αν το
προσωπικό που πλεονάζει, τότε γιατί το µετατάσσετε σε άλλες
ελλειµµατικές δηµόσιες επιχειρήσεις; Αυτές δεν τις πληρώνει ο
ελληνικός λαός; Τι άλλαξε από το 1992 όταν όλες οι πτέρυγες της
Βουλής οµόφωνα ψήφισαν την πρόταση της τότε διοίκησης ώστε η
∆ΕΘ να καταστεί ο επίσηµος εκθεσιακός φορέας της χώρας µε
έδρα, όχι µόνο εκθεσιακή, αλλά και λειτουργική, τη Θεσσαλονίκη;
Αλήθεια -και εδώ θα θέλαµε µια απάντηση, διαβάσαµε στον Τύπο-
ποιος θα αναλάβει τη διοργάνωση της παγκόσµιας έκθεσης -αυτήν
που πολυδιαφηµίζει ο κ. Βενιζέλος- της EXPO; Ποιος φορέας θα
την αναλάβει; Ιδιωτικός φορέας; Θα υπάρχει µέχρι τότε ο ιδιωτικός
φορέας; Θα υπάρχει ∆ΕΘ;
Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να αντιληφθούµε όλοι
ότι η ∆ΕΘ δεν ανήκει σε κανέναν Υπουργό, σε καµιά κυβέρνηση, σε
καµιά παράταξη. Ανήκει στο λαό της Θεσσαλονίκης, ανήκει στο λαό
όλης της Ελλάδας και δεν επιτρέπεται σε κανέναν να βάζει τη ∆ΕΘ
σε περιπέτειες. Και αυτό δεν το λέµε εµείς. Το λένε δικά σας
στελέχη. Ο κ. Κούρτης µεταξύ άλλων είπε ότι δεν διασφαλίζεται ο
τόπος τέλεσης της έκθεσης. Μπαίνουµε σε επικίνδυνη περιπέτεια,
πρόχειρο και ελλιπές το νοµοσχέδιο. Ο κ. Παπαθεµελής είπε
προχθές στην επιτροπή. 'Υποπτη η διάσπαση.
Ο κ. Τσοχατζόπουλος προχθές είπε σε µια συνέντευξη, ότι
ανησυχούµε, γιατί µας συνήθισε σε κόλπα η Αθήνα.
Τελειώνοντας θέλω να επαναλάβω λέγοντας, ότι λυπάµαι, κύριε
Υπουργέ, γιατί εµφανίζετε την διάλυση της ∆ΕΘ σαν επιχείριση
σωτηρίας, ενώ η αλήθεια είναι ότι την καταδικάζετε σε θάνατο για να
µοιράσετε τα κοµµάτια σε ανθρώπους που πάνω απ' όλα, πάνω
από αξίες έχουν το προσωπικό και οικονοµικό τους συµφέρον. 'Ετσι
όπως βαδίζουµε, ξεπουλώντας τα πάντα στη Θεσσαλονίκη, στη
Μακεδονία, στη βόρεια Ελλάδα, θα νοιώθουµε σε λίγα χρόνια ξένοι
στον ίδιο µας τον τόπο. Σας κάνω πρόταση, κύριε Υπουργέ, έστω
και την τελευταία στιγµή να αποσύρετε το νοµοσχέδιο. Αλλιώς
προσωπικά δεν το ψηφίζω.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Ορφανός, έχει το
λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πραγµατικά συζητάµε ένα
νοµοσχέδιο, το οποίο θεωρούσα ότι συγκινεί µόνο εµάς τους
Θεσσαλονικείς. Στην πράξη διεπίστωσα ότι είναι ένα θέµα το οποίο
συγκινεί τη µεγάλη πλειοψηφία των Ελλήνων. 'Ισως δεν συγκινεί
ιδιαίτερα αυτούς οι οποίοι το εισηγούνται σήµερα, αν και έχω την
εντύπωση ότι ο κύριος Υπουργός προσωπικά θα βρίσκεται σε
πάρα πολύ δύσκολη θέση, αναγκασµένος να εισηγηθεί νοµοσχέδιο
το οποίο ετοίµασαν άλλοι για την πόλη µας, για τη ∆ΕΘ.
Να υπενθυµίσω ότι ο ρόλος της ∆ιεθνούς Εκθέσεως Θεσσαλονίκης,
έτσι που τον έχουµε ζήσει, έτσι όπως τον έχουµε νοιώσει όλοι εµείς,
είναι κυρίως η ενδυνάµωση της ελληνικής περιφέρειας. Γιατί,
ουσιαστικά, αποτελεί έναν από τους ελάχιστους θεσµούς -ίσως το
µοναδικό οικονοµικό θεσµό- τέτοιου µεγέθους, που έχει έδρα και
δράση εκτός του Λεκανοπεδίου.
'Ενα θεσµό προβολής της ελληνικής παραγωγής και των ελληνικών
βιοµηχανικών και βιοτεχνικών προϊόντων.
'Ενα θεσµό, που ενισχύει τις σχέσεις µε τους άλλους λαούς και
φέρει σε επαφή µε την ξένη παραγωγή και µε τη σύγχρονη



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΟΑ' - 2 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 1999 3985

και συνεχώς ανανεούµενη τεχνολογία.
'Ενα θεσµό, που προβάλλει πολιτιστικά τη χώρα µέσα από
διάφορες εκδηλώσεις, τις οποίες ενισχύει η HELEXPO.
'Ενα θεσµό, που χαράσσει την εκθεσιακή πολιτική της χώρας.
'Ενα θεσµό, που ενισχύει και προβάλλει τον ελληνικό τουρισµό.
'Ολα αυτά είναι αποτέλεσµα µιας σειράς δραστηριότητων, ενός
µεγάλου αριθµού εκθέσεων και συναφών εκδηλώσεων, οι οποίες
γίνονται εντός της χώρας και πολλές από αυτές εκτός της χώρας.
Και µε όλα αυτά, αναδεικνύεται ο ρόλος της Θεσσαλονίκης. 'Ενα
ρόλο που πολλές φορές έχω ακούσει να τον εκθειάζουν πολλοί, οι
οποίοι βρίσκονται στον κυβερνητικό φορέα, πολλοί από τους
οποίους είναι Υπουργοί και χαράσσουν πολιτική. 'Ολοι αυτοί
πιστεύουν στο µέλλον της Θεσσαλονίκης, αλλά κάνουν ο,τιδήποτε
περνάει απο το χέρι τους, ώστε αυτό το µέλλον να µην είναι τόσο
ρόδινο, όσο τα λόγια προϋποθέτουν.
Και βέβαια, εκείνο το οποίο κάνει ιδιαίτερη εντύπωση είναι, πως η
Κυβέρνηση αντιλαµβάνεται το ρόλο και τη λειτουργία της ∆ιεθνούς
Εκθέσεως Θεσσαλονίκης. Και να δούµε πώς αυτό αποτυπώνεται
διαχρονικά στις επί µέρους ενέργειές της.
Τον Ιούλιο του 1996, στο ν. 2414, εντάσσονται όλα εκείνα τα
στοιχεία, τα οποία είναι απαραίτητα για την εξυγίανση. Και
βλέπουµε από επίσηµα έγγραφα, έγγραφα τα οποία προέρχονται
από την έκθεση, ότι προχώρησαν σε business plan, το οποίο έγινε
από εταιρεία ενδιαφερόντων και συµφερόντων Υπουργού του
ΠΑ.ΣΟ.Κ., σε ένα master plan το οποίο έγινε από καθηγητικό φορέα
κοµµατικού στελέχους του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και από χρηµατοοικονοµικούς
συµβούλους τους οποίους επιλέξαµε, σε µία αποτίµηση των
περιουσιακών στοιχείων, έτσι ώστε να είναι προετοιµασµένη η
∆ιεθνής 'Εκθεση Θεσσαλονίκης η HELEXPO-∆ΕΘ, να προχωρήσει
σε όλες εκείνες τις απαραίτητες ενέργειες, για να κάνει µια δυναµική
εκκίνηση το 2000, έτσι όπως αυτό ήταν διατυπωµένο στις αρχικές
σκέψεις.
Το Μάιο του 1998, ξαφνικά η Κυβέρνηση αποφασίζει ότι πρέπει να
δώσει εξετάσεις ιδιωτικοποιήσεων ή µετοχοποιήσεων -όπως τις
ονόµαζε- προς την Ευρωπαϊκή 'Ενωση και εντάσσει και τη ∆ιεθνή
'Εκθεση Θεσσαλονίκης µέσα σε ένα τέτοιο σχέδιο. 'Ενα σχέδιο, το
οποίο τουλάχιστον εκείνη τη στιγµή, είχε αποτυπωθεί ως
µετοχοποίηση.
Βέβαια, το γεγονός ότι προσπαθεί δύο φορές, µία στο νοµοσχέδιο
για τους σιδηροδρόµους και τη δεύτερη φορά στο νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας, να το περάσει αυτό µε µία
τροπολογία, δείχνει ίσως την προσπάθειά της να περάσει "στα
µουλωχτά" την υπόθεση, νοιώθοντας ότι πραγµατικά η κίνηση την
οποία κάνει δεν οδηγεί σε κάποιους στόχους, τους οποίους θα
µπορούσε να βγάλει στην επιφάνεια, αλλά εξυπηρετεί κυρίως
στόχους τους οποίους µόνον η ίδια η Κυβέρνηση ξέρει.
Τελικά, ήρθε το παρόν νοµοσχέδιο για το οποίο, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εκείνο το οποίο µπορώ να πω είναι ότι αποτελεί ένα
µνηµείο αδιαφάνειας και ασάφειας.
Ας ρίξουµε, λοιπόν, µια µατιά κατ' αρχήν στην εισηγητική έκθεση.
∆ιαβάζουµε: "Ο εκσυγχρονισµός του νοµικού πλαισίου της ∆ΕΘ θα
πρέπει να συνδυασθεί µε την ενίσχυση των υποδοµών της πόλεως
της Θεσσαλονίκης και τη σύνταξη, σε πολύ σύντοµο χρόνο,
επιχειρησιακής µελέτης για την ανάπτυξη και την προοπτική της."
'Εκανε µία αναφορά η συνάδελφος κ. Παπαδηµητρίου λίγο
νωρίτερα.
Υπάρχει ένα ερώτηµα: ∆ηλαδή, περιµένουµε ότι το µέλλον της
HELEXPO- ∆ΕΘ θα είναι ανάλογο µε το µέλλον των υποδοµών της
Θεσσαλονίκης; Θα τα βάψουµε µαύρα! Γιατί οι υποδοµές της
Θεσσαλονίκης βρίσκονται στο χειρότερο σηµείο, στο οποίο θα
µπορούσαν να είναι.
Και ένα δεύτερο στοιχείο: Θα πρέπει να προηγηθεί µία
επιχειρησιακή µελέτη. Η διοίκηση της HELEXPO-∆ΕΘ λέει ότι
υπάρχει τέτοια µελέτη. Η Κυβέρνηση δεν την ξέρει. 'Η δεν
αναγνωρίζει τη διοίκηση ή δεν ξέρει τι της γίνεται ή ξέρει τι της
γίνεται και δεν θέλει να τη λάβει υπόψη.

Θέλω, λοιπόν, µία µελέτη. Και εγώ σαν πρακτικός άνθρωπος που
είµαι, ξέρω ότι πριν φτάσω να βάλω τους στόχους, βλέπω τα µέσα.
Βλέπω τι µου δίνει αυτή η µελέτη και µετά οδηγούµαι στο τι πρέπει
να κάνω. ∆ηλαδή, σήµερα διασπούµε την εταιρεία, γιατί έτσι
αποφάσισε η Κυβέρνηση και εφόσον οι µελέτες µας δείξουν
διαφορετικά πράγµατα, θα τα αλλάξουµε, εάν µπορούµε να τα
αλλάξουµε πλέον. Υπάρχει και ένα ακόµη σηµείο-αναφορά.
Προβλέπεται, λέει, η µεταφορά της ∆ΕΘ σε νέους σύγχρονους
χώρους που θα διαµορφωθούν περιµετρικά της Θεσσαλονίκης,
σύµφωνα µε τα σχέδια ανάπτυξης της πόλης.
Και ερωτώ: Ποια είναι αυτά και δεν τα ξέρουµε; Εγώ δεν έχω
ακούσει για σχέδια ανάπτυξης Θεσσαλονίκης, καµία εποχή και
καµία στιγµή. Αν η Κυβέρνηση τα ξέρει, ας τα δείξει και σε µας. Αν
δεν τα ξέρει, να µην τα επικαλείται, γιατί ουσιαστικά αυτό
ξεκαθαρίζει µια σκέψη της, το πώς θα αδειάσει την πόλη από την
'Εκθεση και πώς θα τη µεταφέρει κάπου αλλού. Αρχικά λέµε
περιµετρικά. Ε, περιµετρικά της Θεσσαλονίκης είναι και η Αθήνα,
φτάνει µέχρι εκεί πέρα!
Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι βαδίζουµε στα
τυφλά.'Ετσι διασπούµε σε δύο εταιρείες χωρίς να ξέρουµε πού
οδηγούµαστε γιατί δεν το µελετήσαµε. Και κυρίως προσπαθούµε να
πάρουµε αποφάσεις χωρίς πλοηγό. Εκτός εάν αυτοί που παίρνουν
τις αποφάσεις ξέρουν πού κατευθυνόµαστε, αλλά δεν το λένε και σε
µας να το γνωρίζουµε και εµείς, να το ξέρει και ο λαός της
Θεσσαλονίκης. Να πούµε αν συµφωνούµε ή όχι σε αυτά που έχουν
κάτω από το πρώτο επίπεδο ανάγνωσης.
∆εν υπάρχει καταστατικό εταιρειών, ούτε µετοχικό κεφάλαιο ούτε
αριθµός µετοχών ούτε επωνυµίες ούτε σκοποί ούτε έκδοση
µετοχών ούτε συγκρότηση ούτε σύγκλιση συνελεύσεων. 'Ενας Θεός
ξέρει τι σκέπτονται και τι κρίνουν. Υπάρχει και ένα απλό ερώτηµα:
Γιατί δεν τα περιέχουν µέσα στο νοµοσχέδιο; Ο προηγούµενος ν.
735/77 τα προέβλεπε όλα µέσα. Εδώ γιατί δεν προβλέπεται; Και
γιατί δεν προβλέπεται η χρήση την οποία θα έχει η 'Εκθεση; Γιατί
δεν προβλέπονται οι όροι και οι προϋποθέσεις παραχώρησης
περιουσιακών στοιχείων της πρώτης στη δεύτερη εταιρεία;
'Ολα µε υπουργικές αποφάσεις. Τόσο σοφοί είναι αυτοί οι
Υπουργοί; Μακάρι να ήταν. Αλλά µία κοινοβουλευτική εθνική
αντιπροσωπεία δεν µπορεί να δώσει τέτοιες εξουσιοδοτήσεις σε
κανέναν, διότι κανείς δεν µπορεί να έχει τη νηφαλιότητα και τη
σκέψη την οποία έχει το άθροισµα των τριακοσίων.
Και ακόµη, δίδεται λέει διάρκεια πενήντα χρόνια. Και µεταβιβάζουµε
σε µία εταιρεία µε πεπερασµένη διάρκεια τα ιδιοκτησιακά στοιχεία
που έχει σήµερα η ∆ΕΘ. Και κάνω ένα απλό ερώτηµα. Μετά από
πενήντα χρόνια σε ποιον θα ανήκουν αυτά; Ποιανού θα είναι;
Η σηµερινή εταιρεία γράφει µέσα το νοµοσχέδιο, καταργείται. Μετά
από πενήντα χρόνια η πρώτη εταιρεία τελειώνει. Πού θα ανήκουν
όλα αυτά; Ξαφνικά θα µείνουµε στο κενό;
Βεβαίως, εκείνο το οποίο πραγµατικά κάνει ιδιαίτερη εντύπωση
είναι ότι µέσα στο επιχειρηµατικό σχέδιο που η ίδια η Κυβέρνηση
ζήτησε από την επιχείρηση, προβλέπεται αύξηση των κερδών. Το
2002 µιλάει για περίπου δύο δισεκατοµµύρια.
Υπάρχει και ένα ακόµα κρίσιµο ερώτηµα. Εάν υποθέτουµε ότι
θέλουµε να αυξήσουµε αυτά τα κέρδη και αν η άποψη της
Κυβέρνησης, έτσι όπως προδιαγράφεται µέσα στο νοµοσχέδιο είναι
ότι ο βασικός λόγος που δεν έχουµε πολλά κέρδη είναι οι
εργαζόµενοι, γιατί σήµερα µε το υφιστάµενο καθεστώς δεν λέει
"παιδιά, εµένα µου χρειάζονται ενενήντα και οι υπόλοιποι διακόσιοι
είκοσι θα πρέπει να είναι εδώ, εκεί ή παραπέρα"; Παρά εµµέσως,
φροντίζει να κάνει µια δεύτερη εταιρεία κάποιων συµφερόντων. ∆εν
υπεισέρχοµαι καθόλου εκεί. Και βέβαια, να ξεκαθαρίσω ότι κατά την
άποψή µου, οι εργαζόµενοι δεν διασφαλίζουν τα συµφέροντά τους,
ούτε το καθεστώς εργασίας. Και να το εξηγήσω ένα λεπτό. Η
εταιρεία Ι, η πρώτη, µπορεί να σε διώξει, έτσι λέει µέσα, ότι αν δεν
του κάνεις, θα βγάλει µία ονοµαστική κατάσταση και θα πει "δεν µου
κάνετε εσείς, φύγετε σε άλλη υπηρεσία".
Η εταιρεία ΙΙ, πρέπει να σε επιλέξει. Αλλά και να σε επιλέξει
βρίσκεσαι στο κενό. Και η µεταφορά σε υπηρεσία του δηµοσίου
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δεν εξασφαλίζει οικονοµικά τους ίδιους όρους. ∆ιότι όλοι ξέρουµε ότι
στη ∆ΕΘ έχουν κάποια παραπάνω χρήµατα που παίρνουν από τις
άλλες υπηρεσίες.
Τελειώνοντας, δεν παραµένει εθνικός εκθεσιακός φορέας. ∆εν
προκύπτει πουθενά από το νοµοσχέδιο. ∆εν παραµένει στη
Θεσσαλονίκη. Απορροφάται στο βάθος του χρόνου η εταιρεία Ι από
την εταιρεία ΙΙ. Περνάει όλο στον ιδιωτικό τοµέα ή στον έλεγχό του.
Είναι φανερό, λοιπόν, ότι θα µείνουµε στα λόγια για την ανάδειξη
της Θεσσαλονίκης ως κέντρο της Νοτιοανατολικής Ευρώπης, ένα
κέντρο στο οποίο θα στηρίξουµε την οικονοµική και πολιτική άνοδο
της χώρας.
Ο κύριος Υπουργός έκανε και δυο-τρία λάθη. Επίσης, διέκρινα στις
όλες τοποθετήσεις µια απο-ιδεολογικοποίηση. Ο µεν κ.
Παρασκευόπουλος µίλησε εναντίον του κρατισµού -καλό αυτό- και ο
στρατηγός µου θύµισε µε το σχήµα που διετύπωσε το σήµα που
έχουν οι γιατροί. 'Εχουν µία ράβδο και γύρω-γύρω ένα φίδι το οποίο
περιτυλίσσεται.'Εχουµε τον άξονα, λέει, και µπορούµε να
ελισσόµεθα αναλόγως. Ο δε κύριος Υπουργός µας είπε ότι όλα
αυτά τα χρόνια µετά το 1977 υπήρχε µια δεσποτική λειτουργία της
Εκθέσεως, ότι έφθασαν από το 100% του τζίρου των εκθέσεων σε
όλη τη χώρα, στο 25%. Εµένα µου δηµιουργείται το εξής ερώτηµα:
Από το 1981 και µετά Κυβέρνηση το ΠΑ.ΣΟ.Κ. ήταν, µόνο τρία
χρόνια ήταν η Νέα ∆ηµοκρατία. Γιατί δεν αντέδρασαν; Να πω και
κάτι ακόµα. Από το 1993 και µετά το ΠΑ.ΣΟ.Κ. είναι στην εξουσία.
Και αν προχωρήσουµε πιο πέρα, από το 1996 και µετά είναι ίδια η
Κυβέρνηση. Σήµερα θυµηθήκατε ότι κάτι δεν πάει καλά στην
'Εκθεση; Σήµερα φαίνεται θυµηθήκατε ότι πρέπει να τη δώσετε σε
κάποια συµφέροντα, που την εκπροσωπούν.
Εµείς δεν ψηφίζουµε και ζητάµε να αποσυρθεί το νοµοσχέδιο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριοι συνάδελφοι
δέχεσθε να µιλήσει ο κ. Καραµανλής, που δεν πρόλαβε
εµπρόθεσµα να εγγραφεί;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ορίστε, κύριε Καραµανλή,
έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ και όλους τους συναδέλφους.
'Ακουσα µετά προσοχής τις παρεµβάσεις όλων των συναδέλφων.
Οµολογώ ότι οι περισσότεροι µίλησαν µόνο για τη Θεσσαλονίκη.
∆εν υπάρχει καµιά αµφιβολία ότι η 'Εκθεση είναι ταυτισµένη µε τη
Θεσσαλονίκη και ότι είναι ένας θεσµός επιτυχηµένος επί δεκαετίες.
Αλλά δεν είναι ταυτισµένη µόνο µε τη Θεσσαλονίκη. Είναι µε όλον
το βορειοελλαδικό χώρο.
Εάν η 'Εκθεση χρειάζεται κάποια προσπάθεια να εκσυγχρονισθεί -
όπως είναι το πνεύµα της Κυβέρνησης τα τελευταία χρόνια-
πιθανώς να χρειάζεται κάτι να γίνει. Αλλά αυτό θα έπρεπε, κατά την
άποψή µου, να είχε γίνει µε µια εµπεριστατωµένη µελέτη, την οποία
µελέτη να είχαν αποδεχθεί πρώτα όλοι οι ενδιαφερόµενοι φορείς
που στηρίζουν την 'Εκθεση. Βέβαια αυτή η µελέτη δεν θα µπορούσε
ποτέ να προσβλέπει στο ότι η 'Εκθεση της Θεσσαλονίκης θα
χωρισθεί και θα διατρέχει τον κίνδυνο, ο οποίος είναι ορατός, όσο
και αν δεν θέλει ο κύριος Υπουργός να τον καταλάβει, όσο και αν
δεν θέλουν οι κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης και Βουλευτές της
Θεσσαλονίκης να τον καταλάβουν, οι οποίοι υπεραµύνονται ότι δεν
θα χάσει ποτέ η 'Εκθεση της Θεσσαλονίκης τη µορφή και τη
συνέχεια που είχε. Τίθεται εν κινδύνω. Λυπούµαι πάρα πολύ
µάλιστα τη στιγµή κατά την οποία και ο κύριος Υπουργός, ο οποίος
φέρνει το νοµοσχέδιο, αλλά και ο εισηγητής του νοµοσχεδίου, είναι
ο µεν ένας Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης και ο άλλος έγκριτος
πολιτευτής και Βουλευτής της Θεσσαλονίκης.
Εµείς, η Νέα ∆ηµοκρατία δεν πρόκειται να συναινέσουµε σε αυτό το
νοµοσχέδιο. 'Εχω την εντύπωση ότι ήδη έχει λεχθεί ότι δεν το
αποδεχόµεθα και θα το ανατρέψουµε στην πρώτη δεδοµένη στιγµή
που θα µας δοθεί η δυνατότητα από το λαό. Αυτό το λέω για να το
γνωρίζουν οι πάντες.
Λυπούµαι γιατί σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέδιο για το οποίο και ο

Υπουργός και ο φίλος εισηγητής κ. Νίκος Ακριτίδης, δεν µπορούν
να δικαιολογήσουν τους λόγους για τους οποίους συνετάχθη.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Εξαντλήθηκε ο κατάλογος
των οµιλητών που ήθελαν να πρωτολογήσουν.
Κύριοι συνάδελφοι, επειδή όπως βλέπετε η ώρα είναι αρκετά
περασµένη, ελπίζω να µην υπάρξουν δευτερολογίες. Εκτός αν
παραστεί ανάγκη κάποιας απάντησης στον κύριο Υπουργό από
τους εισηγητές.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, συµφωνούµε να µην
υπάρξουν δευτερολογίες. Θα ήθελα, όµως, την ανοχή του
Προεδρείου στην αυριανή συνεδρίαση ώστε να µπορέσουν οι
συνάδελφοι επί των άρθρων να τοποθετηθούν µε λίγο περισσότερη
άνεση και να απαντήσουν σ' αυτά που θα µας πει ο κύριος
Υπουργός.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Θα αποφασιστεί από το
Προεδρείο αυτό που ζητάτε και θα σας ανακοινωθεί αύριο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Να ληφθεί υπόψη η παράκληση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Η παράκληση λαµβάνεται
υπόψη και µάλιστα σοβαρώς.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): ∆εν
θα προχωρήσω σε δευτερολογία, γιατί στην πρωτολογία µου
παρουσίασα τις βασικές θέσεις της Κυβέρνησης, τη φιλοσοφία και
τους στόχους του νοµοσχεδίου. Στην πρωτολογία µου προχώρησα
και σε ορισµένες διατυπώσεις ως επιθυµίες και προθέσεις της
Κυβέρνησης που βεβαίως µέσα από το διάλογο δεν θα είχε
αντίρρηση να τις ενσωµατώσει και στο συζητούµενο νοµοσχέδιο.
Είναι στις προθέσεις της να τις ενσωµατώσει στις αποφάσεις της
µετά την ψήφιση του νοµοσχεδίου. 'Ετσι, απόψε, για να τις έχουν
υπόψη οι αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες για την αυριανή
συνεδρίαση, θα διατυπώσω αυτές τις προτάσεις υπό µορφή
τροπολογιών στο νοµοσχέδιο που συζητούµε.
Η πρώτη παρατήρηση είναι η εξής. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ.4
του άρθρου 4, όπως αναδιατυπωθεί από το κείµενο που
διανεµήθηκε...
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: 'Αλλα είναι απ' αυτά που έχουν µοιραστεί;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): Ναι,
θα σας τα µοιράσω γραπτώς. Είναι αυτά που διετύπωσα ήδη στην
οµιλία µου και κατά τη συζήτηση πιο συγκεκριµένα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Υπουργέ, αν
επιτρέπετε, επειδή κατατέθηκε πρόταση ονοµαστικής ψηφοφορίας
και κατ'ανάγκη αύριο θα πάµε στα άρθρα, όπως τουλάχιστον
φαίνεται...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης):
Θέλω να τις καταθέσω απόψε, κύριε Πρόεδρε, για να τις
µελετήσουν και να τις έχουν υπόψη οι συνάδελφοι στην αυριανή
συζήτηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ναι, µα είπατε ότι τα
διανείµατε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): 'Οχι,
δεν τα έχω διανείµει. Περιµένετε δύο λεπτά και θα τις ακούσετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Να τις διατυπώσει, λοιπόν,
ο κύριος Υπουργός για να είσθε έτοιµοι να απαντήσετε αύριο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): Για
τη δική σας διευκόλυνση και απορώ γιατί δεν τις θέλετε.
Επανέρχοµαι. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 4, όπως
έχει αναδιατυπωθεί, η λέξη "ορίζονται" αντικαθίσταται από τη λέξη
"προσδιορίζονται". Μερικές απ'αυτές είναι νοµοτεχνικού χαρακτήρα.
Μετά τις λέξεις "του παρόντος άρθρου", προστίθενται οι λέξεις "και
ορίζονται". Είναι νοµοτεχνικού περιεχοµένου.
Στο πρώτο εδάφιο της παρ.8 του άρθρου 3 οι εντός
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παρενθέσεως λέξεις "αρχικού ή µετά από κάθε αύξηση ανώτατου
κεφαλαίου" επειδή πιθανόν να οδηγεί όπως είναι διατυπωµένο σε
κάποια διαφορετική προσέγγιση από τη βούληση της Κυβέρνησης
αντικαθίστανται ως εξής: "αυτού που θα προκύψει" -του κεφαλαίου
δηλαδή- "µετά την απογραφή και αποτίµηση των περιουσιακών
στοιχείων κατά τα οριζόµενα στην παρ. 2 ή µετά από κάθε αύξηση".
Είναι αυτό που διευκρίνισα και στην οµιλία µου και στην παρέµβασή
µου σε κάποια παρατήρηση του κ. Τσοβόλα ότι µετά την αποτίµηση
που θα κάνει ο χρηµατοοικονοµικός σύµβουλος, θα διατεθούν οι
µετοχές και βεβαίως οι αυξήσεις του κεφαλαίου. Υπήρξε κάποια
παρατήρηση ότι έτσι µπορεί να παρεξηγηθεί και να εννοηθεί ότι τα
πενήντα εκατοµµύρια (50.000.000) δραχµές είναι η αξία της
'Εκθεσης της δεύτερης της διαχείρισης των υπηρεσιών. Βεβαίως
δεν είχε τέτοια πρόθεση η Κυβέρνηση. Το διατυπώνουµε µε ακόµη
µεγαλύτερη σαφήνεια για να µην υπάρχει καµία παρεξήγηση.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Η δεύτερη δεν έχει περιουσία µόνο
κεφάλαιο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης):
Ακριβώς γι'αυτό. Μετά την αποτίµηση των περιουσιακών στοιχείων,
που θα προκύψει από την προγραµµατική σύµβαση µε την πρώτη
εταιρεία. Ο χρηµατοοικονοµικός σύµβουλος όπως διεθνώς η
πρακτική επιβάλλει ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Παρακαλώ, αύριο οι
παρατηρήσεις.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): Στο
δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 4 όπως αυτό έχει
αναδιατυπωθεί µετά τη λέξη "Θράκης", προστίθενται οι λέξεις "ή
υπηρεσιών άλλων Υπουργείων οι οποίες έχουν την έδρα τους στην
περιφέρεια του Νοµού Θεσσαλονίκης". Αυτό για να έχουν
µεγαλύτερη ευχέρεια επιλογών οι εργαζόµενοι στις οικειοθελείς ή
υποχρεωτικές µετατάξεις στη συνέχεια.
Α∆ΑΜ ΡΕΓΚΟΥΖΑΣ: Για τις µετατάξεις;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης):
∆ιαγράφεται αυτή η φράση, τη διατύπωσα προηγουµένως.
Στο πρώτο εδάφιο της παρ.8 του άρθρου 3 καθορίζεται η
διάρθρωση του 55%, δηλαδή, δίδεται ελάχιστο ποσοστό 45% στην
εταιρεία του άρθρου 1, δηλαδή, στην εταιρεία των ακινήτων και το
υπόλοιπο 10% στους φορείς της πόλης, όπως αυτοί περιγράφονται
και στο νοµοσχέδιο.
∆ιατυπώνουµε µε σαφήνεια αυτό που ζήτησαν οι συνάδελφοι
Βουλευτές. 'Ηταν όµως και στην πρόθεση της Κυβέρνησης και το
είπα στην πρωτολογία µου.
Η παράγραφος 9 του άρθρου 3 αναδιατυπώνεται ως εξής: "Με
κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας, Οικονοµικών
και Μακεδονίας Θράκης ορίζονται οι φορείς της προηγούµενης
παραγράφου στους οποίους διατίθεται το αναλογούν µέχρι 10%
ποσοστό". Κατά την προηγούµενη παράγραφο διαλαµβάνεται ότι
προκειµένου να δοθεί το παραπάνω ποσοστό διαµορφώνεται
µεταξύ των κατά την προηγούµενη παράγραφο φορέων η σειρά
κατάταξής τους ως εξής: Προηγούνται οι Οργανισµοί Τοπικής
Αυτοδιοίκησης, όταν είναι να προσκληθούν οι φορείς της πόλης και
ακολουθούν οι φορείς των παραγωγικών τάξεων και των
εργαζοµένων έχοντας προτίµηση στους µαζικότερους καταρχήν
φορείς. ∆ηλαδή εάν υπάρχει µεγαλύτερη προσέλευση από τους
φορείς της πόλης και το ποσοστό είναι περιορισµένο θα υπάρχει η
σειρά µέσα από την οποία θα επιλεγούν οι φορείς για να τους
διατεθεί.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ: Να βάλετε τις πολυπληθέστερες
οργανώσεις παραγωγικών τάξεων.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): Στο
άρθρο 3 παράγραφος 1 εκεί που αναφέρονται οι κοινές υπουργικές
αποφάσεις όσον αφορά την προγραµµατική σύµβαση θα προστεθεί
"και ύστερα από γνώµη του διοικητικού συµβουλίου της πρώτης
εταιρείας η οποία διατυπώνεται το αργότερο σε δύο µήνες".
"∆ιαφορετικά οι Υπουργοί θα προχωρήσουν όπως το ορίζει ο νόµος
στη διαµόρφωση της προγραµµατικής σύµβασης".
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Υπουργέ, θα σας
παρακαλέσω να τα γράψετε όλα αυτά για να διανεµηθούν στους
συναδέλφους. Οι προσθήκες είναι πάρα πολλές και δεν µπορούν
να γίνουν αντιληπτές µόνο µε µία ανακοίνωση.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του

νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας: "Αναµόρφωση
και εκσυγχρονισµός της ∆ιεθνούς 'Εκθεσης Θεσσαλονίκης".
Κύριοι συνάδελφοι, υπεβλήθη αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας
Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας επί της αρχής του νοµοσχεδίου,
της οποίας το κείµενο έχει ως εξής:
"ΠΡΟΣ ΤΟ
ΠΡΟΕ∆ΡΕΙΟ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ
Κύριε Πρόεδρε,
Ζητούµε τη διενέργεια ονοµαστικής ψηφοφορίας, σύµφωνα µε τον
Κανονισµό της Βουλής, για την ψήφιση "κατ' αρχήν", του
νοµοσχεδίου "Αναµόρφωση και εκσυγχρονισµός της ∆ιεθνούς
'Εκθεσης Θεσσαλονίκης".
Αθήνα, 2.2.1999
ΟΙ ΑΙΤΟΥΝΤΕΣ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Σωτήριος
ΨΩΜΙΑ∆ΗΣ Παναγιώτης
ΟΡΦΑΝΟΣ Γεώργιος
ΡΕΓΚΟΥΖΑΣ Αδάµ
ΣΑΛΑΓΚΟΥ∆ΗΣ Γεώργιος
ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ Ηλίας
ΒΟΥΛΓΑΡΑΚΗΣ Γεώργιος
ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΠΟΥΛΟΣ Ιωάννης
ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ Ηλίας
ΠΑΣΣΑΛΙ∆ΗΣ Θεόδωρος
ΛΕΟΝΤΑΡΙ∆ΗΣ Θεόφιλος
ΚΑΤΣΑΡΟΣ Νικόλαος
ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ Νικόλαος
ΣΠΥΡΟΥ Σπυρίδων
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ Γεώργιος
ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ Αναστάσιος
ΠΟΛΥΖΟΣ Ευάγγελος
ΣΗΜΑΙΟΦΟΡΙ∆ΗΣ Κωνσταντίνος
ΤΖΩΑΝΝΟΣ Ιωάννης
ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΙΟΥ Ελισάβετ".
Θα αναγνώσω και τον κατάλογο των υπογραφόντων την αίτηση της
ονοµαστικής ψηφοφορίας, για να διαπιστωθεί εάν υπάρχει ο
απαιτούµενος από τον Κανονισµό αριθµός για την υποβολή της.
Ο κ. Κούβελας. Παρών.
Ο κ. Ψωµιάδης. Παρών.
Ο κ. Ορφανός. Παρών.
Ο κ. Ρεγκούζας. Παρών.
Ο κ. Σαλαγκούδης. Παρών.
Ο κ. Καλλιώρας. Παρών.
Ο κ. Βουλγαράκης. Παρών.
Ο κ. Παπαδηµόπουλος. Παρών.
Ο κ. Βεζδρεβάνης. Παρών.
Ο κ. Πασσαλίδης. Παρών.
Ο κ. Λεονταρίδης. Παρών.
Ο κ. Κατσαρός. Παρών.
Ο κ. Παπαφιλίππου. Παρών.
Ο κ. Σπύρου. Παρών.
Ο κ. Αλεξόπουλος. Παρών.
Ο κ. Καραµάριος. Παρών.
Ο κ. Πολύζος. Παρών.
Ο κ. Σηµαιοφορίδης. Παρών.
Ο κ. Τζωάννος. Παρών.
Η κ. Παπαδηµητρίου. Παρούσα.
Κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ο απαιτούµενος από τον Κανονισµό
αριθµός υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας
Βουλευτών.
Τους διάβασα όλους τιµής ένεκεν, διότι επαρκεί ο αριθµό των 15
Βουλευτών.
Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα (10') λεπτά,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό.

(∆ΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ∆ΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Επαναλαµβάνεται η
διακοπείσα συνεδρίαση.
Κύριοι συνάδελφοι, το Προεδρείο εκτιµώντας τις ανάγκες του
νοµοθετικού έργου, σύµφωνα µε τον Κανονισµό (άρθρο 72
παράγραφος 3), θα λύσει τη συνεδρίαση για σήµερα ηµέρα Τετάρτη
3 Φεβρουαρίου 1999 και ώρα 18.00' µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία: i) συνέχιση της συζήτησης

του νοµοσχεδίου: "Αναµόρφωση και εκσυγχρονισµός της ∆ιεθνούς
'Εκθεσης Θεσσαλονίκης", ii) µόνη συζήτηση επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Εµπορικής Ναυτιλίας: "Μετατροπή του Οργανισµού Λιµένος
Πειραιώς και του Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης σε ανώνυµες
εταιρίες", σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη.
Λύεται η συνεδρίαση.
'Ωρα λήξης: 01.26'

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ                                                                                   ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


